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رييس كل دادگستري اس��تان تهران گفت: تعطيلي 
واحدهاي تولي��دي، بيكاري جوان��ان و كارگران خط 
قرمز ما است. به گزارش روز چهارشنبه روابط عمومي 
و ارتباطات دادگستري كل استان تهران، محمد جواد 
حشمتي مهذب در نشست مشترك با توليدكنندگان 
و صنعتگران فعال در ش��هرك هاي صنعتي اس��تان 
تهران ب��ا تاكيد بر منوي��ات مقام معظ��م رهبري در 
خصوص حمايت از توليد طي سخناني اظهار داشت: 
در س��ال حمايت از توليد هم��ه بخش هاي مختلف 
بايد در خدم��ت توليدكنن��دگان در ش��هرك هاي 
صنعتي استان تهران باش��ند و در اين راستا ما با تمام 
اختيارات و امكاناتي كه داريم؛ حمايت جدي دستگاه 
قضايي و به ويژه دادگس��تري كل اس��تان ته��ران را 
اعم از روس��اي دادگستري و دادس��تان هاي عمومي 
و انقلاب شهرس��تان ها و حوزه هاي قضايي بخش از 
توليدكنندگان و صنايع اع��لام مي كنيم. رييس كل 
دادگستري استان تهران، رسيدگي ويژه به مشكلات 
واحد هاي توليدي را م��ورد تاكيد ق��رار داد و متذكر 
شد: ضرورت دارد اين جلسات با حضور كليه مديران 
موظف استاني و به ويژه ادارات ماليات و محيط زيست 
تشكيل شود و مديران مربوطه نيز با اختيارات قانوني 
كه دارند از اين قابليت ها به نحو احسن در راستاي رفع 
مشكلات صنايع و واحد هاي توليدي استفاده كنند. 
وي در اين زمين��ه افزود: دعاوي مختلف��ي له و عليه 
صاحبان صنايع در واحدهاي قضايي طرح مي شود و 
مطابق فرمايشات مقام معظم رهبري كه ما تابع محض 
معظم له مي باشيم و همچنين دستورالعمل رياست 
قوه قضاييه در اي��ن رابطه بايد به طور ويژه مس��ائل و 
مشكلات آنان به سرعت و خارج از نوبت مورد رسيدگي 
قرار گيرد و هيچ مديري نبايد ب��دون جهت احضار و 
وقت آنان تلف شود؛ چرا كه ضرورت دارد حضور آنان 
متمركز در واحد هاي توليدي به كار و فعاليت و تدبير 
باشد و سعي كنند تا مشكلات خودشان را مرتفع كنند. 
حشمتي خاطرنشان كرد: تعطيلي واحد هاي توليدي، 
بيكاري جوانان و كارگران خط قرمز ماست و با اين رويه 

به صورت جدي مقابله خواهيم كرد و دادستان هاي ما 
كه حوزه قضايي آنان مرتبط با ش��هرك هاي صنعتي 
اس��ت؛ بايد از طريق ضابطين از واحدهاي توليدي و 
صنعتي مراقبت و حفاظت كنند، به ويژه واحدهايي 
كه خواهران ما كه ناموس ما هس��تند در آن واحدها 
شاغل هستند.  رييس كل دادگستري استان تهران بر 
تشكيل مستمر اين جلسات تاكيد كرد و متذكر شد: 
بايد از طريق پيگيري جدي، رفع مشكلات واحد هاي 
توليدي در محل استقرار آنان از مجراي قانوني دنبال 
ش��ود و ضرورت دارد؛ براي حل و فصل مشكلات اين 
واحد ها از طريق گفت وگوي سازنده، اقدامات جدي از 
طريق مديران اين شهرك هاي صنعتي صورت پذيرد 
و در شرايط خاص كنوني و جنگ اقتصادي همه ما با 
تمام امكانات حامي واحد هاي توليدي باشيم. حشمتي 
تاكيد كرد: بحث واردات بي رويه از جمله نگراني هاي 
همه ماست و در راستاي حمايت از توليدكنندگان به 
نهادهاي دولتي از جمله وزارت صمت و گمرك اعلام 
خواهيم كرد كه مج��وز واردات كالاهاي خارجي كه 
در داخل كشور توليد مي شود را ممنوع كنند و با اين 
رويه اشتباه مقابله خواهيم كرد و حسن همكاري تمام 
توليدكنندگان با دس��تگاه قضايي مورد نياز است. در 
اين جلسه كه با هدف رفع موانع توليد و ايجاد تعامل 
مش��ترك ميان دس��تگاه قضايي و صاحبان صنايع 
توليدي و صنعتي مستقر در استان تهران برگزار شد، 
تعدادي از فعالان حوزه هاي توليدي مسائل و مشكلات 
خود را مطرح كردند. طي اين نشست جمعي از مديران 
عامل شهرك هاي صنعتي استان تهران اعم از دولتي 
و غيردولتي به بيان مس��ائل و مش��كلات پيش روي 
توليدكنندگان و صنايع پرداختن��د و به دنبال آن نيز 
تعداد دوازده نفر از فعالان توليدي و صنعتي، ديدگاه ها 
و مس��ائل و مش��كلات خود را از جمله در زمينه رفع 
موانع قانوني از طريق اصلاح قوانين و رويه هاي اجرايي 
ارگان هاي دولتي نظي��ر ادارت بيمه، ماليات و محيط 
زيست و همچنين قانون ارزش افزوده و قاچاق كالا را 

بيان كردند.

رييس دادگستري تهران:
تعطيلي واحدهاي توليدي خط قرمز است

مركز روابط عمومي و اطلاع رساني وزارت اطلاعات از 
استرداد ۲۳۰ هكتار از اراضي منطقه اوشان خبر داد. 
به گزارش ايس��نا، در اطلاعيه وزارت اطلاعات آمده 
است: با اقدامات به موقع عملياتي و اطلاعاتي سربازان 
گمنام امام زمان )عجل الله تعالي فرجه الش��ريف( در 
حوزه مبارزه با مفاسد اقتصادي و همكاري موثر ادارات 
كل ثبت اس��ناد و املاك و راه و شهرس��ازي اس��تان 
تهران همچنين پيگيري هاي مس��تمر دادس��تاني 
محترم تهران، ضمن شناس��ايي تصرف ه��اي انجام 
ش��ده روي بخش هايي از اراضي ملي منطقه اوشان، 
س��ند ۲۳۰ هكتار از اين اراضي به نام دولت صادر و با 
وقوع زمين خواري گس��ترده در حريم ش��هر اوشان، 
شميرانات استان تهران )به مس��احت تقريبي ۲۳۰ 
هكتار و ارزش تقريبي ۶۰ هزار ميليارد ريال( مقابله 

گرديد. شايان ذكر اس��ت در ساليان گذشته به دليل 
اهمال و كوتاهي ها درعدم اخذ س��ند مالكيت دولت 
در اراضي ملي مذكور، افراد س��ودجو با سوءاستفاده 
از فرصت پيش آمده اقدام به تص��رف اراضي و حتي 
مبادرت به اخذ سند مالكيت شخصي نموده بودند كه 
با ورود وزارت اطلاعات به تخلفات و مساعدت دستگاه 
محترم قضايي، ضمن برخورد با تصرف ها، اسناد صادر 
شده به نام افراد ابطال و نسبت به صدور سند مالكيت 
به نام دولت ج.ا.ايران روي كل اين اراضي اقدام شد و از 
تضييع حقوق بيت المال جلوگيري به عمل آمد. اين 
اقدام هماهنگ، گوياي اراده جدي مسوولان امنيتي 
و قضايي در برخورد با س��ودجويان و افرادي است كه 
قصد تصاحب اراضي ملي و دولتي را دارند و به حول و 

قوه الهي استمرار خواهد داشت.

وزارت اطلاعات خبر داد 

استرداد ۲۳۰ هكتار از اراضي منطقه اوشان

قضاييايران
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گزارش

پنج اولويت نخست انرژي 
در سال 2020

احتمالا س��ال ۲۰۲۰ از برخ��ي جهت ها تحت 
تأثير سياست هاي انرژي و سياست هاي مربوط 
به تغييرات اقليمي در امتداد انتخابات ماه نوامبر 
ايالات متحده خواهد ب��ود. اما تحليلگران حوزه 
انرژي تصور مي كنند ك��ه كنگره امريكا احتمالأ 
فقط بتواند مجموعه اي از لوايح قانوني مربوط به 
انرژي را جمع بندي كند. حتي اگر سياست هاي 
زيس��ت محيطي ايالات متح��ده همچنان راكد 
بماند، به نظر مي رس��د كه صنعت وسايل نقليه 
الكتريكي و توليد گاز خانگي س��ال قدرتمندي 
را سپري كنند.به نظر مي رس��د كه سال ۲۰19 
س��الي بود كه هيدروژن به عن��وان يك راه مهم 
براي مواجهه با تغييرات آب و هوايي شكس��ت 
خورد، اگرچه فناوري استانداردس��ازي و كاربرد 
آن ممكن اس��ت در آينده دور به دس��ت بيايد. 
تحليل گران انتظار داشتند كه توجه به اين نوع از 

سوخت تا پايان سال ۲۰۲۰ ادامه يابد. 
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دانش و فن

 چالش هاي
 امنيت سايبري 2020 

ابزارها و بس��ترهايي از جمله ايميل، كه اس��تفاده 
زيادي داشته و كاربران به صورت گسترده با آن سر 
و كار دارند، افزايش ريس��ك و آسيب پذيري براي 
تيم هاي امنيتي را هم به هم��راه ندارند. صرف نظر 
از اينكه تمهيدات امنيتي در اين بستر انجام شده 
باش��د، تهديداتي همچون باج افزار، فيش��ينگ يا 
حملات هدفمند به پلتفرم هاي محبوب در سال 
جديد مورد توجه هستند و محافظت از سيستم ها 
و داده هاي كاربران و س��ازمان ها كاري اس��ت كه 

متخصصان حوزه امنيت بايد...

اقتصاد اجتماعي

 اهواز قرباني بي پولي
و كمبود اعتبار

ريحانهجاويدي|
شروع پاييز براي مردم اهواز به ويژه ساكنان منطقه 
محروم كوت عبدالله، مس��اوي اس��ت ب��ا جولان 
فاضلاب در كوچه و پس كوچه ها و خانه هايشان، 
بوي فاضلاب در اين مناطق مي پيچد و زندگي را 
مختل مي كند. با اين حال مس��وولان شهر اهواز 
همچنان به پاس��كاري مس��ووليت خود در قبال 
سرو سامان دادن به وضعيت اهواز ادامه مي دهند. 
ش��هرداري، اداره آب و فاضلاب را مقصر مي داند، 
اي��ن اداره دول��ت را و نمايندگان م��ردم اهواز در 
مجلس ش��وراي اس��لامي همه را اما در ميان اين 
پاس��كاري هاي ميان س��ازماني آنچ��ه فراموش 
مي ش��ود وضع اهواز و مردمش اس��ت كه خانه و 
زندگيشان را آب مي برد. هنوز خسارت هاي سيل 
نوروز امسال در خوزستان جبران نشده و خانه هاي 
تخريب شده در اهواز به حالت اول درنيامده است 

كه بارندگي باز هم به اين شهر خسارت زد. 
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در دومين روز سفر رييس جمهوري ايران  به مالزي مطرح شد

مركز پژوهش هاي مجلس از عدم اصلاحات اساسي در بودجه  انتقاد كرد

تاكيد بر گفتمان مذاكراتي

اصلاح ناتمام ساختار بودجه

ديپلماسي

معاون مشاور امنيت ملي هندوستان با تاكيد 
بر اراده رهب��ران اي��ران و هند براي توس��عه 
همكاري هاي دوجانب��ه، گفت: هن��د از حق 
مشروع ايران براي استفاده از انرژي صلح آميز 
هسته اي دفاع مي كند و معتقد است كه ايران 
بايد از تمام حق��وق خود در برج��ام بهره مند 
ش��ود. به گ��زارش روز چهارش��نبه دبيرخانه 
ش��وراي عالي امنيت ملي، »راجين��در كانا« 
معاون مش��اور امنيت ملي هند ك��ه در صدر 
هياتي امنيتي براي شركت در دومين نشست 
گفت وگ��وي امنيت منطقه اي ب��ه ايران آمده 
است؛ در حاشيه اين نشس��ت با دريابان علي 
ش��مخاني نماينده مقام معظم رهبري و دبير 
ش��وراي عالي امنيت ملي كش��ورمان ديدار و 

گفت وگو كرد.
معاون مش��اور امني��ت ملي هندوس��تان نيز 
در اي��ن ملاقات با تاكي��د ب��ر اراده رهبران دو 
كش��ور براي توس��عه همكاري هاي دوجانبه 
گفت: هند از حق مش��روع ايران در اس��تفاده 
از انرژي صلح آميز هس��ته اي دف��اع مي كند و 
معتقد اس��ت كه ايران بايد از تمام حقوق خود 
در برجام بهره مند ش��ود. وي حف��ظ برجام و 
پايبندي طرف هاي امضاء كننده اين توافقنامه 
به تعهداتش��ان را در صلح و امنيت بين المللي 
تاثيرگذار دانس��ت و افزود: گفت وگو و فاصله 
گرفتن از تن��ش، بهترين مس��ير حل و فصل 
مش��كلات و منازعات منطقه اي و بين المللي 
اس��ت. در اين ديدار دريابان شمخاني با اشاره 
به ضرورت اس��تقرار ثب��ات و امني��ت پايدار 
به عنوان ضروري ترين نياز ملت هاي منطقه كه 
تضمين كننده آرامش و رفاه آنان است بر غلبه 
ديپلماسي بر درگيري ميان كشورهاي منطقه 

تاكيد كرد.
وي با اش��اره به روابط خوب تهران و دهلي نو 
و زمينه ه��اي گس��ترده اي ك��ه در حوزه هاي 
مختل��ف اقتصادي براي توس��عه مناس��بات 
وجود دارد خاطرنش��ان ك��رد: با ب��ه فعليت 
رس��اندن ظرفيت هاي فراوان همكاري ميان 
دو كش��ور مي توان الگوي مناس��بي از تعامل 
منطقه اي را به منصه ظهور رس��اند. شمخاني 
با اش��اره به عوامل ناامني در منطقه كه ريشه 
در سياست هاي استعماري كشورهاي زورگو 
و س��لطه گر دارد و يادآوري نق��ش تاريخي و 
برجسته مهاتما گاندي در مبارزه با جريان شوم 
استعمار و استثمار ملت ها، تصريح كرد: امروز 
مبارزه با زياده خواهي نظام سلطه و در راس آن 
امريكا ادامه راه عزت مندي اس��ت كه رهبران 
آزاده جه��ان نظي��ر گاندي براي اس��تقلال و 

آزادي ملت ها نشان دادند.

ايران بايد از تمام حقوق خود 
در برجام بهره مند شود

خبر

رسانه هاي امريكا روز چهاشنبه گزارش دادند كه 
برخي اعضاي مجلس نمايندگان ايالات متحده 
از دولت واشنگتن خواس��تار فراهم شدن امكان 
دسترسي آس��يب پذيرترين شهروندان ايران به 
داروهاي حياتي ش��ده اند. بر اساس اين گزارش؛ 
17 نماينده در نامه اي به اس��تيو منوچين وزير 
خرانه داري )دارايي( ايالات متحده، با اش��اره به 
نتايج منفي تحريم هاي دول��ت دونالد ترامپ بر 
زندگي ايرانيان، خواس��تار ايج��اد تغييراتي در 
آنها به گونه اي ش��ده اند كه م��ردم ايران بتوانند 
به داروه��اي مورد نياز و حياتي دس��ت يابند. به 
 )SRF( »گزارش ايرنا؛ تارنماي شبكه »اس آر اف
سوييس پيشتر به مشكل كمبود داروهاي خاص 
در ايران اش��اره كرد و نوشت: واش��نگتن كه به 
سبب اعمال تحريم مانع ارسال و فروش دارو به 
ايران ايجاد كرده اس��ت، خ��ود تمايلي به مقصر 
شناخته شدن در مرگ بيماران و كودكان ايراني 
به دليل كمبود دارو ندارد. تارنماي اين ش��بكه 
سوييسي افزود: امريكا براي اعمال فشار به ايران، 
اين كشور و تمام طرف هايي را كه با آن داد و ستد 
كند، تحريم كرده اس��ت. اما اي��ن اقدام موجب 
كمبود اقلام داروي��ي و غذايي در ايران ش��ده و 
جان بسياري افراد به ويژه بيماران سرطاني را به 
خطر انداخته است. از اين رو سوييس مي كوشد با 
ايجاد يك سازوكار ويژه، اقلام انسان دوستانه را به 
دست ايراني ها برساند. اگرچه ارسال اين كمك ها 
به ايران كار سختي نيس��ت اما مشكل اصلي در 
نظام پرداخت ها اس��ت كه به دليل تحريم هاي 
امريكا دشوار شده اس��ت. اين در حالي است كه 
پيش از امضاي توافق هس��ته اي با ايران، چنين 
س��ازوكاري وجود داش��ت و در واقع سوييس به 
دنبال استفاده از همين تجربه براي عملي كردن 
چنين ساز وكاري است. »فيليپه ولتي« رييس 
اتاق بازرگاني ايران و س��وييس و سفير پيشين 
اين كشور در تهران معتقد است كه برن به عنوان 
حافظ منافع امري��كا در ايران در موقعيت خوبي 
براي پيگيري اين موضوع اس��ت. ب��ه گفته وي، 
اهميت اين موضوع به دليل وضعيت انساني ويژه 
در ايران محرز است و سوييس به خاطر شهرت 
و توانايي كه به عنوان ميانجي گ��ر دارد، از عهده 
چنين كاري بر مي آيد. ولت��ي همچنين از عدم 
تمايل امريكا به مقصر ش��ناخته شدن در مرگ 
بيماران و كودكان بيم��ار ايراني به دليل كمبود 
دارو اذعان كرد . سفير پيشين سوييس در تهران 
معتقد اس��ت كه منافع اين اقدام بشردوس��تانه 
با تمام خطره��اي موجود، بيش��تر از زيان هاي 
احتمالي آن اس��ت. وي گفت: ايراني ها فراموش 
نخواهند كرد كه چه كس��ي در دوره سختي به 

آنها كمك كرده و تنهايشان نگذاشته است.

نمايندگان امريكا خواستار 
دسترسي ايران به دارو شدند

جهان

خشم ترامپ از استيضاح 
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صدر اعظم آلمان در سخنرانی در مجلس اين کشور 
مخالفت خود با تحريم های فراس��رزمينی آمريکا 
عليه ايران و پروژه گازی عظيم روس��يه با آلمان را 
بيان کرد. آنگلا مركل ر س��خنانی مخالفت خود را 
با تحريم های فراس��رزمينی آمريکا علي��ه ايران و 
پروژه گازی  روس��يه با آلمان  بيان کرد. به نوشته 
خبرگ��زاری تاس، آنگلا مرکل ص��در اعظم آلمان  
چهارش��نبه در س��خنرانی در مجلس اين کشور 
در اي��ن زمينه گفت ک��ه برلين مخال��ف هرگونه 

تحريم های فراس��رزمينی است، چه اين تحريم ها 
ايران يا پ��روژه گازی »نورد اس��تريم-۲« را هدف 
گرفته باشند. آنگلا مرکل در اين زمينه گفت: »ما با 
تحريم های فراسرزمينی مخالفيم و اين مخالفت از 
روز گذشته آغاز نشده و در رابطه با ايران ما با مسئله 
مش��ابه ای )اعمال تحريم های يکجانب��ه( مواجه 
شديم. من گزينه ديگری جز گفت و گوهای قاطعانه 
با ايالات متحده ندارم و اشاره کنم که تحريم های 

فراسرزمينی را نمی پذيريم.« 

آنگلا مرکل: مخالف تحريم های آمريکا عليه ايران هستيم

بين الملل

حاجي صادقي شأن و منزلت سپاه را فراتر از تمايل به 
احزاب و جريان هاي سياسي و عدم ورود به مصاديق 
را بسيار مهم دانست. به گزارش باشگاه خبرنگاران، 
حجت الاس��لام عب��دالله حاجي صادق��ي در جمع 
مربيان عقيدتي - سياس��ي س��پاه از جهاد كبير به 
عنوان نسخه اسلام برابر جنگ نرم دشمنان نام برد 
و اظهار كرد: جهاد كبير مجاهدت پيوسته در مقابله 
با دشمني اس��ت كه درصدد تحميل اراده و خواست 
خود بر جامعه ديني ما اس��ت و اين بسيار دشوارتر از 
جهاد اصغر كه در مقابل تهاجم نظامي دشمن انجام 
مي گيرد، مي باشد. حجت الاسلام و المسلمين حاجي 
صادقي در ادامه با اشاره به شاخصه هاي نماينده تراز 
انقلاب اسلامي گفت: نماينده تراز انقلاب بايد دين دار 
به معناي تبلور دين در تمامي ش��ؤون و صحنه هاي 
زندگي و بصير به معناي برخ��وردار از درك صحيح 
نس��بت به واقعيت ها باش��د، همچنين نماينده تراز 
انقلاب اسلامي در شاخصه ولايت مداري بايد تبعيت 

محض از ولي فقيه داشته باشد. نماينده ولي فقيه در 
سپاه شان و منزلت سپاه را فراتر از تمايل به احزاب و 
جريان هاي سياسي و عدم ورود به مصاديق و مباحث 
جناحي را بس��يار مهم و مورد تاكيد توصيف و اظهار 
كرد: ما در جبهه انقلاب بي طرف نيس��تيم، گرفتار 
افراط و تفريط هم نمي ش��ويم و اينك��ه مي گوييم 
مصداقي وارد نمي شويم، به معناي اين نيست كه ما 
نسبت به انتخابات بي تفاوت هستيم. حجت الاسلام 
و المس��لمين حاجي صادقي در پايان ب��ا بيان اينكه 
سپاه منزلت خود را خرج افراد و جريان ها نمي كند، 
گفت: سپاه هر چه توان و ظرفيت خود را خرج انقلاب 
اسلامي كند، وظيفه  و رسالت پاس��داري است و هر 
چه خرج محرومان  شود باز هم كم است؛ براي حضور 
پرشور و انتخاب آگاهانه مردم با تبيين شاخصه هاي 
نماينده تراز انقلاب اس��لامي ت��لاش مي كنيم، اما 
همان گونه كه بارها اعلام كرده ايم به هيچ عنوان وارد 

مصاديق نمي شويم .

شأن سپاه فراتر از تمايل به احزاب و جريان هاي سياسي است

سياسي

عضو فراكس��يون اميد مجلس با بيان اينكه بايد اميد 
را به م��ردم بازگردانيم تا در انتخابات ش��ركت كنند، 
گفت: اصلاح طلبان نيز بر حض��ور در انتخابات تاكيد 
دارند. محمدرضا تابش در گفت وگو با تسنيم، با اشاره 
به اظهارنظ��ر برخي از چهره ه��اي اصلاح طلبان براي 
تعيين شروط درخصوص حضور در انتخابات مجلس، 
اظهار داشت: تحريم انتخابات در معقوله اصلاح طلبان 
معنا و مفهومي ندارد. با توجه به شرايطي كه كشور دارد 
نقش آفريني مردم است كه مي تواند توطئه بد خواهان 

انقلاب اسلامي و در رأس آنها، امريكا را خنثي كند. وي 
ادامه داد: در مواضع چهره هاي شاخص اصلاح طلبان 
از جمله آقاي خاتمي هم بر مشاركت مردم تاكيد شده 
و اخيراً هم وي در جمع ايثارگ��ران و رزمندگان به اين 
موضوع اشاره كردند و گفتند كه نقش مشاركت مردم 
بيمه كننده انقلاب اسلامي است؛ علاوه بر اين بر نقش 
رهبر در خنثي ك��ردن توطئه اي كه پ��س از افزايش 
قيمت بنزين به وجود آمده بود، س��توده شد؛ كه همه 

اينها نشان دهنده دلسوزي اصلاح طلب ها است.

بايد اميد را به مردم بازگردانيم تا در انتخابات شركت كنند
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ايران2روي موج خبر

در دومين روز سفر روحاني به مالزي مطرح شد

  تحريم يك مسير باخت - باخت است                 امريكايي ها ناچارند از اين مسير برگردند

تاكيد بر گفتمان مذاكراتي

گروه ايران|
سفر پر س��روصداي رييس جمهوري كش��ورمان به 
كش��ورهاي جنوب ش��رقي آس��يا ديروز در حالي با 
ديدارهاي روحاني با ايرانيان مقي��م مالزي و در ادامه 
ملاق��ات با نخس��ت وزير مال��زي ادامه پي��دا كرد كه 
بازتاب هاي اين س��فر همچنان در س��طح منطقه اي 
و بين المللي ادامه دارد؛ در ش��رايطي كه ايران تلاش 
مي كند از دل افزايش مراودات ارتباطي خود با بازيگران 
مختلف بين المللي از الگوي تنش زدايي خود در صحنه 
بين المللي دفاع كند و ساير كش��ورها را نيز به سمت 
اجراي اين الگوي گفت وگو محور بخواند؛ عربس��تان 
و رژيم صهيونيس��تي از طريق فشار به ساير كشورها 
تلاش مي كنند ت��ا از تبعات س��فر رييس جمهوري 
ايران در صحنه بين المللي و منطقه اي بكاهند؛ فشار 
به نخس��ت وزير پاكستان براي عدم س��فر به مالزي و 
فراخواني روس��اي برخي ديگر از كش��ورها براي عدم 
سفر به مالزي از منظر تحليلگران بخشي از تلاش هاي 
سعودي ها براي كم اثر جلوه دادن تبعات اين سفر تعبير 

و تفسير شده است. 
رييس جمهور كشورمان اما بدون توجه به اين تبليغات 
منفي ديروز ابتدا ب��ا ايرانيان مقيم مالزي ديدار كرد و 
ساعاتي پس از آن در ديدار  نخست وزير شهير مالزي 
در خصوص راه هاي حل مشكلات منطقه اي و توسعه 
همه جانبه رواب��ط في مابين دي��دار و گفت وگو كرد. 
روحاني با اشاره به اهميت استقلال كشورها براي مقابله 
با زياده خواهي هاي ديگ��ران تاكيد كرد: با مقاومت و 
ايستادگي مردم در برابر تحريم ها و فشارهاي اقتصادي 
حداكثري دشمنان، شرايط كشور در همه زمينه ها به 
مراتب بهتر از سال گذشته است و تاب آوري ما در براير 
فش��ار خارجي از نظر اقتصادي، سياسي، اجتماعي، 

فرهنگي و دفاعي بسيار بيشتر از گذشته است.
رييس جمهوري با بيان اينكه مس��لمانان همه از يك 
خانواده هستند و بايد نسبت به هم احساس مسووليت 
داشته باشند، گفت: بس��ياري از مشكلات مسلمانان 
بدليل دخالت هاي امريكا، نظير تحريم عليه ايران است.

به گزارش پاد، روحاني كه براي شركت در اجلاس سران 
كوالالامپور به مالزي سفر كرده است، در ديدار »ماهاتير 
محمد« نخست وزير اين كشور با بيان اينكه ايران در دو 
سال گذشته زير فشار تحريم هاي يكجانبه و ظالمانه 
بوده اس��ت، گفت: تحريم امريكا علي��ه ايران با وجود 
قطعنامه ۲۲۳۱ سازمان ملل اجرا شده است و امريكا 

بدون دليل و بهانه از توافق برجام خارج شد.
رييس جمهوري با تاكيد بر اينكه امريكا در تحريم عليه 
ايران به دليل مقاومت مردم ناموفق بوده است، گفت: 
در ۵ ماه گذشته برغم فشارهاي حداكثري امريكا، ما 

توانسته ايم وضع اقتصادي خود را بهتر كنيم.
روحاني با اشاره به اهميت روابط با مالزي براي ايران، 
بر توسعه و تعميق روابط با اين كشور در همه زمينه ها 
تاكيد كرد و افزود: دو كشور بايد همكاري هاي علمي 
و فناوري خود را گس��ترش دهند و حوزه هاي انرژي، 
صنعت و گردش��گري، همكاري ه��اي دريايي، حوزه 
فن��اوري اطلاعات، مي تواند عرصه ه��اي خوبي براي 

همكاري ميان دو كشور باشد.
رييس جمهوري با بيان اينكه تحريم نمي تواند اراده ما 
را براي توسعه همكاري ها تحت تاثير قرار دهد، افزود: 
تهران و كوآلالامپور مي توانند در عرصه هاي پزشكي كه 
از تجربه بالايي برخوردار هستند، با يكديگر مشاركت 
كنند. روحاني با طرح پيش��نهاد همكاري صنعتي دو 

كشور براي داشتن يك برند مش��ترك، تصريح كرد: 
منطقه آزاد جاس��ك در جنوب ايران براي همكاري و 

سرمايه گذاري مشترك آماده است.
رييس جمهوري با ابراز اميدواري به اينكه اجلاس سران 
كوآلالامپور براي حل مش��كلات و مسائل كشورهاي 
اسلامي مفيد باش��د، افزود: برگزاري اينگونه اجلاس 
مي تواند در حل و فصل مش��كلات مسلمانان به ويژه 
خاورميانه موثر باش��د. روحاني با بيان اينكه در مسير 
همكاري كشورهاي مسلمان نبايد مشكلي وجود داشته 
باش��د، بر ادامه تلاش ها براي حل مش��كلات ايرانيان 
مقيم مالزي و همچنين ضرورت برگزاري كميسيون 

مشترك اقتصادي دو كشور تاكيد كرد.

   تجربه ايران در مديريت فشار خارجي 
نخست وزير مالزي هم در اين ديدار با تاكيد بر توسعه 
همكاري ه��اي دو كش��ور در همه زمينه ه��ا، گفت: 
ايراني ها مورد حمايت ما هس��تند و براي گس��ترش 
تجارت و همكاري ميان دو ط��رف اراده جدي داريم. 
ماهاتير محمد با اش��اره به تاثير تحريم هاي امريكا بر 
همكاري هاي تجاري دو كش��ور، گفت: براي افزايش 
دوباره همكاري هاي تجاري دو كشور تلاش مي كنيم 
و ب��راي همكاري در حوزه هاي عل��وم و فناوري آماده 
همكاري هستيم. نخست وزير مالزي با بيان اينكه ما 
همواره تحت فش��ار قدرت هاي بزرگ بوده ايم، گفت: 

تحري��م غيرقانوني اي��ران برخلاف قوانين س��ازمان 
ملل را محكوم مي كنيم. ماهاتير محمد با بيان اينكه 
معتقديم ايران برغم فشارهاي امريكا و اروپا مسير خود 
را طي مي كند، اظهار داش��ت: مديريت فشار خارجي 
تجربه ايران است كه ما نيازمند يادگيري آن هستيم. 
نخست وزير مالزي در ادامه اجلاس سران كوآلالامپور 
را فرصتي براي تبادل تجربه ميان كشورهاي اسلامي 
دانس��ت و افزود: ما روابط تجاري و اقتصادي خود را با 
ايران ادامه خواهيم داد. ماهاتير محمد تاكيد كرد: شعار 
مالزي اتحاد و قدرت اسلامي است تا موجب پايداري 
در برابر دشمنان باشد و ما بايد تبادل اطلاعات تجربه 

خود را در زمينه هاي مختلف دنبال كنيم.

   تاكيد بر الگوي مذاكراتي
رييس جمهوري در ديدار صميمي با ايرانيان مقيم اين 
كشور، با ابراز خوش��حالي از حضور در جمع ايرانيان، 
گفت: جمهوري اسلامي ايران در دولت يازدهم خواست 
براي جهانيان روشن س��ازد كه ابهامات و مشكلات با 
ديگر كشورها را از راه مذاكره قابل حل و فصل مي دانيم.

روحاني ادامه داد: در ذهن برخي ها در داخل و خارج از 
كشور اينگونه مطرح بود كه يا ايراني ها يا طرف مقابل 
اهل گفت وگو نيستند و در دو طرف ترديد وجود داشت، 
ما مي خواستيم بگوييم از طرف ايران مشكلي نيست و ما 
آماده ايم مشكلات در منطقه و جهان را با گفت وگو حل 

و فصل كرده و روابط نزديك تري با كشورها داشته باشيم  
روحاني اظهار داشت: در يك مقطعي طرف مقابل هم 
استقبال كرد و توانستيم با 6 كش��ور بزرگ جهان به 
توافقاتي دست يابيم و در مرحله بعد هم بعد از خروج 
يك طرفه امريكا از برجام، نشان داديم كه ايران قول خود 
را زير پا نگذاشته و ثابت كرديم كه ما به تعهدات خود 
عمل مي كنيم و به آن پايبند خواهيم بود البته تا جايي 

كه طرف مقابل هم پايبند باشد.
رييس جمهور تصريح كرد: سال 97 امريكايي ها بدون 
دليل و بهانه اي به صورت يك طرفه از توافق برجام خارج 
شدند و توقع داش��تند كه همه كشورها از آنها پيروي 
كنند كه خوشبختانه در اين زمينه موفق نبودند و هم 
پيمانان امريكا و طرفين مذاكره با ما، كار امريكا را تاييد 
نكرده و حتي آن را محكوم كردند. رييس جمهور تاكيد 
كرد: برخلاف تصور دش��منان، مردم ايران به رغم قرار 
داشتن در شرايط سخت معيشتي به خاطر تحريم هاي 
ناعادلانه كه مواد غذايي و دارو را نيز در برگرفته است، 
مقاومت و ايستادگي كردند و حتي در برخي زمينه ها، 
فشارهاي حداكثري دشمن را به فرصت تبديل كردند.

روحاني افزود: در س��ال 97 و با اعمال تحريم و فش��ار 
بي س��ابقه اقتصادي با مش��كلاتي از نظر تورم، رشد 
اقتصادي و اختلال در بازار كالا و ارز مواجه شديم، تورم 
بالا رفت و نرخ رشد اقتصادي كشور منفي شد اما دولت 
و مردم توانس��تند با مقاومت و ايستادكي در بهار سال 

98 كنترل اوضاع را به دست گيرند و بعد از ارديبهشت 
ماه سال 98 آمارها نشان از بهبود شرايط و حركت همه 
شاخص ها به سمت مثبت است. رييس جمهور با بيان 
اينكه از ارديبهشت تا آبان ماه س��ال جاري نرخ تورم 
ماهانه نسبت به قبل روند كاهشي داشته است، گفت: 
پيش بيني ما اين است كه امسال رشد اقتصادي كشور 
منفي نبوده و مثبت خواهد شد و در رشد اقتصادي بدون 
نفت حركت مثبتي شروع شده و در بسياري از زمينه ها 
توانستيم به خوداتكايي برسيم. روحاني از توليد قطعات 
مورد نياز خودروهاي ساخته شده در كشور به عنوان 
يكي از زمينه هاي خودكفايي اشاره كرد و افزود: امروز 
برخي از قطعات خودروهاي توليد داخل كه زماني از 
خارج وارد مي شدند، توسط قطعه سازان داخلي ساخته 
مي شوند. رييس جمهور افزود: در بخش تاسيسات نفت 
و گاز و س��اخت توربين ها و كمپرسورها دچار مشكل 
بوديم اما امروز خودمان مي س��ازيم و تحريم و فش��ار 
دشمنان برغم ايجادمشكل در زندگي مردم باعث شد 

در برخي زمينه ها به سمت خودكفايي حركت كنيم .
رييس جمهور افزود: در موضوع هسته اي نيز با وجود 
تحريم ها و فشارهاي اقتصادي، پيشرفت هاي زيادي به 
دست آورده ايم و امروز سانتريفيوژهاي جديد »آي آر6« 
م��ا كار مي كنند و س��انتريفيوژهاي » اي آر9« هم در 

مرحله آزمايش قرار دارند.
روحاني با بيان اينكه تحريم مشكلات ايجاد مي كند اما 
اگر مقاومت كنيم مي توان آن را به فرصت تبديل كرد، 
افزود: امروز همه مي دانند كه خروج امريكا از برجام به 
نفع هيچكس حتي امريكا و دوستانش نيز نبوده است.

رييس جمهور با بيان اينكه تحريم يك مس��ير باخت 
باخت بوده و نمي تواند بلندم��دت ادامه يابد و بايد در 
جايي متوقف شود، افزود: از نظر من اين تحريم نمي تواند 

ادامه پيدا كند و يك حركت غيرقانوني است.
روحاني تاكيد كرد: امريكايي ها ناچارند از اين مسيري 
كه در پيش گرفته اند بازگردن��د و ما هم با مقاومت و 

ايستادگي خود آنها را وادار به اين كار خواهيم كرد.
رييس جمهور در ادامه س��خنان خود ايرانيان خارج 
از كش��ور از جمله هموطنان مقيم در كشور مالزي را 
سفيران فرهنگي ايران و حامل فرهنگ، آداب و رسوم 
ايراني و اس��لام اعتدالي و رحماني در خارج از كش��ور 
معرفي كرد و افزود: به طور طبيعي ايرانيان مقيم خارج 
نيز از مشكلات ناش��ي از تحريم ها و فشار حداكثري 
اقتصادي دشمنان دچار سختي شده اند و با مشكلاتي 
مواجه هستند اما شما هم بايد با سعي و تلاش و مقاومت 

اين مشكلات را به فرصت تبديل كنيد.
پيش از سخنان رييس جمهور، خانم دكتر فريال قائمي 
نماينده اساتيد دانشگاهي، حامد پور ذوالفقار نماينده 
دانش��جويان و علي نيكو نماينده فع��الان اقتصادي و 
بازرگانان ايراني مقيم مالزي، طي س��خناني به بيان 

مسائل و مشكلات خود پرداختند.

   آمادگي همكاري با كشورهاي اسلامي  
رييس جمهوري در توييتي كه بلافاصله پس از ديدار 
با ماهاتير محمد منتش��ر ش��د  از آمادگي ايران براي 
همكاري با ساير كش��ورهاي اس��لامي براي توسعه 
فناوري هوش مصنوعي خبر داد. روحاني   در حساب 
كاربري خود در توييتر  نوشت: »ايران، آماده همكاري 
با ساير كشورهاي اسلامي براي توسعه »آينده اقتصاد 
دنيا، اقتصاد ديجيتال است؛ و پيشرفت در اين زمينه با 

همكاري حاصل مي شود.« 
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بيانيه وزارت خارجه ژاپن در مورد سفر روحاني
وزارت خارجه ژاپن در مورد سفر روحاني بيانيه اي منتشر كرد. به گزارش رويترز، وزارت خارجه ژاپن در بيانيه اي در مورد سفر روحاني به ژاپن اعلام 
كرد: حسن روحاني در روزهاي 2۰ تا 2۱ دسامبر به ژاپن سفر مي كند. در طول اقامت وي، شينزو آبه ديداري با وي خواهد داشت.  در ادامه اين بيانيه 
آمده است: ژاپن تلاش هاي ديپلماتيك گسترده اي در همكاري با كشورهاي ديگر مانند امريكا و ايران براي كاهش تنش ها در خاورميانه انجام داده 

است. شينزو آبه در اين ديدار مسائل منطقه اي و بين المللي را با رييس جمهور ايران مطرح خواهد كرد.

  مشكلات طرح جديد بانكداري با كمك 
حوزه قابل حل است؛ مهر|

يكي از مراجع تقليد شيعيان ضمن اعلام مخالفت 
با طرح جديد بانك��داري، گفت: با كمك حوزه و 
علمايي كه در رش��ته بانكداري فعاليت كرده اند 
مي توان مشكلات طرح جديد بانكداري را حل 
كرد.  آيت الله العظمي حس��ين ن��وري همداني 
ديروز در درس خارج فقه خود در مس��جد اعظم 
قم با بيان اينكه فض��لاي حوزه از تصويب قانون 
بانكداري اظهار نگراني كرده اند، اظهار داش��ت: 
اخذ ديركرد حرام اس��ت و نبايد با حيل شرعي 
اخذ ديركرد را قانون��ي كرد. برخي معتقدند كه 
اين جريمه دريافت و در حس��اب خاص و براي 
فلان كار استفاده مي شود، در حالي كه در اينجا 
بحث در خصوص مصرف آن نيست، بلكه بحث 
بر اصل دريافت آن است كه اين موضوع به هيچ 
طريق قابل حل نيست. استاد سطوح عالي حوزه 
با تأكيد بر اينكه ربا در قرآن حرام اعلام ش��ده و 
گناهي بزرگ محس��وب مي ش��ود، افزود: طرح 
جديد بانكداري بايد بررس��ي و اصلاح شود زيرا 
اشكالات بسياري بر آن وارد است. آيت الله نوري 
همداني با اشاره به نگراني مردم از اخذ ديركرد، 
تصريح كرد: با كمك حوزه و علمايي كه در رشته 
بانكداري فعاليت كرده اند مي توان مشكلات طرح 

جديد بانكداري را حل كرد.

   واكنش ظري�ف به ادعاي امريكا مبني بر 
استفاده از مكانيزم ماشه؛ تعادل|

وزير امو رخارجه كشورمان به ادعاي امريكا مبني 
بر استفاده از مكانيزم ماش��ه واكنش نشان داد. 
ظريف در مورد استفاده از مكانيزم ماشه در پايمي 
كه در توئيتر منتشر كرد نوشت: »انجام اقدامات 
بي سابقه براي تنبيه كساني كه به دنبال تبعيت از 
شوراي امنيت سازمان ملل هستند، براي وزارت 
خارجه امريكا كافي نيست. اكنون وزارت خارجه 
امري��كا ادعا كرده كه امريكا به دليل آنكه يكي از 
اعضاي برجام بوده، مي تواند از مكانيس��م ماشه 
اس��تفاده كند.«وزير خارجه اي��ران در ادامه به 
خروج امريكا از برجام اشاره كرد و نوشت: »خبر 
فوري؛ دونالد ترامپ به وضوح خيلي وقت پيش، 
حض��ور امريكا در برجام را متوقف كرده اس��ت. 

بي شرمانه است.«

  بيش از ۹۱ درص�د از داوطلبان انتخابات 
تاييد صلاحيت شدند؛ وزارت كشور|

وزير كشور از تاييد صلاحيت بيش از 9۱ درصد 
از داوطلب��ان انتخابات مجلس ده��م خبر داد. 
عبدالرضا رحماني فضلي وزير كشور با اعلام پايان 
زمان فعاليت قانوني هيات هاي اجرايي انتخابات 
يازدهمين دوره مجلس گفت: از مجموع ۱6۰۳۳ 
نفر داوطلباني كه براي انتخابات يازدهمين دوره 
مجلس دهم ثبت نام اولي��ه كردند تا پايان زمان 
قانوني رس��يدگي به صلاحيت ها در هيات هاي 
اجرايي، تع��داد 8۴8 نفر اع��لام انصراف كردند. 
در نهايت پرونده ۱۵۱8۵ نفر مورد بررس��ي قرار 
گرفت و در نتيجه صلاحيت 9۱.۲ درصد از افراد 
در هياتهاي اجرايي مورد تاييد قرار گرفت و نتيجه 
به هيات هاي نظارت اعلام ش��د. وي با اش��اره به 
اينكه در اي��ن دوره از انتخابات، با تغيير قانون در 
س��ال 9۵، دادستان هاي مراكز حوزه انتخابيه به 
تركيب هيات هاي اجرايي اضافه و نماينده شوراي 
اسلامي شهرستان از جمع معتمدين حذف شدند، 
تصريح كرد: هيات هاي اجرايي در ۱۰ روز زمان 
قانوني فعاليت خود بر اس��اس استعلام از مراجع 
چهارگانه و مبتني بر موازي��ن قانوني ماموريت 
بررسي صلاحيت داوطلبان را به انجام مي رساندند.

  فرصت ۴ روزه داوطلبان نمايندگي احراز 
صلاحيت نشده براي شكايت؛ وزارت كشور|

هيات مرك��زي نظ��ارت بر انتخاب��ات مجلس 
اعلام ك��رد: داوطلبان نمايندگ��ي مجلس كه 
صلاحيت ش��ان در هيات ه��اي اجراي��ي احراز 
نشده، ۴ روز فرصت دارند شكايت خود را به دفتر 
نظارت و بازرسي انتخابات استان ها اعلام كنند. 
هي��ات مركزي نظارت ب��ر انتخابات يازدهمين 
دوره مجلس دومين اطلاعيه خود را صادر كرد. 
در اين اطلاعيه امده اس��ت: به اطلاع آن عده از 
داوطلبان نمايندگي مجلس كه توسط هيات هاي 
اجرايي حوزه هاي انتخابيه صلاحيت آنان احراز 
نگرديده است مي توانند از تاريخ ابلاغ فرمانداران 
و بخش��داران مراكز حوزه هاي انتخابيه حداكثر 
ظرف مدت چهار روز از تاريخ ۱۳98/۰9/۲8 الي 
۱۳98/۱۰/۰۱ در وقت اداري از ساعت 8 تا ۱7 به 
دفتر نظارت و بازرسي انتخابات استان ها مراجعه و 
پس از دريافت فرم، شكايت خود را تنظيم و رسيد 

دريافت نمايند.«

  محم�د قاس�مي، سرپرس�ت مرك�ز 
پژوهش هاي مجلس شد؛ خانه ملت|

محمد قاسمي به سرپرستي مركز پژوهش هاي 
مجلس شوراي اسلامي منصوب شد. بر اساس 
حكمي از سوي علي لاريجاني، رييس مجلس 
شوراي اس��لامي، محمد قاسمي به سرپرستي 
مركز پژوهش هاي مجلس منصوب ش��د. وي 
كه طي س��ال هاي متمادي به عن��وان معاون 
اقتصادي مركز پژوهش هاي مجلس به خدمت 
مش��غول بود، از صاحبنظران اقتصادي كشور 
محس��وب مي ش��ود. در حكم انتص��اب علي 
لاريجاني خطاب به سرپرست مركز پژوهش ها 
از خدمات ارزشمند كاظم جلالي، رياست اين 
مركز تشكر و قدرداني شده و آمده است: »آقاي 
دكتر جلالي كه در دو دوره مجلس، رياس��ت 
مركز پژوهش ها را به عهده داش��تند، خدمات 
شايسته اي به مجلس و كميسيون هاي آن ارايه 
نمودند.«  گفتني است كاظم جلالي به تازگي 
مسووليت س��فارت جمهوري اس��لامي را در 

روسيه پذيرفته است .

ناگزيريم براي ايجاد موازنه در تعهدات برجام گام هاي بعدي را   برداريم
دبير شوراي عالي امنيت ملي گفت: اگر مسير عدم اجراي تعهدات از سوي اروپا تداوم يابد ناگزير هستيم براي ايجاد موازنه 
در تعهدات گام هاي بعدي را برداريم. به گزارش تسنيم، »دريابان علي شمخاني« ديروز در ديدار »نيكلاي پاتروشف« 
دبير ش��وراي امنيت ملي فدراسيون روسيه با وي، با توجه به س��ابقه موفق همكاري راهبردي دو كشور در مبارزه با 
تروريسم بر ضرورت تقويت بيش از پيش اشتراك مساعي دو كشور در ايجاد ثبات و امنيت پايدار در منطقه تأكيد كرد. 
وي تشكيل دومين نشست گفت وگوي امنيت منطقه اي و حضور فعال روسيه و ديگر كشورهاي حاضر در اين نشست 
را نشان از توجه وثيق و اراده قاطع اين كشورها براي بهره گيري از ظرفيت هاي بومي به منظور حفظ و گسترش صلح و 
امنيت در منطقه توصيف كرد. دبير شوراي عالي امنيت ملي با قدرداني از مواضع اصولي روسيه در مواجهه با اقدامات 
غيرقانوني امريكا در قبال برجام و حمايت از فرآيند كاهش تعهدات هسته اي ايران در برجام كه به دليل بدعهدي امريكا و بي عملي اروپا صورت 
گرفته است؛ گفت: اگر مسير عدم اجراي تعهدات از سوي اروپا تداوم يابد ناگزير هستيم براي ايجاد موازنه در تعهدات، گام هاي بعدي را برداريم. 
نيكلاي پاتروشف دبير شوراي امنيت ملي فدراسيون روسيه نيز در اين ملاقات تداوم اجلاس گفت وگوهاي امنيتي منطقه اي را كه به ابتكار ايران 

شكل گرفته، نشان روشني از احساس مسووليت كشورهاي منطقه براي همكاري در زمينه استقرار صلح و ثبات برشمرد.

ايران به زندگي مسالمت آميز با كشورهاي همسايه اعتقاد  دارد
سخنگوي وزارت امور خارجه مي گويد: ايران سياست خود را بر مبناي همسايگي خوب قرار داده و سعي كرده تا حد امكان دور از 
دخالت در كشورهاي منطقه به آنها كمك كند. درباره شش كشور شوراي همكاري خليج فارس همواره اين سياست را پيگيري 
و به زبان هاي مختلف به آنها اعلام كرديم آماده زندگي مسالمت آميز با شما هستيم. به گزارش مجمع جهاني اهل بيت)ع( سيد 
عباس موسوي ديروز در مراسم گراميداشت هفته پژوهش در دانشگاه بين المللي اهل بيت)ع( اظهار داشت: برخي همسايگان ما 
اين ديدگاه را ندارند و بودنشان را در نبود ديگران احساس مي كنند. اين نوع نگاه و بدتر از آن، نگاه به خارج و استمداد از كشورهاي 
خارجي براي تامين امنيت، يكي از آفت هايي است كه متاسفانه منطقه ما در اين مدت با آن روبرو است. موسوي در پاسخ به 
سوال يكي از دانشجويان از افغانستان درباره مذاكره با طالبان گفت: طالبان گروهي است كه به عنوان يك واقعيت در افغانستان 
حضور دارد و ناديده گرفتن آن منجر به ادامه بي ثباتي و تنش در اين كشور خواهد شد. از اين رو جمهوري اسلامي ايران تلاش كرده با اين گروه تعامل و 

آنها را متقاعد كند با دولت مركزي افغانستان به گفت وگو بنشينند و به راه حل برسند. ما نيز معتقد هستيم طالبان بخشي از راه حل در افغانستان است.
سخنگوي وزارت امور خارجه در پاسخ به سوال يكي از دانشجويان نيجريه در مورد وضعيت شيخ زكزاكي و اقدامات ايران در اين خصوص اعلام كرد: ما پيگير 
موضوع هستيم اما همه اين موضوع دست ايران نيست. در قضيه هند كه شيخ زكزاكي حضور پيدا كرد، تلاش هاي فراواني با دولت هاي همراه با ما انجام شد..

چهره ها

در جلسه  ديروز هيات دولت صورت گرفت

بررسي وضعيت آلودگي هواي كلانشهرها
در جلسه ديروز هيات دولت به رياست اسحاق جهانگيري 
معاون اول رييس جمهور، بانك مركزي جمهوري اسلامي 
ايران گزارشي از رش��د اقتصاد غيرنفتي كشور در شش 
ماهه اول سال ۱۳98 به هيات وزيران ارايه كرد. براساس 
اين گزارش، علي رغم رشد منفي بخش نفت، در بخش 
غيرنفتي رشد مثبت و رونق توليد در دو بخش كشاورزي 
و صنعت و معدن مشهود است. هيات وزيران همچنين بر 
تلاش بخش هاي مختلف جهت پشتيباني از رونق هرچه 
بيش��تر فعاليت هاي اقتصادي در تولي��د كالا و خدمات 
تأكيد كرد. اعضاي دولت در ادامه جلسه ديروز، به بررسي 
وضعيت آلودگي هواي كلانشهر ها پرداختند و مقرر شد 
اجراي قانون هواي پاك با جديت بيشتري پيگيري شود. 
بر اين اساس، دولت مقرر كرد از ورود خودرو هاي آلاينده 
به ويژه خودرو هاي اس��قاطي به محدوده كلانش��هر ها 
جلوگيري شود. همچنين مقرر شد نوسازي ناوگان حمل 
و نقل عمومي با سرعت بيشتري صورت گيرد و نسبت به 

گازسوز كردن هرچه س��ريع تر خودرو هاي حمل و نقل 
عمومي با همكاري وزارتخانه هاي نفت و صنعت، معدن و 

تجارت اقدام لازم انجام گيرد.

   بررسي آلودگي هواي تهران
بعد از پايان نشست هيات دولت سخنگوي دولت بررسي 
آلودگي هواي تهران و شهرهاي ديگر و راهكارهاي مقابله 
با اين پديده را دستور كار ديروز هيات دولت عنوان كرد 
و گفت: دولت تصميم گرفته اس��ت كه صنايع آلاينده 
اطراف تهران تا زمان بازگشت فشار گاز به شرايط نرمال 
فعاليت خود را به طور كامل متوقف كنند و از سوخت هاي 
جايگزين استفاده نكنند.  »علي ربيعي« ديروز در خصوص 
جلسه امروز هيات دولت به خبرنگار ايرنا گفت: پيش از 
اين با دستور رييس جمهوري، وزارتخانه ها و سازمان هاي 
مرتبط با موضوع آلودگي  هوا موظف شده بودند پيگيري ها 
و اقدامات لازم را در اين زمينه به عمل بياورند و جلسه امروز 

به گزارش عملكرد دستگاه ها اختصاص يافت. سخنگوي 
دولت افزود: در اين جلسه هيات دولت از تلاش هاي وزارت 
نفت براي توليد و توزيع گازوئيل و بنزين استاندارد و محيط 
زيستي تشكر كرد. همچنين در اين جلسه گزارش سازمان 
محيط زيست درباره گسترش پديده آلودگي هوا در نقاط 
مختلف جهان مطرح شد. ربيعي به تعدادي از اقدامات 
كليدي پي��ش از اين براي كنترل آلودگي هوا از س��وي 
دستگاه هاي مس��وول در دولت و بخش هاي ديگر اشاره 
كرد و افزود: منع توليد موتورسيكلت هاي كاربراتوري از 
ابتداي سال ۱۳96، ارتقاي آلايندگي موتورسيكلت ها 
به يورو۴ از ابتداي 97، الزامي ش��دن توليد سواري هاي 
يورو۴ و بهتر از ابتداي سال ۱۳9۴، سخت گيري در معاينه 
فني، اجرايي شدن طرح كاهش )LEZ( در كلانشهرها، 
توزيع كامل بنزين يورو۴ و گازوئيل و در نهايت نوسازي 
7۰هزاردستگاه تاكسي تا پايان س��ال 96 را مي توان از 
جمله اين فعاليت ها برشمرد. سخنگوي دولت با اشاره 

به اينكه خودروهاي سبك و سنگين و همچنين صنايع 
آلاينده اطراف تهران نقش كليدي در وضعيت فعلي هوا 
دارند، گفت: دولت تصميم گرفته است كه صنايع آلاينده 
اطراف تهران تا زمان بازگشت فشار گاز به شرايط نرمال 
فعاليت خود را به طور كامل متوقف كنند و از سوخت هاي 
جايگزين اس��تفاده نكنند.  هيات دولت ضمن تأكيد بر 

تداوم فعاليت هاي صورت گرفته براي كاهش آلودگي هوا 
در مقطع فعلي به كميسيون امور زيربنايي دولت و كارگروه 
ملي كاهش آلودگي هوا )مستقر در سازمان محيط زيست( 
ماموريت داد كه مجموعه فعاليت ها و ظرفيت هاي قابل 
اجرا براي كاهش بيش��ترآلودگي هوا را بررسي و مجدداً 

گزارش پيشرفت كار را به هيات دولت ارايه كنند.



اخبار كلان 3 كلان

مركز پژوهش هاي مجلس از عدم اصلاحات اساسي در بودجه  انتقاد كرد

معامله مجوزهاي كسب و كار در شبكه هاي اجتماعي

اصلاح ناتمام ساختار بودجه
گروه اقتصاد كلان|

مركللز پژوهش هاي مجلس شللوراي اسللامي در 
گزارشللي كه درباره لايحه بودجلله ۹۹ تنظيم كرده 
آورده است: در طول يك سللال و نيم گذشته به رغم 
آنكه پيشنهادهاي متعددي در دولت و مجلس براي 
اصاح ساختار بودجه و مديريت كسري بودجه مزمن 
دولت مطرح شده اسللت، اما متأسفانه لايحه بودجه 
سال 13۹۹ مشابه لايحه بودجه سال 13۹8 و بدون 
اعمال اين اصاحات سللاختاري تهيلله و به مجلس 

ارايه شده است. 
ايللن مركز در نهايت خواسللتار اعمال پيشللنهادات 
كارشناسي خود در بودجه ۹۹ شده است به اين منظور 
كه در اثر اين تغييرات فشار كمتري بر مردم وارد شود.

به گزارش »تعللادل«، مركللز پژوهش هاي مجلس 
شوراي اسامي روز گذشته گزارشي منتشر كرد كه 

در آن اقدام به بررسي لايحه بودجه ۹۹ كرده است.
در اين گزارش درباره مصللارف بودجه ۹۹ انتقاداتي 
مطرح شده و آمده اسللت: اگرچه يكي از محورهايي 
كه از سللال گذشته تاكنون مورد تأكيد بوده، كنترل 
هزينه هللاي دولت به منظور كاهش كسللري دولت 
بوده اسللت، اما شللواهد حاكي از آن اسللت كه اقدام 
ويژه اي در طول سللال گذشللته براي ايللن موضوع 
انجام نشده است. يكي از اقدامات اساسي براي انجام 
سياست هاي كاهش هزينه، شناسللايي برنامه هاي 
موازي دسللتگاه هاي اجرايللي و اقدام در راسللتاي 
بازآرايي، ادغام و حذف برنامه هاي زائد اسللت كه به 
نظر مي رسللد اقدام قابل توجهي در اين حوزه توسط 

دولت انجام نشده است.

   تركيب دقيق هزينه ها مشخص نيست
اقدام مهم ديگري كه مي تواند زمينه را براي كاهش 
هزينه هاي دولت فراهم آورد، شفاف سازي هزينه ها 
)براي دولت و حاكميت( است. درحال حاضر تركيب 
دقيق هزينه هاي دولت مشخص نيست. دليل اصلي 
اين امر نيز آن اسللت كه در سازوكار فعلي، اعتبارات 
دسللتگاه ها به صورت سللرجمع از طللرف خزانه به 
ايشان داده شللده و دسللتگاه ها اقدام به هزينه كرد 

آنها مي كنند.
لللذا اطاعللات »تفصيلللي و طبقه بندي شللده« از 
نحللوه هزينه كللرد اعتبللارات نزد خزانلله به صورت 
متمركز وجود نداشته و طبيعتا زمينه براي كنترل و 

قاعده گذاري براي هزينه ها فراهم نيست.
تبصره »21« قانون بودجه سال 13۹8 كه در تاش 
بود تللا دسللتگاه ها را مكلف كند كلله اطاعات ريز 
پرداختي خود را به خزانه داري اعام كنند، به دلايل 
مختلف اجرايي نشد. يكي از الزامات اصلي مديريت 
يا كنترل هزينه ها اين است كه پرداخت هاي خزانه 

به صورت مستقيم به ذي نفع نهايي صورت گيرد.
 به عبارت بهتر به جاي آنكه خزانه اعتبار را در اختيار 
دستگاه قرار داده و سپس دستگاه به ذي نفع نهايي 
)اعللم از كاركنان، پيمانللكاران، فروشللندگان و...( 
پرداخت كند، خزانه بايد از محل اعتبارات دسللتگاه 
به ذي نفعاني كه دستگاه معرفي مي كند، مستقيماً 
پرداخت كند. ايللن امر كه به لحاظ فنللي قابل اجرا 
بوده و درحال حاضر نيز براي قسللمت حكم مربوط 
به دريافتي كاركنان رسمي دستگاه ها درحال انجام 
است، فوايد متعددي به دنبال خواهد داشت. ازجمله: 
شللفاف شللدن ميزان و تركيب هزينه كرد دولت و 
دستگاه ها در حوزه هاي مختلف همانطور كه پيش تر 
مطرح شد، درحال حاضر اين شفافيت وجود ندارد. 
براي مثال مشخص نيسللت دقيقا دولت چه ميزان 
حقوق بلله تفكيك انواع قللرارداد كاركنان پرداخت 
مي كند. يا اينكه مشخص نيسللت دولت چه ميزان 

اعتبار براي امور حمايتي صرف مي كند.
زمينه سللازي براي تصميم گيري دربللاره مديريت 
هزينه هللا اجراي صحيح هرگونلله تصميم گيري در 
مورد ميزان افزايش حقوق، كاهش برخي هزينه ها 
و... بدون داشللتن چنين بستري، در هاله اي از ابهام 

به سر مي برد.
 براي مثال درصورتي كه به علت وقوع شرايط خاص، 
دولللت و مجلس بخواهند تصميللم بگيرند مجموع 
دريافتي هللاي هيچ فردي از دسللتگاه هاي مختلف 
دولتي بالاتر از مبلغ مشللخصي نباشللد، كاركناني 
كه دريافتيشللان از ميزان مشللخصي بيشللتر است 
اضافلله كار و... دريافتي داشللته باشللند و... نيازمند 
زيرساختي هستند كه اطاعات پرداخت هاي انجام 
شده به ذي نفعان نهايي را به صورت غيرقابل خدشه 

فراهم كند.

امكان پذير شللدن اجراي صحيح سياست ماليات بر 
حقوق بررسي هاي انجام شده نشان مي دهد، به دليل 
نبود چنين سللازوكاري، ماليات حقوق كاركنان در 

دستگاه هاي اجرايي درست اخذ نمي شود.
در اين راسللتا تبصره »21« لايحلله بودجه 13۹۹ 
گامي مثبت در اجراي اين اقدام اسللت كه البته بايد 
برخي نواقص آن )عمدتا ناظر به شللمول بخش هاي 
مختلف هزينه هاي دولت( رفع شود. به عبارت بهتر 
لازم است اولا كليه پرداختي هاي دستگاه هاي دولتي 
به كاركنان را شامل شللود )نه فقط پرداخت حقوق 
كاركنان( و ثانياً محدود به پرداخت ها از محل منابع 
عمومي نبوده، بلكلله پرداخت ها از محل درآمدهاي 

اختصاصي دستگاه ها را نيز شامل شود.

   بررسي اختصاص ارز ترجيحي  به كالاهاي 
اساسي

مركز پژوهش ها در گزارشي ديگر محور مهم ديگري 
كه در بررسي لايحه بايد بدان توجه داشت را سياست 
حمايتي دولت در واردات كالاهاي اساسي و سياست 
ارزي مربوطه دانست. براساس اظهارات مسوولان دولت 
در لايحه بودجه سال 13۹۹ حدود 1۰.۵ ميليارد دلار 
از منابع حاصل از صادرات نفت براي واردات كالاهاي 
اساسي )با نرخ 42۰۰ تومان( در نظر گرفته شده است. 
فارغ از امكان تحقق اين مقدار درآمد ارزي براي دولت، 
انعكاس بودجه اي اين سياسللت آن است كه دولت به 
ازاي هر يك دلاري كه براي واردات اين كالاها اختصاص 
مي دهد، به جاي نرخ ارز آزاد سامانه نيما )مثا 12۰۰۰ 

تومان(، 42۰۰ تومان به دست مي آورد.
همچنين دولت اعللام كرده كه مابقللي منابع ارزي 
حاصله را با نللرخ 8۵۰۰ تومان براي واردات تخصيص 
خواهد داد. اين سياسللت نيز از يكسو موجب از دست 
رفتن بخشللي از منابع قابل تحقق براي دولت بوده و 
ازسوي ديگر به دليل وجود اختاف قيمت با نرخ ارز در 
بازار موجب مسائلي مشابه اختصاص ارز با نرخ 42۰۰ 

تومان خواهد شد.
با توجه به محدوديت شديد منابع بودجه و آسيب هاي 
چنين سياست ارزي كه در گزارش هاي ديگر اين مركز 
مطرح شده است به عنوان اولويت اول، پيشنهاد مي شود 
سياسللت تخصيص ارز با نرخ 42۰۰ تومان كالاهاي 
اساسي كنار گذاشته شده و براي اجراي سياست هاي 
حمايتي، بخشي از منابع ريالي آزاد شده در حلقه نهايي 
مصرف، در اختيار مصرف كننده نهايي و بخشي نيز در 
راستاي حمايت از توليد و در قالب مواردي مانند سرمايه 

در گردش در اختيار بنگاه ها قرار گيرد.
در صورت اصللرار بر اجراي سياسللت تخصيص ارز با 
نرخ 42۰۰ تومان، توصيه مي شود حجم ارز ترجيحي 
تخصيص داده شده مورد اصاح و بازنگري قرار گيرد. 
لذا لازم است بررسي شود كه چه اقام از كالاهايي كه تا 
به حال از ارز حمايتي برخوردار بودند، درنهايت با نرخي 
معادل نرخ ارز 42۰۰ تومان در اختيار مصرف كننده قرار 
گرفته است تا ارز حمايتي صرفا به اين كالاها اختصاص 
يابد. با اين روش به منابع ارزي كمتري نسبت به 1۰.۵ 

ميليارد دلار نياز خواهد بود.

   استمرار نگاه درآمدزايي به خصوصي سازي
يكي ديگر از بخش هاي لايحه بودجه سللال 13۹۹ 
كه مللورد توجه مركللز پژوهش هاي مجلللس قرار 
گرفتلله اسللت، خصوصي سللازي هاي مربللوط بلله 
لايحه اسللت. در گزارش مركز آمده است: در زمينه 
خصوصي سللازي، داراي يللك نكته مهم اسللت. آن 
هم اينكه خصوصي سللازي از طريللق صندوق هاي 
سرمايه گذاري ETF را مدنظر قرار داده است. به سبب 
آنكه در لايحه، جزييات بيشتري در اين مورد عنوان 
نشده، تحليلي كه در ادامه خواهد آمد با فرض مشابه 
بودن ساختار صندوق هاي ETF مورد نظر دولت براي 
خصوصي سازي و صندوق هاي  ETF متداول در بازار 
سرمايه است. در اين راستا چند نكته قابل ذكر است: 
اولًا در اين شيوه، مديريت بنگاه هاي دولتي مشمول 
واگذاري، كماكان در يد دولت باقي خواهد ماند و لذا 

نمي توان نام خصوصي سازي بر اين كار نهاد.
همچنين به نظر مي رسللد هدف دولت از اين ابتكار، 
درآمدزايي از ناحيه واگذاري مالكيت بنگاه ها، بدون 
از دست دادن مديريت آنها بوده است. نكته قابل ذكر 
اينكه حتي اگر اين هدف را فارغ از مطلوب يا نامطلوب 
بودن بپذيريم، راه بهتر براي دستيابي به آن، انتشار 

اوراق اجاره سهام بود. 
دومين نكته معطوف به ماهيت اين ابزار اسللت. اين 
نوع صندوق ها در سطح جهان، معمولًا سهام خرد با 

قابليت نقدشوندگي بالا نگهداري كرده و اصولًا هدف 
آنها )كسب بيشترين سود از طريق سبدگرداني( با در 
اختيار داشتن سهام كنترلي و دخالت در اداره بنگاه 
متعارض اسللت. نكته ديگر در هميللن زمينه، توجه 
به كاركرد نهادي تحت عنوان »بازارگردان« اسللت. 
بازارگردان با خريد و فروش واحدهاي صندوق اجازه 
نخواهد داد كه فاصله زيللادي بين قيمت واحدهاي 
صندوق در بازار و ارزش ذاتي اين واحدها ايجاد شود. 
درصورتي كه قيمت بللازار از ارزش ذاتي اين واحدها 
پايين تر باشد، بازارگردان با خريد واحدهاي صندوق، 
قيمت بازار را به ارزش ذاتي واحدها نزديك مي كند، 
اما در مقابل صندوق مي بايست هزينه اين عمليات را 

به بازارگردان پرداخت كند. 
اگر در صندوق دارايي ديگري غير از سللهام بنگاه ها 
موجللود نباشللد، تنهللا راه پرداخت بلله بازارگردان 
اعطاي سللهام خواهد بود كه در اين صورت سهامي 
كه به صورت بلوكي مي توانسللت با قيمت بالاتري به 
فروش برسد، به صورت خرد و با قيمت پايين تر توسط 
بازارگردان در بازار به فروش خواهد رسيد. نكته سوم 
ابهام در سرنوشت اين صندوق است. اگر فرض كنيم 
بخشي از نياز كوتاه مدت دولت به نقدينگي با اين ابتكار 
پوشش داده شود؛ آيا دولت مي خواهد براي هميشه 
كنترل اين بنگاه ها را به دسللت داشته باشد؟ به طور 
كلي جايگاه و آينده اين صندوق حداقل با اطاعات 

فعلي مبهم است.
ازسوي ديگر در ماده )1۹( قانون اجراي سياست هاي 
كلي اصل )44( قانون اساسللي، بللر كليه روش هاي 
ممكن بللراي واگللذاري بنگاه ها اعللم از روش هاي 
واگذاري مالكيت همچون اجاره به شللرط تمليك، 
فروش تمام يا بخشللي از سللهام، واگللذاري اموال و 
همچنين روش هاي واگذاري مديريت همچون اجاره، 
پيمان كاري عمومي و پيمللان مديريت و همچنين 
روش هايي همچون تجزيه، انحال و ادغام شركت ها 
تأكيد شده است. اين در حالي است كه بسياري از اين 
روش ها، هنوز ازسوي هيات واگذاري مورد استفاده 
قرار نگرفته است و چه بسا اتكا به اين روش ها، خصوصاً 
واگذاري مديريت بنگاه ها به جاي واگذاري مالكيت، 
از مشكات موجود كاسته و اهداف سياست هاي كلي 
و قانون را به نحو بهتري محقق سللازد. بديهي است 
كه پيش نياز اتخاذ اين رويكرد، فاصله گرفتن از نگاه 

درآمدزايي به موضوع خصوصي سازي است.

   اهمال در اصلاحات اساسي 
مركللز پژوهش ها در ادامه اين گزارش مبسللوط كه 
بخش هاي مختلف بودجه را بررسللي كرده است به 
دولت نقد كرده كه چرا از انجام اصاحات اساسي در 
بودجه سر باز زده است.در اين گزارش آمده است: در 
طول يك سال ونيم گذشته پيشنهادهاي متعددي در 
دولت و مجلس شوراي اسامي براي اصاح ساختار 
بودجه و مديريت كسري بودجه مزمن دولت مطرح 
شللد، اما متأسللفانه تقريباً اصاح جدي در منابع و 
مصارف بودجه انجام نشده و لايحه بودجه سال 13۹۹ 
مشابه لايحه بودجه سللال 13۹8 تهيه شده و دچار 

بيش برآوردي هاي قابل توجه در حوزه منابع است.
 به عبللارت بهتر مي تللوان گفت، به رغللم مطالعات 
كارشناسللي ارزنده انجام شده، پروژه اصاح ساختار 
بودجه در دولت عملكرد ضعيفي داشللته اسللت. با 
توجه به ارايه لايحه بر اين مبنللا، انتظار اينكه بتوان 
ضعف هاي يك سال گذشته در اصاح ساختار بودجه 
را در مدت كوتاه بررسي بودجه در مجلس جبران كرد، 
منطقي نيست. با اين حال همچنان راهكارهايي براي 
اصاحات در كوتاه مدت وجود دارد كه در ادامه به آنها 

پرداخته شده است. 
در اين بخللش »اصاحللات در حوزه منابللع و لزوم 
توجه به افزايش عادلانلله درآمدهاي مالياتي« يكي 
از اولويت ها مطرح شللده و آمده است: يكي از اركان 
اصاح سللاختاري بودجه ايجاد درآمللد پايدار بوده 
اسللت.ثبات تأمين كالاها و خدماتي كلله دولت در 
اختيار جامعه قرار مي دهد در گرو تأمين درآمدهاي 
مطمئن و پايدار براي دولت اسللت. منشأ درآمدهاي 
پايدار دولللت، فرايندهاي جاري درونللزاي اقتصاد 
هسللتند كه تحت تأثيللر شللوك هاي بيروني مانند 
نوسانات درآمدهاي نفتي و تحريم هاي بين المللي قرار 
نمي گيرند. با اين نگاه، جهت مديريت بهينه بودجه 
در شرايط حاضر و نيز نيل به هدف جداسازي بودجه 
دولللت از درآمدهاي نفتي، لازم اسللت راهكارهايي 
براي افزايش پايدار درآمدهاي عمومي در ميان مدت 
و اقدامات كوتاه مدتي جهت گذر از تنگناي بودجه اي 
دولت در سال پيشرو در نظر گرفته شود. يكي از اين 
راهكارها توجه به منابع مالياتي و افزايش درآمدها از 
اين محل است. البته برنامه هايي كه براي اصاح نظام 
مالياتي و افزايش درآمدهاي مالياتي ارايه مي شوند، 
بايد بهگونهاي باشند كه اولًا به فضاي كسبوكار ضربه 
نزنند و ثانياً در فرايند اصاحات ميانمدت در راستاي 
درآمدزايي پايدار، خللي ايجللاد نكنند. اگر افزايش 
درآمدهاي مالياتي از طريق فشار به فعالان اقتصادي 
بخش رسمي حاصل شللود، هر چند ممكن است در 
كوتاهمدت باعث افزايش درآمدهاي مالياتي شللود، 
اما در بلندمدت منجر بلله ركود و كاهش درآمدهاي 

دولت خواهد شد.
براساس مطالعات انجام شده وضعيت ماليات ستاني 
در كشللور به گونه اي اسللت كه برخاف بسياري از 
كشللورهاي دنيا سللهم ثروتمنللدان در كل ماليات 
پرداختي نسبت به ساير اقشار درآمدي در ايران بسيار 
كم اسللت )به عنوان مثال حتي در كشللوري با نظام 
سللرمايه داري مانند امريكا نيز سهم دو دهك بالاي 
درآمدي از كل ماليات پرداخت شده بالغ بر 7۰ درصد 
است( . لذا به راحتي مي توان با وضع برخي پايه هاي 
مالياتي كه تنها به افراد بسيار ثروتمند اصابت مي كند 
يا ساماندهي و حذف برخي معافيت هاي مالياتي كه 
بيشتر به نفع اقشار مرفه و دهك هاي بالاي درآمدي 
اعمال مي شوند، ضمن افزايش درآمدهاي مالياتي، 
نظام ماليات ستاني كشور را به سمت عادلانه تر شدن 

هدايت كرد.
درصورت اتخللاذ اين رويكرد مي توان انتظار داشللت 
افزايش ماليات ستاني نه تنها اثر منفي بر رشد اقتصادي 

نگذارد، بلكه اثر مثبت هم به دنبال داشللته باشد. اين 
رويكرد مورد توجلله برخي از اقتصاددانللان نيز بوده 
است، چنانكه يكي از برندگان نوبل اقتصاد سال 2۰1۹ 
)ابهيجيت بانرجي(، راز رشللد اقتصاد را نه در تخفيف 
و كاهش مالياتي به ثروتمنللدان و ايده ريزش از بالاي 
ثمرات رشد، بلكه ماليات ستاني از ثروتمندان و صرف 
آن براي بقيه بخش ها و توانمندسازي فقرا و تحريك 

تقاضا مي داند.
پيشنهادات مالياتي مركز پژوهش هاي مجلس به اين 

ترتيب هستند: 
   حللذف معافيللت ماليات بللر سللودهاي »كان« 

سپرده هاي بانكي
  جلوگيري از فرار مالياتي برخي از مشاغل

  ساماندهي معافيت هاي مالياتي
  حذف ماليات بللر ارزش افزوده مناطللق آزاد و ويژه 

اقتصادي
  پلكاني كردن ماليات نقل وانتقال اماك با هدف اخذ 

ماليات از خانه هاي لوكس

   ضرورت بازنگري در هزينه ها
در ادامه اين گزارش مركز پژوهش هاي مجلس توصيه 
به »كنتللرل هزينه هاي عمومي دولت با اسللتفاده از 
سازوكار بازنگري هزينه ها«، كرده است. در اين بخش 

آمده است: 
با توجه به محدوديت منابع دولت، لازم است تا دولت 
به صورت روشللمند اقدام به كنتللرل و حتي كاهش 
هزينه هاي خللود در مراكز اصلي هزينه اي كند. بدين 
منظور هر دستگاه بايد موظف شللود 1۰ تا 2۰ مركز 
هزينه اي )فعاليت هايي كه بيشترين سهم در هزينه هاي 
آن دستگاه دارند( در هر دسللتگاه را شناسايي كند و 
برنامه هاي خود را براي حذف موارد غيرضرور و افزايش 

بهره وري و كارايي در اين حوزه ارايه دهد. 
اين كاهش هزينه از طريق اصاح فرايندهاي اجرايي، 
كاهش اتاف منابع و افزايش بهره وري و الكترونيكي 
كردن فرايندهاي ارايه خدمات )مشروط به عدم كاهش 
كيفيت ارايه خدمات( به سازمان برنامه و بودجه ارايه 
و مورد توافق واقع مي شود. با توجه به گستردگي انواع 
مصارف عمومي تشكيل كميته هاي تخصصي با كارويژه 
مديريت هزينه در كشورهاي زيادي مورد استفاده قرار 
مي گيرد تا حدي كه اين فرايند به بخش جدايي ناپذير 

تصويب بودجه بدل شده است. 
نكته مهم اين است كه رهبران سياسي نقش اصلي را 
در روند بررسي هزينه ها برعهده دارند به عبارتي عزم و 
اراده رهبران است كه به فرايند بازنگري هزينه ها معني 
مي بخشللد و لازم است با تعهد سللطح بالاي سياسي 
)حافظان و اجراكنندگان قانللون(، از فرايند بازنگري 
مراقبت شود تا در طي اجراي فرايند بازنگري، در نتيجه 
اعمال نفوذ ذي نفعان، تغييراتي ايجاد نشود. گفتني 
اسللت در چارچوب برنامه اصاحات ساختار بودجه، 
كميته هايي جهت انجام اين امر تشكيل شد، اما نتايج 
فعاليت هاي آن كميته ها )احتمالًا به دليل نبود عزم و 
اراده جدي در پياده سازي راهكارها يا عدم دستيابي به 

تفاهم با دستگاه هاي اجرايي( اجرايي نشد.

معاون اقتصادي وزير امور اقتصادي و دارايي گفت: در 
حال حاضر حتي كانال هايي در شبكه هاي اجتماعي 
فعال هسللتند كلله كار خريللد و فللروش مجوزها از 
1۰۰ميليون تا چندين ميليارد تومان را انجام مي دهند.

محمدعلي دهقان دهنوي با بيان اينكه ما از انتقاد به هر 
شكل آن استقبال مي كنيم گفت: اين نوع از انتقادات 
نشان دهنده اين است كه موتور مبارزه با فساد در وزارت 

اقتصاد بعد از پيام وزير اقتصاد، استارت خورده است.
دهنوي افزود: يك رويكرد در صدور مجوزها اين است 
كه اگر كسي بخواهد كسب و كار جديدي راه اندازي كند 
بايد ثابت كند شرايط قانوني لازم را دارد و از حاكميت 

اجازه بگيرد كه اين رويكرد، »نظارت پيشيني« است.
وي افزود: رويكرد ديگر به اين صورت اسللت كه فرد را 
معطل گرفتن مجوز نكنيم، بلكه اجازه شللروع كسب 
و كار را بدهيللم و نظارت را به بعد از شللروع كسللب و 
كار موكللول كنيللم. وي گفت: راهللكار جلوگيري از 
سوءاسللتفاده ها بعد از راه اندازي كسب و كار، دقيق تر 

كردن نظارت هاي پسيني اسللت.دهقان دهنوي در 
بخش ديگري از سللخنان خود با بيان اينكه در برخي 
مللوارد، خود نظام مجوز دهي تبديل بلله ابزاري براي 
انحصار شده است، گفت: سلله پديده انحصار، فساد و 
رانت رابطه پيچيده و تنگاتنگللي با هم دارند و يكي از 
اهداف آنها نيز، سوءاستفاده از نظام مجوز دهي است.

وي افزود: زماني كه يك دستگاه متصدي صدور مجوز 
بگويللد، تعداد فعالان يك حللوزه اقتصادي به كفايت 
رسيده و ديگر مجوز جديدي صادر نخواهد شد، خود 
اين تبديل به انحصار و رانت براي فعالان صاحب مجوز 

در آن حوزه مي شود.
اين مقام مسوول با بيان اينكه اينگونه تصميمات، باعث 
گران قيمت شدن مجوز ها و ايجاد زمينه فساد از طريق 
انحصار و رواج خريد و فروش آنها مي شللود، افزود: در 
حال حاضر حتي كانال هايي در شبكه هاي اجتماعي 
فعال هسللتند كه كار خريد و فروش مجوزها از 1۰۰ 
ميليون تا چندين ميليارد تومللان را انجام مي دهند.

دهقان دهنوي در ادامه با اشللاره برخي واكنش ها به 
سخنان وزير اقتصاد در خصوص افشاي فساد از سوي 
مردم مبني بر اينكه، هيات مقررات زدايي و تسللهيل 
صدور مجوز هاي كسب و كار كارش را به درستي انجام 
نداده و وزير اقتصاد بايد برخورد با فساد را از اين هيات 
آغاز كند، تأكيد كرد: هيات مقررات زدايي و تسللهيل 
صدور مجوز هاي كسللب و كار يكي از معدود راه هاي 
مبارزه با فساد محسوب مي شود.دهنوي با اشاره اينكه 
ايجاد هيات مقررات زدايي و تسهيل صدور مجوز هاي 
كسب و كار و فعاليت هاي موثر اين هيات در راستاي 
اجراي دسللتورات مقام معظم رهبللري و رونق توليد 
ملي بوده اسللت، اظهار كرد: در يك سال گذشته اين 
هيات 11 بار تشكيل جلسه داده و در هر جلسه، قوانين 
مربوط به صدور مجوز ها مورد بحث و بررسي قرار گرفته 
و براي كاهش سقف زماني و تسهيل فرآيند هاي صدور 

مجوزها، تصميم گيري مي شود.
وي افزود: اخيرا در مورد واگذاري زمين براي شللروع 

و توسعه كسللب و كارها مصوبه اي 17 بندي در هيات 
مقررات زدايي و تسهيل صدور مجوز هاي كسب و كار 
داشتيم كه هر بند آن به تنهايي تسهيات اساسي در 
ايجاد كسب و كار فراهم مي كند و البته تعداد 1۰ بند 
آن به دليل آنكه خارج از حيطه اختيارات قانوني ما بود، 
به هيات دولت تقديم شد.دبير هيات مقررات زدايي و 
تسهيل صدور مجوز هاي كسب و كار ادامه داد: يكي از 
اقدامات ما، رسانه اي كردن فعاليت هاي هيات مقررات 
زدايي و تسهيل صدور مجوز هاي كسب و كار بوده كه 
باعث شللده جداي از مقامات عالي نظام، امروز تمامي 
كارشناسان و عامه مردم، در مورد ضرورت بهبود فضاي 
كسب و كار اتفاق نظر داشته باشند و اين موضوع تبديل 

به يك مطالبه جدي شده است.
دهقللان دهنوي با اشللاره بلله برخللي مقاومت ها در 
دسللتگاه هاي اجرايي برابر مصوبللات هيات مقررات 
زدايي و تسللهيل صدور مجوز هاي كسب و كار، اظهار 
كرد: برخي از اين مقاومت ها ناشي از قوانين است، به 

اين معنا كه دستگاه مي گويد ما ناگزير از انجام وظايف 
قانوني خود هستيم و نمي توانيم اين تسهيات را ايجاد 
كنيم كه اين نيازمند اصاح تعدادي از قوانين اسللت؛ 
برخي از مقاومت ها هم به دليل فقدان زير ساخت هاي 
لازم اسللت كه بايد تامين شوند.وي با بيان اينكه ما در 
وزارت اقتصاد از طريق درگاه ملي صدور مجوز ها و ساير 
شيوه ها، به طور مداوم با دستگاه هاي صادر كننده مجوز 
در ارتباط هستيم، ارتباط و همكاري وزارت صمت با اين 
وزارتخانه را خوب توصيف كرد و ابراز اميدواري كرد كه 

اين همكاري ها مي تواند بهتر نيز بشود.
دهقان دهنوي با بيان اينكه تحريم هاي يكجانبه، در 
برخي موارد مسللوولان را وادار بلله اتخاذ تصميماتي 
كرده است كه در فضاي كسب و كار، چندان تسهيل گر 
نيسللتند، گفللت: البتلله در برخي حوزه هللا، همين 
محدوديت ها باعث ايجللاد فرصت هايي براي توليد و 
ايجاد اشتغال شللده است و اين فرصت ها بايد در همه 

حوزه ها مورد شناسايي قرار گيرند.
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ايجاد 49 هزار فرصت شغلي 
از محل طرح روستا تعاون

معاون وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي از ايجاد 4۹هزار 
فرصت شغلي در طرح روستا تعاون خبر داد و گفت: 
در راستاي اجراي طرح روستا تعاون بيش از سه هزار 
تعاوني تشكيل و به آنها تسهيات پرداخت شده است. 
از محل طرح اشتغال فراگير هم به بيش از 17۰شركت 
تعاوني 2۶۶ ميليارد تومان تسهيات پرداخت شده كه 

اشتغال 34 هزار نفري را به دنبال داشته است.
محمدجعفر كبيري در گفت وگو با ايسنا، با اشاره به 
سامانه جامع هوشمند بخش تعاون گفت: اين سامانه 
در راستاي توسعه شفافيت در بخش تعاون و بر اساس 
نظام خود كنترلي اعضا ايجاد شده كه عاوه بر نظارت 
بر فعاليت هاي هيات مديره و مديران عامل، زمينه 
جذب سللرمايه هاي خرد مردمي را در بخش تعاون 
فراهم مي كند.وي افزود: اين سامانه در دسترس عموم 
مردم قرار دارد و مي توانند با مراجعه به سايت وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي و نشللاني خدمات مورد 
نياز خود را دريافت كنند.با راه اندازي سللامانه جامع 
هوشمند بخش تعاون افرادي كه به دنبال تاسيس 
تعاوني  هستند ديگر به وزارتخانه يا ادارات كل تعاون 
مراجعه نمي كنند و از طريق اين سللامانه مي توانند 
مراحل تاسلليس تعاوني را دنبال كنند.معاون امور 
تعاون وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي با اشاره به ديدار 
فعالان اقتصادي و تعاونگران با مقام معظم رهبري 
درباره تدوين سللند توسعه بخش تعاون اظهار كرد: 
پس از ديدار با مقام معظم رهبري در نشستي با اتاق 
تعاون ايران، ستاد مشللترك تعاون را با حضور وزير 
تشكيل داديم و هم اكنون اقداماتي كه لازم است براي 
اجراي بندهاي سند توسعه بخش تعاون صورت گيرد 
را اولويت بندي كرده ايم.كبيري گفت: براي دستيابي 
به سهم 2۵ درصدي بخش تعاون در اقتصاد ملي لازم 
است بندهاي سند توسعه بخش تعاون احصا و قوانين 
معطل مانده بخش تعاون به طور كامل به اجرا درآيد 
از اين رو با همكاري دستگاه هاي متولي جلساتي را 
برگزار خواهيم كرد تا بندهايي كه در شرايط اقتصادي 
كشور قابليت احيا دارند را عملياتي كنيم و اميدواريم 
با ترسيم يك نقشه راه بتوانيم منويات مقام معظم 
رهبري را تحقق بخشيم. وي در پايان از ايجاد 4۹ هزار 
فرصت شغلي در طرح روستا تعاون خبر داد و گفت: 
در راستاي اجراي طرح روستا تعاون بيش از سه هزار 
تعاوني تشكيل و به آنها تسهيات پرداخت شده است.

از محل طرح اشتغال فراگير هم به بيش از 17۰ شركت 
تعاوني 2۶۶ ميليارد تومان تسهيات پرداخت شده 

كه اشتغال 34 هزار نفري را به دنبال داشته است.

60 ميليون كالاي لوكس و 
مصرفي در گمرك دپو شده است

معاون فني گمرك با اشاره به جزييات حجم و ميزان 
كالاهاي مصرفي و لوكس گفت : در حال حاضر بيش از 
۶۰ ميليون كالاي گروه 4 كه لوكس و مصرفي هستند 
و ورود آن به كشور ممنوع شده در گمركات موجود 
است.مهرداد جمال ارونقي در گفت وگو با فارس، با 
اشاره به حجم و ميزان كالاهاي گروه 4 در گمركات 
كشور اظهار كرد: بر اساس مصوبه هيات وزيران، ورود 
اين كالاها كه عمدتا مصرفي هستند به كشور ممنوع 
شد و در حال حاضر امكان ترخيص آنها فراهم نيست. 
بر اساس گزارش هاي تهيه شده در 17 گمرك بيش 
از ۶۰ ميليون دلار كالاهاي گروه 4 در گمركات رسوب 
كرده است.معاون فني گمرك با اشاره به گمركاتي 
كه كالاهاي گروه 4 دپو شده است، گفت: عمده اين 
نوع كالاها در گمرك آبادان، منطقه آزاد ارس )جلفا(، 
بازرگان، بوشهر، پتروشيمي، پيام البرز، تهران، جلفا، 
خرمشهر، شللهيد رجايي بندرعباس، سلفچگان، 
سهان تبريز، غرب تهران، فرودگاه امام خميني )ره(، 
قزوين، كيش و ماكو هستند. وي در مورد نوع كالاهاي 
مانده در گمركات نيز گفت: عمده اقام احصاشللده 
ابزارآلات، اجزا و قطعات موتورسيكلت و خودرو، شال 
و روسري، پتو مسافرتي، ظروف فلزي، اشياء دكوري، 
لوازم خانگللي، كيف و كفش، انواع لوازم آرايشللي و 
بهداشللتي، وسايل آشللپزخانه، انواع لوازم قنادي و 
خوراكي ها )شكات، كمپوت آناناس(، غذاي سگ و 
گربه، ليفتراك، پيانو، ويولون، اشياء سراميكي دكوري، 
لوازم التحرير، گل مصنوعي، لوازم پاستيكي، پوشاك 
بچگانه، زنانه و مردانه، ژل هاي تزريقي زيرپوستي، 
روغن ذرت تصفيه شللده، مغز تخملله آفتابگردان و 
يراق آلات مبلمان را                                         شامل مي شود.جمال ارونقي با 
بيان اينكه اين كالاها داراي مجوز ثبت سللفارش از 
وزارت صمت هستند ، عنوان كرد: ارزش اين كالاها 
در گمركات به تفكيك برآورد شده كه مجموع آنها 
بالغ بر ۶۰ ميليون دلار مي شود. هنوز براي ترخيص 
يا مرجوع شللدن اين كالاها توسط مراجع ذي ربط 

تصميمي گرفته نشده است.

دولت 70 هزار ميليارد تومان 
حقوق پرداخت مي كند

عضو مجلس شوراي اسامي گفت: درآمدهاي دولت 
از طريق فروش امللوال منقول و غير منقول، فروش 
نفت و گاز و ماليات به دست مي آيند كه اين درآمدها 
صرف پرداخت حقوق، يارانه و اتمام طرح  هاي تملك 
دارايي سرمايه مي شوند. نماينده مردم گلپايگان در 
مجلس شوراي اسللامي به خانه ملت گفت: براين 
اساس هزينه هاي دولت شامل 7۰ هزار ميليارد تومان 
هزينه هاي مرتبط به طرح هاي تملك دارايي، حدود 
42 هزار ميليارد تومان يارانه و 17۰ تا 18۰ميليارد 
تومان حقللوق و ديگر بخش هاي هزينه اي كشللور 
مي شللوند. علي بختيار افزود: بخش اعظم كسري 
بودجه سال ۹8 به دليل آن است كه دولت نتوانسته 
درآمدهاي پيش بيني شللده حاصل از فروش نفت 
را كسللب كند به همين دليل در سال جاري فروش 
بخش قابل ماحظه اي از اموال منقول و غيرمنقول 
خود را در دسللتور كار قرار داده است تا از طريق اين 
واگذاري ضمن سبك شدن مسووليت ها و مخارج 

دولت، درآمدهايي نيز كسب كند.



اخبار

»تعادل«ازتحولاتبازارارزوطلاگزارشميدهد

كاهش نرخ ارز و طلا در بازار 
گروه بانك و بيمه|

روز چهارشنبه 27 آذر 98 در بازارهاي جهاني نرخ اونس 
طلاي جهاني 1479 دلار اعلام شد و قيمت دلار در بازار 
آزاد نيز بار ديگر به كانال 12 هزار تومان كاهش يافته و 
در بازار به نرخ 12870 تومان معامله ش��د، نرخ دلار در 
صرافي هاي بانكي روز چهارشنبه با رشد 100 توماني 
قيمت نسبت به روز معاملاتي گذشته به رقم 12 هزار و 
900 تومان رسيد. در سامانه سنا نرخ لحظه اي قيمت 
خريد دلار به 12 هزار و 800 تومان و قيمت فروش آن 
به 12 هزار و 900 تومان رسيد. همچنين نرخ لحظه اي 
هر يورو به قيم��ت 14 هزار و 100 تومان خريداري و به 
قيمت 14 هزار و 200 تومان به فروش رسيده است. نرخ 
خريد هر دلار در تابل��وي صرافي هاي بانكي 12 هزار و 
800 تومان و فروش 12 هزار و 900 تومان درج شد. نرخ 
خريد هر يورو نيز 14 هزار و 100 تومان و نرخ فروش آن 

14 هزار و 200 تومان داد و ستد شد.
به گزارش »تعادل«، روز چهارشنبه با اعلام نرخ اونس 
طلاي جهاني و دلار آزاد به قيمت 12 هزار و 870 تومان 
در بازار آزاد، قيمت طلا و سكه كاهش يافت. بر اين اساس 
مظنه يك مثقال طلاي آب شده 17 عيار يك ميليون و 
948 هزار تومان، هر گرم طلا 18 عيار 449 هزار و 800 
تومان، سكه طرح جديد 4 ميليون و 420 هزار تومان، 
ط��رح قديم 4 ميليون و 410 هزار تومان، نيم س��كه 2 
ميليون و 350 هزار تومان، ربع سكه يك ميليون و 460 
هزار تومان و سكه گرمي نيز 910 هزار تومان معامله شد

سامانه سنا نيز نرخ ميانگين ارز براي روز سه شنبه 26 آذر 
98 را براي دلار 12 هزار و 713 تومان، يورو 14 هزار و 4 
تومان، پوند انگليس 16 هزار و 493 تومان، درهم امارات 3 
هزار و 497 تومان، لير تركيه 2 هزار و 275 تومان و يوآن 

چين يك هزار و 976 تومان اعلام كرد.
در بازار ارز رس��مي نيز بانك مركزي نرخ 47 ارز را براي روز 
چهارشنبه اعلام كرد كه بر اساس آن نرخ 28 ارز مانند يورو 
و پوند كاهش و قيمت 7 واح��د پولي ديگر افزايش يافت؛ 
نرخ دلار و 11 ارز ديگر نيز ثابت ماند. بر اساس اعلام بانك 
مركزي هر دلار امريكا براي روز »چهارشنبه بيست و هفتم 
آذر ماه 98« 42 هزار ريال قيمت خورد. همچنين هر پوند 
انگليس 55 هزار و 31ريال و هر يورو نيز 46 هزار و 763 ريال 

ارزش گذاري شد.

  عوامل سرنوشت س�از قيمت دلار در ۳ ماه 
آخر سال

ش��بكه خبري يورونيوز در گزارشي عوامل سرنوشت ساز 
بر قيمت دلار در ايران در سه ماه آخر سال را تشريح كرد.

در گزارش ش��بكه خبري يورونيوز در خصوص بازار ارز 
ايران اعلام شده، شرايط حاكم بر بازار ايران در طول دو 
هفته گذشته مانع از بازگشت نرخ رسمي دلار به پايين تر 
از 12 هزار و 500 تومان شده، رخدادي كه خط مقاومت 

فرضي جديدي را به بازار ارز ايران القا كرده است.
بر همين اس��اس نرخ فروش دلار در بازار آزاد همچنان 

به نوسان خود حول نرخ 13 هزار تومان ادامه مي دهد.
تحليلگ��ران ب��ازار ارز ايران معتقدن��د تعيين تكليف 
لايحه بودجه دولت، تصميم نهايي ايران براي الحاق به 
 )FATF( كنوانسيون هاي بين المللي نهاد ويژه اقدام مالي
براي مقابله با پولشويي و تامين مالي تروريسم، نحوه تامين 
كسري بودجه دولت در ماه هاي پاياني سال خورشيدي، 
تاثيرگذاري بح��ران عراق بر مب��ادلات تجاري و مالي 
ايران، سرنوشت انتخابات اسفندماه مجلس، نتايج سفر 

حسن روحاني به ژاپن و افت و خيز مستمر بحران هاي 
اقتصادي و سياسي جامعه ايران مجموعه عواملي است 
كه سرنوشت نرخ ارز را تاپايان سال جاري خورشيدي 
رقم خواهد زد.افزون بر اينها موافقت بانك مركزي ايران 
با لغو محدوديت خريد سهميه ارز خدماتي كه پيشتر 
به يك بار در س��ال كاهش يافته بود، تقاضاي خريد را 

تحريك كرده است.
قيمت يورو نيز طي مبادلات روز سه شنبه بازار آزاد تهران 
به بيش از 14 هزار و 460 تومان رس��يد كه 360 تومان 
بالاتر از نرخ رسمي بانك مركزي بود. همچنين قيمت هر 
قطعه تمام سكه طلا هم در نرخ 4 ميليون و 500 هزار 
تومان تثبيت شد و هر گرم طلاي 18 عيار بيش از 456 

هزار تومان معامله شد.

  نوسان بازار ارز موقتي است
همچنين يك عضو هيات رييسه مجلس گفت: مديريت 
صحيح حاكم بر بازار و تجربه هاي پيشين نشان داده كه 
نوسان موقتي بوده و به زودي آرامش بر فعاليت هاي ارزي 

حاكم خواهد شد.
اسدالله عباسي در گفت وگو با ايبِنا، با اشاره به نوسان اخير 
نرخ ارز و طلا در بازار پس از اصلاح نرخ س��وخت، گفت: 
تجربه نش��ان داده قيمت ارز و طلا به كانال واقعي خود 

بازگردانده خواهد شد.
نماينده مردم رودسر در مجلس، با بيان اينكه روند نزولي 
فعلي نرخ ارز و طلا تاييدي بر مديريت مناس��ب شكل 
گرفته در بانك مركزي است، افزود: خوشبختانه وضعيت 
بازار نشان مي دهد كه حباب شكل گرفته نيز كاذب بوده 

و خود به خود در حال تخليه است.
وي با تاكيد بر اينكه عطش��ي در تقاضا ارز و سكه وجود 
ندارد، تصريح كرد: با توجه به عرضه كافي ارز و سكه در 
بازار دليلي براي نوسان و در نهايت حبابي شدن نرخ ها در 
بازار وجود ندارد. عباسي از بازگشت قيمت دلار به كانال 

واقعي خود خبر داد و گفت: مديريت صحيح حاكم بر بازار 
و تجربه هاي پيشين نشان داده كه نوسان موقتي بوده و 

به زودي آرامش بر فعاليت هاي ارزي حاكم خواهد شد.
اين نماينده مردم در مجلس دهم، با بيان اينكه مردم نبايد 
به نوسان موقتي اعتماد كنند، افزود: ورود مردم به چنين 
خريد و فروش هايي به طور حتم ضرر آنها را در پي خواهد 
داشت. مردم با وارد نشدن در حوزه به خريد و فروش هاي 

كاذب ارز مي توانند در آرامش بازار دخيل شوند.
وي با بيان اينكه تجربه نشان داده كه مديريت فعلي بانك 
مركزي بر هر نوساني فائق خواهد آمد گفت: خوشبختانه 
وضعيت بازار نشان مي دهد كه حباب شكل گرفته در بازار 

ارز كاذب بوده ودر حال تخليه است.

  پوند و يورو در لاك دفاعي رفتند
از سوي ديگر، كماكان وقايع بازارهاي ارز تحت تاثير دو اتفاق 
قرار دارد: خروج همراه با توافق انگليس از اتحاديه اروپا بيش 
از هر زمان ديگري محتمل به نظر مي رسد و در حوزه جنگ 
تجاري نيز دونالد ترامپ، رييس جمهور امريكا اعلام كرده 
است كه چين و امريكا پس از 17 ماه اختلاف بر سر مسائل 

تجاري به فاز نخست توافق دست يافته اند.
به گزارش رويترز، قرار است امريكا از برنامه قبلي خود 
براي افزايش تعرف��ه روي واردات محصولاتي به ارزش 
156 ميلي��ارد دلار از چين صرف نظ��ر كند و در طرف 
مقابل، چين ميزان خريد محصولات كشاورزي از امريكا 

را افزايش دهد.
توافق اوليه امريكا و چين بر سر مسائل تجاري مي تواند 
تا حد زيادي به نگراني ها از يك جنگ تجاري تمام عيار 
خاتمه دهد. طبق گفته رابرت لايت هايزر، وزير بازرگاني 
امريكا قرار است تا طبق مفاد فاز نخست توافق تجاري، 

امريكا ميزان صادرات خود به چين را دو برابر كند.
كسري بزرگ تراز حساب تجاري با چين يكي از اصلي ترين 
دلايل امريكايي ها براي ش��روع جنگ تجاري با چين بود. 

شاخص دلار كه نرخ برابري آن در مقابل سبدي از ارزهاي 
جهاني را اندازه مي گيرد، با 0.1 درصد افزايش در مقايسه با 
روز قبل و در سطح 96.857 واحد بسته شد. نرخ برابري هر 

فرانك سويس معادل 1.0191 دلار اعلام شد.
ري آتريل، مدير بخش استراتژي ارزي در بانك ملي استراليا 
گفت: به صورت كلي تمايل خريداران براي دلار نسبتا بيشتر 
شده است البته فكر نمي كنم يك تحليل بنيادين پشت 

انگيزه خريداران براي دلار قرار داشته باشد.
واقع مهم ديگر در بازارهاي مالي در حوزه برگزيت اتفاق 
افتاد: پس از آنكه ح��زب حاكم محافظه كار به رهبري 
بوريس جانسون به پيروزي قاطعي در برابر رقباي خود 
دست يافته كه از زمان نخس��ت وزيري مارگارت تاچر 
تاكنون بي سابقه بوده است، اكنون برخي از منابع خبري از 
احتمال اتخاذ رويكرد سرسختانه تر توسط دولت انگليس 

در مذاكرات با اتحاديه اروپا خبر مي دهند.
ماسافومي ياماموتو، استراتژيست ارش��د بازارهاي ارز در 
موسسه “ميزوهو سكيوريتيز “ گفت: ممكن است رسيدن به 
توافق تجاري بين دو طرف كانال )مانش( بيش از يك سال به 
طول بيانجامد و اكنون اين احتمال مطرح است كه دوره گذار 
مجددا تمديد شود. كسب اكثريت قاطع حزب محافظه كار 
احتمالا بوريس جانسون را قادر خواهد ساخت تا موضعي 
سرسختانه اتخاذ كند، هر چند كه بازارها خيلي اين رويكرد 

را نخواهند پسنديد.
فاز بعدي مذاكرات برگزيت در صورت تصويب احتمالي 
موافقت اوليه در مجلس، مي��زان و چگونگي روابط دو 
ط��رف در دوران گذار خواهد بود. اين دوره دس��ت كم 
تا سال 2020 طول خواهد كشيد و طي آن روابط بين 
انگليس و اتحادي��ه اروپا به مانند قبل باقي خواهد ماند 
تا زيرس��اخت هاي لازم تجاري، بانكي، مالي و گمركي 
براي آغاز دور جديد روابط فراهم شود. در آخرين دور از 
معاملات، پوند با كاهش محسوس 0.12 درصدي نسبت 
به روز قبل خود و به ازاي 1.3112 دلار مبادله شد. يورو 

نيز 0.1 درصد عقب نشس��ت و به 1.1134 دلار رسيد. 
همچنين هر دلار امريكا به 1.3165 دلار كانادا كاهش 
يافت. در برابر همتاي سنگاپوري، هر دلار به ازاي 1.3554 

دلار سنگاپور مبادله شد.
آدام كول، كارشناس ارشد مسائل ارزي در موسسه “ آر 
بي سي كپيتال ماركتس “ گفت: هنوز نا اطميناني هايي 
زيادي در خصوص آينده روابط انگليس و اتحاديه اروپا 
وجود دارد و نمي توان با قطعيت پيش بيني كرد كه چه 

اتفاقي در نهايت رخ خواهد داد. 
در معاملات بازارهاي ارزي جهاني، همچنين هر دلار با 
0.11 درصد كاهش به 109.4121 ين رس��يد. در برابر 
همتاي استراليايي، هر دلار امريكا به ازاي1.4605 دلار 
مبادله شد. همچنين نرخ برابري دلار معادل 6.9974 

يوان چين اعلام شد.

  طلا حبس شد!
در خبري ديگر، قيمت طلا در معاملات روز چهارش��نبه 
بازار جهاني كه سرمايه گذاران منتظر روشن شدن جزييات 
مربوط به فاز اول پيمان تجاري امريكا و چين بودند، تغيير 

چنداني نداشت.
به گزارش ايس��نا، ه��ر اونس طلا براي تحوي��ل فوري در 
معاملات روز جاري بازار سنگاپور تغيير چنداني نداشت و در 
1476 دلار و 55 سنت ايستاد. در بازار معاملات آتي امريكا، 
هر اونس طلا ثابت بود و 1480 دلار و 80 سنت معامله شد.

به گفته وارن پاترسون، تحليلگر شركت ING، طلا در يك 
محدوده ثابت مانده و يكي از دلايل اصلي آن اين است كه 
تصوير اقتصاد كلان در پي اعلام توافق تجاري امريكا و چين 
مثبت شده و اين امر روند رشد قيمت طلا را محدود كرده 
است. اما مساله اصلي اين است كه امريكا و چين حرف قابل 
توجهي نزده اند و جزييات اين توافق هنوز اعلام نشده كه 
مايه ابهام بوده است. رابرت لايتيزر، نماينده تجاري امريكا 
روز سه شنبه اظهار كرد: جزييات خريد چين در بخش هاي 
مختلف امريكا، در فاز اول توافق تجاري به صورت مكتوب 
شرح داده خواهد شد اما به جزييات بيشتر سند اين توافق 
اشاره اي نكرد. روند صعودي طلا به دليل آمار اقتصادي مثبت 
امريكا كه از ارزش دلار و بازارهاي س��هام پشتيباني كرده 
اس��ت، محدود مانده است. شاخص دلار در برابر سبدي از 
ارزهاي رقيب نزديك به بالاترين حد خود در يك هفته اخير 
قرار گرفت و طلا را براي خريداران غيرامريكايي گران تر كرد. 
بازارهاي سهام آسيايي براي پنجمين روز صعود كرده و در 

بالاترين حد 18 ماه اخير ايستادند.
آمار منتشره نشان داد فعاليت بخش توليد امريكا در نوامبر 
بهبود داشته و آمار مس��كن فراتر از حد انتظار رشد كرد و 
مجوزهاي ساخت خانه به دليل نرخ پايينتر وام مسكن به 
پايين ترين حد در 12 سال و نيم اخير رسيد. در اين بين دو 
سياست گذار فدرال روز سه شنبه از موضع بانك مركزي 

امريكا در ثابت نگه داشتن نرخ هاي بهره حمايت كردند.
بر اساس گزارش رويترز، قيمت طلا كه در شرايط بي ثباتي 
اقتصادي و سياس��ي به پناهگاه مطمئن سرمايه تبديل 
مي شود از ابتداي امسال تاكنون حدود 15 درصد رشد كرده 
كه عمدتا تحت تاثير جنگ تجاري امريكا و چين و تاثير منفي 

آن بر رشد اقتصاد جهاني بوده است.
در بازار ساير فلزات ارزشمند، هر اونس پالاديم براي تحويل 
فوري با 0.8 درصد كاهش، به 1939 دلار و 91 سنت رسيد. 
هر اونس نقره براي تحويل فوري با 0.1 درصد افزايش، به 17 
دلار و دو سنت رسيد. هر اونس پلاتين براي تحويل فوري 
0.1 درصد كاهش پيدا كرد و به 926 دلار و 65 سنت رسيد.

حذف اجتناب ناپذير ارز ترجيحي
زهرا كاوياني|

حذف ارز ترجيحي در لايحه بودجه سال 1399 هزينه بسيار 
كمتري نسبت به بعد از آن دارد.

سياست اختصاص ارز با نرخ ترجيحي از مرداد سال 1397 با 
تعيين 25 قلم كالا به عنوان كالاهاي اساسي به اجرا گذاشته 
شد. اين سياست  به  رغم همه مخالفت هاي كارشناسي كه با 

آن صورت گرفت، در سال 1398 ادامه يافت.
البته برخي گروه هاي كالايي مانند گوش��ت قرمز، كره و 
برخي حبوبات از فهرس��ت كالاهاي مشمول دريافت ارز 
ترجيحي حذف شدند. با وجود هزينه هاي بالايي كه اجراي 
اين سياست در پي داش��ت، انتظار مي رفت كه براي سال 
1399 به ط��ور كلي ارز با نرخ 4200 تومان از محاس��بات 
دولتي حذف شود، اما اظهارنظر مسوولان نشان مي دهد 
كه دولت همچنان اصرار بر اجراي اين سياس��ت داشته و 
در لايحه بودجه س��ال 1399 در ح��دود 10 ميليارد دلار 
ارز ب��راي اختصاص به كالاهاي اساس��ي با نرخ ترجيحي 

پيش بيني شده است.
هزينه هاي اجراي اين سياست در گزارش هاي كارشناسي 

و مقالات به كرّات مورد تأكيد قرار گرفته است. اينكه نرخ ارز 
براي گروهي از كالاها پايين تر از نرخ ارز وارداتي ساير كالاها 
)نرخ ارز در س��امانه نيما( باشد، موجب ايجاد رانت بزرگي 
مي شود كه رقابت براي دستيابي به اين ارز را افزايش داده و 
در نتيجه اتلاف منابع را در پي دارد. در حقيقت يارانه اعطايي 
به كالاهاي اساس��ي، به جاي آنكه به مصرف كننده نهايي 

برسد، در بين واردكنندگان توزيع مي شود.
ساير موارد مانند تضعيف توليد داخلي، اتلاف منابع ارزي در 
اين بخش، توزيع ناهمگون يارانه بين دهك هاي درآمدي 
به طوريكه دهك هاي بالاي درآمدي بهره بيشتري از يارانه 
دريافت��ي دارند و غيره از جمله هزينه هاي اختصاص ارز با 
نرخ 4200 تومان به ازاي هر دلار به كالاهاي اساسي است 

كه در طول يك سال گذشته بسيار به آن اشاره شده است.
با اين حال بايد توجه داشت كه هرچه از مدت زمان اجراي 
اين سياست مي گذرد، هزينه هاي مرتبط با آن نيز افزايش 
پيدا مي كند به طوري كه عملا اجراي اين سياست را براي 
سال هاي بعد اگر نگوييم غيرممكن اما با تحميل هزينه هاي 

بسيار سنگين و جبران ناپذير به اقتصاد ممكن مي سازد.

ادامه سياست اختصاص ارز با نرخ ترجيحي در سال 1399 با 
چالش  هاي جدي مواجه است كه از جمله مي توان به موارد 
زير اش��اره كرد:  كمبود منابع: بزرگ ترين چالش ادامه ارز 
ترجيحي كمبود منابع است. بر اساس اظهارنظرهاي صورت 
گرفته ميزان درآمدهاي نفتي دولت در هفت ماهه نخست 
سال 1398 در حدود 21 هزار ميليارد تومان بوده است. اگر 
اين ميزان را بر عدد 4200 تقسيم كنيم، عدد 5 ميليارد دلار 
به دست مي آيد. اين در حالي است كه در هفت ماهه نخست 
س��ال 1398، دولت در حدود 8 ميليارد دلار ارز ترجيحي 
اختصاص داده است. سوال مهمي كه ايجاد مي شود آن است 
كه 3 ميليارد دلار باقي مانده از كدام محل تأمين شده است؟ 
چند س��ناريو در اين زمينه مطرح است كه محتمل ترين 
آنها عبارت است از:  الف- تأمين منابع از محل دارايي هاي 
خارجي بانك مركزي: تأمين منابع از اين محل به شدت بر 
قدرت كنترل بازار ارز توسط بانك مركزي اثر مي گذارد و توان 

سياست گذاري بانك مركزي را كاهش مي دهد.
ب- خري��د ارز در نيما توس��ط دولت و اختص��اص با نرخ 
ترجيحي: به نظر مي رس��د 3 ميلي��ارد دلار باقي مانده از 

اين محل تأمين شده است. در اين صورت هزينه بسياري 
ب��ر دولت )و مردم( تحميل مي ش��ود تا ران��ت آن در بين 
واردكنندگان توزيع ش��ود. از طرف ديگر مشخص نيست 
دولت منابع ريالي براي خريد ارز با نرخ نيما را از چه محلي 
تأمين كرده اس��ت. در صورتيكه اين منابع از محل بانك 
مركزي تأمين شده باشد، بار هزينه اي بسياري در پي داشته 
و پيامدهاي تورمي به بار خواهد داشت.  احتمال افزايش نرخ 
ارز: اختصاص منابع براي واردات با ارز ترجيحي كه تقاضا 
براي اين ارز را به شدت افزايش داده است، موجب كاهش 
قدرت دولت و بانك مركزي در كنترل بازار ارز مي ش��ود. 
اين موضوع در شرايطي است كه درآمدهاي ارزي در سال 
1399 به مراتب كمتر از سال 1398 و 1397 خواهد بود. در 
اين شرايط نرخ در بازار سنا و نيما نيز افزايش يافته و اختلاف 
بين ارز ترجيحي با ارز نيمايي و بازار آزاد را مجددا افزايش 
مي دهد. در چنين شرايطي رانت توزيع شده مجددا افزايش 
يافته و تقاضا براي ارز ترجيحي بيش از پيش افزايش مي يابد.

آس��يب بيش از پيش به توليد: توليد داخلي در يك سال 
گذشته به مقدار بسيار زيادي از سياست ارز ترجيحي آسيب 

ديده است. توليدكننده داخلي توان رقابت با كالاي وارد شده 
با نرخ ترجيحي را ندارد. از طرف ديگر كالاي واس��طه اي و 
نهاده هاي توليدي وارد شده با نرخ ترجيحي به طور يكسان در 
بين توليدكنندگان داخلي توزيع نمي شود و توليدكنندگاني 
كه به اين رانت دسترس��ي ندارند، توان رقابت با سايرين را 
نداشته و ورشكست مي شوند. برخي از توليدكنندگان در 
سال گذشته از گردونه توليد خارج شده و برخي كه همچنان 
با كاهش حاشيه سود يا حتي توليد در شرايط سر به سر، در 
بازار باقي مانده اند، با ادامه اجراي اين سياست، در سال آينده 

از بازار خارج خواهند شد.
مجموع موارد فوق نش��ان مي دهد كه حذف ارز ترجيحي 
اجتناب ناپذير است و دولت در نهايت به اين سمت خواهد 
رفت. اگر اين حذف از ابتداي س��ال 1398 اجرا مي ش��د، 
هزينه كمتري بابت آن پرداخت مي ش��د و در حال حاضر 
نيز با وجود افزايش هزينه ها، حذف ارز ترجيحي در لايحه 
بودجه س��ال 1399 هزينه بسيار كمتري نسبت به بعد از 
آن دارد. بنابراين لازم است تا اين موضوع در بودجه 1399 

مورد توجه قرار گيرد.

غفلتازاستقلالبانكمركزيدرطرحنظامبانكدارياسلامي
يك عضو كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي با 
اشاره به طرحي كه در مجلس در حوزه نظام بانكداري به 
تصويب رس��يد، گفت كه در اين طرح به صورت مطلوبي 
كه مورد انتظار ما بود استقلال بانك مركزي از دولت مورد 

توجه قرار نگرفت.
به گزارش ايسنا، محمدرضا پورابراهيمي در همايش اصلاح 
قوانين نظام پولي و بانكي كش��ور در خصوص طرح نظام 
بانكداري اسلامي كه در مجلس شوراي اسلامي به تصويب 
رس��يد، گفت: بررس��ي اين طرح مدت ها در كميسيون 
اقتصادي در دستور كار بود. بحث در دوره قبلي كميسيون 
مطرح شده بود ولي به دليل نبود زمان كافي امكان تصويب 
نهايي وجود نداشت و به مجلس فعلي موكل شد و در مجلس 
كنوني نيز در اولين جلسه كميسيون اين موضوع مورد بحث 

ما قرار گرفت.
رييس سابق كميسيون اقتصادي مجلس افزود: ما حتي در 
اين باره خدمت مراجع تقليد رسيديم و نظر آنها را در اين باره 

جويا شديم و مراجع هم از اين موضوع حمايت كردند. چرا 
كه ما در كميسيون اقتصادي نياز داشتيم مباحث تخصصي 
و فقهي را در كنار يكديگر پيش ببريم. تمام اين زحمات 
منتهي شد به يك گزارش نهايي در مجلس و در نتيجه آن 
طرحي كه امروز در مجلس كليات آن به تصويب رسيد. به 
پيشنهاد خودمان اين موضوع را دو شوري اعلام كرديم تا 
فرصت براي استفاده از نظر ديگر عزيزان وجود داشته باشد.

اين عضو كميسيون اقتصادي مجلس اظهار كرد: يكي از 
مباحث مهم در حوزه بانك مركزي، بحث اس��تقلال آن 
اس��ت تا ديگر با اهتمام به اين موضوع شاهد تصميماتي 
نباشيم كه به موجب آن تبعاتي را در حوزه اقتصاد كشور 
داشته باشيم. در پايان دولت قبل سال 91 شاهد يك شوك 
ارزي بوديم در مجمع بانك مركزي تصميمي اتخاذ شد 
كه با تصميمات اقتصادي كلان مغاير بود. در واقع تصميم 
گرفته شد كه ما به التفاوت محاسبه تاثير ارز در ترازنامه بانك 
مركزي به عنوان درآمد براي دولت در نظر باشد بلافاصله ما 

جلسه اي را در مجلس برگزار كرديم تا اين موضوع متوقف 
ش��ود. پورابراهيمي ادامه داد: پس از آن ما شاهد روي كار 
آمدن دولت آقاي روحاني بوديم كساني كه در دولت قبل 
در اين باره و درباره توقف موضوعي كه اشاره كردم مباحث 
كارشناسي را مطرح كردند اين بار در اين دولت گفتند كه 
ما با روش ديگري مي خواهيم اين موضوع را مطرح كنيم 
تا ديگر تبعاتي نداشته باشد. اين موضوع دو بار در مجلس 
رد شد اما براي بار سوم در مجلس مصوب شد و در واقع اين 
موضوع آغاز يك اتفاق بسيار نامبارك در اقتصاد كشور بود 
كه ما ما به التفاوت هر شوك ارزي را به عنوان يك سود براي 
دولت در نظر داشته باشيم. اين در حالي است اگر ما يك 
بانك مركزي مستقل داشته باشيم ديگر اينگونه موارد را 

شاهد نخواهيم بود.
وي ادامه داد: ما بايد استقلال بانك مركزي را از حوزه هاي 
مختلف مورد نظر قرار دهيم در واقع بانك مركزي نبايد تحت 
سياست هاي دولت كار كند ما تا جايي پيش رفتيم كه به 

دليل اصول قانون اساسي استقلال بانك مركزي به صورت 
نسبي مورد توجه باشد اگر چه آن حد از استقلال مطلوب 

ما مورد توجه قرار نگرفت اما تا حدي صورت گرفته است.
اين عضو كميس��يون اقتصادي مجلس تصريح كرد: در 
بحث تضاد منافع كه يكي از عوامل بازدارنده ماموريت هاي 
اصلي بانك مركزي است مورد توجه قرار داديم كه افرادي 
ك��ه در بانك مركزي فعاليت داش��تند ت��ا مدتي نتوانند 
مسووليت هايي را برعهده گيرند. در موضوع رفع تعارض 
درباره ماموريت بخش خصوصي در اقتصاد كشور به گونه اي 
تاكيد كرديم كه حضور افراد از كانال مشخص باشد تا نظارت 

بهتري فراهم شود.
پورابراهيم��ي گفت: بح��ث بعدي موضوع ش��فافيت و 
پاسخگويي است. ما به دليل عدم شفاف بودن برخي مسائل 
در اين حوزه شاهد برخي مشكلات در اقتصاد كشور هستيم 
موضوع ديگر موضوع پاسخگويي است. بارها نمايندگان 
قصد داشتند از رييس كل بانك مركزي سوال كنند اما اين 

ظرفيت وجود ندارد و وزير اقتصاد به جاي او حضور پيدا كرده 
اگرچه وزير اقتصاد نيز بعد از اينكه سوال را شنيده است گفته 
است موضوع در حيطه وظايف من نيست. در واقع در اين 
حوزه تاكيد داشتيم كه رييس كل بانك مركزي بايد نسبت 
به تصميمات پاسخگو باشد و دليل تصميماتش را توضيح 
دهد. البته اشكالي وجود دارد ما در بخش ها و قوانين گاهي 
در اين حوزه مي بينيم كه ضمانت اجرا وجود ندارد. ما بايد 
در هر بخشي مقرراتي را كه تصويب مي كنيم ضمانت اجراي 
آن هم فراهم شود. در مورد هيات انتظامي نيز براي مثال 
در حوزه ورود دستگاه قضا مواردي را مورد نظر قرار داديم.

وي در پايان اضافه كرد: درباره اصلاح حوزه نظارت بر فعاليت 
بانك مركزي موضوعي كه نهايي شد، معاونت بود. اگر براي 
اجراي اين احكام در حوزه نظارت بر فعاليت بانك مركزي، 
نيازمند سازمان مستقل هستيم. به هر حال اين فرصت 
مناسبي است كه دولت در اين باره همكاري كند و عزم خود 

را براي اصلاحات در اين حوزه نشان دهد.

بانك و بيمه4  Thu. Dec19. 2019  پنج شنبه    28  آذر 1398   22  ربيع الثاني 1441  سال ششم    شماره   1552 

 تكذيب شايعه 
تبديل ماليات به خمس و زكات 
بانك مركزي ادعاهاي مطرح شده در فضاي مجازي 
به نقل از رييس كل بانك مركزي درباره شايعه تبديل 
ماليات به خمس و زكات را تكذيب كرد. بانك مركزي 
روز چهارش��نبه اعلام كرد: تلاش هاي دش��منان 
كشور براي برهم زدن آرامش سيستم بانكي كشور 
با انتساب يك سري اخبار كذب به نقل از رييس كل 
بانك مركزي در تلاش براي ترويج شايعات گوناگون 
هستند كه از آن جمله مي توان به خبر كذب تبديل 
ماليات به خمس و زكات اشاره كرد. روابط عمومي 
بانك مركزي تاكيد كرد هرگونه اخبار بانك مركزي 
واظهارات رييس كل اي��ن بانك در تارنماي بانك يا 

صفحه شخصي وي منتشر مي  شود.

 لايحه اصلاح نظام بانكي
در مرحله چكش كاري

نايب رييس مجلس گفت: لايحه اصلاح نظام بانكي 
در مجلس در حال چكش كاري هاي نهايي اس��ت. 
عبدالرضا مصري در گفت وگوي با ايبِنا، با اش��اره به 
آخرين خبرها در خصوص لايحه اصلاح نظام بانكي، 
گفت: اين لايحه در دستور كار بررسي مجلس بوده و 
به زودي نهايي مي شود. وي با بيان اينكه علت تاخير 
در رسيدگي به برخي لوايح در مجلس خام بودن آنها 
است، افزود: بسياري از لوايحي كه در مجلس در دست 
بررسي است به علت برخي ايرادات و همچنين خام 
بودن آنها در مجلس دوباره تدوين مي شود. مصري با 
تاكيد بر اينكه لايحه ماليات بر ارزش افزوده و همچنين 
خدمات كش��وري از نمونه لوايحي است كه زحمت 
تدوين دوباره آنها به مجلس واگذار شده است، تصريح 
كرد: اينكه تصويب نهايي لايحه اصلاح نظام بانكي نيز 
در مجلس طولاني شده به همين دليل است. وي با 
بيان اينكه اگر لوايح در دولت به درستي چكش كاري 
شود مجلس بلافاصله رسيدگي به آنها را در صحن 
آغاز مي كند، گفت: اينكه مجلس بخواهد لايحه اي را 
دوباره از الف تا ي بازنويسي كند زمان رسيدگي به آن 
را طولاني مي كند. اين نماينده مردم در مجلس دهم، 
با تاكيد بر اينكه در بررسي لايحه اصلاح نظام بانكي 
نيز نظرات كارشناسان مربوطه و همچنين مسوولان 
بانكي كشور اخذ شده است، تصريح كرد: به طور حتم 
لايحه با در نظر گرفتن همه جوانب و با پختگي كافي 
به زودي بررسي نهايي و تصويب خواهد شد. مصري 
ادامه داد: موضوع جالبي كه در جلسات كارشناسي 
لايحه اصلاح نظام بانكي مطرح مي ش��ود اين است 
كه كارشناسان دولتي اظهار مي كنند در تدوين آن از 
نظرات آنها استفاده نشده است. نايب رييس مجلس 
يادآور شد: با تصويب نهايي لايحه مذكور و اخذ نظرات 
كارشناس��انه در آن به طور حتم تحولي در سيستم 

بانكداري كشور شاهد خواهيم بود.

 نقش بانك صادرات ايران
 در تامين مالي زيرساخت ها

مديرعام��ل بانك صادرات ايران گف��ت: بانك ها در 
كنار توليد، خدمات و توسعه زيرساخت ها هميشه 
نقش موثري داش��ته اند و در اين راس��تا اميدواريم 
بتواني��م همچنان نقش جه��ادي را در تامين مالي 

زيرساخت هاي كشور داشته باشيم.
به گ��زارش روابط عموم��ي بانك ص��ادرات ايران، 
حجت اله صيدي در آيين تبادل تفاهمنامه همكاري 
نظام بانكي و شركت راه آهن كشور كه با حضور وزير راه 
و شهرسازي، نايب رييس كميسيون عمران مجلس 
شوراي اسلامي، مديرعامل شركت راه آهن، مديران 
عامل بانك ه��ا، دس��ت اندركاران، صاحب نظران، 
كارشناس��ان و فعالان ح��وزه حم��ل و نقل ريلي 
كشور همزمان با گراميداشت هفته حمل و نقل در 
صنعت حمل و نقل ريلي برگزار شد، افزود: بر اساس 
تفاهمنامه بين بانك هاي عامل و شركت راه آهن طي 
يك س��ال آينده بيش از چهار هزار ميليارد تومان 
براي توس��عه زير س��اخت هاي حمل و نقل ريلي 
كشور تخصيص خواهد يافت كه بايد اين منابع در 
بخش هاي مربوطه جذب شود و بانك صادرات ايران 
اين آمادگي را دارد كه به محض تكميل پرونده هاي 
هر طرح در اين ح��وزه، حمايت هاي مالي لازم را به 

سرعت انجام دهد.
وي با اش��اره به اينكه منابع طبيعي، منابع انساني، 
سرمايه هاي فكري و همچنين زير ساخت ها بخش 
اصلي ثروت هر كشور را تشكيل مي دهند، اظهار كرد: 
زيرساخت ها يكي از شاخص هاي اصلي و مهم توسعه 
است و يكي از بخش هاي مهم اين حوزه نيز حمل و 
نقل اس��ت كه راه آهن نقش مهمي در اين ميان ايفا 
مي كند. در واقع در كنار توليد ناخالص داخلي، درآمد 
سرانه و نرخ رشد اقتصاد، يكي از شاخص هاي مهم 
طول جاده ها و راه آهن است. در زمان جنگ تحميلي 
توسعه اين بخش متوقف نشده و در سال هاي اخير 
نيز اي��ن روند همچنان ادامه يافته و به پيش مي رود 

كه سهم بانك ها در اين توسعه كاملا برجسته است.
وي با تشريح مسير نهايي نقدينگي كشور به سمت 
تولي��د و بالا بردن تقاضاي كل، ب��ه وجود مطالبات 
بانك ها از دولت اش��اره كرد و اف��زود: رقم بزرگي در 
ترازنامه بانك ها به عنوان طلب از دولت وجود دارد كه 
البته اين مطالبات عمدتا بابت اجرايي شدن پروژه هاي 

كلان اقتصادي به وجود آمده است.
در اين مراسم محمد اسلامي، وزير راه و شهر سازي 
با بيان اينكه جنگ اقتصادي به معناي واقعي كلمه 
در جريان است، گفت: تحريم هاي ظالمانه به صورت 
مويرگي اقتصاد كشور و مردم را هدف گرفته بنابراين 
لازم اس��ت با هوش��ياري و اراده مصمم ب��ا افزايش 
بهره وري و بالا بردن رش��د اقتصادي براي توس��عه 

صنعت و زيرساخت ها تلاش كنيم.
 سعيد رسولي، مديرعامل شركت راه آهن نيز در اين 
مراسم ضمن ارايه گزارشي، از حمايت بانك ها از جمله 
بانك صادرات اي��ران قدرداني و اظهار كرد: حمايت 
بانك ها موجب شده است يك روحيه جهادي در بين 
همه همكاران شركت هاي زيرمجموعه راه آهن براي 

توسعه اين بخش به وجود  آيد. 



رويخطشركتها 5 بازار سرمايه

»تعادل«دوجبههمتفاوتدرتحليلبازارسهامرابررسيميكند

نمادهاي كوچك در حباب
گروه بورس|محمد امين خدابخش|

پيشروي قيمت ها در بورس و فرابورس همچنان ادامه 
دارد. در آخرين روز از معاملات هفته جاري ش��اخص 
كل بورس تهران باز هم ركوردي جديد به ثبت رساند 
و با ورود به كانال 350 هزار واحدي اميدواري به رشد 
بيشتر قيمت ها در بازار مربوطه را افزايش داد. در اين 
روز حجم بالايي از نقدينگي وارد گروه هاي مختلف بازار 
شد و همين امر ارزش معاملات در دو بازار ياد شده را 

مجموعا از 4 هزار ميليارد تومان فراتر برد. 
در خلال معاملات روز گذشته اما آنچه توجه بسياري 
از فعالان بازار را به خود جلب كرد، كاهش نسبي قيمت 
در نمادهاي س��اختماني و سيماني بود. از آنجايي كه 
نمادهاي ياد ش��ده طي روزهاي گذشته حجم بالايي 
از نقدينگي را به خود جلب كرده اند و به سبب افزايش 
سنگين تقاضا بازده قابل توجهي را در معاملات يك ماه 
اخير رقم زده اند، كاهش قيمت آنها در طول روز گذشته 
سبب شد تا رشد بيشتر آنها در هاله اي از ابهام قرار گيرد. 
از سوي ديگر نمادهاي ديگر بازار كه از پشتوانه بنيادي 
بيشتري نسبت به نمادهاي كوچك برخوردارند، طي 
روزهاي گذشته به س��بب تداوم تقاضا با رشد قيمت 
همراه بوده اند. با نگاهي به آمار معاملات چند روز اخير 
مي توان دريافت كه جريان معاملات نمادهاي عمدتا 
كالا محور شامل فلزي ها و شيميايي ها مهم ترين عامل 

در رشد نماگر اصلي بازار بوده است.
 در حالي كه اين نمادها در كنار سهم هاي مورد معامله 
در گ��روه بانكي از دلايل بنيادي براي رش��د بيش��تر 
برخوردارند اما در آن س��وي ب��ازار نمادهاي پر تعداد 
اما كم حجمي نظير سيماني، س��اختماني، بيمه اي 
و غيره بي��ش از آنكه بر ارزيابي ها و تحليل ها اس��توار 
باشند با خوش بيني و شايعات به پيش روي خود ادامه 

مي دهند. 
ماهيت متف��اوت دادوس��تدها در گروه هاي مختلف 
موجب شده تا دو ديدگاه متفاوت را در ميان تحليلگران 
شاهد باش��يم. در حالي كه عده اي حبابي بودن رشد 
قيمت در نماده��اي كوچك را دليلي بر احتمال قوي 
عقب نشيني بازار سهام مي دانند، در سوي ديگر عده اي 
از تحليلگران بر اين باورند ك��ه ارزندگي نمادهاي پر 

حجم مي تواند در ماه هاي آتي نيز بازار را با صعود بيشتر 
روبه رو كند.  اين دو دستگي در ميان تحليلگران سبب 
شد تا »تعادل« ضمن گفت وگو با مهدي طحاني دليل 
اين دو دستگي را جويا شود و ضمن تحليلي مختصر از 
شرايط بازار به بررسي رويكرد متفاوت سرمايه گذاران 

در مواجهه با نمادهاي مختلف بپردازد. 
طحاني در خصوص تف��اوت نمادها ب��ه دليل وجود 
متغيرهاي متفاوت براي رشد بيشتر سهام گفت: در 
حال حاضر نماده��اي بازار به دو گروه كلي تقس��يم 

مي شوند.
 اين تفاوت از آنجا ناشي مي شوند كه نوع معاملات آنها 
داراي تفاوت هايي مهم از لح��اظ چگونگي تغييرات 
قيمت است. گروه اول سهم هاي مربوط به شركت هاي 
كوچك بازار هس��تند كه به دلايل مختلفي همچون 
تجديد ارزيابي دارايي ها و حاضر نبودن سهامدار عمده 
به فروش خيلي وقت است وارد محدوده حبابي شده اند. 
بايد به خاطر داشت كه اين مساله امر جديدي نيست 
و تقريبا اغلب اين س��هم ها از سال گذشته تاكنون در 
فضايي اينچنيني قرار گرفته اند. اما سهم هاي بزرگ 
بازار كه از حجم بالايي نس��بت به نمادهاي گروه اول 
برخ��وردارن، روندي متف��اوت را ط��ي كرده اند. اين 
نمادها كه بسياري از آنها در گروه هايي نظير پالايشي، 
پتروشيمي، معدني، فلزي و بانك ها قرار دارند از آن رو 
كه از شفافيت بيشتري برخوردارند و اندازه آنها نسبت 
به ساير نمادهاي بازار بزرگ تر است، از قابليت لازم براي 
سفته بازي برخوردار نيستند. از اين رو اين شركت ها 
اغلب ارزنده هستند و از لحاظ بنيادي توانايي لازم براي 

كسب بازده بيشتر را دارند. 
وي در پاسخ به اين س��وال كه تا چه حد احتمال دارد 
نمادهاي كوچك بازار كه در حال حاضر به دليل هجوم 
نقدينگي با رشد مواجه هستند، در صورت تغيير جريان 
عرضه و تقاضا با صف فروش هاي سنگين مواجه شوند 
گفت: مجددا تاكيد مي كنم كه ش��ركت هاي دس��ته 
اول، يعني نمادهاي كوچك ارزنده نيستند، از اين رو 
ممكن اس��ت به محض تغيير جو بازار سرمايه گذاران 
اين نمادها با زيان رو به رو ش��وند.  اين كارشناس بازار 
سرمايه با اش��اره به اين نكته كه ارزندگي بسياري از 

نمادهاي بازار سبب خوشبيني به روند پيش روي آن 
شده است نمادهاي داراي ظرفيت بنيادي را محرك 
بازار براي رشد بلندمدت آن دانست و گفت: اگر بازدهي 
س��هام ش��ركت هاي مورد معامله در صنايع فولادي، 
پتروشيمي، پالايشي و اس��تخراج كانه هاي فلزي را 
بررسي كنيم در مي يابيم كه اغلب اين نمادها از ابتداي 
شروع روند صعودي بازار بازدهي متناسب با قيمت دلار 
يا حتي كمتر از آن كسب كرده اند. از اين رو نمي توان 
گفت كه رشد بهاي آنها غيرمنطقي بوده است. مضاف 
بر اينكه P/E )نس��بت قيمت به درآمد( تحليلي آنها 
اغلب در محدوده 5 واحد قرار دارد كه خود اين عامل 
به تنهايي نشان از منطقي بودن معاملات اين نمادها 

تا به اينجاي كار بوده اس��ت. مهدي طحاني در مورد 
چشم انداز بازار در ماه هاي پيش رو افزود: به طور كلي 
انتظار مي رود كه در ماه هاي آينده شاهد رشد نسبي 

قيمت ها در بازار سهام باشيم.
اين كارشناس بازار سرمايه ادامه داد: به نظر من در سال 
آينده نيز شاهد رشد شاخص هاي سهام خواهيم بود. 
با اين حال آنچه در مقايسه با روند صعودي بازار حائز 
اهميت است، شدت كمتر اوج گيري قيمت ها طي سال 
آينده اس��ت. بر اين اساس انتظار مي رود كه طي سال 
99 بازار شاهد بازدهي 30 الي 40 درصدي خواهد بود. 
وي در پاسخ به اين س��وال كه چه عواملي مي توانند، 
بازده بازار را در سال آينده از حد مورد انتظار فراتر ببرند 

گفت: تنها عوامل معدودي مي توانند منجر به رشد غير 
منتظره قيمت سهام شوند كه از آن جمله مي توان به 
افزايش قابل توجه قيمت ها يا تغييرات سياسي نظير 

كاهش تحريم ها اشاره كرد.
اين كارش��ناس بازار س��رمايه در پاي��ان به ظرفيت 
صندوق هاي سرمايه گذاري مش��ترك براي كاهش 
ريس��ك س��رمايه گذاران اش��اره كرد و گفت: توصيه 
مي كنم كه س��رمايه گذاران كم س��ابقه ب��ازار براي 
آنكه از نوس��ان هاي مقطعي متضرر نشوند، از طريق 
صندوق هاي سرمايه گذاري مش��ترك اقدام به ورود 
سرمايه خود كنند و ريسك حضور در بازار سرمايه را 

براي خود كاهش دهند.

۸۰درصداوراقبهاداردركشوردولتياست
به گفته رييس سازمان بورس و اوراق بهادار ۱۲0 هزار 
ميليارد تومان اوراق در كشور وجود دارد كه ۸0 درصد 
آن به دليل تكاليف بودجه اي دولتي است و اميدواريم 
روزي اين روند برعكس ش��ده و شاهد حضور پررنگ 

بخش خصوصي در اين حوزه باشيم.
به گزارش س��نا، ش��اپور محمدي روز چهارشنبه در 
همايش فرصت هاي سرمايه گذاري و تامين مالي در 
بازار سرمايه در كرمان با بيان اينكه كرمان ظرفيت ها و 
پتانسيل هاي بالايي براي ورود به بورس دارد گفت: زيره 
از جمله ظرفيت هايي بوده كه در بورس كالا پذيرفته 
شده و در حال معامله است و محصول مهم ديگر پسته 

اس��ت كه ايران را با آن مي شناس��ند. وي با اش��اره به 
محصول زعفران كه جزو محصولات خوب كشور است و 
در بورس كالا دنبال مي شود گفت: تلاش ما در اين است 
كه محصولاتي چون كشمش و خرما را نيز در بورس كالا 
مورد معامله قرار دهيم. محمدي با توجه به اينكه بورس 
كالاي ايران بيشترين حجم معاملات را از چهار بورس 
داشته گفت: امسال نيز رشد مناسبي داشته ايم به طوري 
كه بورس اوراق بهادار گوي سبقت را از بورس كالا ربوده 
است. رييس سازمان بورس و اوراق بهادار افزود: نظر به 
اينكه ثروت اصلي ما انرژي اس��ت و بايد بدون دخالت 
بيگانگان قيمت خود را تعيين كند در حال حاضر اين 

بورس رتبه چهارم را در معاملات به خود اختصاص داده 
و حجم معاملات خوبي را داشته كه اميدواريم بورس 
انرژِي به زودي به بزرگ ترين بورس كشور تبديل شود. 
وي بازدهي بازار س��رمايه را به شرط تحليل و بررسي 
درس��ت و ديدن آموزش هاي لازم و تخصصي از همه 
بازارها بيشتر عنوان كرد و گفت: بازار سرمايه نسبت به 
بازارهاي ديگر قواعد سرمايه گذاري دقيق تري دارد و 
بايد حتما آموزش هاي مستمر در اين بازار وجود داشته 
باشد كه اتاق بازرگاني در راستاي فرهنگسازي و دادن 
آموزش هاي لازم مي تواند همكاري خوبي را داش��ته 
باشد. رييس سازمان بورس و اوراق بهادار همچنين با 

بيان اينكه نرخ تامين مالي براي توليد كننده اهميت 
دارد و بازار سرمايه نيز بايد به هر دو مساله كمك كند 
تصريح كرد: تسهيل و تسريع در پذيرش، وظيفه قانوني 
سازمان بورس است كه البته در كنار آن مراقبت و دقت 
نيز ضرورت دارد و در اين صورت است كه مردم استان 

مي توانند از منافع شركت ها بهره مند شوند.
محمدي ابراز داشت: بازار س��رمايه در سه سال اخير 
رشد بسيار خوبي در اوراق داشته كه بخشي از آن ناشي 
از پذيرش شركت هاي جديد بوده و در سه سال و نيم 
گذشته نيز حدود ۷0 شركت به بورس اضافه شده است 

و تناسبي به رشد دلار و تورم ندارد.

وي در ادامه گفت: بازار سرمايه در سال هاي اخير تامين 
مالي جمعي را راه اندازي كرده كه فرصت بسيار خوبي 
براي دانشگاهيان، هنرمندان و جوانان است و تا پايان 

امسال فروش استقراضي نيز فراهم خواهد شد.
محم��دي در ادامه با توجه به اينكه يكي از برنامه هاي 
س��ازمان بورس بحث آموزش در استان هاست گفت: 
فرصت هاي بازار سرمايه از نظر تنوع و ابزار بسيار مناسب 
است و ظرفيت هاي استان كرمان نيز بسيار خوب است 
و اميدواريم بتوانيم در رش��د و توس��عه بازار سرمايه و 
فعال كردن پتانسيل هاي موجود در اين استان كرمان 
گام هاي بلندي را برداشته و موفقيت ها را تجربه كنيم.

سهامداران در كشاكش شايعات صنعت خودرو
يك كارشناس بازار س��رمايه گفت: برخي از س��هامداران به دليل 
بحث تجديد بر ارزيابي دارايي ها به س��مت سرمايه گذاري در گروه 
خودرو پيش رفتند و در كشاكش شايعاتي هستند كه ممكن است 
در صنعت خودرو رخ دهد. به گزارش ايرنا، محمد علي زاده آراني به 
كاهش سرعت رشد گروه پالايشي و پتروشيمي ها اشاره كرد و افزود: 
وابستگي گروه پالايشي و پتروشيمي به نرخ ارز در بازار زياد است و 
نوساناتي كه شامل اين دو گروه در بازار سرمايه مي شود به تناسب 
نوساناتي اس��ت كه در بازار ارز اتفاق مي افتد و واكنش اين گروه ها 
به قيمت ارز بسيار سريع و شديد است. اين كارشناس بازار سرمايه 
افزود: در چند روز گذش��ته افتي را در قيمت ارز و دلار شاهد بوديم 
كه به س��رعت تاثير خود را در صنعت فولاد و پتروشيمي گذاشت و 

معاملات آن با افت همراه شد.
وي خاطرنشان كرد: براس��اس پيش بيني هاي صورت گرفته روند 
اين دو صنعت در روزهاي آينده مثبت اس��ت و به نظر مي رسد اين 
دو صنعت از بنياد خوبي برخوردار باشند و روند مثبتي را در بازار در 

پيش خواهند گرفت.
علي زاده آراني رش��د اين روزهاي گروه پتروشيمي، پالايشي، بانك 
و خودرو را مورد مقايس��ه قرار داد و گفت: گروه هاي پتروش��يمي و 
پالايشي به لحاظ بنيادي بسيار قوي تر از گروه خودرو و بانك هستند 
و با توجه به اينكه گروه خودرو با ضرر مواجه است بنابراين مي توان به 
جرات گفت كه صورت مالي گروه پتروشيمي و فولاد با گروه خودرو 
و بانك قابل مقايسه نيست. وي با بيان اينكه برخي از سهامداران به 
دليل بحث تجديد بر ارزيابي دارايي ها به س��مت سرمايه گذاري در 
گروه خودرو پيش رفتند و در كشاكش شايعاتي هستند كه ممكن 
اس��ت در صنعت خودرو رخ دهد، گفت: اگر صنعت خودرو در چند 
وقت گذشته روند رشد را بر خود ديده به دليل شايعه افزايش سرمايه 

بوده و به جز آن موضوع ديگري كه بتواند منجر به ايجاد اتفاقات مثبت 
در اين صنعت ش��ود وجود ندارد. علي زاده آراني افزود: بازار سرمايه 
در روند معاملات چند روز اخير خود رش��د پرشتابي را تجربه كرد 
كه با توجه به وجود نوس��انات در بازار ارز و قيمت دلار شاهد ايجاد 
واكنش هاي شديد در بازار بوديم. وي به دلايل متفاوتي كه در رابطه 
با رش��د بازار مطرح شده است، اشاره كرد و گفت: در مرحله نخست 
رشد شاخص بورس تا كانال 400 هزار واحد پيش بيني شده است 
كه بخش اعظم پيش بيني هاي صورت گرفته وابسته به رشد دلار و 

شاخص ارز است.
علي زاده آراني با بيان اينكه همه كارشناس��ان معتقد به رش��د نرخ 
دلار در آينده هس��تند، گفت: با توجه به نوسان قيمت دلار در چند 
روز گذشته و افزايش نرخ دلار تا ۱4 هزار تومان شاخص بورس روند 
صعودي را در پيش گرفت اما پس از بازگش��ت قيمت دلار به كانال 
۱۲ هزار تومان قيمت سهام در بازار سرمايه كاهش و از سرعت رشد 
شاخص بورس كاسته شد. اين كارش��ناس بازار سرمايه با تاكيد بر 
اينكه در صورت ادامه نوس��ان قيمت ها در بازار ارز و نرخ دلار، بازار 
سرمايه از بازار ارز جا نمي ماند و همسو با آن رشد خواهد كرد، افزود: 
سرمايه گذاران پا به پاي بازار ارز مي خواهند سرمايه هاي خود را در 
بازار س��رمايه رشد دهند و تصورشان اين است كه مثل دوره قبل از 

رشد بازار سرمايه غافل نمانند.
وي با بيان اينكه هنوز بسياري از سهم ها وجود دارد كه شاخص آنها با 
شاخص ارز هم پوشاني نداشته و به شاخص ۱۱ هزار توماني نرخ دلار 
نرسيده است، اظهار داشت: در اين زمان مي توان گفت كه پيش بيني  
ورود شاخص بورس به كانال 400 هزار واحد درست است اما نبايد 
اين نكته را فراموش كرد كه شاخص بورس در پله اول بايد در كانال 

3۷0 هزار واحد تثبيت شود.

سوپرماركت مالي، دروازه ورود به بازارسرمايه
سوپرماركت مالي ابزاري براي تسهيل شرايط ورود افراد به بازارهاي 
مالي و رفع دغدغه هاي آنها در اين مسير پر پيچ و خم است و با توجه به 
رايج بودن موضوع سرمايه گذاري مبتني بر هدف در كشورهاي توسعه 
يافته، سرمايه گذاران مي توانند با بهره گيري از اين پيشخوان بدون 

دغدغه وارد حوزه سرمايه گذاري از جمله بورس شوند.
به گزارش س��نا، محمودرضا خواجه نصيري در مراسم افتتاح اولين 
سوپر ماركت مالي ايران در اصفهان با اشاره به حضور مستقيم افراد 
متخصص براي سرمايه گذاري در بازار سرمايه گفت: تصميم سازي 
در فضاي س��رمايه گذاري در بورس، مس��اله اي اس��ت ك��ه ارتباط 
مستقيمي با دانش افراد دارد و با توجه به سطوح مختلف آشنايي با 
س��رمايه گذاري، هر يك از اين سطوح بر اساس اقتضائات خود، يك 
نوع عملكرد پي��ش رو دارند.  وي افزود: برخي از علاقه مندان زماني 
كه تصميم به س��رمايه گذاري مي گيرند با پرس��ش هاي متعددي 
روبرو مي شوند و سوالاتي مانند اينكه »ما نمي دانيم از كجا و چگونه 
اقدام به سرمايه گذاري كنيم« يا »به دنبال اين هستيم كه از تمامي 
فرصت  هاي سرمايه گذاري از جمله سرمايه گذاري در بازار سرمايه، 
بازاره��اي مال��ي و اقتصادي، بازار ارز، طلا و س��كه ي��ا فرصت هاي 
س��رمايه گذاري روي ابزارهاي نوين مالي يا مبتني بر كالا به صورت 

يك جا بهره مند شويم « مطرح مي كنند.
به گفته خواجه نصيري، اين گروه از افراد نيازمند به پيشخواني هستند 
تا با مراجعه به آن، مسيرهاي مختلف سرمايه گذاري خود را پس از اخذ 

تصميم براي سرمايه گذاري دنبال كنند.
محمود رض��ا خواجه نصيري با بيان اينكه ايده س��وپر ماركت مالي 
به عنوان يك ترند جهاني در حركت اس��ت گف��ت: ارايه خدمات در 
سوپرماركت مالي، در واقع ارايه خدمات مالي اعتباري با پشتوانه بازار 
سرمايه است؛ به اين ترتيب كه اين پيشخوان مي تواند اقدامي در جهت 

رفع نياز افراد علاقه مند به حضور در بازار س��رمايه باشد كه از دانش 
مالي كمتري برخوردارند.

به گفته خواجه نصيري، سوپرماركت هاي مالي در كشورهاي توسعه 
يافته ارايه دهنده مجموعه اي از خدمات مالي و سرمايه گذاري هستند 
كه افراد مختلف مي توانند به صورت آنلاين يا آفلاين از اين خدمات 

بهره بگيرند.
عضو هيات مديره س��ازمان بورس نكته ممتاز سوپرماركت مالي را 
ارايه يكجاي كليه خدمات مالي برش��مرد و گفت: در اين پيشخوان 
افراد به جاي آنكه ب��راي دريافت اين خدمات ب��ه صورت منفك از 
چندين و چند ش��ركت اقدام كنن��د مي توانند با صرف��ه جويي در 
وقت و كاهش بروكراس��ي اداري از تن��وع خدمات مالي و همچنين 
تخفيفات مطلوب بهره مند ش��وند. به اعتقاد خواجه نصيري، هدف 
اصلي از تشكيل سوپرماركت مالي ارايه سبدي كامل از محصولات و 
خدمات سرمايه گذاري به مشتريان است تا افراد به صورت حرفه اي 
مشكلات مالي خود را برطرف و برنامه مالي خود را براي آينده اي امن 
تنظيم كنند. نايب رييس بورس تهران با اشاره به رايج بودن موضوع 
سرمايه گذاري مبتني بر هدف در كشورهاي توسعه يافته گفت: در 
اين روش سرمايه گذاران بر مبناي اهداف تعريف شده خود وارد حوزه 
سرمايه گذاري مي شوند و اين مهم مستلزم آن است كه بتوانيم يكجا 

از همه ابزارهاي سرمايه گذاري بهره  مند باشيم .
وي خاطرنش��ان كرد: ارايه خدمات بازار سرمايه به صورت مديريت 
دارايي اختصاصي يا در قالب صندوق هاي س��رمايه گذاري، مشاوره 
مالي و سرمايه گذاري و مديريت ريسك و تامين مالي براي اشخاص 
حقوقي و خدمات كارگزاري و همچنين مشاوره و صدور انواع بيمه نامه 
و خدمات مالي عمومي و مشاوره به صورت مشاوره مالياتي و حقوقي، 

و آموزش از ديگر خدمات سوپر ماركت هاي مالي است.

گروه بورس|
در پايان معاملات روز گذشته شاخص كل بورس تهران 
به ميزان 3 هزار و 45۱ واحد رشد كرد. به موجب اين 
افزايش كه به منزله صعود نماگر اصلي بورس تهران به 
سطح 350 هزار و 3۲۲ واحدي بود، ارزش بازار مربوطه 

به ميزان يك درصد رشد كرد. 
در اين روز نمادهاي فلزي - معدني به همراه برخي از 
نمادهاي حاضر در گروه هاي پترو پالايشي بيشترين 
تاثير را بر رشد نماگرهاي بورسي داشتند. گفتني است 
آخرين هفته معاملاتي آذر ماه در حالي خاتمه يافت كه 
طي آن ارزش بورس تهران به هزار و ۲۷۸ هزار و ۱۱5 

ميليارد تومان رسيد.  بر اساس آمارهاي معاملاتي، روز 
گذشته اكثر شاخص هاي بورس با رشد مواجه شدند 
به طوري كه شاخص  قيمت »وزني - ارزشي« با 9۲4 
واح��د افزايش معادل يك درصد ب��ه 93 هزار و ۸۲3 
واحد، شاخص كل »هم وزن« با ۶۶3 واحد رشد معادل 
0.۶0 درصد به ۱۱0 هزار و 90۶ واحد، شاخص قيمت 
»هم وزن« با 443 واحد افزايش، معادل 0.۶0 درصد به 
۷4 هزار و 90 واحد، شاخص آزاد شناور با 430۶ واحد 
رش��د، معادل ۱.05 درصد به 4۱5 هزار و ۷95 واحد، 
شاخص بازار اول با ۲۶۷5 واحد افزايش معادل ۱.0۸ 
درصد به ۲50 هزار 444 واحد و ش��اخص بازار دوم با 

۶۲۶9 واحد رشد معادل 0.۸۶ درصد، به ۷3۱ هزار و 
۱۸9 واحد رسيد. از سويي ديگر طي اين روز ۷ نماد » 
فارس با ۲9۸ واحد، فولاد با 3۲۷ واحد، شپنا با ۲۱۶ 
واحد، واميد با ۱9۶ واح��د، اخابر با ۱۷۲ واحد، كچاد 
با ۱5۱ واحد و وپاس��ار با ۱4۷ واحد« رشد، بيشترين 
تاثير مثبت را بر شاخص كل بورس بر جاي گذاشتند. 
در پايان معاملات روز چهار شنبه شاخص هاي صنايع 
تالار شيشه اي نيز با رش��د مواجه شدند به طوري كه 
شاخص صنايع »اداره بازارهاي مالي با 9 واحد صعود 
معادل 3.۱۶ درصد به 3۱4 واحد، س��اير مالي با ۱9۸ 
واحد افزايش معادل ۲.9۱ درصد به ۷ هزار 45 واحد، 

بانك ها 44 واحد رشد معادل ۲.۶9 درصد به يك هزار 
و ۶90 واحد، قند و شكر ۱۷۱3 واحد افزايش معادل 
۲.۶4 درصد به ۶۶ هزار و ۶3۷ واحد، كاني غيرفلزي با 
۱45 واحد رشد، معادل ۲.35 درصد به ۱۸ هزار و ۸۲ 
واحد، منسوجات با )۱۱4( واحد افت معادل )۲.۲5( 
درصد به 3 هزار و 3۷3 واحد، زراعت با )3004( ريزش 
معادل )3.۱۶( درصد به يك هزار و ۲09 واحد« رسيد.
در عين حال نگاهي به آمارهاي آخرين روز معاملاتي 
هفته بازار س��هام حكايت از آن دارد كه قيمت سهام 
نمادهاي »بورس، سفار، سكرما، سدشت، فنورد، بكاب 
و فلامي« بيشترين افزايش قيمت و نمادهاي »سهرمز، 
كترام، غمهرا، خموتور، بترانس، س��تران و خكمك« 
بيش��ترين كاهش قيمت را در بازار سهام رقم زدند و 
در تابلوهاي بورس به ثبت رسيدند. به اين ترتيب، در 
پايان داد و س��تدهاي بورس طي يك هفته اخير، در 

5۷0 هزار نوبت معاملاتي، 5 ميليارد و ۶۲ ميليون برگه 
اوراق بهادار به ارزش ۲5 هزار و ۸۱۷ ميليارد تومان در 

بورس معامله شد.
در فرابورس ايران نيز ش��اخص كل افزايشي بود و با 
تقويت 3 واحد به رقم 453۱ واحد رس��يد. ارزش روز 
بازار اول و دوم فرابورس ايران به بيش از ۲۶0 تريليون 
تومان فراتر رفت. در اي��ن روز معامله گران فرابورس 
بيش از ۲.۱ ميليارد س��هام حق تقدم و اوراق مالي در 
قالب 3۸۱ هزار نوبت معامله و به ارزش ۱39۸ ميليارد 
توم��ان داد و س��تد كردند. گفتني اس��ت، نمادهاي 
ماديران، فولاد هرمزگان جنوب و نفت پاس��ارگاد در 
تقويت ش��اخص فرابورس اثرگذار بودند و نمادهاي 
بيمه كوثر، مولد نيروگاه جهرم، پتروش��يمي مارون 
و ذوب آه��ن اصفهان در كاهش ش��اخص فرابورس 

اثرگذار بوده اند.
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  زيان بالاي »س�مايه« در صورت هاي مالي 
تلفيقي ۶ماهه:  بانك سرمايه در صورت هاي مالي 
تلفيقي ۶ماهه زيان هرسهم را ۱0هزار و 3۸3ريال 
اعلام كرد. به گزارش سنا، بانك سرمايه در حالي 
صورت هاي مالي تلفيقي ۶ماهه خود را منتش��ر 
كرد كه زيان خال��ص آن 4۱هزار و 53۲ميليارد و 
4۷5ميليون ريال است. اين بانك در صورت هاي 
مالي تلفيقي زيان هرسهم را ۱0هزار و 3۸3ريال 
و در صورت هاي مالي شركت اصلي زيان هرسهم 
را ۱0هزار و 5۱۷ريال اعلام كرده است. »سمايه« 
درآمدهاي مشاع تلفيقي را ۲هزار و ۱53ميليارد 
ريال و درآمدهاي غيرمش��اع را 5۱۶ميليارد ريال 

اعلام كرد.
»سمايه« در اين گزارش زيان انباشته پايان دوره را 
۲3۸هزار و ۶0ميليارد ريال و زيان قابل تخصيص را 
۲3۸هزار و ۶0ميليارد ريال اعلام كرد كه زيان هاي 
اين بانك در مقايس��ه با مدت مش��ابه سال مالي 

گذشته 5۷درصد افزايش يافته است.
در گزارش حسابرس اين بانك به تسعير دارايي ها 
و بدهي هاي ارزي بانك اش��اره شده كه براساس 
بخش��نامه مورخ ۲۲خرداد۱39۸ بانك مركزي، 
تسعير دارايي ها و بدهي هاي ارزي بانك انجام نشده 
است. همچنين طبق استانداردهاي حسابداري در 
صورت وجود نرخ هاي متعدد براي يك ارز از نرخي 
براي تسعير استفاده مي شود كه جريان هاي نقدي 
آتي ناش��ي از معاملات يا مانده حساب مربوط بر 
مبناي آن تسويه شود. بنابراين تعديل حساب ها 
از اين بابت ضروري است، علاوه بر اين تعيين آثار 
تعديلات مورد لزوم ب��ر صورت هاي مالي در حال 

حاضر براي اين موسسه مشخص نيست.

  افزايش س�رمايه »حتايد« و »شيران« به 
ثبت رسيد:  ش��ركت هاي تايد واتر خاورميانه و 
س��رمايه گذاري صنايع ش��يميايي ايران افزايش 
سرمايه خود را به ثبت رساندند. همچنين شركت 
سرمايه گذاري توس��عه معادن و فلزات پيشنهاد 
افزايش سرمايه خود را به مجمع عمومي فوق العاده 
مي برد. ش��ركت تايد واتر خاورميانه آگهي ثبت 
افزايش س��رمايه افزايش س��رمايه 95درصدي 
خود را نزد مرجع ثبت ش��ركت ها به ثبت رساند. 
س��رمايه »حتايد« از مبلغ يك هزار ميليارد ريال 
به مبلغ يك ه��زار و 950ميليارد ري��ال، از محل 
س��ود انباشته افزايش يافته اس��ت. از سوي ديگر 
آگهي ثبت افزايش س��رمايه ۷4درصدي شركت 
س��رمايه گذاري صنايع ش��يميايي ايران منتشر 
شد. »ش��يران« س��رمايه خود را از مبلغ 4هزار و 
۶۲۸ميليارد و 9۸۸ميلي��ون ريال به مبلغ ۸هزار 
و ۶۶ميلي��ارد و ۲۲0ميليون ريال از محل س��ود 
انباشته در مرجع ثبت ش��ركت ها به ثبت رساند. 
شركت س��رمايه گذاري توس��عه معادن و فلزات 
نيز پيشنهاد افزايش سرمايه 3۷درصدي خود را 
طي گزارش توجيهي كه توسط هيات مديره تهيه 
شده اس��ت، به مجمع عمومي فوق العاده مي برد. 
»ومعادن« اعلام كرده است كه قصد دارد سرمايه 
خود را از مبلغ 40هزار و 300ميليارد ريال به مبلغ 
55هزار و 300ميليارد ريال افزايش دهد. قرار است 
اين افزايش س��رمايه از محل مطالبات حال شده 
سهامداران و آورده نقدي و سود انباشته تامين شود 
كه اين اقدام به منظور شركت در افزايش سرمايه 
شركت هاي زيرمجموعه و جبران مخارج سرمايه اي 

صورت گرفته است.

  پيش�نهاد افزايش س�رمايه ۱۱5 درصدي 
»كفرا«:  هيات مديره شركت فرآورده هاي نسوز 
ايران پيشنهاد افزايش سرمايه ۱5 ميليون و 43۸ 
ميلي��ون ريالي، معادل ۱۱5 درص��د را به مجمع 

عمومي فوق العاده اين شركت پيشنهاد داد.
شركت فرآورده هاي نسوز ايران عنوان كرده است 
برنامه افزايش سرمايه از مبلغ 3۷۲ ميليارد و ۸۸5 

ميليون ريال به ۸00 ميليارد ريال دارد.
بر اس��اس اين گزارش، افزايش سرمايه »كفرا« از 
محل مطالبات حال شده سهامداران و آورده نقدي، 
سود انباشته به منظور اجراي طرح توسعه فرآوري 
مواد اوليه جمبزه )علي آباد( مش��تمل بر توجيه 
لزوم افزايش سرمايه كه در تاريخ ۲۷ آذر ۱39۸ به 
تصويب هيات مديره رسيده و جهت اظهارنظر به 
حسابرس و بازرس قانوني ارسال شده، خواهد بود.

بديهي است انجام افزايش سرمايه ياد شده منوط 
به موافقت سازمان بورس و اوراق بهادار و تصويب 
مجمع عمومي فوق العاده است و در اين خصوص 

اطلاع رساني خواهد شد.

  تحقق سود ۱.5۳۲ ريالي »فنورد« در ۶ماه:  
شركت نورد و توليد قطعات فولادي در صورت هاي 
مالي ۶ماهه منتهي به 3۱شهريور۱39۸ به ازاي 
هرسهم يك هزار و 53۲ريال سود محقق ساخت. 
ش��ركت نورد و توليدقطعات فولادي در گزارش 
3ماهه سود هرسهم را 54۶ريال محقق كرده بود. 
از سوي ديگر در گزارش ۶ماهه سود هرسهم را با 
افزايش ۱۸0درصدي نس��بت به گزارش 3ماهه، 

مبلغ يك هزار و 53۲ريال اعلام كرده است.
اين شركت، س��ود عملياتي دوره مورد گزارش را 
۲۸4ميليارد و۱۶9ميليون ريال، س��ود خالص را 
۲۲0ميليارد و ۷0۸ميليون ريال و سود انباشته را 

3۱۶ميليارد و 5۱۲ميليون ريال اعلام كرد.
»فنورد« در فعاليت ۶ماه��ه 50هزار و ۱۸9تن از 
محصولات خود را به مبل��غ ۲هزار و 45۸ميليارد 
ريال به فروش رسانده كه سود ناخالص شناسايي 
شده از اين محل را 3۲3ميليارد و 4۱ميليون ريال 
اعلام كرده است. از سوي ديگر، اين شركت براي 
۶ماهه دوم س��ال مالي پيش بيني كرده است كه 
50هزار و ۲00تن از محص��ولات خود را به مبلغ 

۲هزار و 500ميليارد ريال به فروش برساند.
در اطلاعيه منتشر شده، هدف اين شركت توليد 
۱3۸هزار تن ورق و 99هزار تن شمش فولادي و 
فروش ۱3۸هزار تن ورق در سال ۱39۸ است كه 

در تلاش است آن را محقق سازد.



تحليل

خبر

تشكلها6

در اولين نشست كميته دايمي اتاق هاي بازرگاني اوراسيا مطرح شد

تنظيم مقررات حوزه گمرك، بانك و استاندارد براي تجارت با اوراسيا
ب��ا تصويب پيوس��تن ايران ب��ه اتحاديه اوراس��يا و 
تغييراتي كه اين پيمان بر س��اختار تجاري كش��ور 
با س��اير كش��ورهاي عضو اوراس��يا مي گذارد، اتاق 
بازرگاني اقدام به همكاري با نهادهاي مختلف ذيربط 
براي تسهيل در روند پيوستن ايران به اوراسيا كرد. بر 
همين اساس اولين نشست كميته دايمي اتاق هاي 
بازرگاني اوراس��يا با رياس��ت محمدرضا كرباسي، 
معاون ام��ور بين الملل اتاق ايران برگزار ش��د. اين 
نشست با حضور نماينده وزارتخانه هاي نيرو، جهاد 
كش��اورزي و ام��ور خارجه، س��ازمان هاي گمرك، 
استاندارد و توسعه تجارت، رييس اتاق مشترك ايران 
و قزاقستان و نماينده اتاق هاي مشترك و رييس اداره 
روابط چندجانبه اتاق ايران، در محل اتاق بازرگاني، 
صنايع، معادن و كش��اورزي ايران برگزار شد. هدف 
از اين نشست كه قرار است ماهي دو بار برگزار شود 

تسهيل در اجرايي شدن موافقتنامه اوراسيا است.
 در ابتدا محمدرضا كرباسي، معاون امور بين الملل 
اتاق ايران گزارشي از اقدامات انجام شده توسط اتاق 

ايران در حوزه اوراسيا گفت.
او در ابت��داي جلس��ه از تلاش هاي ص��ورت گرفته 
براي صدور فرم گواه��ي مبدأ گفت كه به دبيرخانه 
اتحاديه اوراسيا با هماهنگي با وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت، وزارت امور خارجه، س��ازمان گمرك و 
سفارت ايران در روس��يه ارسال شد؛ اما در عمل در 
ابتداحوزه صادرات به روسيه مشكلاتي وجود داشت 
ولي بعد از اين اقدام ها روند صدور گواهي مبدأ براي 
صادرات به كش��ورهاي عضو اتحاديه اوراسيا بدون 

مانع صادر شده است.
در اين نشست كرباسي گفت كه حدود 2038 گواهي 
مبدأ براي صادرات به اوراس��يا صادر شده است؛ كه 
از اين تعداد اتاق رش��ت 1163 گواهي صادر كرده، 
تبريز، مش��هد، گرگان و كرمان ب��ه ترتيب در رتبه 

بعدي قرار دارند.
كرباسي با اشاره به مشاركت جدي اتاق ايران براي 
تسهيل اجرايي ش��دن توافق اوراس��يا به جلساتي 
اش��اره كرد كه با رضا اردكانيان، وزير نيرو و مسوول 
هماهنگي داخلي اوراس��يا برگزار شد. در آن جلسه 
به اين نتيجه رسيديم كه براي معرفي ظرفيت هاي 
ايران با اتحاديه اوراس��يا ظرفيت هاي آن شناسايي 

و معرفي شود.
او ادامه داد: هنوز بخش خصوصي و فعالان اقتصادي 
به اهميت بهره مندي از اين ظرفيت واقف نيستند و 

نياز به اطلاع رساني دارد.
كرباسي تاكيد كرد: طبق آخرين گزارش هاي گمرك 
به نظر مي رس��د كه ط��رف اوراس��يايي از ظرفيت 
جمهوري اس��لامي بيش��ترين بهره را مي برند؛ اين 
هشداري اس��ت كه ما هم زود تصميم گيري كنيم. 
سهم ما از تعرفه ترجيحي در تجارت با اوراسيا حدود 
25 درص��د بوده و حدود 85 درص��د از واردات ما از 
اتحاديه اوراسيا مشمول تعرفه ترجيحي بوده است. 
اين نش��ان مي دهد كه ما بايد خيلي زود بتوانيم به 
يك جمع بندي برسيم تا از اين ظرفيت درست بهره 
بگيريم. به نظر مي رسد كه كشورهاي عضو اتحاديه 
اوراسيا بيشترين بهره را از ظرفيت هاي آن برده اند 
و بايد سياس��ت گذاري به موقع داشته باشيم تا اين 

تفاوت معنادار از بين رود.

  كارگروه بانك، گمـرك و استاندارد تشكيل 
شود

كرباس��ي در اين نشس��ت از نماينده دس��تگاه ها و 
سازمان هاي مختلف خواست تا گزارشي از اقدامات 
خود در حوزه تسهيل موافقتنامه اوراسيا ارايه دهند.

داوود ميرزاخان��ي، نماين��ده وزارت نيرو در كميته 
اتاق هاي بازرگاني اوراس��يا اولين كس��ي بود كه در 
اين نشس��ت س��خن گفت. ابتدا ميرزاخاني درباره 
تش��كيل هش��ت كارگروه ها و ضرورت آن گفت. او 
پيش��نهاد داد تا قبل از پايان سال ميلادي نقشه راه 
همكاري دوجانبه و چندجانبه با كش��ورهاي عضو 
اتحاديه اوراسيا آماده شود و در اين زمينه نشستي 
برگزار شود. همچنين كارگروه هاي اصلي و فرعي در 
حوزه هاي متعدد به خصوص در حوزه بانك، گمرك 

و استاندارد تشكيل شود.
ميرزاخاني گفت: تش��كيل كارگروه بانكي به دليل 
مش��كلات ايران اهميت بالايي دارد؛ طرف روس��ي 
هم به تش��كيل آن تأكيد كرده اس��ت؛ البته روسيه 
علاقه مند است كه از طريق روبل معامله انجام شود.

بعد از آن كرباسي بار ديگر از معضلات عمده فعالان 
اقتصادي در حوزه مبادلات بانكي به دليل تحريم ها 
گفت و تأكيد كرد كه بايد كارگروه بانكي تش��كيل 
ش��ود و مش��كلات فعالان اقتصادي در حوزه بانك 
بررسي ش��ود تا درنهايت آنها در تجارت با اتحاديه 

اوراسيا دچار مشكل نشوند.
 بار ديگر ميرزاخاني نماينده وزارت نيرو تاكيد كرد 
كه مطالبه حل مشكل بانكي بايد خواست ملي همه 
ما باشد. ما در حال تحريم هستيم؛ براي همين بانك 
مركزي پيشنهاد داده تا معاملات مالي با روش هاي 
متعدد چون تهاتر كالا به كالا و اس��تفاده از ارز ملي 

كشورها انجام شود.

او همچنين به پيش��نهاد جديدي اش��اره كرد و آن 
اينك��ه با توجه به تضعيف كاراي��ي بانك مركزي در 
شرايط تحريم به نظر مي رسد نهادهايي ايجاد شود تا 
در سطح بين المللي ارتباط مالي-بانكي تسريع شود.

  حل مشـكل رواديـد تجار در دسـتور كار 
وزارت خارجه

كوروش جعفري، نماينده وزارت امور خارجه در اين 
نشست درباره تس��هيل در رفت وآمد تجار و صدور 

به موقع رواديد براي اين افراد گفت.
او گفت ك��ه ما در اين زمينه ب��راي اخذ ويزا با چند 
كشور مشكلاتي داريم ولي تلاش مي كنيم كه اين 
مشكلات برطرف ش��ود؛ حل مشكلات ويزاي تجار 
با كش��ورهاي عضو اتحاديه اوراس��يا در دستور كار 
وزارت خارجه اس��ت؛ و ما بايد ت��لاش كنيم خود را 
براي اس��تفاده از اين فرصت آماده كنيم تا در آينده 
دچار مش��كل نش��ويم. وزارت خارجه هم از طريق 
ديپلماسي سياسي و گفت وگو سعي مي كند بسترها 

را هموار كند.

  تفاهم براي استاندارد
قبل از اينكه تقي تقي پور، نماينده سازمان استاندارد 
س��خن بگويد، كرباسي از مش��كلات تجار در حوزه 
استاندارد، معيارهاي آن و عدم تطابق اين معيارهاي 
با استاندارد كشورهاي مبدأ و گاه سخت گيري بيش از 
حد در ايران گفت. بعد از آن تقي پور گفت كه شناسايي 
استاندارد كالاها كاري چالش برانگيز و زمان بر است. 
اما او براي تسهيل تجارت به راه مياني اشاره كرد و آن 
اينكه شركت هاي بازرسي حوزه استاندارد كشورهاي 
مبدأ را در كشور بپذيريم تا اينكه شركت ها در حوزه 
بازرسي اس��تانداردها واسطه باش��ند. بايد در زمينه 

استاندارد تعامل شود و به مسير توافقي پيش روند.
به گفته تقي پور ايران به اتحاديه اوراسيا اين پيشنهاد 
را داده اس��ت ولي هنوز به اين پيشنهاد ايران طرف 

اوراسيايي پاسخي نداده است.
او پيشنهاد داد كه اگر درخواست ها از طرف تجار در 
حوزه استاندارد منسجم و منظم باشد آنها مي توانند 

سريع تر به اين مطالبات پاسخ دهند.
تقي پ��ور گفت: ما ب��ا برخي از اين كش��ورهاي عضو 
اتحاديه اوراسيا يا ديگر كشورهاي شريك تجار خود 
يادداشت تفاهم استاندارد داريم ولي اين تفاهم جزء 
به جزء نيست. مثلًا با كشور روسيه و قزاقستان تفاهم 
اس��تاندارد داريم يا در تفاهم گروه كالايي با تركيه و 

عراق پيشرفت زيادي داشته ايم.
او تصري��ح ك��رد اما از آنج��ا كه ايران عض��و مجامع 
بين المللي اقتصادي نيس��ت يا به دلي��ل تحريم ها 
نتوانس��ته عضويت خ��ود را تمديد كن��د در عمل با 

مشكلاتي در حوزه تجارت روبرو شده است.
بعد از آن كرباس��ي پيش��نهاد داد ش��ركت هايي كه 
در اي��ران در حوزه تعيين اس��تاندارد كالاها ش��عبه 
دارند شناسايي شود و مشكلات آنها برطرف شود تا 

همكاري ها در چارچوب درستي پيش برود. نفر بعدي 
الهام حاج كريمي، نماينده س��ازمان توسعه تجارت 
 بود كه درباره تجارت ايران با اتحاديه اوراس��يا گفت:

 80 درصد تجارت ايران با كش��ورهاي عضو اتحاديه 
اوراسيا در حوزه محصولات كشاورزي است و صنعت 

رتبه بعدي را در اين همكاري دارد.
حاج كريمي از تشكيل كارگروه هاي مشترك، كارگروه 
تجارت و كميته هاي فرعي در حوزه گمرك، استاندارد 
و بانك گفت و پاس��خ كرباس��ي اين بود كه ما بايد با 
اولويت بندي كارها را پيش ببري��م تا در آينده دچار 
مشكل نش��ويم؛ اما هر چه س��ريع تر بايد كارگروه ها 
تشكيل شود. كرباس��ي با اشاره به اينكه ما متأسفانه 
دچ��ار خودتحريمي هس��تيم تاكيد ك��رد: خارج از 
چارچوب موافقت نامه بايد كارگروه فرعي تش��كيل 
ش��ود تا ظرفيت ها و موانع و مشكلات كار با اتحاديه 

اوراسيا بررسي شود تا در عمل دچار مشكل نشويم.
بعد از آن حس��ين كاخكي، نماينده گمرك از تبادل 
اطلاعات در حوزه همكاري هاي اقتصادي با كشورهاي 
عضو اتحاديه اوراسيا گفت تا فعالان اقتصادي مجاز 
بتوانند با اطلاع و آگاهي بيشتري با اين كشورها كار 
كنند. كاخكي همكاري متقابل را نيازمند مكاتبه از 
طريق كانال هاي ديپلماتيك دانسته و گفت كه بايد 
كارگروهي با حضور وزارت خارجه تش��كيل داد و در 
اين كارگروه درباره مسائل بانكي گمركي، استاندارد 
و شناخت بازارهاي هدف گفت وگو شود تا درنهايت 

حضور در اين اتحاديه به نفع اقتصاد ايران بشود.
بعد از آن كرباس��ي بار ديگر تأكيد كرد كه از هرگونه 
اقدام جزيره اي پرهيز ش��ود؛ اتاق ايران آمادگي دارد 
براي يكپارچه شدن درخواس��ت ها نشست هايي را 
برگزار كند تا درنهايت اين نشس��ت ها به هم افزايي 

بيشتر كمك كند.

  فرصتي تاريخي براي ايران
بعد از آن امير عابدي، رييس اتاق مشترك بازرگاني 
ايران و قزاقس��تان از اهميت اين موافقت نامه گفت و 
عضويت ايران در اتحاديه اوراسيا را فرصتي تاريخي 
براي ايران خواند تا بتواند آراي��ش اقتصادي خود را 
ترميم كند. او تاكيد كرد كه در حوزه استاندارد ما نبايد 

بيشتر از حد معمول سخت گيري كنيم.
جليل جلايي فر، عضو هيات مديره اتاق مشترك ايران 
و روسيه هم از افق گشايي و واقع گرايي در اقتصاد گفت. 
او تأكيد كرد كه سازمان استاندارد در بررسي استاندارد 
كالا جايگاه ملي اقتصاد ايران در بازارهاي جهاني را در 
نظر بگيرند و بايد مراقب باشد كه برند ايراني در بازارهاي 
اتحاديه اوراسيا لطمه نبيند. او گفت: استاندارد را نبايد 
اينقدر پايين بياورند كه اصالت كالا و برند ايراني لطمه 
ببيند. جلايي فر همچنين به تشكيل كارگروه مشترك، 
كارگروه كالا، كارگروه گواهي مبدأ و كارگروه تجارت 
كالا اشاره دارد. بعد از آن احمدي دليري، نايب رييس 
ات��اق اروميه درب��اره حمل ونقل به كش��ورهاي عضو 
اتحاديه اوراسيا به خصوص ارمنستان و قرقيزستان و 
نامناسب بودن سيستم حمل ونقل زميني و هوايي به 
اين كشورها گفت. قرار است نشست كميته اتاق هاي 
بازرگاني اوراس��يا هر دو هفته يك بار در اتاق ايران با 
حضور نمايندگان سازمان ها و وزارت خانه هاي مرتبط 

و اتاق هاي مشترك برگزار شود.

عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني تهران مطرح كردرييس انجمن صنايع همگن قطعه سازي: 

رونق كيف هاي پول الكترونيكي با اجراي رمز دوم يك بار مصرفماجراي توليد خودرو با تركيه و روسيه جدي شد
رييس انجمن صنايع همگن قطعه سازي مي گويد: با ارتباط و مذاكراتي كه 
با دو كشور روسيه و تركيه انجام داده ايم به زودي قراردادهاي خودرويي 
ميان اين دو كشور در بخش كلان مطرح خواهد شد. محمدرضا نجفي 
منش در پاسخ به اين پرسش كه ماجراي توليد خودروهاي مشترك با 
سه كشور روسيه، تركيه و آذربايجان به كجا رسيد؟ به اگزيم نيوز گفت: 
توليد خودروي مشترك ميان ايران، تركيه و روسيه پيشنهادي بود كه 
از سوي بخش خصوصي مطرح شد. ما اين موضوع را مطرح كرديم كه 
توليد خودرو بين ايران تركيه و روسيه جدي و اجرايي شود. چنين امكاني 
ميان خودروس��ازان ايراني و ترك ها و روس ها وجود دارد.  وي افزود: در 
حال حاضر براي توليد خودروهاي مشترك طرف ايراني مشخص شده و 
درصدديم تا مولفه هايي كه به توليد خودرو در كشورهاي تركيه و روسيه 

ارتباط دارند را پيدا كنيم. او درباره زمان اجراي توليد خودروي مشترك 
ميان ايران، تركيه و روسيه اظهار كرد: با ارتباط و مذاكراتي كه با دو كشور 
خارجي انجام داده ايم به زودي قراردادهاي خودرويي ميان اين دو كشور 
در بخش كلان مطرح خواهد شد. اين در حالي است كه زمان اجراي توليد 
خودروهاي مشترك هنوز مشخص نيست. نجفي منش در بخش ديگر 
سخنانش درباره وضعيت بازار خودرو گفت: چنانچه قيمت خودرو واقعي 
و براساس عرضه و تقاضا تعيين شود، دلالي در بازار خودرو هم برچيده 
مي شود و قيمت ها هم روند كاهشي را به خود مي گيرد. متاسفانه هنوز 
هم سود نامعقولي در فروش خودروهاي كارخانه اي وجود دارد همين 
موضوع سبب ش��ده كه در زمان پيش فروش خودروها شاهد موجي از 

تقاضا براي شروع ثبت نام باشيم. 

مجيد حس��ين نژاد مي گويد با اجراي رمز دوم يك بار مصرف از اول 
دي ماه ب��راي تراكنش هاي اينترنتي، كيف ه��اي پول الكترونيكي 
رونق خواهند گرفت. مجيد حس��يني نژاد در گفت وگو با خبرنگار 
اگزيم نيوز در خصوص اجراي سياس��ت بانك مركزي براي الزام به 
اس��تفاده از رمز دوم يك بار مصرف از ابتداي دي ماه گفت: با اجراي 
اين سياست، استارت آپ هايي كه بر روي كيف هاي پول الكترونيكي 
س��رمايه گذاري كرده اند ب��ار ديگر وارد بازار ش��ده و رونق خواهند 
گرفت. وي ادامه داد: اجراي رم��ز دوم يك بار مصرف باعث كاهش 
تراكنش هاي اينترنتي به ويژه در چند هفته اول اجراي اين سياست 
خواهد ش��د و سرعت تراكنش ها را نيز كاهش خواهد داد. اين فعال 
حوزه اس��تارت آپ تصريح كرد: البته اجراي اين سياست فيشينگ 

در تراكنش هاي اينترنتي را نيز كاه��ش خواهد داد ولي نمي توان 
رقم دقيقي را براي آن پيش بيني كرد. حس��يني نژاد گفت: بيشتر 
كس��ب وكارهاي اينترنتي كه فروش خود را از طريق تراكنش هاي 
 اينترنت��ي انجام مي دهن��د، خود را ب��راي يكي دو هفت��ه ابتدايي 
دي ماه، كاهش فروش اينترنتي و اجراي سياست بانك مركزي در 
الزام رمزهاي يك بار مصرف آماده كرده اند. عضو هيات نمايندگان 
اتاق تهران افزود: با اين حال و در طولاني مدت استارت آپ هايي كه 
بر روي كيف هاي پول الكترونيكي س��رمايه گذاري كرده اند توسعه 
خواهن��د يافت زيرا با اجراي اين سياس��ت، بس��ياري از افرادي كه 
نمي خواهند از رمز يك بار مصرف استفاده كنند، تراكنش هاي خود 

را از طريق كيف هاي پول انجام مي دهند.

مسووليت اجتماعي براي افزايش سرمايه اجتماعي است
كميسيون مسووليت اجتماعي و حاكميت شركتي اتاق 
ايران كه قرار است به صورت فصلي، سلسله نشست هايي 
تخصصي در حوزه مس��ووليت اجتماعي برگزار كند، 
اولين نشس��ت خود را با عنوان »ض��رورت و نيازهاي 
توسعه مسووليت اجتماعي در شرايط كنوني« با حضور 
اعضاي هيات رييسه اين كميسيون، كارآفرينان، فعالان 
اقتصادي و محمدرضا انصاري نايب رييس رييسه اتاق 

ايران برگزار كرد.
در ابتداي اين نشست جمشيد گراوند كارشناس حوزه 
جامعه شناسي به تشريح چالش هاي مسووليت اجتماعي 
در كشور پرداخت و خاس��تگاه مسووليت اجتماعي را 

به صورت تاريخي موردتوجه قرارداد.
گراوند افزود: در تشريح اهميت مسووليت اجتماعي ابتدا 
بايد به اين پرسش ها پاسخ دهيم كه مسووليت اجتماعي 
امري اخلاقي است يا نمايشي؟ از طرف ديگر اين مقوله 
وظيفه به شمار مي  رود؟ و سازمان ها چه چالشي براي 

پياده كردن مسووليت اجتماعي دارند؟
به باور اين جامعه شناس، بدون دادن پاسخ شفاف به اين 
پرسش ها و درك اين موضوع كه مسووليت اجتماعي 
جزوي از ارزش هاي فرهنگي يك س��ازمان به ش��مار 
مي  رود، اساساً هر تلاش��ي در راستاي پياده كردن اين 

مفهوم بي نتيجه خواهد بود.

به عقيده او، توجه به مسووليت هاي اجتماعي تبديل به 
يك گفتمان فراگير نشده است و ممكن است به محض 
تغييرات مديريتي دچار بي تفاوتي شود. از طرفي جايگاه 
مسووليت اجتماعي در نظام سلسله مراتبي بنگاه ها فاقد 

پست سازماني است.
گراوند خاطرنشان كرد: ما در جامعه دچار نوعي غفلت 
اجتماعي ش��ده ايم. غفلتي كه عوارض و پيامدهاي آن 
اينقدر سنگين و پيچيده ش��ده  كه نيازمند يك برنامه 

مشاركتي و پيچيده است.
او همچنين از فشارهاي سياس��ي، فشارهاي حاميان 
محيط زيست، فش��ار رسانه ها و فش��ارهاي صاحبان 
قدرت غير رسمي به عنوان مهم ترين چالش هاي نهاد 
قدرت رسمي و غير رسمي برنامه مسووليت اجتماعي 
نام برد. گراوند احترام به حقوق بشر، احترام به هنجارهاي 
بين المللي، احترام به حاكميت قانون و ذينفعان، رفتار 
اخلاقي، شفافيت و پاس��خگويي را به عنوان مهم ترين 
اصول مس��ووليت اجتماعي ش��ركتي معرف��ي كرد و 
گفت: مجموعه صنعت طي س��ال هاي اخير تجربيات 
و خدمات متعددي در راس��تاي پاس��خگويي به حوزه 
مسووليت هاي اجتماعي سازماني داشته است كه اين 
خدمات و تجربيات بيش از آنكه بر اساس برنامه اي جامع 
و رعايت دقيق اصول مسووليت اجتماعي باشند، مبتني 

بر خلاقيت فردي مديران و برخورد موردي با مسائل به 
وجود آمده در جامعه محلي است كه گاها انتظام مفهومي 

سيستماتيكي با مسووليت اجتماعي ندارند.
در ادامه محمدرضا انصاري نايب رييس اتاق ايران تاكيد 
كرد: »مس��ووليت اجتماعي«به رغم اهميتي كه دارد، 
مفهوم گمشده اي در كشور اس��ت. پس از ترجمه اين 
مفهوم از سوي ادبيات خارجي، بدون اينكه درك درستي 
از آن داشته باشيم، به تقليد مي پردازيم و به فكر نوآوري 

در اين خصوص نيستيم.
او تاكيد داشت: در حالي كه مسووليت اجتماعي متكي به 
وظيفه اي مبتني بر اخلاق است و همين اخلاق است كه 

ارزش سرمايه اجتماعي را دو چندان مي كند.
 Social Responsibility :انصاري خاطرنشان كرد
يك تجربه جهاني است كه وارد ادبيات مديريتي شده 
اس��ت و هدف اصلي آن به زير سوال بردن هرچيزي بر 
مبناي پول اس��ت. بنابراين بررس��ي اين مفهوم نشان 

مي دهد كه مسير آن اقتصادي بوده است.
او تاكيد كرد: مسووليت اجتماعي يا عناوين مشابهي كه 
امروز در ادبيات ما وجود دارد، ثروتي ملي و حاصل جمع 
عاطفه هاست. پرداختن به اين مفهوم و عمل بر مبناي 
آن به مثابه چراغي است كه به عقيده من براي زندگي 
لازم است. به همين دليل بايد آن را به عنوان وظيفه انجام 

داد نه اقدامي مديريتي كه صرفا به منظور بهره برداري از 
منابع صورت مي گيرد.

نايب رييس اتاق ايران خاطرنش��ان كرد: مس��ووليت 
 social responsibility اجتماعي هرچند ترجمه
اس��ت. اما بر خ��لاف تكنولوژي كه م��ا وارد مي كنيم، 
نمي توانيم ادعا كنيم كه اين مفهوم عينا وارداتي و تقليد 

از ادبيات خارجي است.
به باور انصاري، مس��ووليت اجتماعي يك ثروت است 
كه در همه انسان ها وجود دارد و پايه و اساس مقبوليت 
اجتماعي است. بر همين مبنا او بر اين باور است كه امروز 
آنچه با عنوان مسووليت اجتماعي يا توسعه انساني پايدار 

وجود دارد، خاستگاهي ايراني دارد.
نايب رييس اتاق ايران در ادامه به تجربه شركت كيسون 
در حوزه مس��ووليت اجتماعي و نحوه پياده سازي اين 
مفهوم اشاره و تاكيد كرد: مردم، چه در داخل سازمان و 
چه بيرون از آن از مهم ترين عناصر مسووليت اجتماعي 

هستند كه بايد مورد توجه قرار گيرند.
در ادامه اين نشست علي رضا نبي كارآفرين و كارخانه دار 
از تجربه مسووليت اجتماعي در بنگاه خود سخن گفت 
و پس از آن طاهره خارستاني عضو كميسيون مسووليت 
اجتماعي و حاكميتي ش��ركتي اتاق اي��ران در تعريف 
مسووليت اجتماعي گفت: مسووليت اجتماعي عبارت 

است از مسووليت پذيري يك سازمان در قبال تاثيرات 
تصميمات و فعاليت هايش بر جامعه و محيط زيست از 

طريق اتخاذ رفتاري اخلاقي و شفاف.
به باور او، مسووليت اجتماعي نقشي اساسي در توسعه 
پايدار دارد و اهميت مسووليت اجتماعي در سازمان ها 
از آن روست كه سازمان ها هم به مثابه انسان، وظيفه اي 
اخلاقي دارند. او تاكيد كرد: مسووليت پذيري اجتماعي 
يك شركت به چگونگي مديريت و عمليات مسوولانه 
كسب و كار مي  پردازد نه اينكه با درآمد حاصل از كسب و 
كار چه مي توان كرد. خارستاني در ادامه به اهداف توسعه 
پايدار سازمان ملل اش��اره كرد و افزود: اين سازمان 17 
هدف را در حوزه توسعه پايدار و حوزه هاي مختلف تببين 
كرده است كه هدف آخر به بحث هاي مربوط به مشاركت 
اختصاص دارد كه اين امر اهميت مسووليت اجتماعي را 
دو چندان مي كند. اين موضوع نشان مي دهد هركس در 
هر جايگاهي كه قرار دارد، چه وظايف و مسووليت هاي 

اخلاقي بر دوش دارد.
او سپس به روند شكل گيري استاندارد ايزو 26000 
پرداخ��ت و تاكي��د كرد: اگ��ر مي خواهيم توس��عه 
سيس��تمي به مديريت پايدار و مشاركت فعالانه در 
حوزه مسووليت اجتماعي فكر كنيم، اين استاندارد 

بسيار كمك كننده است.
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 عمر معدن انگوران 
كي به پايان مي رسد؟

محمدرضا بهرامن|
 عضو هيات نمايندگان اتاق تهران|

انگوران از معادن بسيار قديمي سرب و روي در كشور 
است. با سرمايه گذاري هاي انجام شده طي سال هاي 
گذشته، صنايع پايين دستي از جمله كارخانه هاي 
ذوب در نزديكي اين معدن قديمي ش��كل گرفته، و 
انگوران سال هاست كه تامين كننده خوراك بسياري 
از اين صنايع در بخش سرب و روي است. در چند سال 
گذشته اما اخباري درباره پايان يافتن منابع اين معدن 
قديمي منتشر شده و حتي زماني هم براي آن اعلام 
شده است. آيا مي توان گفت معدن انگوران تا چندسال 
ديگر پاسخگوي نيازهاي صنايع پايين دستي است و 
عمر آن كي به سر مي آيد؟ در پاسخ به اين سوال بايد 
به چند نكته مهم توجه كرد. نكته نخست اينكه، در 
ارزيابي منابع يك مع��دن، عيار محصول آن معدن 
موثر است. زماني استخراج منابع انگوران با عيار بالا، 
اقتصادي ب��ود اما اكنون، عيار پايين مواد اين معدن 
هم اقتصادي است. حتي باطله هاي معدن انگوران با 
توجه به فناوري هاي روز مورد استفاده قرار مي گيرد. 
اين مس��اله در مورد همه معادن در سراس��ر جهان 
مصداق دارد و انگوران هم از آن مس��تثني نيس��ت. 
براساس استانداردهاي معدن كاري و استخراج در 
سال هاي گذشته، معدن انگوران اصلا داراي ذخيره 
نيس��ت اما باتوجه به فناوري هاي ن��و و البته تحول 
سالانه استانداردها، انگوران كارآمد و داراي ذخيره 
كافي است. كندوكاو و اكتشاف در اين معدن باتوجه 
به ساختار زمين شناسي منطقه هم چنان ادامه دارد. 
معدن انگوران پاس��خگوي صنايع پايين دستي در 
محدوده خ��ود بوده و ميزان توليد آن كاهش نيافته 
است. نمي توان مدت زماني را براي پايان يافتن منابع 
يك معدن اعلام ك��رد بلكه بايد در تحليل وضعيت 
معادن، عوامل و متغيرهاي بسياري را در نظر گرفت. 
زماني س��نگ آهن با عيار بالاي 62 اقتصادي بود و 
اكنون سنگ آهن با عيار 11 هم مورد استفاده قرار 
مي گيرد. شرايط بازار، فناوري هاي نو  و  وضعيت تقاضا 

سه عامل مهم در اين زمينه است.

نيازي به واردات مرغ نداريم
عظيم حجت عضو هيات مديره اتحاديه مرغداران 
گوشتي از افزايش قيمت مرغ در بازار خبر داد و گفت: 
امروز متوسط نرخ هر كيلو مرغ زنده درب مرغداري 
8 هزار و 300 تا 8 هزار و ۴00 تومان و مرغ آماده به 
طبخ در خرده فروشي ها 12 هزار و 600 تومان است.

به گفته وي، قيمت مرغ زنده نسبت به 2 روز گذشته 
200 تومان و مرغ گرم 300 تومان رشد داشته است.

حجت قيمت مرغ در بازار را پيش بيني كرد و گفت: 
با توجه به شرايط كنوني عرضه و تقاضا پيش بيني 
مي شود كه روند افزايش قيمت مرغ تا پايان هفته 
در بازار اس��تمرار يابد. عضو هيات مديره اتحاديه 
مرغداران گوشتي ادامه داد: با توجه به ازدياد تقاضا 
پيش بيني مي ش��ود كه قيمت مرغ در شب يلدا 
5 درصد افزايش يابد. وي از افزايش قيمت جوجه 
يكروزه طي چند روز اخير در بازار خبر داد و گفت: 
هم اكنون متوسط قيمت هر قطعه جوجه يك روزه 
با افزاي��ش 200 تا 300 توماني ب��ه 2 هزار و 700 
تومان رسيده است. حجت درباره آخرين وضعيت 
جوجه ري��زي بيان كرد: در روزه��اي باقي مانده تا 
پايان آذر بعيد است كه جوجه ريزي در واحدهاي 

مرغداري افزايش يابد.
اين مقام مسوول ادامه داد: بنابر برنامه ريزي صورت 
گرفته جهت تامين مرغ ش��ب عي��د حداقل 30 
درص��د توليد جوجه يك��روزه افزايش مي يابد كه 
بدين ترتيب گراني براي تامين مرغ گرم براي ايام 
پاياني سال نخواهيم داش��ت. به گفته وي، طبق 
روال همه س��اله تقاضا براي جوجه ري��زي از اوايل 
دي به منظور تامين مرغ شب عيد افزايش مي يابد 
كه بنابر برنامه ريزي صورت گرفته مبني بر رش��د 
30 درصدي توليد جوجه بعيد اس��ت كه نوسان 
قيمتي در بازار رخ دهد. عضو هيات مديره اتحاديه 
مرغداران گوشتي با اشاره به تدابير انديشيده شده 
براي كنترل قيمت جوجه در بازار بيان كرد: براي 
مديريت بازار جوجه يكروزه قرار است كه 30 درصد 
جوجه توليدي با نرخ مصوب از سوي تشكل هاي 
توليدي با مديريت اتحاديه سراسري عرضه شود كه 
در صورت رعايت سهميه بندي قبل از گران شدن 
نامتعارف قيمت، مرغداران همانند سال هاي اخير 
مجبور به خريد جوجه با نرخ هاي بالا نيس��تند. به 
گفته وي، توليد مازاد 30 درصدي جوجه يك روزه 
نسبت به سال هاي قبل نشان مي دهد كه كالا براي 
خريد در بازار وجود دارد و نيازي به مسابقه دادن براي 
خريد نيست. حجت با تاكيد بر برنامه ريزي توزيع 
جوجه به منظور جلوگيري از گراني كاذب قيمت 
در بازار بيان كرد: اگر انجمن توليدكنندگان جوجه 
يكروزه طبق تفاهم صورت گرفته 30 درصد جوجه 
توليدي را در اختيار اتحاديه هاي سراسري قرار دهد 
و ب��ه وعده خود عمل كند، مرغ��داران با اطمينان 
خاطر بيشتري مي توانند به توليد ادامه دهند چرا كه 
خبري از افزايش كاذب قيمت در بازار نيست. عضو 
هيات مديره اتحاديه مرغداران گوشتي ادامه داد: با 
وجود آنكه طي ماه هاي قبل در واحدهاي مرغداري 
به طور متوس��ط 100 ميليون قطعه جوجه ريزي 
صورت گرفته اس��ت، هم اكنون اين فرصت فراهم 
شده كه پشتيباني براي تامين ذخاير استراتژيك 
ش��ب عيد خود از مرغداران اقدام به خريد كند. به 
گفته وي، با وجود برنامه ريزي صورت گرفته براي 
تامين نهاده هاي دامي از ابتداي سال، توليد جوجه 
يكروزه و جوجه ريزي ماهانه حداقل 100 ميليون 
قطعه براي توليد مرغ، واردات مرغ توجيه اقتصادي 
ندارد چرا كه چنين اقدامي منجربه لطمه زدن به 

توليد داخل مي شود. 

  طب�ق آخري�ن گزارش ه�اي گم�رك 
به نظر مي رس�د كه طرف اوراس�يايي از 
ظرفيت جمهوري اسلامي بيشترين بهره 
را مي برد؛ اين هش�داري اس�ت كه ما هم 
زود تصميم گيري كنيم. سهم ما از تعرفه 
ترجيحي در تجارت با اوراسيا حدود 25 
درصد بوده و حدود 85 درصد از واردات 
م�ا از اتحاديه اوراس�يا مش�مول تعرفه 

ترجيحي بوده است

برش



كوتاه از دنياي انرژي 7 انرژي

»ريستاد انرژي« تاثير انتخابات امريكا بر حوزه انرژي را بررسي كرد 

5 اولويت نخست انرژي در سال 2020

اوپكدربازارجهانينفتكماثرميشود؟

وزير سابق نيرو: در تجديدپذيرها غفلت كرديممشوق هاي قيمتي به رانت خوراك تبديل نشود

گروه انرژي|
احتمالا س��ال 2020 از برخي جهت ها تحت تأثير 
سياست هاي انرژي و سياست هاي مربوط به تغييرات 
اقليمي در امتداد انتخابات ماه نوامبر ايالات متحده 
خواهد بود. اما تحليلگران حوزه انرژي تصور مي كنند 
كه كنگ��ره امريكا احتمالأ فق��ط بتواند مجموعه اي 
از لوايح قانوني مربوط ب��ه انرژي را جمع بندي كند. 
حتي اگر سياست هاي زيست محيطي ايالات متحده 
همچنان راك��د بماند، به نظر مي رس��د كه صنعت 
وس��ايل نقليه الكتريكي و توليد گاز خانگي س��ال 

قدرتمندي را سپري كنند.

هيدروژنهنوزسرزبانهاماندهاست
به نظر مي رسد كه سال 2019 سالي بود كه هيدروژن 
به عنوان يك راه مهم براي مواجهه با تغييرات آب و 
هوايي شكست خورد، اگرچه فناوري استانداردسازي 
و كاربرد آن ممكن است در آينده دور به دست بيايد. 
تحليل گران انتظار داش��تند كه توجه به اين نوع از 
سوخت تا پايان سال 2020 ادامه يابد. سرمايه گذاري 
روي هي��دروژن افزايش يافته، گرچ��ه تحقيقات و 
پيشرفت هاي بيشتري براي رس��يدن به مرحله به 
صرفه بودن توليد هيدروژن در س��طح تجاري مورد 

نياز است.
اما كاترين هميلتون، رييس مركز مشاوره انرژي هاي 
 North( پ��اك و سياس��ت هاي س��رمايه گذاري
Solutions LLC 38( گفت كه استفاده گسترده تر 
از هيدروژن ممكن اس��ت زودتر از 10 س��ال آينده 
اتفاق بيفتد. او خاطرنشان كرد: »چنين سوختي در 
جاهايي مثل تگزاس كه انرژي بادي اضافي مي تواند 
به هيدروژن تبديل ش��ود و نفت و گاز و خطوط لوله 
زيادي دارد ممكن اس��ت مفيد باشد. ليا استاكس، 
استاديار انرژي و سياس��ت هاي اقليمي در دانشگاه 
كاليفرنيا در س��انتا باربارا گفت: »هيدروژن ممكن 
است يك قطعه از پازلي باشد كه براي توسعه بيشتر 
انرژي تجديدپذير بدون س��رمايه گذاري كلان روي 
فناوري هايي مانند ذخيره س��ازي انرژي كه امروزه 
سياستمداران و دانشمندان براي دستيابي به هدف 

100 درصد تجديدپذير آنها را لازم مي دانند.

همهنگاههارويتغييراتاقليمي
برن��دن هارلب��ات، بنيان گ��ذار مرك��ز مش��اوره 
Boundary Stone Partners ك��ه ريي��س 
ستاد وزير س��ابق انرژي امريكا، اس��تيون منوچين 
بود، پيش بين��ي مي كند دموكرات ه��ا در انتخابات 
رياست جمهوري 2020 امريكا پيروز شوند و ايالات 
متحده را به تواف��ق پاريس بازگردانند. او گفت: »در 
داخ��ل امريكا، تغيي��رات اقليمي تبديل به مس��اله 

محوري قرن 21 خواهد شد و انتخابات سال 2020 
نخس��تين انتخابات رياست جمهوري خواهد بود كه 
اين موضوع نقش كليدي در سرنوش��ت آن خواهد 
داشت.« پرماگنوس نيسوين، همكار ارشد و رييس 
بخش تحليلي موسس��ه »ريس��تاد انرژي« نيز بيان 
كرد: »حتي در سطح جهاني، سياست مداران با فشار 
بيشتر و بيش��تر افكار عمومي و راي دهندگان براي 

اقدام درباره تغييرات اقليمي روبه رو خواهند شد.«
هفت��ه گذش��ته بيس��ت و پنجمي��ن كنفران��س 
تغييرات اقليمي س��ازمان ملل متحد برگزار شد، اما 
مذاكره كنندگان مجددا در سال 2020 در گلاسكو 
با هم ملاقات مي كنند تا كشورها برنامه خود را براي 
تقويت تعهدات تحت توافق نامه پاريس ارايه دهند. 
»اد كروكس«، نماينده امريكا در موسس��ه مشاوره 
»وود مكنزي« گفت: »مس��اله مهم اين است كه آيا 
»بدتر ش��دن اوضاع اقتصادي جهان اجازه مي دهد 
كه كشورها چنين تعهدات بلندپروازانه اي را دنبال 
كنند؟« فشارها عليه اهداف دقيق تر اقليمي شامل 
قصد ايالات متحده براي خروج از توافقنامه پاريس 

و اختلافات تجاري ميان امريكا، اروپا و چين است.

نفتوگاز
ماه سپتامبر اولين ماهي بود كه ايالات متحده از زمان 
ثبت پرونده هاي فدرال در سال 1949 صادركننده 
خالص نفت بوده اس��ت و اخيرا آژان��س بين المللي 
انرژي پيش بيني كرد كه اين كشور مي تواند از اواخر 
س��ال آينده به يك صادركنن��ده خالص نفت پايدار 

تبديل شود.
اما س��رمايه گذاران صنعت نفت تا حد زيادي صبر و 
شكيبايي خود را از دس��ت داده اند. سرمايه گذاران 
در زمينه س��وددهي مشكلاتي داش��ته اند و اكنون 
چاه هاي كمتري را حف��اري مي كنند تا هزينه هاي 

خود را كاهش دهند. 
كروكس بي��ان كرد: »ايالات متح��ده در آغاز پايان 
رونق شديد نفتي خود اس��ت«. وود مكنزي امريكا 
را رصد مي كند. بس��ته به قيمت نفت و عوامل ديگر، 
كاهش سرعت رشد توليد نفت امريكا در سال 2020 
و احتمالا رسيدن به پيك توليد در سال 2024 اتفاق 
مي افتد. البته اين پيش بيني ها به قيمت نفت و عوامل 

ديگري بستگي دارد.
نيسوين گفت: »تقويت اكتشاف و توليد نفت ايالات 

متحده در سال 2020 ادامه خواهد يافت.«
چشم انداز گاز طبيعي كمي متفاوت است. نيسوين 
بيان كرد كه ريستاد انرژي انتظار دارد رشد توليد گاز 
در سال 2020 به اوج خود برسد. او افزود: »پروژه هاي 
گاز طبيعي مايع )ال ان جي( به بهره برداري مي رسند 
و قيمت ه��اي بين الملل��ي گاز ك��ه فاقد ي��ك نهاد 

هماهنگ كننده مانند سازمان كشورهاي صادركننده 
نفت است، به دليل عرضه بيش از تقاضا پايين خواهند 
ماند.اما اس��تقبال محل��ي از گاز طبيعي احتمالا رو 
ب��ه كاهش مي گ��ذارد. هارلبات انتظ��ار دارد كه در 
س��ال 2020 ممنوعيت اس��تفاده از گاز طبيعي در 
س��اختمان هاي جديد در تعداد بيشتري از شهرها 
اجرا شود. اين سياست امسال در بركلي، سن خوزه، 

كاليفرنيا و اخيرا در بروكلين و ماس دنبال شد.

لايحهجامعانرژي
هميلتون بيان كرد: »اين ام��كان وجود دارد كه در 
سال 2020 يك بس��ته انرژي جامع از پيشنهادات 
هر دو حزب در كنگره و مجلس سناي امريكا فراهم 
ش��ود. به ويژه ازآنجا ك��ه بخش به��ره وري »خانه 
انرژي«، كميته تجارت، بخش »همكاري دو حزب« 
كه رهبري بخش انرژي مجلس سنا و كميته منابع 
طبيعي را بر عهده دارد، مي خواهند اين بسته جامع 

تصويب شود.«
هارلبات گفت: »با اين ح��ال، حتي اگر قانونگذاران 
چنين بسته اي را پيش��نهاد كنند، معلوم نيست كه 
رهبر اكثريت سنا، ميت مك كانل، رأي به آوردن آن 
به صحن بدهد. از نظر هارلبات چنين بس��ته اي در 

صورت توافق بر سر قبض هاي كوچك تر انرژي و آب 
و هوايي شانس موفقيت دارد. اما كروكس موافق است 
كه معلوم نيست چه نوع لايحه اقليمي حتي احتمال 

عبور از مجلس سنا را داشته باشد.
اس��تاكس گفت احتمال دارد كه مك كانل، رييس 
رهب��ر اكثري��ت جمهوري خواه س��نا لايحه قبوض 
انرژي را بپذيرد. لايحه اي خارج از پانل انرژي اكثريت 
جمهوري خواه سنا »قرار نيست يك سياست اساسي 
در مقي��اس بزرگ باش��د، بلكه قرار اس��ت احتمالا 

متمركز بر تحقيقات و توسعه محور باشد.«
كنگره امريكا در حال حاضر مش��غول مذاكره بر س��ر 
اعتبارات مالياتي براي انرژي هاي پاك است كه احتمال 
مي رود تا پايان سال، برخي از آنها در زمره شمول اين 

اعتبارات قرار نگيرند. 
هميلت��ون بيان ك��رد: »در حالي كه اعتب��ارات براي 
به��ره وري و ذخيره انرژي متداول هس��تند و ممكن 
است تا پايان سال 2019 شامل يك نوع وسيله نقليه 
هم بش��وند، برخي ديگر مانند اعتب��ار مالياتي براي 
س��رمايه گذاري در انرژي خورش��يدي ممكن است 
متوقف شود.« اما همه تحليلگران هم نظر هستند كه 
احتمالا براي بخش كربن هيچ مالياتي در سال 2020 

وضع نمي شود.

توسعهخودروهايبرقي
نيس��وين گفت: »ايالات متحده هنوز هم در توس��عه 
خودروه��اي برقي كند اس��ت« و اين پيش��نهاد كه 
مصرف كنندگان بايد هزينه هاي استقرار خودروهاي 
برقي را تقبل كنند، تقريبا »در اكثر ايالت ها تابو است.«

كمپاني هاي خودروس��ازي براي تولي��د انبوه ده ها 
مدل جدي��د از خودروهاي برقي تا چند س��ال آينده 
برنامه ريزي كرده اند. جنرال موتورز به تنهايي توليد 
20 م��دل جديد از اي��ن خودروها را تا س��ال 2023 
هدف گذاري كرده است.هميلتون گفت كه انتظار دارد 
بازار وسايل نقليه برقي و مصرف كنندگان جهشي بالاتر 
از استاندارد اقتصاد سوخت فدرال داشته باشد، اما او 
اضافه كرد كه سرانجام استانداردها بايد تقويت شوند. 
هارلبات با اشاره به افزايش خريد خودروهاي برقي و 
رشد ايستگاه هاي شارژ و كاهش هزينه ها پيش بيني 
كرد كه در سال 2020 حدود 500 هزار خودرو برقي 
در بازار داخلي امريكا به فروش برسد. بر اساس اعلام 
موسس��ه »InsideEV« اين ميزان بيش��تر از 350 
هزار فروش داخلي خودروهاي برقي در سال 2018 
خواهد بود. هارلبات گفت كه افزايش و گسترش اعتبار 
مالي خودروهاي برقي مي تواند به نفع فروش خودرو 

تمام شود.

گروه انرژي|
 پس از نشست اوپك و تصميم اعضاي آن براي كاهش 
سقف توليد روزانه، برآوردهاي مختلفي از بازار جهاني 
نفت در سال آينده ميلادي مطرح شد؛ برآوردهايي 
كه عمدتا بر رقابت تنگاتنگ اوپكي ها و غيراوپكي ها 
در س��ال 2020 حكايت دارد. در اي��ن ميان نهادها 
و موسس��ات بين المللي مختلف ب��ر افزايش عرضه 
نفت از سوي كشورهاي خارج از اوپك خبر داده اند؛ 
موضوعي كه مي تواند بر قيمت نفت در س��ال آينده 
تاثير مستقيم داشته باشد. قيمت نفت دقيقا همان 
موضوعي اس��ت كه اعضاي اوپك براي حفظ آن در 
حاش��يه موردنظر، با كاهش سقف توليد روزانه خود 
موافقت كردند. با اين حال امريكايي ها معتقدند كه 
اوپك ديگر نفوذ س��ابق را در بازار نفت ندارد، بدين 
معنا كه بازيگران غيراوپكي در س��ال هاي آتي نقش 

پررنگ تري در بازار نفت ايفا خواهند كرد. 
كمااينكه در اين خصوص مدتي قبل ريستاد انرژي 
از ركورد توليد نفت غيراوپكي ها در سال 2020 خبر 
داده و از آن به عنوان عاملي بر وضعيت كش��ورهاي 
صادركنن��ده نفت اوپك ياد كرده بود. گزارش��ي كه 

پيش از اين ريستاد انرژي داده بود، حاكي از آن بود 
كه كل توليدات كشورهاي غيراوپك در سال 2020 
حدود 2.26 ميليون بش��كه در روز رشد خواهد كرد 
و اين ركوردي 40 س��اله در بازار جهاني نفت را رقم 

خواهد زد.در همين حال، آن طور كه ايسنا به نقل از 
وزير انرژي امريكا ضمن تاكيد بر اينكه دوران طلايي 
شيل امريكا به س��ر نيامده، نوشته است؛ ونق شيل 
كمك كرد امريكا در س��پتامبر ب��ه يك صادركننده 

بزرگ نفت خام و محصولات نفتي تبديل ش��ود در 
 حال��ي كه يك دهه پي��ش، ي��ك واردكننده بزرگ 

به شمار مي رفت. 
حتي اگر روند رشد عرضه نفت شيل در سال ميلادي 
آين��ده در منطق��ه پرمي��ان و نقاط ديگ��ر به دليل 
محدوديت هزينه شركت هاي حفاري نفت شيل به 

تقاضاي سرمايه گذارانشان آهسته شود. 
دن بروي��ت، اين را هم اضافه ك��رده كه؛ رويدادهاي 
اخير در عربستان سعودي و رويدادهاي اخير مربوط 
به اوپك هيچ ك��دام روي بازار مرتبط ب��ا آنها تاثير 
چش��مگير يا فوق العاده اي نداشته است. ما ديگر در 
معرض اين نوع شوك هاي قيمت كه سابق بر اين قرار 

داشتيم، نيستيم.
اما در عين حال امريكايي ها پيش بيني هاي جديدي 
از قيمت نفت در سال آينده نيز ارايه داده اند. شركت 
خدمات مالي و بانكداري امريكايي جي پي مورگان در 
تازه ترين برآورد خود از قيمت نفت در سال 2020، 
پيش بيني كرده كه با تش��ديد كاه��ش توليد اوپك 
و متحدان��ش، عرضه و تقاضاي نفت در س��ال آينده 
ميلادي متعادل بوده و ميانگين قيمت نفت به 64.5 

دلار در هر بشكه برسد. اين برآورد كمي بالاتر از آن 
چيزي اس��ت كه پيش  از اين ب��راي قيمت نفت در 
سال 2020 از سوي برخي نهادهاي بين المللي ارايه 
ش��ده بود. جي پي  مورگان اين انتظار را هم دارد كه 
رش��د تقاضاي نفت جهان در سال آينده معادل يك 
ميليون بشكه در روز باش��د. اين رشد تقاضا به چند 
مولفه مرتبط است كه از جمله آن قرار گرفتن امريكا 
و چين در آستان توافق تجاري است. افزايش تقاضا 
از س��وي اقتصادهاي نوظهوري همچون هند نيز از 
ديگر مولفه هاي اثرگذار بر افزايش تقاضا براي نفت 

در سال آينده است. 
هم��ه اينها مي تواند منجر به آن ش��ود ك��ه اوپك و 
متحدان��ش در پايان مدت زمان تعيين ش��ده براي 
كاهش سقف توليد روزانه خود در سال آينده ميلادي 
به تصميم جديدي در خصوص روند توليد كشورهاي 
عضو دس��ت بزنند. در اين خصوص برخي برآوردها 
حاكي از آن است كه شايد در سال آينده تعدادي از 
اعضاي اصلي اوپك از جمله عربستان براي جلوگيري 
از كاهش قيمت نفت، اوپك را به كاهش بيشتر سقف 

توليد روزانه نفت مجاب كنند. 

مديرعامل اس��بق ش��ركت ملي صنايع پتروشيمي 
گف��ت: قيمت خوراك ه��اي گازي پتروش��يمي ها 
منطقي نيست و بايد حواس��مان باشد مشوق هاي 
قيمتي به پتروش��يمي ها به رانت خ��وراك تبديل 

نشود.
عبدالحس��ين بيات مديرعامل اس��بق شركت ملي 
صناي��ع پتروش��يمي در گفت وگ��و ب��ا خبرگزاري 
ف��ارس درب��اره ش��يوه قيمت گ��ذاري خ��وراك 
 پتروش��يمي ها گفت: ش��يوه قيمت گذاري خوراك 
گاز مايع پتروشيمي ها متفاوت است. واقعيت امر آن 
است كه خوراك هاي مايع در افق بين الملل قيمت 
دارند و بر سر آن رقابت ش��كل مي گيرد زيرا امكان 
نقل و انتقال و صادرات خوراك  هاي مايع با وس��ايل 
حمل ونقل روز مخصوصا ن��اوگان دريايي فراهم و 
دست بازارهاي جهاني هم براي خريد و فروش آنها 

بازتر است.
وي ادام��ه داد: در اي��ران هم خوراك ه��اي مايع از 
جمله نفتاي سبك و سنگين و ميعانات گازي امكان 
صادرات دارند و اگر در داخل مصرف نشوند، بيرون از 
مرزها خريداراني هستند كه مايل به تهيه آن باشند. 
بنابراين، اين بحث وجود دارد كه بايد اين خوراك  ها 

با شرايط رقابتي قيمت گذاري و مصرف شوند.
بيات به ش��يوه قيمت گذاري خوراك گاز اشاره كرد 

و گفت: اما خوراك  هاي گازي اين وضعيت را ندارند 
 و عمدت��ا خوراك  هاي محلي )Local( محس��وب 
مي  ش��وند. اين خوراك  ه��ا در هر منطقه بس��ته به 
شرايط اقتصادي و مزيت  هاي توسعه  اي كه از جمله 

در حوزه پتروشيمي دارد، قيمت  گذاري مي  شوند.
مديرعامل اس��بق ش��ركت ملي صنايع پتروشيمي 
گفت: اگرچه تجهيزاتي براي تبديل خوراك اتان به 
مايع و صادرات آن به بازارهاي بين  المللي ايجاد شده 
ولي به اين سادگي مقدور نيست ضمن اينكه هزينه 
سرمايه  گذاري براي مايع سازي و انتقال آن نيز زياد 
است در نتيجه قيمت آن در بازارهاي جهاني افزايش 
مي  يابد. از اين رو هر كشوري خوراك گاز را به صورت 

منطقه  اي قيمت  گذاري كرده است.
وي افزود: مثال مشابه آن در بحث بنزين و سي ان جي 
است. ما نمي توانيم بگوييم قيمت سي ان جي معادل 
بنزين باش��د. زيرا بنزين فرآورده مايعي اس��ت كه 
امكان صادرات دارد ولي س��ي ان جي به راحتي و در 
حجم انبوه قابل صادرات نيس��ت. در نتيجه ش��يوه 

قيمت گذاري آنها نيز متفاوت است.
بيات اظهارداشت: توسعه صنعت پتروشيمي مزيت 
ايران محس��وب مي ش��ود و حجم اندك��ي از مواد 
هيدروكربوري مايع به عنوان خوراك و سوخت در 
اين صنعت مصرف مي ش��ود، با اين اوصاف معتقد 

هستم كه با هدف توسعه اين صنعت، مشوق هايي در 
بحث معادل  سازي قيمت خوراك داشته باشيم. اين 
كار هوش��مندانه است ولي بايد مرزش خيلي دقيق 

باشد تا تبديل به مسائل رانتي نشود.
مديرعامل اس��بق ش��ركت ملي صنايع پتروشيمي 
اظهار داشت: نمي  توان اينگونه استدلال كرد كه به 
پتروش��يمي  هاي خوراك گاز تخفيف داده مي  شود 
ولي به پتروشيمي  هاي خوراك مايع داده نمي  شود. 
م��ن قبول دارم قيمت خوراك  ه��اي گازي منطقي 
نيس��ت و به همين دليل زماني كه من مس��ووليت 
داش��تم قيمت را تا مرز 13 سنت رسانديم ولي بعد 
از اينكه دولت عوض شد مجدد به قيمت 8.5 سنت 
رس��يد. آن زمان ما محاس��به كرديم كه 13 سنت 

جواب مي  دهد.
وي ادامه داد: الان اينگونه نيست كه پتروشيمي  هاي 
خوراك مايع از حاشيه سود منطقي نسبت به ساير 
فعاليت  هاي اقتصادي خارج باشند ولي اين حاشيه 
س��ود به ميزان پتروشيمي  هاي خوراك گاز نيست. 
بنابراين مي  توانيم قيمت خوراك گازي را منطقي  تر 
كنيم و به خوراك مايع هم تخفيف بيشتري بدهيم. 
در دوره مسووليتم ما اين معادل  سازي را انجام داديم 
و پيشنهادش را هم به وزارت نفت ارايه كرديم ولي 

وزارت نفت آن را نپذيرفت.

حميد چيت چيان وزير سابق نيرو سهم توليد سالانه 8۷0 
مگاوات انرژي برق از نيروگاه هاي تجديدپذير را بس��يار 
ناچيز ارزيابي كرد و گفت: متاسفانه در توليد انرژي هاي 
تجديدپذير به رغم وجود ظرفيت هاي بالا توليد برق از آب، 

باد و خورشيد در كشور غفلت كرده ايم.
به گزار ش ايرنا، وي كه هم اكنون مشاور رييس پژوهشگاه 
نيرو است، روز چهارش��نبه در نشست ملي هم انديشي 
توسعه نيروگاه هاي برق آبي كوچك در ساري افزود: اگر 
تا سال 1415 نتوانيم توليد انرژي هاي تجديد پذير كشور 
را به رقم مورد توجه برس��انيم، به طور يقين در آن س��ال 
وارد كننده انرژي گاز براي تامين س��وخت نيروگاه هاي 
برقي خود خواهي��م بود.چيت چيان با تاكيد بر اين نكته 
كه بسياري از كش��ورهاي دنيا در يك دهه اخير بيش از 
برنامه تعيين ش��ده به نيروگاه هاي تجديد پذير ش��امل 
 برق آبي، خورشيدي و بادي مجهز شدند، ادامه داد: طبق 
پيش بيني تا سال 1415 ايران به 550 ميليارد كيلو وات 
ساعت برق نياز دارد كه اگر به ديگر نيروگاه تجديد پذير 
توجه نش��ود حتي براي تامين اين ميزان برق در تامين 
سوخت نيروگاه هاي حرارتي برق دچار مشكل مي شويم.

چيت چيان توضيح داد: طبق بررسي هاي صورت گرفته 
تا پنج سال آينده 100ميليارد متر مكعب از گاز توليدي 
كشور فقط بايد براي سوخت نيروگاه هاي برق مصرف شود 
و اين براي كش��ور بسيار فاجعه بار خواهد بود.وزير سابق 

نيرو تصريح كرد: اگر به نيروگاه هاي تجديد پذير به ويژه 
نيروگاه برق آبي كه ظرفيت خوبي در زير سدها و جريان 
رودخانه هاي كشور وجود دارد، توجه نشود، با بحران انرژي 

برق و گاز مواجه خواهيم شد.
وي جب��ران محدودي��ت ظرفيت تولي��د گاز طبيعي را 
مهم تري��ن مزيت توجه به نيروگاه ه��اي تجديد پذير در 
كشور دانست و گفت: هزينه كم، كاهش تلفات انرژي برق 
در شبكه انتقال و توزيع، كاهش صد درصدي آلايندگي 
زيس��ت محيطي و همچنين كاهش گازهاي گلخانه اي 

از ديگر مزاياي توجه به نيروگاه هاي تجديد پذير است.
نيروي برق آبي گسترده ترين شكل استفاده از انرژي هاي 
تجديدپذير محس��وب مي ش��ود.اين نوع نيروگاه ها در 
مقي��اس بزرگ بيش��تر از 10 مگاوات در اطراف س��دها 
و نيروگاه ه��اي كوچ��ك كمتر از 10 مگاوات در مس��ير 
رودخانه ها احداث مي شود.نشس��ت ملي هم انديش��ي 
توسعه نيروگاه هاي برق آبي كوچك با حضور 30 شركت 
نيروگاهي بخش خصوصي و كارشناسان و مديران شركت 
آب منطقه اي 21 استان كشور در ساري در حال برگزاري 
اس��ت.معرفي ايجاد نيروگاه برق آبي كوچك و متوسط 
روي رودخانه ها و زير س��دهاي كش��ور، امكان سنجي 
ساخت تمام تجهيزات نيروگاهي در داخل كشور و دعوت 
از سرمايه گذاران براي مشاركت در ايجاد نيروگاه برق آبي 

از مهم ترين اهداف اين نشست است.
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دولتسبدمصرفيسوخترا
متنوعكند

ايلنا|معاون اسبق س��تاد مديريت حمل ونقل و 
سوخت گفت: سهميه بندي فعلي هيچ تاثيري در 
كاهش قاچاق سوخت نداشته است در حالي كه در 
دولت نهم ما شاهد كاهش بيش از 50 درصدي قاچاق 
سوخت بوديم. حسين هاشمي در خصوص اثرگذاري 
نظام فعلي س��هميه بندي بنزي��ن در جلوگيري از 
قاچاق سوخت اظهار داش��ت: به نظر مي رسد اين 
سهميه بندي صورت گرفته هيچ تاثيري در كاهش 
قاچاق سوخت نخواهد گذاشت كه دليل اصلي آن 
تفاوت قيمت دلار اس��ت در حالي كه در نظام قبلي 
سهميه بندي در زمان دولت نهم، ما شاهد كاهش 
بي��ش از 50 درصدي قاچاق س��وخت بوديم. وي 
ادام��ه داد: در آن زمان قيمت دلار 950 تومان بود و 
قيمت بنزين فوب خليج فارس حدود 60 سنت كه 
تقريبا 600 تومان مي شد در حالي كه قيمت عرضه 
بنزين در ايران 400 توم��ان بود و اختلاف زيادي با 
 قيمت جهاني نداشت.هاشمي افزود: اما اكنون دلار 
12 هزار تومان است و 60 سنت حدود ۷ هزار تومان 
مي شود در حالي كه حداكثر قيمت بنزين در ايران سه 
هزار تومان است پس اين نظام سهميه بندي نمي تواند 
بر قاچاق سوخت تاثير داشته باشد و به نظر مي رسد 
موضوع فقط بحث درآمدي دولت است كه آن هم به 

نوعي از اين جيب به آن جيب كردن است.

جهشارزي
بهسودتجديدپذيرها

ايرنا| محمدتقي زعفرانچي زاده، معاون توسعه بخش 
غيردولتي سازمان انرژي هاي تجديدپذير و بهره وري 
انرژي برق )ساتبا( در نشست ملي هم انديشي توسعه 
نيروگاه هاي ب��رق آبي كوچك در س��اري گفت: با 
افزايش ن��رخ ارز، قيمت تجهيزات م��ورد نياز براي 
ساخت نيروگاه هاي توليد كننده انرژي تجديدپذير 
كه بيشترش��ان توليد داخل كش��ور است، افزايش 
چنداني نداشته است در نتيجه هزينه سرمايه گذاري 
در اين بخش به شدت كم شده است.وي توضيح داد: 
طي يك سال اخير نرخ ارز تا سه برابر افزايش يافت در 
حالي كه در محاسبه با نرخ جديد ارز، ما شاهد ارزان 
شدن دستكم 2.5 برابري هزينه سرمايه گذاري در 
نيروگاه هاي تجديد پذير نسبت به گذشته هستيم 
و اين وضعيت سرمايه گذاري را به صرفه كرده است. 

زعفرانچي زاده يكي از مزيت هاي س��رمايه گذاري 
در نيروگاه هاي تجديد پذير را خريد تضميني برق 
توليدي آنها از سوي دولت با ضمانت 20 ساله دانست. 
وي پيشنهاد كرد كه هزينه خريد تضميني انرژي برق 
از نيروگاه هاي تجديدپذير بايد از مشتركان پرمصرف 
در قالب عوارض و ماليات دريافت شود. زعفرانچي زاده 
توضيح داد: دليل اصلي ناتواني وزارت نيرو در پرداخت 
مطالبات مالكان نيروگاه هاي تجديدپذير طبق قرارداد 
خريد تضميني ارزان بودن قيمت برق بوده است كه 
در ص��ورت دريافت آن از مش��تركان پرمصرف اين 
مشكل هم رفع مي شود.وي افزود: در 3 سال اخير با 
اجراي خريد تضميني شاهد جهش بسيار مناسبي 
در مش��اركت بخش خصوصي به منظور راه اندازي 

نيروگاه هاي تجديدپذير هستيم.

وارداتنفتچينركوردزد
چين در ماه نوامبر 11.18 ميليون بشكه در روز نفت 
وارد كرد كه بي سابقه بود و از 10.۷۷ ميليون بشكه اي 
كه امريكا در ژوئن 2005 ثبت كرده بود، پيشي گرفت.

 به گزارش خبرگزاري تس��نيم به نقل از بلومبرگ، 
چين در حال شكس��تن رك��ورد واردات نفت خام 
است. به نظر نمي رسد اين روند رو به افزايش به زودي 
متوقف شود چون پالايشگاه هاي جديد در چين توليد 
خود را افزايش داده اند و اين اميدواري وجود دارد كه 
آرام شدن درگيري هاي تجاري با امريكا اقتصاد اين 
كشور را تقويت كند.حتي با وجود كند شدن توسعه 
اقتصادي، سرعت رشد هنوز هم نياز به نفت بيشتري 
دارد. چين در ماه نوامبر 11.18 ميليون بشكه در روز 
نفت وارد كرد كه بي س��ابقه بود و از 10.۷۷ ميليون 
بش��كه اي كه امريكا در ژوئن2005 ثبت كرده بود، 
پيشي گرفت. خريد نفت چين احتمالاً در سال جديد 
ميلادي هم همچنان افزايش خواهد داش��ت چون 
پالايشگاه هاي جديد در ژيجيانگ و پالايشگاه 5.۷ 
ميليارد دلاري چاينا ريفاينري فعاليت هاي خود را 
افزايش مي دهند و كاهش گس��ترده مالياتي توليد 

داخلي سوخت دريايي را تقويت مي كند.

واسطهگرياماراتدرمذاكرات
محرمانهسعودي-روسي

ايسنا| عربستان سعودي پيش از ديدار رسمي ماه 
جاري اوپك از امارات متحده عربي براي متقاعد كردن 
روسيه به منظور موافقت با كاهش بيشتر توليد نفت 
كمك گرفت. چند منبع آگاه از اين مذاكرات به رويترز 
گفتند كه شيخ محمد بن زايد، وليعهد ابوظبي ميزبان 
مذاكرات حساس ميان عربستان سعودي و روسيه در 
ابوظبي بود كه طي اين مذاكرات، 3 كشور با يكي از 
بزرگ ترين كاهش توليد ص��ورت گرفته به صورت 

داوطلبانه در يك دهه اخير موافقت كردند.
نقش امارات متحده عربي در اين مذاكرات، تغييراتي 
كه طي سال هاي گذش��ته روي داده است را نشان 
مي دهد و رشد نفوذ روسيه در منطقه را بارز مي كند. 
از زماني كه روسيه در سال 2016 همكاري با اوپك را 
در توافق كاهش توليد نفت آغاز كرد، رياض و مسكو 
تصميمات عرضه نفت را پيش از ديدارهاي اوپك و 

بدون حضور ساير توليدكنندگان گرفته اند.
به گفته اين منبع آگاه، اين بار هم رياض از ابوظبي 
درخواست كرد براي تحت فشار قرار دادن مسكو 
به كاهش بيشتر توليد نفت كمك كند. پيامي كه 
روسيه مي خواست ارسال كند اين بود كه در يك 
برهه زماني حساس از عربستان سعودي حمايت 
مي كند و اين اتحاد محكم اس��ت. نقش امارات 

متحده عربي نبايد مايه تعجب شود. 



پرونده8نگاه

سفير جمهوري اسلامي ايران در لندن: 

 سياست كلي جانسون، تلاش براي كاهش تنش با ايران است
س�فير جمهوري اس�امي ايران در لن�دن درباره 
سياست خارجي بوريس جانسون درقبال تهران 
معتقد است كه سياست كلي وي، تاش براي كاهش 
تنش در روابط دو كشور است ضمن اينكه انگليس 
به ايران به عنوان بازار بزرگي نگاه مي كند و خواستار 

گسترش روابط اقتصادي دوجانبه است.
حميد بعيدي نژاد روز چهارش�نبه در گفت وگوي 
تفصيلي با خبرنگاران ايرنا و صدا و سيما در لندن 
درخصوص سياس�ت خارجي بوريس جانس�ون 
ب�ه ويژه در قبال ايران گفت: تجربه نش�ان داده از 
زماني كه جانس�ون وزير خارجه ب�ود تا اكنون كه 
نخست وزير شده است سياست كلي او مبني بر اين 
بوده كه براي كاهش تنش در روابط دو كشور تاش 
كند و اين تفاوت نگرش وي با وزير خارجه بعد از وي 
يعني جرمي هانت بود كه در آن دوره باعث شد تنش 

بين دوكشور افزايش يابد.

  انگلي�س به ايران به عنوان ب�ازار بزرگي نگاه 
مي كند

نماينده ارشد دولت جمهوري اسلامي ايران در انگليس 
درباره روابط دو كشور در دولت جانسون، گفت: انگليس 
قرار است به زودي از اتحاديه اروپا خارج شود و قصد دارد 
حوزه روابط تجاري و اقتصادي خود را به عنوان يك اولويت 
با كشورهاي بزرگ مثل امريكا و ديگر كشورها مثل هند، 

چين و كشورهاي ديگر وارد تعاملات گسترده شود.
وي افزود: بر اس��اس اطلاعاتي كه ما داريم و تماس هايي 
كه طرف هاي انگليسي با ايران طي دو، سه سال گذشته 
داشته اند، نش��ان مي دهد كه آنها به ايران به عنوان بازار 
بزرگي براي توسعه روابط اقتصادي و تجاري نگاه مي كنند.

بعيدي نژاد با اشاره به برخي معاملات اقتصادي ميان ايران 
و انگليس در دوره پسا برجام يادآور شد: ليام فاكس وزير 
تجارت بين الملل انگليس به صراحت اين موضع را اعلام 
كرد كه ايران بزرگ ترين بازاري است كه بعد از پايان دوره 
اتحاد ش��وروي وارد حوزه بازار جهاني شده است. اين در 
حالي است كه ليام فاكس از افرادي است كه خيلي موافق 
سياس��ت انگليس در حوزه برجام هم نبود ولي به عنوان 
وزير تجارت بين الملل اين موض��وع را به عنوان واقعيت 

مطرح كرد. 
وي در ادامه اين گفت وگو، به سفر اخير عالي ترين نماينده 
تجارت بين الملل انگليس در منطقه غرب و جنوب آسيا 
به ايران اش��اره كرد و گفت: وي در سفر به ايران، گزارش 
مبس��وطي را در حوزه ظرفيت هاي اقتص��ادي ميان دو 
كشور تهيه كرد كه در آن آمده است انگليس اعتقاد دارد 
به دليل ساختارهاي اصلي اقتصادي ايران با توجه به منابع، 
جمعيت، منابع انس��اني، هوش و نبوغ دانشمندان خود، 
دو كشور اين ظرفيت را دارند كه روابط اقتصادي خود را 
توسعه بدهند. مضاف بر اينكه بازار همسايگان ايران كه 
اگر با جمعيت ايران محاسبه شود چيزي بالغ بر بازار ۳۵۰ 
ميليون نفري خواهد بود كه مي تواند در روابط اقتصادي با 
انگليس بسيار مورد توجه قرار گيرد و هر دوطرف از چنين 

روابطي منتفع شوند.

  انگليس پس�ابرگزيت مايل به گسترش روابط 
اقتصادي با ايران است

بعيدي نژاد افزود: بنابراين پيش بيني ما اين است كه اگر 
عوامل تحريم ها را كنار بگذاريم، انگليس مايل به گسترش 
روابط اقتصادي خود با ايران است. البته آنها هم توجه دارند 
كه ايران مثل قبل كش��ور وارد كننده نيست. ما كشوري 
هستيم كه در حوزه هاي تكنولوژي بسيار صاحب موقعيت 
در دنيا هستيم در زمينه هاي بسياري دو طرف مي توانند 

همكاري مشتركي را شكل دهند.
»لذا در دوره پسابرگزيت ظرفيت هاي اقتصادي و تجاري 
ايران بيشتر مورد توجه انگليسي ها قرار خواهد گرفت و 
روابطي كه بتواند ضامن منفعت هر دو كشور باشد مي تواند 
توسعه پيدا كند. اينها به برجام به عنوان موضوعي در قالب 
مسائل امنيت بين المللي و فراتر از روابط اقتصادي اروپا 

نگاه مي كنند.«

  اروپايي ه�ا باي�د ش�رايط تج�ارت ب�ا ايران 
را اصلاح كنند

وي ادامه داد: بنابراين براي اينكه اروپايي ها اين دستاورد 
مهم امنيت بين الملل را حفظ كنند، و از طرف ديگر براي 
اينك��ه بتوانند قدمي براي راه اندازي جدي اينس��تكس 
بردارند، نياز است شرايطي كه الان وجود دارد اصلاح شود 
و اگر آنها نتوانند در اين زمينه قدمي بردارند به طور اصولي 
جمهوري اس��لامي ايران همانطور كه اعلام كرده است 
سياست كاهش تعهدات خود در برجام را ادامه خواهد داد 
و تغيير اين سياست فقط منوط به اين است كه آنها اين 

شرايط را عوض كنند.
وي افزود: ما معتقديم كه شرايط بسيار حساس است و خود 
آنها به اين حساسيت واقف هستند؛ اما طبيعتا بايد قدم هاي 
عملي برداشته شود و ما انتظار داريم با توجه به اينكه سه 
كشور اروپايي به اهميت برجام واقف هستند و خودشان 
بخشي از اين مذاكرات بوده اند، نقشي را ايفا كنند كه يك 
تغيير مهمي در سياست هاي جاري به وجود آيد و برجام 

بتواند از اين بحران خارج شود.
بعيدي نژاد گفت: به هر حال انتظار ما از دولت انگليس 
اجراي تعهدات خود در برجام است. مواضعي كه از سوي 
مقامات انگليسي در ترغيب ايران به عدم اتخاذ اقدامات 
كاهشي ايران در برجام كه براي توازن وضعيت موجود 
صورت مي گيرد، راهگشا نيست و واقعيت در صحنه را 
تغيير نمي دهد. در ش��رايطي كه ديگر اعضا به تعهدات 
خود اجرا نمي كنند، تنها اقدام موثر از سوي ايران براي 

حفظ برجام، كاهش اقدامات برجامي است.

  اي�ران و انگلي�س اختلاف نظره�اي اصولي 
درباره منطقه دارند

وي با بيان اينكه ايران و انگليس اختلاف نظرهاي اصولي 
در منطقه دارند، گفت: آنها در منطقه ما حضور دارند و ما 

اصولا حضور كش��ورهاي خارجي را براي امنيت منطقه 
مفيد و موثر نمي دانيم.

بعيدي نژاد تصريح كرد كه امنيت منطقه بايستي توسط 
كشورهاي خود منطقه حفظ شود و طرحي كه ايران در 
قالب طرح صل��ح هرمز ارايه كرده ناظر بر اين اس��ت كه 
شرايطي را ايجاد كنيم كه امنيت و صلح در منطقه توسط 

كشورهاي منطقه تامين شود.
»طبيعي اس��ت كه حضور انگليس در منطقه حضوري 
اس��ت كه مبتني بر حمايت از كشورهاي منطقه صورت 
مي گيرد. ولي ما اين اميد را داريم كه كشورهاي منطقه و 
كسان ديگري كه علاقه مند هستند امنيت در خليج فارس 
با ثبات باشد كمك كنند كه اين نقش امنيت ثبات و صلح 
در منطقه به خود كشورهاي منطقه واگذار شود؛ تا اينكه 

نياز به حضور كشورهاي خارجي باشد.«
وي تصريح كرد حضور كشورهاي خارجي مي تواند منطقه 
را وارد التهاب هايي كند ك��ه براي صلح و امنيت منطقه 

كمك كننده نيست.
بعيدي نژاد در پاس��خ به س��والي مبني بر نقش و حضور 
نظامي انگلي��س در غرب آس��يا در دوره برگزيت گفت: 
به طور كلي بحثي در خود دولت انگليس و بين نهادهاي 
دفاعي انگليس مطرح است كه چقدر اين كشور مي تواند 
براي گسترش حضور نظامي خود در اين منطقه مي تواند 

ظرفيت سازي كند.

وي گفت: انگليس با محدوديت هايي مواجه است و اين 
حضور بودجه هاي س��نگيني مي خواه��د و طبيعتا اگر 
انگليس بخواهد تصميم بگي��رد كه در منطقه ما حضور 
نظامي ثابت، پايدار و گس��ترده  داشته باشد بايد ناوگان 
دريايي نظامي خودش را در سطح ملي توسعه دهد و اين 
مساله به بودجه هاي سنگيني نياز خواهد داشت. بنابر اين 
تامين امنيت منطقه خليج فارس توسط كشورهاي منطقه 
و خروج نيروهاي خارجي به نفع كشورهاي خارج از منطقه 
هم است كه مي توانند از هزينه هاي غيرضرور نظامي در 

منطقه صرف نظر كنند.
بعيدي ن��ژاد افزود: ظرفيت نظامي ك��ه انگليس در حال 
حاضر دارد به اين صورت نيس��ت ك��ه بتواند جايگزين 
حضور نظامي امريكا شود. انگليس در پايگاه هاي نظامي 
كه در منطقه دارد يك تعريف مشخصي دارد و نيروهاي 
مش��خصي در آنجا حضور دارند. اما ب��راي حضور ثابت و 
مداوم در خليج فارس نياز به ناوگان هاي گس��ترده تري 
دارند تا در تمامي طول سال بتوانند حضور مداوم داشته 
باشد و زماني كه آن ناوگان را به خليج فارس اعزام مي كنند 
نيازي به آن ناوگان در نقاط ديگر دنيا نداشته باشد. اما اين 
وضعيت وجود ندارد بنابراين انگليسي ها در تعريفي كه 
فعلا دارند خليج فارس را هم در حوزه گشت زني نظامي 

خود قرار داده اند. 
سفير كشورمان گفت: اطلاعاتي كه ما تا اين لحظه داريم 
اين است كه چنين برنامه اي در انگليس وجود ندارد كه 
بخواهند حض��ور نظامي خود را در س��طح راهبردي در 

منطقه گسترش بدهند.
وي يادآور ش��د كه در س��طح محدود و ش��رايط خاص، 
ماموريت ه��اي خاص��ي را مط��رح مي كنن��د كه مثلا 
كشتي هاي نفتي يا تجاري در شرايطي با اسكورت هايي 
همراه شوند. اما اينكه اين يك حضور نظامي ثابت پايدار و 
راهبردي باشد نياز به تصميمات كلان تري دارد كه هنوز 
شاهد آن نيستيم. به همين دليل طبيعتا انگليس تلاش 
خواهد كرد كه بتواند با شبكه سازي هاي امنيتي، ائتلاف ها 
و همكاري هاي بين المللي با كشورهاي اروپايي و امريكا از 

توان محدودي كه دارد ساختاري نظامي را براي شرايط 
خاص طراحي كند. بعيدي نژاد ادامه داد: به همين دليل 
هم سياستي كه فعلا دولت انگليس اعلام كرده تهاجمي 
نخواهد بود بلكه يك سياس��ت كماكان تدافعي خواهد 
بود كه در شرايط خاص با يك افزايش محدود حضوري 
نظامي، اهداف امنيتي خود را تامين كند. مقامات سياسي 
و فرماندهان ارشد نظامي انگليسي همواره تاكيد مي كنند 
كه حضور محدود آنها در منطقه خليج فارس براي همراهي 

با سياست فشار حداكثري واشنگتن تعريف نشده است.
»توصيه ما اين اس��ت كه دولت جدي��د انگليس به جاي 
برنامه ريزي براي حضور نظامي هر چند محدود در منطقه، 
كشورهاي منطقه را ترغيب نمايد كه با پيوستن به ابتكار 
منطقه اي در خليج فارس، راهي را بروند كه امنيت منطقه 
توسط كش��ورهاي منطقه تامين شود و نيازي به حضور 

نظامي خارجي وجود نداشته باشد.«

  پيروزي جانسون در انتخابات قابل پيش بيني 
بود

وي در ارزياب��ي خود از نتيجه انتخابات اخير انگلس��تان 
گفت: نظرسنجي هايي كه موسسات انگليسي و بين المللي 
پي��ش از انتخابات انجام دادند گوي��اي همين نتيجه اي 
بود كه ما ش��اهديم. بعيدي نژاد افزود: آن نظرسنجي ها 
به صورت قطعي نش��ان مي داد كه ح��زب محافظه كار، 
برن��ده اين انتخاب��ات خواهد بود. نتيج��ه انتخابات هم 
درستي همان نظرسنجي ها را نشان داد. وي درباره علت 
موفقيت چشمگيري حزب محافظه كار در كسب اكثريت 
كرسي هاي پارلمان افزود: آنچه كه به نظر مي رسد مورد 
اتفاق نظ��ر تحليل گران انگليس��ي و بين المللي و حتي 
رهبران احزاب اصلي اين كش��ور است، آن است كه علت 
كسب اين اكثريت قاطع را بايد در روشن بودن سياست 

اين حزب درباره خروج بريتانيا از اتحاديه اروپا دانست.
سفير ايران گفت: پس از همه پرسي از مردم انگليس 
درباره خروج از اتحادي��ه اروپا كه اكثريت مردم به آن 
راي مثب��ت دادند، فراز و نش��يب فراوان��ي را در ميان 
احزاب سياسي و در مجلس شاهد بوديم. با اينكه حزب 
محافظ��ه كار در دوران خانم ترزا م��ي، اكثريت را در 
مجلس در دست داش��ت، نتوانست با اتحاديه اروپا به 
توافقي دست يابد كه مورد تاييد اكثريت نمايندگان 
مجلس هم قرار گيرد. آخرين توافقي كه ايشان پس از 
حدود دو سال و نيم گفت وگو به دست آورد، با مخالفت 
پارلمان روبه رو ش��د و در نتيجه ب��ه ايجاد يك بحران 
سياسي در كشور انجاميد به گونه اي كه كارشناسان 
و صاحب نظران، آن را بزرگ ترين بحران سياسي چند 

دهه اخير انگليس بعد از جنگ جهاني دوم ناميدند.
وي افزود: آن شرايط نوعي بن بست و بحران سياسي را در 
انگليس به وجود آورد كه نه دولت مي توانست توافقش با 
اتحاديه اروپا را به تصويب مجلس برساند و نه راه ساده اي 

براي برگزاري همه پرسي دوم وجود داشت.
بعيدي نژاد علل اصل��ي ناكامي خانم مي را جرياني در 
درون حزب محافظه كار، به رهبري بوريس جانسون 
دانس��ت و گفت: اين جريان با آن توافق مخالف بودند 
و همي��ن مخالفت درون ح��زب محافظه كار، موجب 
ش��د با اينكه ح��زب محافظ��ه كار داراي اكثريت در 
مجلس بود، تواف��ق دولت محافظه كار خانم ترزا مي با 
اتحاديه اروپا، به تصويب مجلس نرس��د. وي افزود: در 
اين ميان با توجه به مخالفت اعض��اي حزب كارگر با 
توافق خانم ترزا مي، ش��ماري از اعضاي ارش��د حزب 
محافظه كار كه مناصب مهمي هم در دولت هاي اين 
كشور داشته اند، در همراهي با جانسون، با توافق خانم 
ترزا مي، مخال��ف بودند و به همين علت، بن بس��تي 
در نظام سياس��ي پديد آمده بود. اين در شرايطي بود 
كه جانسون در مخالفت با سياس��ت خانم ترزا مي  به 
عنوان نخس��ت وزير در خصوص نحوه خروج بريتانيا 
از اتحادي��ه اروپ��ا از مقام وزارت خارجه اس��تعفا داده 
ب��ود در حالي كه آن زم��ان، هنوز تواف��ق خانم مي با 
 اتحاديه نهايي نشده بود. بنابر اين واقعيت اين بود كه 
در خصوص برگزيت يك بن بست و انسداد سياسي در 

نظام سياسي بريتانيا حاصل شده بود.

  ترزا مي  راه را براي جانسون هموار كرد
بعيدي نژاد افزود: پس از اينكه خانم »ترزا مي« ديد توافق 
دولت وي با اتحاديه اروپا س��ه بار توسط پارلمان رد شد 
چاره اي جز اين نديد كه اس��تعفا بدهد و كنار برود تا راه 
براي رهبري جديد حزب محافظه كار فراهم گردد. در اين 

شرايط جانسون توانست با استفاده از سازوكار موجود و در 
انتخابات درون حزبي، اكثريت را در حزب محافظه كار به 

سود خود به دست آورد و رهبر حزب شد.
وي گفت: جانسون با سياست هايش توانست حزب را متفق 
و متحد سازد و به توافقي نيز با اتحاديه اروپا دست يابد و 
چون جريان مخالفي در حزب محافظه كار وجود نداشت، 
به آن معني كه در زمان وزارت خودجانسون شكل گرفته 
بود، توانست به صورت اصولي و كلي، توافق خود با اتحاديه 
اروپا رابه تصويب پارلمان برساند كه حتي قبلا از انتخابات 

اخير مجلس، به اين هدف دست يافت.
بعيدي نژاد افزود: اين موضوع، واقعيت در صحنه را تغيير 
داد يعني حزب محافظه كار به صورت متحد، توافقش با 
اتحاديه اروپا را نهايي كرد و قبل از انتخابات اخير مجلس 
در مجلس هم اصول و كليات را به تصويب رساند كه خود 

موفقيت مهمي محسوب مي شود.

  برگزيت، موضوع حزبي نيست
وي با بيان اينكه در اين جا، دو موضوع مهم اس��ت گفت: 
بايد به ياد داشت كه موضوع خروج بريتانيا از اتحاديه اروپا 
يك موضوع حزبي نبوده است كه بتوان گفت اعضاي حزب 
محافظه كار، هوادار خروج يا باقي ماندن در اتحاديه اروپا 
هستند يا اعضاي حزب كارگر، طرفدار خروج يا باقي ماندن 

در اين اتحاديه اند .

سفير كشورمان افزود: هواداران خروج يا باقي ماندن 
در اتحاديه اروپا، در هر دو حزب حضور دارند و در واقع 
خروج انگليس از اتحاديه اروپا، اساسا يك موضوع فرا 
حزبي است و اعضاي هر دو حزب نسبت به هر دو گزينه 
هواداران خود را دارد، هر چند ممكن است در هر حزب، 
شمار هواداران گزينه خروج از اتحاديه يا گزينه ماندن 

در اتحاديه، از ديگري كمتر يا بيشتر باشد.
وي افزود: در اين انتخابات آن بخش از طرفداران حزب 
كارگر كه هوادار خروج كش��ور از اتحاديه اروپا بودند، 
ملاحظه كردند كه اين بار، جانسون توانسته است فرمول 
خروج از اتحاديه را به دست آورد، يعني به توافقي دست 
يابد كه به تاييد پارلمان هم رسيده باشد. بنابراين، مسير 
آينده كش��ور، روشن اس��ت. اما در برابر، موضع حزب 
كارگر، مبهم بود و همين موضوع تا حد زيادي به سود 

حزب محافظه كار شد.
بعيدي نژاد گف��ت: موضع حزب كارگ��ر در خصوص 
برگزيت اين بود كه اگر به قدرت برسيم، در چند ماه بعد، 
به گفت وگو با اتحاديه اروپا مشغول خواهيم شد تا توافق 
جديدي به دس��ت آيد و آن گاه آن توافق را به مجلس 
ارايه خواهيم داد و پس از تصويب، توافق پيشنهادي به 

همه پرسي مردم گذاشته خواهد شد. 
از نظ��ر مردم، در مقابل اين موضع مبهم حزب كارگر، 
موضع روشن حزب محافظه كار بود كه توافقي را براي 
اج��راي برگزيت ارايه مي كرد و مهم ت��ر از همه اينكه 
با كس��ب اين توافق نگراني احتم��ال خروج انگليس 
از اتحاديه اروپا بدون توافق نيز منتفي ش��ده بود زيرا 
شماري در انگليس نگران بودند كه انگليس ناچار شود 
ب��دون توافق، از اتحاديه اروپا خارج ش��ود كه به گفته 
كارشناسان خس��ارت بار ترين گزينه براي اين كشور 

ارزيابي مي شد .
وي افزود: خروج بدون توافق، براس��اس گزارش هاي 
اقتصادي، ممكن بود براي انگليس، مشكلات فراوان 
پديد آورد اما مردم ملاحظه كردند توافقي به دس��ت 
آمده كه همه آسيب هاي محدود كوتاه مدت احتمالي 

ناش��ي از خروج نيز در آن، محاسبه شده است. مردم 
فكر مي كردند كه چنين توافقي كمترين آسيب را به 
اقتصاد انگليس وارد مي كند و اميد هم وجود دارد كه 
در آينده اي كوتاه، آن آس��يب هاي اقتصادي نيز رفع 
خواهد شد. بنابراين، راي دهندگان ملاحظه مي كردند 
كه در حزب محافظه كار سياست روشني درباره خروج 
كشورشان از اتحاديه وجود دارد كه با توافق، هزينه هاي 
خروج به حداقل مي رسد و ضمنا مهم تر اينكه بحث هاي 
روند خروج نيز پايان مي يابد. بسياري از مردم، علاوه بر 
اين، مايل بودند كه از شرايط بحران خسته كننده اي كه 
نظام سياسي بريتانيا در سه و نيم سال پس از همه پرسي 

برگزيت با آن دست به گريبان بود رها شوند.
سفير ايران در انگلس��تان با بيان اينكه با همه پرسي 
برگزيت جامعه انگليس دچار انش��قاق شده و بحران 
اجتماعي و سياس��ي در انگليس پديد آمده بود گفت: 
ادامه اين روال، خيلي ها را در انگليس نگران كرده بود 
كه ممكن است تداوم وضعيت بلاتكليفي خسارات را 
بيش��تر كند. لذا از آن طرف راي دهنده خود را در برابر 
موضع حزب كارگر مي ديد كه روش��ن نيست و چون 
اولويت مردم انگلي��س در حال حاضر، تعيين تكليف 
برگزيت بود، حتي هواداران خروج در حزب كارگر، از 
موضع حزب محافظه كار در اين مورد، حمايت كردند.

  اكثري�ت ح�زب كارگ�ر طرف�دار خروج 
از اتحاديه اروپا 

وي افزود: آمار هم نشان مي دهد كه اكثريت هواداران 
حزب كارگر كه طرفدار خروج از اتحاديه اروپا بودند به 
نامزدهاي حزب محافظه كار راي دادند. اين افراد با اينكه 
به صورت س��نتي، هوادار حزب كارگر بودند، اما چون 
اولويت شان حل شدن مس��اله برگزيت بود، به حزب 

محافظه كار راي دادند.
بعيدي ن��ژاد گفت: راي به حزب محافظه كار با ش��عار 
اج��راي برگزيت را مي توان نوع��ي تاييد برگزيت نيز 
دانس��ت، يعني اكثريت مردم، دوباره خروج انگليس 
از اتحاديه اروپا را تاييد كردند كه البته اگر جانس��ون 
نمي توانست به توافقي با اتحاديه اروپا دست پيدا كند 
كه درمجلس به تصويب برسد شرايط اين حزب و نتيجه 
انتخابات به گونه اي ديگر رقم مي خورد، اما هنگامي كه 
مردم ديدند توافقي به دست آمده و كليات آن به تاييد 
مجلس نيز رس��يده است آن را در حل بحران سياسي 

كشور موثر دانستند .
نماينده ارش��د دولت جمهوري اس��لامي اي��ران در 
انگلستان با بيان اينكه جمع بندي ما و واقعيات سياسي 
اين جامعه و نيز نمونه گيري هايي كه در كش��ور شده 
است، اين موضوع را نشان مي دهد گفت: حصول توافق 
با اتحاديه اروپا موجب شد حتي كساني كه هميشه به 
حزب كارگر راي مي داده اند، بخش��ي از آنان اين بار به 
حزب محافظه كار راي دهند تا مساله برگزيت حل شود.

وي افزود: درصدي نيز كه هوادار خروج اين كش��ور از 
اتحاديه اروپا نبودند، به علت خس��تگي از ادامه روند 
خروج، به محافظه كاران راي دادند زيرا بحران سياسي، 
بسياري را مستهلك كرده بود. از نظر آنان، تعيين تكليف 
اين موضوع، در اولويت بود و نمي خواس��تند دو حزب 
بزرگ، دوباره وارد مناقش��ه سياسي شوند و برگزيت 
بدون راه حل بماند. حتي درصدي از آناني كه در گذشته، 
گزينه خ��روج را انتخاب نكرده بودن��د، براي خروج از 
بحران سياسي و با توسل به راه حل نسبي كه جانسون 

به دست آورده بود، به محافظه كاران راي دادند.

  خروج كامل انگليس از اتحاديه اروپا  به زودي 
انجام مي شود

بعيدي نژاد ادامه داد: روند جاري نشان مي دهد با توافقي 
كه ميان دولت انگليس و اتحاديه اروپا به دست آمده است، 
اين كش��ور به زودي روند خروج كامل از اتحاديه را آغاز 
خواهد كرد و چون براساس مصوبه مجلس اين كشور، تا 
پايان ماه ژانويه براي اين كار مهلت دارد، به نظر مي رسد با 
اكثريت قاطع كرسي هاي مجلس كه در دست دارد، دولت 

اين كشور از اتحاديه اروپا خارج خواهد شد.
وي گفت: نكته مهم اين است كه اين خروج، به صورت 
برنامه ريزي شده و از طريق توافق با اتحاديه اروپا صورت 
خواهد گرفت. يعني توافق ه��اي اقتصادي و تجاري 
انگليس و اتحاديه اروپا، در زمينه هاي گوناگون دچار 
اختلال كلي و اساسي نخواهد ش��د. در اجراي توافق 
انگليس با اتحاديه اروپا، يك دوره انتقالي و گذار طراحي 
شده است از جمله درباره نظام گمركي در مرز ايرلند 
ش��مالي و س��اختاري كه بايد پديدآيد و در اين مدت 
انتقالي دو طرف در خصوص نحوه اجراي كامل ترتيبات 

گمركي به توافق كامل دست خواهند يافت.
بعيدي نژاد افزود: ل��ذا مي توان گفت كه براس��اس نظر 
صاحب��ان صناي��ع و كارشناس��ان اقتص��ادي اروپايي و 
بين المللي، اولويت روابط اقتص��ادي انگليس، كماكان 
ب��ا اتحاديه اروپا خواه��د بود و خروج انگلي��س با توافق، 
زمينه هاي توافقي جامع تجاري اي��ن دو طرف را فراهم 
كرده است. بنابراين، اولويت دولت انگليس اين است كه 
هر چه زودتر، در آينده اي نزديك، توافق جامع اقتصادي و 

تجاري با اتحاديه اروپا را به دست آورد.
سفير كشورمان با بيان اينكه اتحاديه اروپا نيز خواهان 
چنين توافقي است عنوان كرد: بنابراين، در آن توافق 
جامع، ش��كل روابط آينده بازرگاني دو طرف روش��ن 
خواهد شد. در كنار اين موضوع، عامل اصلي كه موجب 
خروج انگليس از اتحاديه اروپا مي شود، باز شدن دستش 
در ايجاد رواب��ط جديد اقتص��ادي و بازرگاني با ديگر 
كشورهاي جهان اس��ت. انگليس مي خواهد خودش 
درباره اين روابط جديد تصمي��م بگيرد چون از زمان 
عضويت در اتحاديه اروپا، هر گونه روابط كشورهاي عضو 
با ديگر كشورهاي غير عضو، از طريق كميسيون اروپايي 
صورت مي گيرد و كشورها به صورت انفرادي نمي توانند 
در پي اينگونه روابط باشند بلكه اين اتحاديه اروپاست كه 
با ديگر كشورها مثلا چين، هند و امريكا قرارداد مي بندد.

  ظرفي�ت نظام�ي ك�ه انگلي�س در ح�ال 
حاضر دارد ب�ه اين صورت نيس�ت كه بتواند 
جايگزين حضور نظامي امريكا شود. انگليس 
در پايگاه هاي نظامي ك�ه در منطقه دارد يك 
تعريف مشخصي دارد و نيروهاي مشخصي در 
آنجا حضور دارند. اما براي حضور ثابت و مداوم 
در خليج فارس نياز به ناوگان هاي گسترده تري 
دارن�د تا در تمامي طول س�ال بتوانند حضور 
مداوم داش�ته باش�د و زماني كه آن ناوگان را 
به خليج ف�ارس اعزام مي كنند ني�ازي به آن 
ناوگان در نقاط ديگر دنيا نداشته باشد. اما اين 
وضعيت وجود ندارد بنابراين انگليسي ها در 
تعريفي كه فعا دارند خليج ف�ارس را هم در 

حوزه گشت زني نظامي خود قرار داده اند

برش
  تجربه نشان داده از زماني كه جانسون 
وزير خارجه بود تا اكنون كه نخست وزير 
شده است سياس�ت كلي او مبني بر اين 
بوده ك�ه براي كاهش تن�ش در روابط دو 
كشور تاش كند و اين تفاوت نگرش وي 
با وزير خارجه بعد از وي يعني جرمي هانت 
بود ك�ه در آن دوره باعث ش�د تنش بين 

دوكشور افزايش يابد
   ب�ر اس�اس اطاعات�ي كه م�ا داريم و 
تماس هايي ك�ه طرف هاي انگليس�ي با 
ايران طي دو،سه سال گذشته داشته اند 
نش�ان مي دهد كه آنها به ايران به عنوان 
بازار بزرگي براي توسعه روابط اقتصادي 

و تجاري نگاه مي كنند

برش
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قدرت نرم  قطر
مريم خالقي نژاد|

كارش�ناس مس�ائل بين المل�ل، مرك�ز 
بين المللي مطالعات صلح| 

قدرت نرم امروزه بيش از هر نوع قدرت سخت افزاري 
ديگري مي  تواند براي مهندسي اذهان و جهت دهي 
افكار عمومي به بار بنشيند. حتي اخيرا كشورها و 
ارگان هاي مختلف در پي افزايش قدرت نرم خود 
هس��تند تا قدرت نظامي و ابزاري خ��ود را نيز از 
اين طريق افزايش دهند. همانطور كه بسياري از 
انديشمندان معتقد به جنگ نرم در مقابل جنگ 
سخت افزاري و قدرت نرم در مقابل قدرت ابزاري 
هستند، شاهد تلاش كنش��گران ريز و درشت در 
اين عرصه هستيم. يكي از كشورهايي كه سعي در 
استفاده از اين مهم را دارد قطر است كه از اين طريق 
در پي جذب همسويان خود در منطقه و جهان و 
سپس اعمال سياست هاي خود و افزايش منافع و 

عملي نمودن آنها را دارد.
با عطف به اين امر كه قطر در قدرت سخت و برخي 
ابعاد مهم آن يعني س��رزمين، جمعيت و نيروي 
نظامي ضعيف هست، لذا مجبور به روي آوردن به 
قدرت نرم است كه چه بسا شرايط مناسب تري را 
براي اين نوع از قدرت داشته باشد. كشور قطر در 
س��ال هاي اخير در پي نزديك سازي كشورهاي 
مختلف به علايق خود است تا از اين طريق ارزش ها 
و اعمال خود را از س��وي كش��ورهايي ديگر مورد 
تحس��ين قرار دهد و در نتيجه به قدرت بيشتري 
دس��ت يابد. در خصوص اقدامات انجام شده و در 
حال اعمالِ اين كشور در راستاي هدف مذكور، بايد 
موارد مهمي را در ابعاد مختلف و جهات مختلف ذكر 
كرد كه منجر به شكل گيري و افزايش قدرت نرم 
قطر شده است و در اين امر بسيار تاثيرگذار هستند 

كه عبارتند از: 
قرار گرفتن قطر در منطقه اي نفت خيز كه منجر 
مي شود اين كشور در زمره صادر كنندگان نفت 
و گاز ق��رار بگيرد و س��پس دوح��ه از اين امكان 
خود، جهت ديپلماسي هاي رسانه اي و تبليغي 
و افزايش توان اقتصادي خود براي نيل به قدرت 

نرم استفاده نمايد.
قدرت مالي بالا علي رغم كم بودن جمعيت و نيروي 
انساني در اين كشور: برخلاف وسعت سرزميني كم 
و نيروي انساني كمي كه در اين كشور است اما به 
جهت بهره بردن از منابع طبيعي موجود قطر داراي 
قدرت و ويژگي اقتصادي مناسبي است. همين امر 
باعث شراكت با كشورهاي مختلفي از قبيل ژاپن، 
امريكا، انگلستان، كره جنوبي و… شده است كه 
خود عاملي مهم در افزايش قدرت نرم مي باش��د 
و از پس آن منجر ب��ه عضويت در گروه ها يا انعقاد 
معاهده و قراردادهاي مختلفي مي گردد و همه اين 
عوامل باعث نزديك ش��دن و همسو شدن برخي 
سياست هاي كشورهاي عضو مي گردد هرچند اين 

امر به عمل منجر نشود.
تلاش ب��راي تبديل قط��ر به مركز ديپلماس��ي 
منطق��ه اي و ميانجيگ��ري در منطق��ه مانن��د 
ميانجيگري ميان رقباي جناح بندي شده فلسطين 
و امريكا، افغانس��تان و مساله طالبان، تلاش براي 
كاهش تنش كه عده اي بر اين امر هس��تند كه از 
مهم ترين استراتژي ها و اولويت هاي سياستمداران 

قطري كاهش تنش در منطقه است
تاش براي روابط فرهنگي و آموزشي: مانند 
تمايل به ايجاد برخي شعب دانشگاه هاي خارجي 
و به خصوص غربي، تلاش براي بالا بردن س��طح 
علمي يا ايجاد فس��تيوال هاي فرهنگي سالانه و... 
كمك هاي بشردوس��تانه )مثلا كم��ك به برخي 
كش��ورهاي جنگ زده ليبي يا لبنان( و در اختيار 
داشتن ش��بكه الجزيره كه با اين قبيل اعمال در 
پي جذب افكار عمومي و همسو نمودن كشورهاي 
ديگر با خود است اگرچه نمي توان از ايجاد بحران ها 

و چالش ها و نتايج آنها نيز چشم پوشي كرد.
ارتباط با كش��ورهاي فرامنطقه اي مانن��د اروپا و  
انجام برخي اقدامات مانند ايجاد پايگاه هاي نظامي 

امريكايي يا مانور مشترك فرانسه - قطر 
در اختيار داشتن شبكه الجزيره: رسانه يكي از 
مهم ترين عوامل دست يابي به قدرت نرم و تقويت 
آن است كه قطر نيز با در اختيار داشتن اين شبكه 
و مناطق تحت پوش��ش آن توانسته گامي موثر را 
در راس��تاي قدرت نرم خود بردارد. اين شبكه كه 
يكي از مهم ترين شبكه هاي كشورهاي عربي است 
مي تواند مخاطب��ان خود را تحت تاثير قرار دهد و 
قطر نيز در اين شبكه نقش و جايگاهش بسيار مورد 
اهميت است.قابل ذكر است كه يكي از مهم ترين 
دلايل اهميت اين شبكه روي مخاطبان آن است 
كه مردم كش��ورهاي عربي ش��بكه هاي ديگر را 
عاملان غربي و مجريان غربي قلمداد مي كند و اين 
شبكه توانسته براي بسياري از مردمان كشورهاي 
عرب جايگزين آنها گردد و از همين جهت تاثيرات 

فراواني را داشته است.
 اگرچه اكنون قطر تصوير مثبتي از خود در منطقه 
ارايه داده است و دولتمردان قطري دريافته اند كه 
براي داشتن سياست خارجي موثر بايد به قدرت 
ن��رم و قدرت اقتصادي روي آورند لذا بس��ياري از 
استراتژي هاي خود را در ابعاد و محورهاي مختلفي 
كه پيشتر نام برده شد قرار داده اند و حتي سياستي 
كه قطر در پيش گرفته اس��ت اگرچه در وضعيت 
كنوني منطقه و جهان ممكن است به سمت افزايش 
قدرت نرم اين كشور در حال حركت باشد امابا توجه 
به تغييراتي كه در منطقه در حال وقوع است ممكن 
است منجر به كاهش قدرت نرم اين كشور گردد. 
چرا كه رويكرد قطر از نظر بسياري از دولتمردانِ 
منطقه بيشتر شبيه به فرصت طلبي است كه در 
كوتاه مدت منجر به طي كردن مسيرهاي رسيدن 
به قدرت و منافع ملي خود مي گردد. در حالي كه 
با توجه به اوضاع بين الملل و منطقه اين سياست 
در بلندمدت بي ترديد داراي بحران و چالش هاي 
فراواني است مگر اينكه با هر تغييراتي در منطقه 

قطر نيز رويه و استراتژي هاي خود را تغيير دهد.
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فراسويجهلآموختهشده

آموزشوپرورشفقطيكياز»شيوههاييادگيري«است،ازبديلهايشچهميدانيم؟

نظام آموزشي  به  ما  مي آموزد  كه  چيزهاي  بسياري  را  نياموزيم

الي ميرهاف| ترجمه: محمد باسط |
LARB :مرجع

اش�اره: ما معم�ولا نگاه�ي رمانتيك ب�ه نهاد 
آموزش وپ�رورش داريم. نمره هاي بالايي كه در 
امتحان گرفته ايم و رتب�ه پاييني كه در كنكور 
آورده ايم، از نظرمان افتخاراتي بزرگ است، حتي 
اگر در مسير زندگي مان هيچ سودي به حال مان 
نرس�انده باش�د. در مقابل، »ترك تحصيل« را 
دروازه همه بدبختي ها مي دانيم و كسي كه ترك 
تحصيل كرده، در نگاه م�ان بي فرهنگ و تنبل 
و غيرقابل اعتماد جلوه مي كن�د. الي ميرهاف، 
معتقد اس�ت بايد اين روايت رمانتيك ش�ده از 
آموزش و پرورش را كن�ار بگذاريم و جايي براي 

شيوه هاي بديل يادگيري هم باقي بگذاريم.
گفت وگوي ام. بونا با ال�ي مِيرهاف، لس آنجلس 
ريوي�و آو بوك�س — در كت�اب فراس�وي 
آموزش وپ�رورش: يادگي�ري رادي�كال ب�راي 
دنيايي ديگر )انتش�ارات دانش�گاه مينه سوتا، 
۲۰۱9(، مِيرهاف ش�كل غال�ب يادگيري، يعني 
آموزش وپ�رورش، را ب�ه عن�وان ي�ك نه�اد 
اس�تعماري �  س�رمايه دارانه معرفي مي كند و 
در عين حال آم�وزش عالي را به مثابه بس�تري 
مطالعه مي كن�د كه در آن تلاش هاي سياس�ي 
ريشه  گرفته از ديگر شيوه هاي بديل يادگيري و 

جهان  سازي مي توانند با هم تلاقي كنند.

  فراس�وي آموزش وپرورش حاوي انتقاداتي 
روشن و فشرده است كه نظام آموزش و پروش 
را يك�ي از چيزهاي�ي مي دان�د ك�ه ب�ه خلق 
پيش ش�رط هاي مناس�بات س�رمايه دارانه 
)»انباش�ت ابتدايي«( كمك كرده  اند، ولي در 
عين ح�ال آن را يكي از ش�يوه هاي يادگيري 
در ميان ش�يوه هاي بديل ديگر نيز مي بيند )و 
حالتي انگل�ي براي آن متصور اس�ت( . ابتدائا 
چه ش�د كه آموزش وپرورش به ش�كل غالب 
يادگيري تبديل شد، و چه ضرورتي دارد كه اين 
نظ�ام را روايت خاصي بدانيم كه مطلقا »ارزش 

رمانتيك سازي« ندارد.
آموزش وپرورش را ط��وري معرفي مي كنند كه انگار 
بهترين و يگانه شيوه يادگيري است. كتاب من، بر خلاف 
جري��ان غالب، مي خواهد با اين نوع رمانتيك س��ازي 
آموزش وپرورش مقابل��ه كند. ادعايم اين اس��ت كه 
آموزش وپ��رورش صرفاً يك ش��يوه در ميان انبوهي 
از ش��يوه هاي بديل يادگيري اس��ت، مثلًا آن نوعي از 
يادگيري كه در جنبش هاي اجتماعي نهفته است، مانند 
جنبش »جان سياه پوستان مهم است«، يا در فرهنگ 
اقوام بومي امريكا در مورد رابطه ريشه دار با زمين نهفته 
اس��ت. من نش��ان مي دهم كه چطور عناصر كليدي 
موجود در شيوه يادگيري مبتني بر آموزش وپرورش 
-يك خط س��ير عمودي براي پيش��رفت فردي، يك 
ايدئولوژي در مورد »آموزش وپرورش« به عنوان يك 
تكنيك حكمراني، يك علم تربيت در مورد امتيازها و 
بدهي هاي عاطفي، و يك روايت از »مساله ترك تحصيل 
از مدرسه«- برآمده از كشاكش هاي تاريخي اتفاقي در 
مخالفت با ديگر شيوه هاي بديل يادگيري و جهان  سازي 
بوده است. اين بحث ها به طور خاص براي كساني مهم اند 
كه درگير جنبش هاي اجتماعي هستند و اغلب فكر 
مي كنند كه آموزش وپرورش جزئي از راه حلِ مسائل 
سرمايه داري اس��ت. كتاب من اين فرض را زير سوال 
مي ب��رد؛ در واقع اين كتاب نش��ان مي دهد كه چطور 
آموزش وپرورش عاملي كليدي در ظهور و گس��ترش 
س��رمايه داري بوده و درعين حال با رويه هاي ديگري 
مثل استعمار، سركوب مردس��الارانه زنان و خشونت 
حاصل از مالكيت خصوصي نيز پيوند داشته است. در 
واقع، همان رويه هايي كه پيش شرط هاي سرمايه داري 

را تشكيل داده اند.
   ش�ما گفته ايد كه »معرفت شناسي جهل راهي 
است براي دانس�تن آنچه نبايد دانست به منظور 
حفظ شيوه غالبي از در جهان بودن، حال مي خواهد 
برت�ري سفيدپوس�تان باش�د، ي�ا اس�تعمار، يا 
پدرسالاري، يا سرمايه داري«، و درعين حال مفهوم 
»شيوه هاي يادگيري« را مطرح مي كنيد به عنوان 
راهي براي آشكارساختن اينكه چطور يك نظام 
آموزش وپرورش نابرابر و مبتني بر تفكيك نژادي 
موجب مي شود كس�اني كه به عنوان انسان هاي 
حاش�يه اي كنار گذاش�ته ش�ده اند از داشتن هر 
دورنماي�ي محروم ش�وند. اين مفهوم مس�تلزم 

چيست و چه چيزي در اختيار ما مي گذارد؟
مفه��وم »ش��يوه هاي يادگي��ري« را پادزه��ر 
»معرفت شناسي جهل آموخته شده« مي دانم )مفهومي 
كه از كتاب آب سياه ويليام دوبويس الهام گرفته شده 
است( . معرفت شناسي جهل آموخته شده مجموعه اي از 
رويه هاي باور  ساز است كه موجب ايجاد جهل نظام مند 
درب��اره ويژگي ه��اي س��ركوبگرانه آموزش وپرورش 
مي ش��وند، هم در درون خ��ود آموزش وپرورش و هم 
در مناسبات مكملي كه با سرمايه داري، پدرسالاري، 
استعمار، و برتري سفيدپوستان دارد. دو مثالي كه من 
در كتاب تش��ريح مي كنم روايت هايي رمانتيك شده 
درب��اره آموزش وپرورش هس��تند؛ قصه هايي درباره 
يك قهرمان كه از نردبان آموزش وپرورش بالا مي رود 
و در طول راهِ رس��يدن به زندگي خوب بر موانع غلبه 
مي كن��د، و روايت هاي��ي از »بحران ه��ا« در كلاس 
دوازدهم و نظام هاي آموزش وپرورش عالي. روايت هاي 
رمانتيك شده و بحران ها همديگر را تكميل مي كنند. 
روايت هاي بحران با پرس��يدن اينكه در كجا اش��تباه 
كرديم بين گذشته و آينده تمايزي اخلاقي مي گذارند. 

اين روايت ها مديران بحران را با مس��ووليت مديريت 
مناسبات دوس��ويه افراد با آموزش وپرورش از طريق 
تخصص ش��ان تدهين مي كنند. قصه رمانتيك شده 
آموزش وپ��رورش به پروانه تخص��ص مديران بحران 
وجاهت قانوني مي دهد، به عنوان قهرمانان بالقوه اي كه 
از طريق آموزش وپرورش، انسان هايي عقلاني واخلاقي 
شده اند. دور باطل بين اين روايت هاي رمانتيك شده و 
روايت هاي بحران موجب غفلتي دايمي از تعارض هاي 
موجود در مدرنيته سرمايه دارانه مي شود. »شيوه هاي 
يادگيري« ابزاري مفهومي براي كمك به ماس��ت تا 
ديگر آبونه روايت هايي نباشيم كه جهل آموخته شده ما 
را مي سازند. اگر آموزش وپرورش را يك شيوه يادگيري 
در ميان امكان ه��اي بديل ديگر ببيني��م، مي توانيم 
رمانتيك و طبيعي پنداشتن آن را كنار بگذاريم. اين 
كار در برابر روايت هاي بحران راه فراري درست كرده 
است كه بن بس��ت موجود در سياس��ت گذاري هاي 

آم��وزش عال��ي را از جنس پرس��ش هاي تحليلي و 
اخلاقي اي ببينيم. يعني بن بس��ت هايي كه مي توان 
آنها را از طريق بحث و اقناع عقلاني، به ويژه از موضع 
يك متخصص، حل وفصل كرد. اتخاذ چنين موضعي 
ثأثيراتي سياست زدايانه دارد، چون توجه به اين نكته 
را ناممكن مي سازد كه چطور جايگاه خود فرد با ايجاد 
آن مس��ائل گره خورده است. به جاي اين، بايد ريشه 
بن بس��ت آموزش عالي را در پرس��ش هاي سياسي 
مربوط به نزاع ميان پروژه هاي جهان  س��ازي بديل و 

شيوه هاي يادگيري متناظر آنها ببينيم.
  در مي�ان روايت ه�اي مختلفي كه داربس�تِ 
س�اختمان مدرنيته ليبرال - س�رمايه دارانه و 
تخص�ص تجوي�زي و توليدگ�راي آن را فراهم 
مي كنند، روايت ترك تحصي�ل كاربرد ويژه اي 
دارد، به خصوص به عنوان ابزاري براي مديريت 
بحرانِ سياس�ت زدايانه كه گسترش دستوري 
آموزش وپ�رورش عال�ي انب�وه را امكان پذير 
مي س�ازد. اس�تلزامات )نا( مرئي تمام نكردن 

تحصيل در قالب ترك تحصيل چيست؟
ميرهاف: م��ن وقتي به اين رواي��ت »ترك تحصيل« 
علاقه مند شدم كه مش��غول گذران اوقات سختي در 
دوره تحصيلات تكميلي بودم و يك نفر از من پرسيد 
كه آيا ترك تحصيل ك��رده ام؟ من نكرده بودم، اما اين 
پرسش جرقه مجموعه اي از پرسش ها را در ذهنم زد. 
چرا مثل يك »ترك تحصيل كرده« به نظر مي رسيدم 
در حالي كه احس��اس خودم اين ب��ود كه از تحصيل 
بيرون رانده شده ام؟ آيا دوست آن دوره ام كه اوايل آن 
سال خودكشي كرد، هم »ترك تحصيل« كرده بود؟ 
اگر ترك تحصيل مي كردم بهتر نبود از اينكه مثل يك 
دانشجوي سست عنصر و سردرگم باشم؟ چرا بچه هايي 
كه از مدارس داخل ش��هر بيرون رانده مي شوند، داغ 
ننگ ترك تحصيل بر پيشاني شان مي خورد؟ درگيري 
با اين پرس��ش ها بود كه انگي��زه اي براي پژوهش من 
درباره آموزش وپرورش ش��د. در حال��ي كه گفتمان 
»ترك تحصيل« را عنصري كليدي در شيوه يادگيري 
مبتني ب��ر آموزش وپرورش مي ديدم، مي خواس��تم 

ريشه هاي تاريخي و آثار سياسي آن را بفهمم.
متوجه ش��دم كه سرچش��مه هاي روايت »مس��اله 
ترك تحصي��ل« در اي��الات متح��ده ب��ه اوايل دهه 

۱۹۶۰ برمي گ��ردد، وقتي كه تش��كيلات ليبرالي با 
تهديداتي از جانب شيوه هاي بديل چپ ها، راست ها، 
و مهاجران براي جهان  س��ازي مواجه شد. طرفداران 
سرمايه داري ليبرال، در واكنش، نهادهايي كوررنگ 
ايجاد كردند كه به قول خودشان بر »مسائل شهري« 
تمركز داشتند، از جمله بر »مساله ترك تحصيل«، و 
اين روايتي بود كه به خصوص از س��وي بنياد فورد و 
انجمن ملي آموزش وپرورش ترويج مي ش��د. آنان از 
درگير شدن با نژادپرستي پرهيز مي كردند، و به جاي 
آن بر س��يماي نژاد  زدايي ش��ده »مهاجران« تمركز 
مي كردند، به عنوان كساني كه »محروم از فرهنگ« 
بوده اند. روايت »مس��اله ترك تحصي��ل« در تقابل با 
ساير قالب بندي هاي بديل از »مسائل شهري« بود، 
مثلًا نقدهايي كه از س��وي جنب��ش حقوق مدني بر 

نژادپرستي ساختاري وارد مي شد. 
روايت هايي كه ترك تحصي��ل را احاطه كرده بودند 
ش��امل تخيلاتي درباره »خط س��ير عم��ودي براي 
زندگي« مي ش��دند كه با يك اقتص��اد عاطفي گره 
مي خورد، و مدعي بودند كه زندگي در جايگاه كسي 
كه ترك تحصيل كرده است موجب شرم و اضطراب 
مي ش��ود، و درعين ح��ال خيال پ��ردازي مي كردند 
كه بزرگ ش��دن به مثاب��ه يك تحصيل ك��رده مايه 
غرور خواهد بود. بدين ترتيب، مسئله ترك تحصيل 
عرصه اي براي مداخله حكمراني سرمايه داري ليبرال 
ساخت كه شاخصه آن مسيري فردي به سمتِ طرد يا 
رستگاري است. پروژه ترك تحصيل بنياد فورد در دهه 
۱۹۶۰ با اشاعه آرمان تحصيل رايگان و كالايي سازي 
آموزش عالي جفت وجور ش��د. با ظهور نس��خه هاي 
)نو( ليبرالِ چندفرهنگي گرايي از دهه ۱۹۷۰ تا دهه 
۱۹۹۰، قالب بن��دي »محروم از فرهن��گ« در مورد 
ترك تحصيل كردگان جاي خ��ود را به توصيف هاي 
»نا فرهنگي« داد، مثلًا »بي به��ره از آموزش « يا »در 
معرض خط��ر«. اما روايت »بح��ران ترك تحصيل« 
كماكان بر حكمراني بر مناس��بات فرد - مدرس��ه -

 اجتماع -خانواده تأكيد دارد و همزمان توجهات را از 
نژادپرستي ساختاري دور مي كند.

  گروه خواه�ران و برادران زندگي اش�تراكي 
در اواخ�ر قرن چهاردهم مي�لادي بديلي براي 
افقي گرايي ابداع كردند، يعني براي شيوه هاي 
برابري طلبانه ت�رِ يادگيري كه توس�ط بگين ها 
ترويج مي شد. س�طح بندي كلاس ها چطور به 
روايت�ي از »صع�ود معنوي« تبديل ش�د كه از 
پيكره ش�اگردان به عنوان »عوام« براي ايجاد 

پيش شرط هاي سرمايه داري بهره مي بُرد؟
در دوره بي سروساماني ناشي از طاعون سياه، خواهران 
و برادران زندگي اشتراكي راهي براي ايجاد نظم پيدا 
كردند كه عبارت بود از تقس��يم كردن مدارس شان به 
سطح هاي كلاس��ي متفاوت، و اين به معلمان كمك 
مي كرد تا شاگردان شان را بهتر مديريت كنند و زيرنظر 
داشته باشند. آنان همچنين روايتي خيال پردازانه از 
»صعود معنوي« فردي به سمت سطوح بالاي مدرسه 
ارايه كردند كه س��ازوكاري ايدئولوژيك براي حفظ 
نظم و جلوگيري از شكل گيري روابط مخرب در ميان 
شاگرداني از كلاس ها و س��نين متفاوت بود. در اين 
مورد تاريخي، من از تحليل سيليويا فدريچي درباره 
سركوب زنان، مثلًا از طريق ش��كار ساحره ها، الهام 
گرفت��ه ام. فدريچي توضيح مي ده��د كه چطور اين 
سركوب بخشي از شروط تأسيس و تداوم سرمايه داري 
بوده است. من نشان مي دهم كه چطور اين سركوب 
مردسالارانه با ظهور مدارس سطح بندي شده پيوند 
داشته است، و اينها به عنوان سازش هاي بيناطبقاتي 
مانع از تلاش هاي ضدفئودالي مي شدند. خواهران و 
برادران علاوه براين كه مدارسشان را به كلاس هايي با 
سطح هاي مختلف تقسيم بندي كردند، دختران را هم 
راه ندادند و فقط پسران را پذيرفتند. آثار به هم پيوسته 
اي��ن تقس��يم بندي ها بخش��ي از پيش ش��رط هاي 
سرمايه داري بود، چون تفاوت هاي موجود در طبقه 
كارگر را افزايش مي دادند، و مناسبات جديدي براي 
تفكيك بين افراد توليدكننده و وس��ايل توليد ايجاد 
مي كردند. خيال پ��ردازي در مورد »صعود معنوي« 
تا كلاس هاي سطح بالاي مدرسه به شكل گيري يك 

خويشتن آرماني منجر شد، در حالي كه با توده افراد 
به منزله عوام برخورد مي شد. عوامي كه براي استثمار 

سرمايه دارانه نيروي كار بودند.
  مي توان نش�ان داد كه نهادهاي آموزش�ي را 
همچون تدابيري ضدانقلابي س�اخته بودند تا 
همدستي ميان سنين، طبقات، و جنسيت هاي 
متفاوت را خنثي كنند، امري كه مي توانست براي 
سلسله مراتب غالب نقشي مخرب داشته باشد، 
يعني »يادگيري عليه يادگيري« سرشت افراد 
تحصيل كرده را مي ساخت و در مقابلِ فُرم هاي 
خيالي »ديگري شده« قرار داشت )مانند بربريت، 
جادوگري، ولگردي، تبهكاري( و ضامني براي 
مدنيت و ثبات دولت بود. چه هنجارهاي جديدي 
در اين فرم هاي قديمي از افراد »هدررفته« وجود 
داشته اند و در توليد اتباع مطيع و حكمراني پذير 
از طريق كنترل آموزش وپرورشي به كار رفته اند؟

اصطلاح »آموزش وپ��رورش« ]education[ در 
انگلستانِ دهه ۱۵۳۰ و در واكنش به شورش هايي 
ظهور كرد كه حكومت هنري هشتم را دچار بحران 
كرده بودند. مش��اوران ش��اه در تكنولوژي سياسي 
»آموزش وپرورش« يك راه ح��ل روايي پيدا كردند 
كه با نوعي تصويرسازي دوگانه جفت شده بود: آنها 
خودش��ان را انسان هايي »س��خت كوش« و داراي 
»آموزش وپرورش خوب« و در مقابلِ افراد »عاطل و 
باطل« مي انگاشتند، به ويژه در مقابلِ شورشيان كه 

آدم هايي با »آموزش نديده« بودند. 
ج��ان لاك، ك��ه يك��ي از نظريه پردازانِ موس��سِ 
سرمايه داري ليبرال بود، اين شيوه يادگيري مبتني 
ب��ر آموزش وپرورش را ب��ا علم تربيتِ خود س��ازي 
تركيب كرد كه مبتني بر اقتصادي عاطفي ش��رم، 
غ��رور، ت��رس، و اضطراب ب��ود. اين عل��م تربيت، 
وقتي در كن��ار تصويري از ديگري ه��ا قرار گرفت، 
ديگري هايي كه در مقابلِ خودي قرار داش��ت كه از 
طريق آموزش وپرورش ساخته شده بود، يك نظام 
بدهي و امتياز ايجاد كرد كه معلمان مي توانس��تند 
از آن براي خنثي كردن همدس��تي هاي مخرب در 
ميان طبقات، جنسيت ها، سنين، و نژادها استفاده 
كنند. اين شيوه حس��ابداري مبتني بر علم تربيت 
در روال امتحان��ات و دوره هاي تحصيلي كه امروزه 
براي م��ا ماهيتي ثانويه دارند نهادينه ش��د. مفهوم 
س��طح تحصيل��ي ابتدا در دانش��گاه يي��ل در دهه 
۱۷۸۰ و براي مقابله با دانش��جويان شورشي ظهور 
كرد. در واكنش ب��ه تلاش هاي بيش��ترِ افراد براي 
در دس��ت گرفتن كنترل مناب��ع يادگيري، طبقات 
حاكم ب��ا تكنيك هاي آموزش وپرورش��ي بيش��تر 
ب��راي جلوگيري از همكاري ه��اي »آلوده« در بين 
بخش ه��اي اجتماعي -جغرافيايي واكنش نش��ان 
دادند، از جمله از طريق ايجاد تفكيك در ميان و در 
درون مدارس، و در بين سطوح »پايين تر« و »بالاتر« 
آموزش وپ��رورش. تصوي��ر جديد نظام آموزش��ي 
از اف��راد »هدررفته«، ك��ه مبتني ب��ر تصويرهاي 
قديمي از اين افراد اس��ت، ش��امل چيزهايي مثل 
مدرسه گريز، سربه هوا و ترك تحصيل كرده مي شود. 
اين تصويرها اخيراً، جوانانِ در معرض خطري كه از 
دانش��گاه انصراف داده اند را ني��ز دربرمي گيرد. اين 

تصويرها، همراه با خيال پردازي صعودي از سطوح 
آموزش پرورش، صورت هايي خيالي فراهم مي آورند 
كه حول آنها مناس��بات عاطف��ي آموزش وپرورش 

مي توانند به هم بياميزند.
  بديل ه�اي ش�يوه يادگي�ري مبتن�ي ب�ر 
آموزش وپ�رورش ك�ه در قال�ب كثي�ري از 
جنبش هاي مقاومت ادامه يافتند شامل كالج هاي 
تجرب�ي، م�دارس آزاد، و آموزش وپ�رورش 
و  بي مدرسه س�ازي  آنارشيس�تي، حت�ي 
مدرسه زدايي مي شوند. شما بيشتر كدام يك از 

اين شيوه هاي )نا( يادگيري را جدي مي گيريد؟
مهم ترين بينش موجود در كتاب من براي جنبش هاي 
مقاومت اين است كه ما نبايد نهادهاي آموزش پرورشي 
غالب يعني م��دارس، كالج ها، و دانش��گاه ها را ترك 
بكنيم. ب��ه جاي اين، باي��د آنه��ا را عرصه هايي براي 
كشاكش بر سر منابع يادگيري ببينيم. همزمان، بايد 
غلبه پروژه جهان  سازي مدرنيته ليبرال سرمايه دارانه 
را ام��ري طبيعي نداني��م، بلك��ه آن را اتفاقي ببينيم 
كه محصول كش��اكش هاي تاريخي جزئي با س��اير 
پروژه هاي جهان  سازي بديل بوده، و از اين رو مي تواند 
دچار گسست، مقاومت، و تغيير شود. از باب پيشنهاد 
مسيرهايي براي عملي كردن شيوه هاي بديل يادگيري 

در حال حاضر، كتاب من حاوي تأملي است
درباره مش��اركت چندين س��اله ام در يك زيرساخت 
آنارشيستي براي يادگيري كه كالج تجربي شهرهاي 
دوقلونامي��ده مي ش��ود. همچنين ب��ه تازگي درگير 
يادگيري موجود در جنبشي ش��ده ام كه براي الغاي 
زندان س��ازماندهي شده اس��ت، و به علاوه پروژه هاي 
ديگري كه تلاش مي كنند مناب��ع نهادهاي آموزش 
عالي را براي يادگيري موجود در جنبش هاي متكثر 
و متقاطع در درون، در برابر، و در فراس��وي دانشگاه ها 
مناسب س��ازي كنند )منظورم از الغ��ا: مجله اي براي 

سياست متمرد است( .
  از آنجا كه آثار شما به امكان هايي اشاره دارند 
كه در نوعي ضد -دانش�گاه يا ديگر- دانشگاه 
ج�اي مي گيرند، به عن�وان اق�دام متقابلي در 
برابر آم�وزش عالي اي كه حافظ س�رمايه داري 
اس�تعماري، طرفدار برتري سفيدپوس�تان، و 
مردس�الار- دگرجنس خواه است، شما مفهوم 
دانش�گاهِ الغا را مطرح كرده اي�د. معماري اين 
دانش�گاه از حيث منابع و مناسبات ميان افرادِ 
در حال يادگيري چگونه است و بنابراين چطور 
راه هاي جديد و فعالانه اي براي جهان  س�ازي و 

مبارزه خلق مي كند؟
مفهوم دانشگاهِ الغا الهام گرفته از مفهوم »دموكراسي 
الغا« نزد ويليام دوبويس در كتاب بازسازي سياه است، 
و همچنين پردازش دوباره اي كه آنجلا ديويس روي 
اين مفهوم در ارتباط با جنبش الغاي زندان انجام داده 
است )در كتاب دموكراسي الغا: فراسوي امپراتوري، 
زندان  و ش��كنجه( . من مفهوم »دانش��گاه الغا« را در 
همكاري با افراد فراوان ديگري توسعه داده ام، به ويژه 
براي كنفرانسي كه بزودي برگزار خواهد شد، به نام 
»بحران چه كس��ي؟ دانش��گاه چه كسي؟ يادگيري 
الغاگرايان��ه در درون و در فراس��وي آم��وزش عالي 
جهاني«، كه سازماندهي آن محصول همكاري من با 
ابي باگز، وانيما لوبيانو، نيك ميچل، و زاك شوارتس -

واينشتاين بوده است. پرس��ش هاي مربوط به نحوه 
مجس��م كردن و به  نمايش درآوردن »دانشگاه الغا« 
كانون توجه اين رويداد خواهد بود. براي مهيا ساختن 
زمينه چنين گفت وگوهايي، ما »مطالعات دانشگاه 
الغا« را در مقابل »مطالعات دانش��گاه انتقادي«، كه 
اخيراً در فضاي دانش��گاهي محبوب ش��ده است، به 
راه انداخته اي��م. ما از سرس��پاري مطالعات انتقادي 
دانشگاه به روايت هاي »بحران در آموزش عالي« كه 
نشان دهنده نوعي نوستالژي نسبت به »عصر زرين« 
دانشگاه دولتي پساجنگ اس��ت عدول مي كنيم. به 
جاي آن، نشان مي دهيم كه گسترش دانشگاه در ميانه 
قرن بيستم تا چه حد متكي بر پروژه هاي انباشت بوده 
است، كه از طريق جذب جمعيت ها و سرزمين هاي 
جدي��د، و ايجاد رواب��ط جديد با ارتش و ش��ركت ها 
صورت گرفته است. ما پيوستگي هاي اين شيوه هاي 
انباش��ت را با پروژه هاي انباش��تِ بنيادي دانش��گاه 
امريكايي در سرمايه داري مستعمره نشين و طرفدار 
برتري سفيدپوس��تان ردگيري مي كنيم )بر مبناي 
تحقيقات جديد، يعني كتاب آبنوس و پيچك نوشته 
كرگ استيون وايلدر و كنسرس��يوم »دانشگاه هاي 
مطالعه كننده بردگي«( . از باب داشتن يك دوره بندي 
متفاوت، مدعي هستيم كه مطالعات دانشگاه الغا بايد 
كارش را از دانش��گاه پسا برده داري آغاز كند. به جاي 
اين فرض كه برده برداي الغا ش��ده است، اين مفهوم 
به كار تمام نش��ده جنبش الغا اش��اره دارد، و حيات 
پس از مرگ برده داري را م��ورد توجه قرار مي دهد. 
در دوره پ��س از جن��گ داخلي ]امري��كا[، نهادهاي 
آموزش عال��ي، هماهنگ با ضد  انقلابِ گس��ترده ترِ 
سرمايه، راه هاي جديدي را براي فهم خودشان ايجاد 
كردند و از تكنيك هاي آموزش و پرورش��ي جديدي 
بهره بردند كه سرمايه داري نژاد پرستانه - استعماري 
را تداوم مي بخش��يد. مطالعات دانشگاه الغا، در عين 
اينكه مكم��ل اين منظرهاي انتقادي اس��ت، در پي 
ساختن نوعي دانش��گاه الغا در همكاري با جنبش ها 
اس��ت، مانند ائتلاف ه��اي دانش��جويي - كارگري و 
جنبش جان سياهان مهم است در پرديس هايي كه 
همدستي دانشگاه ها با حيات پس از مرگ برده داري را 
برمي چينند و شيوه هاي بديل يادگيري و جهان  سازي 

را به نمايش مي گذارند.
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۲۰۳۰ در عربستان؛ چشم انداز 
تزلزل يا توسعه

»محمد بن سلمان« با برخي اصلاحات نمادين و 
ارايه سند توسعه موس��وم به چشم انداز ۲۰۳۰ در 
سال ۲۰۱۶ ميلادي كوشيد خود را به عنوان ناجي 
و تغييردهنده وضعيت س��نتي عربستان معرفي 
كند. وليعهد سعودي با ارايه سند توسعه عربستان 
موسوم به چشم انداز ۲۰۳۰ كوشيد چهره رهبري 
تحول خواه و پيشگام را از خود به نمايش بگذارد كه 
تلاش مي كند سعودي را به دروازه هاي مدرنيته، 
پيش��رفت و ترقي برس��اند. اما وجود چالش هاي 
اساسي و اوضاع داخلي و سياست خارجي ناگوار، رخ 
دادن تحولي عميق در اين كشور را با دشواري هاي 
جدي مواجه ساخته است و برنامه هاي وليعهد را در 
مسير سنگلاخي پيش مي برد. تارنماي »الخليج 
اونلاين« امارات در گزارشي به قلم »حنين ياسين« 
نوشت: پس از س��پري شدن بيش از ۲ سال از آغاز 
طرح چشم انداز ۲۰۳۰ از سوي محمد بن سلمان 
براي مدرنيزه كردن اقتصاد عربستان و خاتمه اتكا به 
درآمدهاي نفتي همه شاخص ها نشان مي دهند كه 
اين طرح در مرحله اجرايي با شكست روبرو خواهد 
ش��د و بزرگ ترين اقتصاد عربي كه بر درآمدهاي 
نفتي تكيه كرده اس��ت به سمت سقوط تدريجي 

سير خواهد كرد.
علت اين شكس��ت، ناگ��واري اوض��اع اقتصادي 
عربستان در همه اركان است. ميان سياست هاي 
اقتص��ادي وليعه��د عربس��تان و آنچه در س��ند 
چشم انداز ۲۰۳۰ آمده ش��كاف هاي گسترده اي 
وج��ود دارد. گزارش ه��اي اقتص��ادي نهادهاي 
بين المللي هم نشان مي دهند كه طرح چشم انداز 
او غير واقعي اس��ت و با توان اقتصادي عربس��تان 
و فضاي اجتماعي اين كش��ور س��ازگاري ندارد. با 
نگاهي به گزارش هاي بين المللي مشخص مي شود 
كه اقتصاد عربس��تان با چالش هاي بزرگي روبرو 
اس��ت. اين چالش ها با كاهش بهاي نفت در سال 
۲۰۱۴ ميلادي آغاز شده است. مشاركت عربستان 
در ائتلاف موس��وم به مبارزه با داعش و جنگ اين 
كشور عليه يمن هم هزينه هاي گزافي را بر اقتصاد 
عربس��تان تحميل كرده اس��ت. موشك هايي كه 
گروه هاي يمني به سوي عربستان شليك مي كنند 
خسارت هاي بس��ياري براي عربس��تان به دنبال 
داشته و س��بب كاهش س��رمايه گذاري خارجي 
و فرار سرمايه گذاران از اين كش��ور شده است. به 
نوش��ته تارنماي مركز پژوهش ه��اي »الجزيره« 
قطر، وليعهد عربستان با ارايه طرح ۲۰۳۰ عمليات 
اصلاحات اقتصادي بلندپروازانه خود را آغاز كرد، اما 
مخالفت هاي داخلي و تنش هاي خارجي هزينه ها 
را بالا برده است و س��بب ناكامي اين طرح خواهد 
ش��د. مس��ير اصلاحات اقتصادي در عربستان با 
افزايش خطرات سياسي همراه است. ناهماهنگي 
خاندان حاكم در اين زمينه تاثيرگذار است. برنامه 
اصلاحات اقتصادي بن سلمان در آينده با مخالفت 
برخي از اعضاي خاندان حاكم روبرو خواهد ش��د. 
اش��تباه هاي بزرگ او در يمن و افزايش نارضايتي 
مردمي در نتيجه شكست طرح او سبب خواهد شد 
كه بر دامنه مخالفان افزوده ش��ود. نهادهاي ديني 
هم در اين زمينه تاثيرگذارند. اصلاحات اقتصادي 
و اجتماعي در عربستان سبب مي ش��ود كه او در 
دهه آينده با برخي نيروهاي محافظه كار وارد تنش 
ش��ود. تارنماي مركز پژوهش هاي الجزيره آورد: با 
توجه به اينكه وليعهد عربس��تان خواهان افزايش 
سرمايه گذاري خارجي، افزايش مراكز تفريحي و 
افزايش مراكز گردش��گري غيرديني در عربستان 
است، اگر چنين اتفاقي در عربستان رخ دهد قدرت 
نهادهاي ديني به طور روزافزوني رو به فرس��ايش 
خواهد رفت. اين موضوع سبب مي شود كه برخي 
رهبران مذهبي به انتقاد و مخالفت روي آورند و اين 
موضوع روي ثبات سياسي عربستان تاثير ناگواري بر 
جاي خواهد نهاد. با وجود اينكه عربستان بدون هيچ 
گونه اصلاحات سياسي برخي اصلاحات اقتصادي 
را آغاز كرده است نبود سازوكارهاي سياسي واقعي 
و كارآمد براي نظارت شفاف بر عملكرد دولت سبب 
مي شود كه طرح بن سلمان حمايت مردمي خود 
را از دست بدهد. در نتيجه او با افزايش مخالفت ها 
مجبور خواهد شد از بخش مهمي از اصلاحات خود 
چشم پوشي كند. خطر وجود گروه هاي تكفيري در 
عربستان و همچنين ناآرامي ها در مناطق شرقي 
اين كشور هم احتمال حمله گروه هاي تروريستي 
مثل القاعده و داعش را در عربس��تان افزايش داده 
است. اين موضوع مي تواند روي برنامه هاي اقتصادي 
و س��رمايه گذاري آثار منفي به دنبال داشته باشد. 
ناگواري اوضاع حقوق بش��ر و طرح مسائل حقوق 
بشري از سوي نهادهاي بين المللي و اعتراض هاي 
شيعيان اين كش��ور در مناطق شرقيه كه خواهان 
حقوق سياس��ي خود هس��تند هم سيگنال هاي 
منفي به جهان ارس��ال مي كند. به نوش��ته شبكه 
خبري الجزيره، طرح اقتصادي عربس��تان داراي 
ماهيت ويژه و اهداف نامش��خصي است. اين طرح 
با چالش هاي بزرگي روبرو است و فرصت موفقيت 
آن ناچيز اس��ت. طرح ۲۰۳۰ كه ب��ه دنبال ايجاد 
انقلاب اقتصادي در عربستان است داراي ايرادهاي 
بسياري است. اين طرح در پرداختن به سه موضوع 
دين، گرايش هاي قبيله اي و نفت با شكست روبرو 
شده است. در اين طرح به توسعه اقتصادي تمركز 
شده و مسائل سياسي ناديده گرفته شده است. به 
نوشته شبكه خبري الجزيره، بن سلمان مي خواهد 
انديش��ه تكيه به نفت را از بين ببرد. اين در حالي 
اس��ت كه »عبدالعزيز بن سعود« روي سه موضوع 
دين، گرايش هاي قبيله اي و نفت تكيه كرده بود. 
نمي توان زيان هاي انديشه وهابيت از مدرنيته را انكار 
كرد و طرح بن سلمان خوشايند وهابي ها نيست. در 
شرايطي كه در طرح بن سلمان به سه موضوع دين، 
گرايش طايفه اي و نفت به عنوان ستون هاي نظام 
سياسي توجهي نشده است كه او جايگزيني هم در 

اين زمينه ارايه نكرده است.
 منبع: ايرنا

  بايد ريشه بن بس�ت آموزش  عالي را در 
پرسش هاي سياس�ي مربوط به نزاع ميان 
پروژه هاي جهان  س�ازي بديل و شيوه هاي 

يادگيري متناظر آنها ببينيم
 م�ن نش�ان مي ده�م ك�ه چط�ور اين 
س�ركوب مردس�الارانه با ظه�ور مدارس 
سطح بندي شده پيوند داشته است، و اينها 
به عنوان س�ازش هاي بيناطبقاتي مانع از 

تلاش هاي ضدفئودالي مي شدند
 ما نبايد نهادهاي آموزش پرورشي غالب 
يعني مدارس، كالج ها، و دانشگاه ها را ترك 
بكنيم. به جاي اين، بايد آنها را عرصه هايي 
براي كشاكش بر سر منابع يادگيري ببينيم

برش
  م�ا معم�ولا نگاه�ي رمانتيك ب�ه نهاد 
آموزش وپرورش داري�م. نمره هاي بالايي 
كه در امتحان گرفته ايم و رتبه پاييني كه در 
كنكور آورده ايم، از نظرمان افتخاراتي بزرگ 
اس�ت، حتي اگر در مسير زندگي مان هيچ 
سودي به حال مان نرسانده باشد. در مقابل، 
»ترك تحصيل« را دروازه همه بدبختي ها 
مي دانيم و كسي كه ترك تحصيل كرده، در 
نگاه مان بي فرهنگ و تنبل و غيرقابل اعتماد 
جلوه مي كند. الي ميرهاف، معتقد است بايد 
اين روايت رمانتيك شده از آموزش و پرورش 
را كنار بگذاريم و جايي براي شيوه هاي بديل 

يادگيري هم باقي بگذاريم

برش
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باج افزارها، حملات فيشينگ و  حمله  به  پلتفرم هاي سازماني

چالش هاي امنيت سايبري 2020 
گروه دانش و فن|

ابزارها و بسترهايي از جمله ايميل، كه استفاده زيادي 
داشته و كاربران به صورت گسترده با آن سر و كار دارند، 
افزايش ريسك و آسيب پذيري براي تيم هاي امنيتي را 
هم به همراه ندارند. صرف نظر از اينكه تمهيدات امنيتي 
در اين بستر انجام شده باشد، تهديداتي همچون باج افزار، 
فيشينگ يا حملات هدفمند به پلتفرم هاي محبوب در 
سال جديد مورد توجه هستند و محافظت از سيستم ها و 
داده هاي كاربران و سازمان ها كاري است كه متخصصان 
حوزه امنيت بايد روي آن متمركز شوند. وقتي صحبت 
از  امنيت سايبري مي شود، پيش بيني تهديدات به جاي 
واكنش مقابل آنها داراي اهميت بالاتري است. در يك 
چشم انداز كلي، تهديدات به طور مداوم در حال تغيير و 
تحول است، وصله كردن رخنه ها يا انجام به روزرساني ها 
در مقابل تهديدات ديروز، ديگر كافي نيس��ت. س��ال 
جدي��دي و به همراه آن تهديدهاي جدي��دي، به ويژه 
در دنياي امنيت سايبري، در انتظار ماست. مركز ماهر 
)مديريت امداد و هماهنگ��ي رخدادهاي رايانه اي( در 
گزارشي، پنج پيش بيني در حوزه امنيت سايبري براي 
سال ۲۰۲۰، آورده تا به كمك  آن بهتر بتوان تهديدات 
سايبري را پيشگيري كرد و به راهي براي مقابله با آنها 

پرداخت.
يكي از مهم ترين تهديدهاي سايبري، باج افزارها هستند 
كه به نظر مي رسد در سال جديد ميلادي، پيشرفته تر 
مي شوند و باوجود پيشرفته ترين راه حل هاي امنيتي براي 
ايميل ها، باز هم اين موارد دور زده خواهند شد، ازطرفي 
آلودگي ناش��ي از باج افزارها داراي پيامدهاي مخرب تر 
 )Ransomware( اس��ت. آلودگي ه��اي باج اف��زار
اكنون با پيچيدگي بيش��تر و به صورت خودكار، حتي 
در پيش��رفته ترين راه حل هاي امنيتي ايميل نيز قابل 
نفوذ هستند، خصوصاً وقتي صحبت از ايجاد تغييرات 
و اس��تفاده از تروجان ها مطرح مي ش��ود. علاوه بر اين، 
راه حل هاي امنيت��ي فعلي، حملات باج اف��زار را فقط 
چند ساعت پس از انتشار تشخيص مي دهند، كه اغلب 
طولاني تر از زمان كافي براي آسيب رساندن است. اين 
حملات همچنين به طور مداوم در حال تغيير هستند، 
بنابراين حتي هوشمندترين روش هاي مبتني بر امضا، 
IDS )سامانه تشخيص نفوذ( و ساير راه حل هاي سنتي 
قادر به تشخيص به اندازه كافي سريع آن نيستند. تقريباً 
به طور مداوم و هر هفته اين حم��لات اتفاق مي افتند. 
مهاجمان يك پايگاه از نمونه هاي جديد ايجاد مي كنند 

كه شامل تكنيك هاي جديد مبهم س��ازي و دور زدن 
شناسايي ها است. آنها سپس نمونه هايي براساس اين 
تكنيك ها توليد كرده و در سطح وسيع توزيع مي كنند. 
مراكز امنيتي توليد ضدبداف��زار و ضدباج افزار، بايد در 
حالي كه مهاجمين پايگاه جديدي را براي نمونه ها ايجاد 
مي كنند، از آنها جلو زده و روش هايي را به محصول خود 
اضافه كرده كه قادر به شناسايي نمونه هاي جديد باشند.

نمونه اي ديگر از تهديدات امنيتي، حملات فيشينگ 
هس��تند كه نگراني اصلي مديران امنيتي خواهد بود. 
هميشه مي شنويم كه تمام متخصصان امنيتي به دنبال 
راه حل هايي براي حل خطر روبه رشد حملات فيشينگ 
هستند. يك سال پيش، بدافزارها بزرگ ترين تهديد براي 
مشاغل تلقي مي شدند و با نزديك شدن به سال ۲۰۲۰، 
حملات فيشينگ دغدغه  اصلي هستند. امروزه، بيشتر 
سازمان هايي كه به دنبال تقويت امنيت در سرويس هاي 
ايميل خود هس��تند، نياز به مس��دود كردن حملات 

فيشينگ دارند.
 در آينده حملات فيش��ينگ پيش��رفته تر مي شوند و 
حتي متخصص تري��ن افراد نمي توانن��د تمامي موارد 
آنها را تش��خيص دهند. كيت هاي فيش��ينگ موجود 
در وب تاري��ك همراه با ليس��ت م��دارك معتبر براي 
حملات هدفمن��د، به معناي افزاي��ش حجم حملات 
فيش��ينگ و پيش��رفت روش هاي آنها هستند. علاوه 
ب��ر اين، آثار حملات فيش��ينگ ش��ديدتر و مخرب تر 
شده اس��ت. نش��ت داده ها، كلاهبرداري مالي و ساير 
پيامدهاي حمله فيش��ينگ مي تواند عواقب ناگواري 
براي سازمان ها در هر اندازه، داشته باشد. مطابق با آمار 
گزارش Verizon۲۰19DBIR، حملات فيشينگ 
عامل ش��ماره يك براي نش��ت اطلاعات است. درواقع 
يك نياز ضروري و لازم در اين سال ها در حوزه سايبري، 
پياده س��ازي س��امانه هايي اس��ت كه بتوانند اين نوع 
حملات را به خصوص هنگامي كه از طريق ايميل ارسال 

مي شوند، شناسايي و مسدود كنند.
يكي ديگر از نكاتي كه بايد به آن توجه داشت؛ اهميت 
تش��خيص س��ريع و فوري تهديدات بلافاصله پس از 
رخ دادن اس��ت. پس از رخ دادن يك تهديد، شمارش 
معكوس براي تكثير گسترده آغاز مي شود. ساعت ها طول 
مي كشد تا راه حل هاي امنيتي مبتني بر داده ، تهديدات 
جديد را شناسايي كنند. اين بخش خطرناك ترين مرحله 
از حملات است. سازمان ها كم كم تحمل خود را در مقابل 
اين تأخير، از دست مي دهند. سازمان ها و متخصصان 

امنيتي ش��روع به تصديق اين موضوع كرده اند كه اين 
تأخيرها در روند شناسايي تهديدات جديد باعث به وجود 
آمدن تهديداتي بالقوه شده اند و انتظار مي رود كه آن را 
در سال ۲۰۲۰ به عنوان يك چالش اساسي قلمداد كنند.

همچنين به نظر مي رس��د در س��ال جدي��د ميلادي، 
پلتفرم هاي همكاري سازماني به عنوان هدف هاي حمله 
محبوب تر مي شوند. استفاده از خدمات اشتراكي و ابري 
در حال انفجار است. كاربران به طور فزاينده از ابزارهايي 
همچون OneDrive مايكروس��افت، گوگل درايو و 
غيره اس��تفاده مي كنند. اگرچه اين استفاده روزافزون 
بسيار مفيد است اما چالش��ي بي نظير براي يك حرفه 
در حوزه  امنيت است. بس��ترهاي نرم افزاري همچون 
درايوهاي ابري و پيام رسان ها به طور فزاينده اي توسط 
مهاجمين مورد توج��ه قرار مي گيرند. اين پلتفرم هاي 
همكاري سازماني، اغلب بلافاصله مورد اعتماد كاربران 
قرار مي گيرند و مهاجمين از اين مزيت استفاده مي كنند. 

اين خدمات همواره تحت حمله مداوم قرار دارند و نوع 
حملات پيچيده تر، با روش هاي شناسايي بسيار سخت تر 
خواهند بود. همچني��ن هدف هاي حمله جديد ظاهر 
مي شوند، اين بدان معناست كه خطرات و آسيب هاي 
احتمالي در اين حوزه كه مي توانند ايجاد شوند، در حال 

رشد هستند.
مراكز داراي محصولاتي براي »شبيه سازي حمله و نشت 
اطلاعات« راه حل هاي خ��ود را روي انواع و هدف هاي 
حمله مختلف گسترش مي دهند. به گفته مركز گارتنر، 
اكثر تهديدات هنوز از كانال ايميل آغاز مي شوند. بررسي 
ايميل ش��امل 9۴ درصد از شناس��ايي بدافزارها بوده و 
باعث زيان بيش از 1.۲ ميليارد دلار در سال ۲۰1۸ شده 
 Breach and Attack( ي��ا BAS اس��ت. ابزارهاي
Simulation( دفاع از شبكه را با شبيه سازي حمله 
سايبري آزمايش مي كنند، اما BAS براي ايميل هنوز 
تاثير واقعي را ندارد. از توليدكنندگان BAS انتظار مي رود 

ك��ه راه حل هاي خود را ب��راي كل حملات و تهديدات 
موجود گس��ترش دهند و راه حل هاي جامع تري براي 
مش��تريان خود ارايه دهند. از آنجا كه ايميل يك هدف 
حمله  محبوب است، به احتمال زياد آنها به عنوان بخشي 

از راه حل هاي BAS پوشش ايميل را آغاز مي كنند.
در حالي كه به صورت مداوم محصولاتي براي محافظت 
در برابر اين تهديدها ارايه مي ش��وند، مهاجمان دايماً 
در حال به دس��ت آوردن تكنيك هايي ب��راي دور زدن 
راه حل هاي امنيتي هستند. آنچه روشن است اين است 
كه راه حل ها و تكنيك هايي كه براي برقراري امنيت در 
سال ۲۰19 در حال اس��تفاده است براي حفظ امنيت 
سازمان در سال ۲۰۲۰ به طور خودكار قابل اتكا نيست و 
هرگز نقش امنيت سايبري، در سازمان ها به اهميت امروز 
نبوده اس��ت. در نهايت، آنچه پيش روست، تهديدهاي 
جديد، چالش هاي جديد و دنيايي كه به طور فزاينده اي 
در ارتباط است و براي حفظ امنيت نياز به كمك ما دارد.

به گفته سرپرست اداره كل جغرافيايي و اطلاعات مكاني 
شركت ملي پست، شمار مكان هاي بدون پلاك در استان 
تهران، بالغ ب��ر ۴۵۰هزار عنوان و ح��دود 1۰ درصد كل 
مكان هاي استان را شامل مي شود، كه در اختيار نداشتن 
اعتب��ار لازم و در اولوي��ت نبودن موض��وع پلاك گذاري 
براي شهرداري ها، از جمله دلايل تداوم اين مساله است. 
به گزارش ش��ركت ملي پس��ت، جي نف امكان بررسي و 
صحت سنجي يك نش��اني فيزيكي به همراه موقعيت و 
مختصات جغرافيايي آن را در كش��ور مقدور مي س��ازد. 
همچنين به واسطه ايجاد و راه اندازي پايگاه ملي جي نف 
)GNAF( ام��كان تعيي��ن موقعيت دقيق نش��اني هاي 
فيزيكي حاصل خواهد شد. پايگاه GNAF داراي مزايايي 
ازجمله افزاي��ش كارايي، افزايش دق��ت و داده هاي قابل 
اطمينان است.  در اين راستا كاوه دولتي، با بيان اينكه در 
راس��تاي اجراي پروژه ملي »جي نف«، تمامي مكان هاي 
شناسنامه دار كشور شامل واحدهاي مسكوني، تجاري و 
اداري داراي كدپس��تي ده رقمي شده اند، گفت: »تا پايان 
فاز نخست )س��ال 1۳99(، در نيمي از كشور اين پروژه به 
سرويس دهي خواهد رسيد و بقيه شهرها و روستاهاي كشور 
هم تا پايان سال 1۴۰۰، به اين پروژه خواهند پيوست.« او 
با بيان اينكه در حال هماهنگي با شهرداري ها هستيم تا 
براي ساختمان هاي درحال احداث نيز كدپستي ده رقمي 
تعريف شود، اظهار كرد: »در حال حاضر ۲۷ ميليون ركورد 
س��اختماني و ۵۸ ميليون ركورد اطلاعاتي كدپستي ده 
رقمي در كشور موجود است.« دولتي اختصاص كدپستي 
ده رقمي به هر واحد مكاني را يكي از مراحل پياده س��ازي 
جي نف عنوان و تصريح كرد: »پس از اين مرحله بايد كدها 
روي نقش��ه هاي ديجيتالي و به روزرساني شده، جانمايي 
شود تا امكان نمايان شدن اطلاعات ملك، روي نقشه فراهم 
شود.« دولتي با بيان اينكه نداشتن پلاك شهرداري يكي از 
مهم ترين موانع اجراي جي نف در كشور است، افزود: »در 
حال حاضر 9۰ درصد اماكن برخي اس��تان ها و شهرهاي 
كشور از جمله خراس��ان جنوبي، ايلام و شهر ساري فاقد 

پلاك هستند.« او شمار مكان هاي بدون پلاك در استان 
تهران را بالغ بر ۴۵۰هزار عنوان كرد و گفت كه اين تعداد 

حدود 1۰ درصد كل مكان هاي استان را شامل مي شود.
 سرپرست اداره كل جغرافيايي و اطلاعات مكاني، در اختيار 
داشتن نقشه هاي دقيق و پارسل بندي شده را يكي از ديگر 
از الزامات پيش��برد پروژه جي نف مطرح كرد و گفت: »از 
مجموع 1۲۷۵ شهر كشور، تا پايان امسال اطلاعات ۲۵۷ 
شهر ژئوكد )تعيين موقعيت جغرافيايي مكان روي نقشه( 
مي شود و در صورت تامين نقشه بقيه شهرها، شركت ملي 
پست آماده است تا سال آينده نقشه تمامي شهرهاي ايران 
را ژئوكد كند.« دولتي استفاده از بانك هاي اطلاعاتي اماكن 
به ش��يوه هاي متفاوت توسط شركت هاي خدمات رسان 
مانند برق، گاز، تلفن و آب و فاضلاب را يادآور شد و گفت: 
»هر كدام از اين خدمات رسان ها آدرس يك واحد مكاني را 
براساس استانداردهاي خود تعريف و جمع آوري كرده اند. 
به همين دليل يكي ديگر از الزامات تكميل پروژه جي نف، 
انطباق و يكسان س��ازي بانك هاي اطلاعاتي شركت ها و 
نهادهاي مختلف خدمات رس��ان با بانك هاي اطلاعاتي 

استاندارد شركت ملي پست است.«
 او در خصوص مزايا و ويژگي هاي پروژه جي نف گفت: »با 
راه اندازي اين پروژه، عموم مردم مي توانند از طريق سامانه 
سينا به آدرس sina.post.ir اطلاعات كدپستي خود را 
دريافت كنند، امكان دسترسي شركت ها و سازمان هاي 
دولتي و غيردولتي و كسب  وكارها به سرويس هاي فوق نيز 
از طريق سازمان فناوري اطلاعات ايران امكان پذير است.«

10 درصد مكان هاي استان تهران پلاك ندارد
معاون وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات گفت: »حدود 
1۸ ميليون متر مكعب زمين كشاورزي در كشور داريم 
و اگر با اس��تفاده از فناوري فضايي، بتوانيم هزار تومان 
در ه��ر متر صرفه جويي كنيم، به عدد 1۸ هزار ميليارد 
تومان خواهيم رس��يد؛ ع��دد و رقمي ك��ه مي توان به 
واسطه آن ش��غل ايجاد كرد.« به گزارش ايرنا، مرتضي 
براري روز چهارش��نبه در پنجمين نشست تخصصي 
دستاوردهاي علمي و فني پژوهش��گاه فضايي گفت: 
»پژوهشگاه فضايي طي يك سال گذشته در چهار حوزه 
فضايي به شكل متوازن فعاليت خوبي از خود نشان داده 
است؛ توسعه زيرساخت هاي فضايي، طراحي و مراحل 
س��اخت چندين ماهواره و سامانه بلوك انتقالي شاهد 
از آن دس��ت برنامه هايي است كه در آن پيشرفت هاي 
قابل قبولي داش��ته ايم و در آينده اي نزديك ماهواره ها 
و سامانه اي كه توسط پژوهشگاه ساخته شده است در 
مدار قرار مي گيرند.« رييس سازمان فضايي ايران، محور 
دوم را مربوط به توسعه آزمايشگاه هاي تست ماهواره و 
زيرساخت هاي حوزه فضايي دانست و گفت: »آخرين 
دستاوردي كه در اين حوزه انجام شد، طراحي و توليد 
موتورهاي فضايي و انجام تست هاي مربوط به آن است، 
موتورهايي كه چندين نوبت هم��راه وزير ارتباطات و 
رييس پژوهشگاه از آن بازديد كرديم؛ زيرساخت هاي 
مربوط به اين فناوري در حال تجميع و تس��ت اس��ت، 
موتورهاي فضايي كه مي توانند ماهواره هايي تا وزن هزار 
كيلو را تحمل كنند.« براري ادامه داد: »محور س��ومي 
كه پژوهش��گاه در آن فعاليت خوبي داش��ته مربوط به 
درخت فناوري است كه آن را تا سال 1۴۰۴ تدوين كرده 
است، تحقق اين درخت فناوري با همكاري دانشگاه و 
شركت هاي دانش بنيان اتفاق خواهد افتاد. محور آخر 
فعاليت پژوهش��گاه فضايي ايران، نيز كاربردي كردن 
صنعت فضايي است، جامعه نياز دارد كه اين صنعت به 
كمك رفاه و پيشرفت زندگي او بيايد و در حل چالش ها 
كمك كند. ما رتبه يازدهم را در صنعت فضايي كش��ور 

داريم، در حوزه فناوري هاي نانو، بايو و هوش مصنوعي 
حتي رتبه هاي مان بالاتر است و تلاش مي كنيم از اين 
ظرفيت ها براي حل چالش هاي كشور استفاده كنيم.« 
وي تاكيد كرد: »در فرآيند توليد و طراحي ماهواره پارس، 
بيش از ۳1 شركت دانش بنيان فعال هستند و در آينده 
نيز به اين تعداد افزوده خواهد شد. اكنون در نسل چهار 
فضا هس��تيم پيوند فناوري هاي جديد مثل آي اوتي، 
بيگ ديتا با فناوري هاي فضايي است به عنوان يك پرش 
بزرگ در اين عرصه قلمداد مي ش��ود و و در اين حوزه با 
ستار هاشمي، معاون فناوري و نوآوري وزير ارتباطات 
آغاز كرده ايم و به پيشرفت در حوزه فضايي مانند حوزه 

IT بسيار خوش بين هستيم.«
همچنين حسين صميمي،  رييس پژوهشگاه فضايي 
ايران در خصوص اصلي ترين فعاليت هاي امس��ال اين 
پژوهشگاه گفت: »ماهواره سنجشي پارس 1 مراحل آخر 
ساخت خود را طي مي كند و تا پايان دي ماه نهايي سازي 
خواهد ش��د.« وي يادآور ش��د: اكنون در عصر چهارم 
فضا هس��تيم؛ عرصه اي كه ديگر دولت ها بازيگر اول و 
آخر نيستند و ش��ركت هاي خصوصي و نوآور به عنوان 
موتور پيشران عرصه فضايي ظاهر شده اند. پيشرفت در 
تمام دنيا تكنولوژي، امكان س��اخت ماهواره كوچك با 
قيمت مناسب در تيراژ بالا را فراهم كرده و شركت هاي 

خصوصي از فعالان اين حوزه هستند.«
همچنين ستار هاشمي، معاون فناوري و نوآوري وزير 
ارتباطات و فناوري اطلاعات، پژوهش را منش��أ تحول 

در زندگي بشر دانست و تاكيد كرد: »در بحث پژوهش 
بايد به دو نكته مهم توجه كرد؛ اولين نكته مساله محور 
بودن پژوهش هاست درحالي كه بسياري از پژوهش هاي 
ما عرضه محور هستند و بر اس��اس نياز واقعي طراحي 
نمي ش��وند و اين نكته اي است كه مي تواند نگاه ما را به 
پژوهش دچار ترديد كن��د، خوش بختانه در مجموعه 
فضايي كشور ش��اهد پژوهش هايي هستيم كه اغلب 
مساله محور هستند.  مورد بعدي اين است كه مهم ترين 
مراكز پژوهش��ي دنيا مانند گوگل، آم��ازون، علي بابا و 
آي بي ام در كنار كمپاني هاي بزرگ شكل گرفته اند و اين 
اتفاق نشان مي دهد كه مراكز پژوهشي ما مادامي اثرگذار 
هس��تند كه مبتني بر نيازهاي به روز و در كنار صنعت 
شكل بگيرند.« وي افزود: پيشرفت در حوزه هاي فضايي 
در سال هاي اخير نشان مي دهد وقتي به پژوهش با نگاه 

حل مساله نگاه كنيم موفق خواهيم شد.«
وي اظهار كرد: »مصاديق بس��يار متفاوتي به اين نكته 
كه پژوهش باعث تحول شده تاكيد مي كنند، چيزي كه 
امروز به عنوان تحول ديجيتال يا اقتصادي ديجيتال از 
آن ياد مي شود چيزي نيس��ت مگر كاركرد محسوس 
بحث پژوهش. كمتر از يك دهه پيش تلاش مي كرديم به 
فناوري تشخيص صدا با استفاده از به روزترين نرم افزارها 
و سخت افرازها با دقت ۶۰-۷۰ دست پيدا كنيم و امروز 
بس��تر تش��خيص صدا بدون هيچ امكاناتي در گوشي 
تلفن هاي ما محقق شده اس��ت. اتفاق ديگر تشخيص 
گفتار است كه مقدمه اي براي شكل گيري ماشين هاي 
مترجم شده، اين اتفاق كسب وكارهاي حوزه مترجمي 
را نيز متاثر خواهد كرد. حالا ما به عنوان حاكميت بايد 
چكار كنيم؟ آي��ا نيروي متخصص به ان��دازه كافي در 
دانشگاه تربيت كرده ايم؟ خير. روند كنوني كه دنيا در 
حوزه هاي مختلف در پيش گرفته براي ما يك پيام مهم 
دارد، موضوعاتي كه در گذشته اي نه چندان دور، قابل باور 
نبودند امروزه به صورت يك اپليكيشن در اختيار همگان 
قرار گرفته و اين زندگي بشر را متاثر از خود خواهد كرد.«

صرفه جويي 1۸ هزار ميليارد توماني با يك حركت فناوري فضايي

دبير سنديكاي صنعت مخابرات ايران با اشاره به برگزاري 
نمايشگاه تله كام امسال در كنار نمايشگاه دستاوردهاي 
پژوهش��ي، از برگزاري نشست ها و پنل هاي تخصصي و 
كارگاه هاي آموزشي و رونمايي از ۶۸ دستاورد فناورانه در 

حاشيه اين رويداد خبر داد. 
به گزارش وزارت ارتباطات و فن��اوري اطلاعات، فرامرز 
رستگار با اشاره به تاخير چندماهه در برگزاري نمايشگاه 
تله كام امسال، افزود: »راهبرد نمايشگاه امسال به عهده 
س��نديكاي صنعت مخابرات ايران و اتحاديه مشاوران، 
پيمان��كاران و صادركنندگان صنعت مخاب��رات بود و 
به دليل اينكه نمايش��گاه امس��ال خارج از تقويم برگزار 
مي ش��ود مانند س��ال هاي گذش��ته فضاي زيادتري را 
نتوانستيم براي شركت كنندگان در نظر بگيريم.« وي 
همچنين خاطرنشان كرد: »تلاش ما اين بود كه بر اساس 
سياست هاي وزارت ارتباطات، مجموعه فعالان اين حوزه 
مانند دانشگاه ها، پارك هاي علم و فناوري و صندوق هاي 
حمايتي حضور داشته باشند به همين منظور، ايام هفته 

پژوهش و نمايشگاه دستاوردهاي پژوهشي و فناوري را 
براي برگزاري نمايشگاه در نظر گرفتيم.« دبير سنديكاي 
صنعت مخابرات ايران با بيان اينكه در نمايشگاه تله كام 
امسال ۶۸ دستاورد با فناوري پيشرفته رونمايي مي شود، 
گفت: »از اين تعداد ۳۲ محصول نرم افزاري و ۳۶ دستاورد 
سخت افزاري هستند كه در مراسم افتتاحيه به صورت 
نمادين رونمايي ش��دند و در طول برگزاري نمايش��گاه 
هم به صورت جداگانه در هر غرفه در معرض ديد عموم 

گذاشته مي شود.« 

رونمايي از ۶۸ دستاورد فناورانه در »تله كام«
پيامكي مبني  بر دريافت هزينه براي جلوگيري از قطع شدن 
تلفن همراه، جعلي است و با هدف دريافت مشخصات كارت 
بانكي ارسال مي شود. به گزارش ايسنا، به گفته مسوولان، 
رجيستري از زمان اجرا، مزايايي از جمله كاهش واردات 
از مبادي قانوني را به همراه داش��ته است، اما همانطور كه 
كلاهبرداران و افراد س��ودجو همواره از روش هاي جديد 
براي سوءاس��تفاده از ناآگاهي كاربران استفاده مي كنند، 
اين طرح هم از حمله كلاهبرداران در امان نيست. به تازگي 
پيامكي براي برخي افراد ارس��ال شده و از ايشان خواسته 
شده جهت جلوگيري از قطع شدن تلفن همراه، مبلغي را 
پرداخت كنند. كاربر از طريق لينك موجود در اين پيامك ها 
به صفحه اي شبيه به سامانه اينترنتي گمرك و سپس به 
صفحه اي هدايت مي شود كه ظاهر آن شبيه درگاه هاي 
پرداخت است و مشخصات كارت بانكي از كاربر دريافت 
مي شود. در حالي كه براساس اطلاع رساني كانال ثبت تلفن 
همراه )رجيس��تري(، اين روش، يكي از شيوه هايي است 
كه كلاه برداران براي دستبرد زدن به حساب بانكي افراد 

از آن استفاده مي كنند. بنابراين ضروري است در صورت 
ملاحظه چنين مواردي، مراتب در اس��رع وقت به پليس 

اينترنتي گزارش شود. 
نكته قابل توجه اين اس��ت ك��ه هرگونه اطلاع رس��اني 
در زمين��ه طرح ثبت تلف��ن همراه، از طريق سرش��ماره 
پيامكي HAMTA انجام مي گي��رد. در صورت دريافت 
هرگونه پيامك با محتواي مش��كوك، مي توان موضوع را 
با مركز پاسخگويي سامانه همتا به ش��ماره ۰9۶۳۶۶ از 
س��اعت ۸ صبح تا 1۲ ش��ب در ۷ روز هفته طرح كرده تا 

راهنمايي هاي لازم ارايه ش��ود. همچنين سايت رسمي 
س��امانه همتا hamta.ntsw.ir و سايت اطلاع رساني 
همتا hamtainfo.ntsw.ir  است و سامانه همتا دامنه 
ديگري ندارد. از طرفي سامانه همتا براي انجام فرآيندهاي 
خ��ود وجهي دريافت نمي كند و انج��ام همه فرايندهاي 
سامانه همتا رايگان است. بنابراين درصورتي كه درهريك 
از اين پيامك هاي مشكوك، درخواست وجه از كاربر شود، 
مي توان در اعتبار آن تردي��د كرد و براي آگاهي از صحت 
موضوع، به سامانه همتا مراجعه كرد. هرچند همواره پيش 
از هرگونه پرداخت اينترنتي، حتماً از اعتبار درگاه پرداخت 
مطمئن شد. ويژگي هاي اوليه درگاه پرداخت معتبر شامل 
عبارت https و همچنين علامت تأييد سرويس دهنده 
)معمولًا به صورت قفل سبز رنگ( در ابتداي آدرس درگاه 
پرداخت مي شود. همچنين درگاه پرداخت زيردامنه اي 
از دامنه shaparak.ir اس��ت. بنابراين هرگونه تركيب 
ديگري از كلمه shaparak و هر پسوند دامنه ديگري به 

غير از ir. غيرمجاز است.

فيشينگ  به  بهانه  رجيستري

همكاري فيس بوك و رويترز 
براي مقابله با جعل عميق

انگجت| خبرگزاري رويترز با همكاري ش��ركت 
فيس ب��وك ي��ك دوره آنلاي��ن ب��راي كم��ك به 
روزنامه نگاران به منظور شناسايي تصاوير، اصوات و 
ويدئوهاي جعل عميق برگ��زار مي كند. به گزارش 
فارس، مدت برگزاري اي��ن دوره آنلاين ۴۵دقيقه 
است و به روزنامه نگاران امكان مي دهد تا با ابزار لازم 
به منظور شناسايي محتواي جعل عميق آشنا شوند. 
پيشرفت فناوري هوش مصنوعي باعث شده تا برخي 
افراد كلاه ب��ردار و متخلف به منظور تاثيرگذاري بر 
افكار عموم��ي و فريب مردم فايل ه��اي ويدئويي، 
صوتي و تصاوير دروغيني را منتش��ر كنند. در اين 
تصاوير و فايل ها معمولا ش��خصيت هاي سياسي و 
اجتماعي مشهور در حال اظهارنظرهايي جنجالي 
هستند. كارشناسان هشدار مي دهند كه گسترش 
اين پديده مي تواند به بروز نا آرامي هاي سياس��ي و 
اجتماعي و تنش در روابط ميان كشورها منجر شود. 
فيس بوك همچنين قصد دارد شش كارشناس خود 
را براي كمك به رويت��رز در اين زمينه اعزام كند تا 
اين خبرگزاري بتواند دوره هاي آموزشي بين المللي 
با موضوع جع��ل عميق براي خبرن��گاران خود در 
ديگر كشورها برگزار كند. اين محتواي آموزشي به 
زبان هاي انگليسي، فرانسوي، اسپانيايي و عربي در 
دسترس قرار مي گيرد و به زودي به زبان هاي آلماني 

و ژاپني نيز ترجمه مي شود.

 جك دورسي
»زاكربرگ« را آنفالو كرد

ديلي ميل| جك دورسي مدير ارشد اجرايي توييتر 
در اقدامي ناگهاني مارك زاكربرگ را در اين پلتفرم 
آنفالو كرد. به گزارش مهر، به نظر مي رسد مديران 
ش��ركت هاي بزرگ فناوري هم مانند افراد عادي با 
يكديگر قهر و آشتي مي كنند، همان طور كه جك 
دورسي به طور واضح و علني مارك زاكربرگ مدير 
ارشد اجرايي فيس بوك را آنفالو كرد. به نظر مي رسد 
دورسي براي اين كار نقشه ماهرانه اي كشيده بوده، 
 او نخست حساب كاربريBigTechAlert را فالو 
كرد كه در بيو اين حساب كاربري نوشته شده: »آنچه 
كه مديران ارشد اجرايي و شركت هاي بزرگ فناوري 
در توييتر انجام مي دهند.« پس از مدت كوتاهي اين 
حساب كاربري در پيامي اعلام كرد دورسي نيز آن را 
فالو مي كند. اما در فاصله چند دقيقه همين حساب 
كاربري اعلام كرد دورس��ي، زاكربرگ را در توييتر 
آنفالو كرده است. همين پيام توجه كاربران بسياري را 
جلب كرد. دورسي اين اواخر از طرح تبليغات سياسي 

زاكربرگ نيز انتقاد كرده بود.

 XP پوتين« هنوز از ويندوز«
استفاده مي كند

گاردين| ولاديمي��ر پوتي��ن در رايانه هاي خود 
 XP در خانه و مح��ل كارش همچن��ان از ويندوز
استفاده مي كند كه سال ۲۰1۴ منسوخ شده است 
به گزارش مهر، به نظر مي رسد باوجود اخبار انبوه 
درباره هك هاي گسترده در سراسر جهان، ولاديمير 
پوتين رييس جمهوري روس��يه اهميت زيادي به 
امنيت سايبري نمي دهد. زيرا عكس هايي كه تيم 
رياست جمهوري روسيه منتشر كرده نشان مي دهد 
 XP پوتين ۶۷ ساله همچنان از سيستم عامل منسوخ
در رايانه دفتر كار و شخصي خود استفاده مي كند. 
جالب آنكه اين موضوع در بك گراند دسك تاپ هر 
دو رايانه كاخ كرملين ديده مي شود. مايكروسافت از 
آوريل ۲۰1۴ پشتيباني خود از ويندوز XPو آفيس 
۲۰۰۳ را قطع كرده و آپديت هاي امنيتي براي آنها 
ارايه نمي كند. با وجود اين به نظر مي رسد مقررات 
دولت روسيه مانع از آن است كه پوتين رايانه خود را 
به ويندوز مايكروسافت 1۰ ارتقا دهد. اين در حالي 
است كه مايكروس��افت در وب سايت خود هشدار 
داده رايانه هايي كه با ويندوزXP كار مي كنند در برابر 
ريسك هاي امنيتي و ويروس ها قرار دارند. ديميتري 
پسكوف سخنگوي كرملين به سوال درباره اينكه چرا 
هنوز پوتين از سيستم عامل قديمي مايكروسافت 

استفاده مي كند، پاسخي نداد.

آسيب پذيري جديد واتس اپ
زد دي ن�ت| كارشناس��ان امنيتي ب��ه تازگي از 
آس��يب پذيري جديدي خبر داده اند كه به واسطه 
آن هكرها مي توانند دسترس��ي كل اعضاي گروه 
را مختل كنند. به گزارش ايس��نا، واتس اپ گرفتار 
آسيب پذيري و حفره امنيتي جديدي شده كه به 
واسطه آن، هكرها مي توانند دسترسي كل اعضاي 
گروه ه��اي واتس اپي را مختل كرده و به بس��ياري 
از اطلاعات رد وبدل ش��ده در آنها دسترس��ي پيدا 
كنند. نح��وه عملكرد اين آس��يب پذيري امنيتي 
بدين صورت اس��ت كه هكرها به عنوان يك عضو 
جديد در گروه هاي واتس اپي ق��ادر خواهند بود با 
ايجاد تغيير در برخي از پارامترهاي مخصوص رابط 
كاربري در نسخه وب واتس اپ و همچنين يك ابزار 
ديگر، در دسترسي ساير افراد و اعضاي گروه اختلال 
ايجاد كنند و در نتيجه كارب��ران به راحتي از گروه 
بيرون انداخته مي شوند و دسترسي آنها به كلي از 
گروه قطع مي شود. گفته مي ش��ود در اين صورت 
تاريخچه مكالمات و س��اير اطلاعات ردو بدل شده 
توسط كاربران نيز از بين خواهد رفت. كارشناسان 
امنيتي فعال در شركت پوينت ريسرچ بعد از انتشار 
اين گزارش و اخطار به كاربران، خاطرنشان كرده اند 
كه تنها راه خلاص شدن از اين آسيب پذيري، حذف 
اپليكيشن واتس اپ و نصب مجدد آن خواهد بود. 
اين دومين باري است كه كارشناسان اين موسسه از 
آسيب پذيري هاي خطرناك واتس اپ خبر مي دهند. 
 FakesAPP سال گذش��ته بود كه حفره امنيتي
با تغيير پي��ام كاربران و اعضاي گروه، مش��كلات 
متعددي را براي آنها كرد تا اينكه واتس اپ با انتشار 
يك به روزرساني جديد اين مشكل را برطرف كرد تا 

رضايت و اعتماد كاربرانش را جلب كند.



ويژه 11 بنگاهها

معاون اقتصادي وزير كشور تشريح كرد

دبير ستاد هوشمند سازي كشاورزي وزارت جهاد كشاورزي خبر داد

گزارش روند آزادسازي تصرفات غيرقانوني نوار ساحلي درياي خزر

راه اندازي سامانه يكپارچه اطلاعات كشاورزي كشور 

گروهبنگاهها|
موضوع ساماندهي سواحل كش��ور يكي از پرونده هايي 
اس��ت كه دولت تدبير و اميد از بدو تش��كيل وعده حل و 
فصل قانوني آن را داده بود. ۱۱ خرداد ماه سال جاري بود 
كه »عبدالرضا رحماني فضلي« وزير كشور براي آزادسازي 

حريم سواحل درياي خزر دستور ويژه اي صادر كرد. 
به دنبال اين دستور »بابك دين پرست« معاون هماهنگي 
امور اقتصادي و توسعه منطقه اي وزارت كشور هم بيان 
كرد: دستور ويژه آزادسازي حريم سواحل درياي خزر 
شامل استان هاي گلستان، گيلان و مازندران مي شود. 
وي در سفر خرداد امسال خود به گيلان با ارايه گزارش 
از روند اجراي قوانين و مقررات مرتبط با اين موضوع و 
مش��كلات و موانع موجود به رحماني فضلي، وي را در 
جريان كامل قرار داد. به دنبال اين گزارش وزير كشور بر 
اهميت و ضرورت آزادسازي حريم سواحل درياي خزر 
در چارچوب قوانين و مقررات جاري تاكيد كرد. در اين 
رابطه به معاون عمران و توسعه امور شهري و روستايي 
وزارت كشور ماموريت داده شد تا با انديشيدن تمهيدات، 
زمينه پيگيري جدي و مستمر آن را از طريق استانداران 
۳ استان س��احلي درياي خزر فراهم كند. »شناسايي 
كامل اراضي مشمول«، »تذكر به متصرفان غيرقانوني 
و زمان بندي مناس��ب براي اقدام متصرفان غيرقانوني 
نسبت به آزادسازي اراضي« و در نهايت »اقدام قانوني با 
هماهنگي و همكاري دستگاه هاي ذي ربط و به خصوص 
قضايي« از موارد مهم در اين زمينه است. با عبور از اين 
اظهارنظرهاي مختلف ديروز معاون اقتصادي وزير كشور 
بعد از بررسي هاي ميداني اعلام كرد: گزارش تصرفات 
غيرقانوني سواحل درياي خزر از سوي اشخاص حقيقي و 
حقوقي )اعم از بخش هاي دولتي، غيردولتي، نهادها و....( 
با دستور وزير كشور و همكاري استانداري هاي ذي ربط، 
به صورت كامل تدوين و با دستور رييس جمهور، روند 
آزادسازي از تصرفات غيرقانوني نوار ساحلي درياي خزر 
آغاز شده است. بابك دين پرست معاون هماهنگي امور 
اقتصادي و توسعه منطقه اي وزارت كشور با اعلام اين 
خبر گفت: در اين گزارش، تصرفات دستگاه ها و نهادهاي 
تابعه قواي سه گانه، نيروهاي مسلح، سازمان ها و نهادهاي 
عمومي غيردولتي و اشخاص حقيقي و حقوقي بخش 
خصوصي و غيردولتي، در نوار س��احلي درياي خزر به 
تفكيك معين ش��ده است. دين پرس��ت اضافه كرد: بر 
اساس اين گزارش، همه تصرفات غيرقانوني مذكور، در 
سرتاس��ر۸۹۰ كيلومتر نوار ساحلي درياي خزر در سه 
استان گيلان، مازندران و گلستان، به تفكيك و با تعيين 
مشخصات دقيق متصرفين غيرقانوني احصا و همچنين 
وسعت ورود به حريم اراضي ساحلي پايين تر از كد امن 

ارتفاعي ابلاغي وزارت نيرو و حاشيه ۶۰ متري آن نيز، 
براي نخستين بار در كشور و در قالب يك بانك اطلاعاتي 

متمركز، احصا و تعيين شده است.

      اقدامات قانوني براي رفع تصرف
معاون وزير كش��ور تأكيد كرد: بر اساس نتايج گزارش 
تدوين شده، همه موارد تصرفات غيرقانوني براي اقدام 
قانون��ي و رفع تصرف و آزادس��ازي، ب��ه بالاترين مقام 
دستگاه هاي اجرايي و سازمان هاي تابعه دولت، ساير قوا، 
ستاد كل نيروهاي مسلح و ديگر دستگاه ها و نهادهاي 
مرتبط ابلاغ شده و حداكثر ۶ ماه زمان براي رفع تصرف 
و آزاد س��ازي اراضي تحت تصرف، تعيين ش��ده است. 
همچنين استانداري هاي ساحلي نيز به عنوان مسوول 
پيگيري رفع تصرفات غيرقانوني بخش هاي خصوصي، 

غيردولتي و شهرداري ها تعيين شده اند.
دبير شوراي توس��عه و امنيت پايدار شرق و غرب كشور 
خاطرنشان كرد: به منظور تسريع در روند رفع تصرفات، 
كارگ��روه ويژه آزادس��ازي حريم درياي خ��زر با حضور 
معاونين و نمايندگان تام الاختيار دادستاني كل كشور، 

وزارتخانه هاي جهاد كشاورزي، ميراث فرهنگي، صنايع 
دستي و گردشگري، راه و شهرسازي و نيرو و سازمان هاي 
برنامه و بودجه، محيط زيس��ت و بازرس��ي كل كش��ور، 
معاونت حقوق��ي رييس جمهور و ني��روي انتظامي، در 
وزارت كشور تشكيل شده و طي روزهاي آينده تشكيل 
جلس��ه خواه��د داد. وي تاكيد ك��رد: همچنين تمامي 
وزارتخانه ها، س��ازمان هاي دولتي و س��اير قواي نظامي 
و انتظامي و نهاد هاي عمومي غيردولت��ي كه در اجراي 
تكاليف و  ماموريت هاي قانوني و اجتناب ناپذير خود، طي 
سنوات قبل نسبت به ايجاد، احداث و راه اندازي تاسيسات 
و مستحدثات ويژه در اراضي مذكور اقدام نموده اند، موظف 
گرديدند، مستندات قانوني مربوط به تصرفات خود را جهت 
بررسي لازم و حصول اطمينان از طي تشريفات قانوني، به 
استانداري مربوطه ارايه نمايند. دين پرست خاطرنشان كرد : 
خوشبختانه اراده قاطع وزير محترم كشور براي آزادسازي 
سواحل خزر، با استقبال دستگاه هاي ذي ربط مواجه شده و 
تاكنون گزارش مثبت ۴ دستگاه اجرايي در اين عرصه واصل 
شده و در آينده نزديك نيز گزارش آزادسازي هاي مترتب 

بر اين همكاري اعلام خواهد شد.

      ورود سازمان بازرسي به پرونده
وي همچنين پيگيري هاي جدي سازمان بازرسي كل كشور 
و همكاري مجدان��ه وزارتخانه هاي مرتبط، از جمله جهاد 
كشاورزي، نيرو و معاونت حقوقي رياست جمهوري را در روند 
پيگيري ها در اين پرونده، شايسته تقدير دانست و گفت: در 
صورت عدم همكاري يا مقاومت هر يك از دستگاه ها، نهادها، 
سازمان ها يا ديگر متصرفين غيرقانوني بخش خصوصي در 
قبال اقدامات قانوني در اين عرصه، ضمن ارجاع موضوع به 
دستگاه قضايي، اطلاع رس��اني لازم و موثر صورت خواهد 
گرفت. معاون اقتصادي وزير كشور افزود: با توجه به تجربه 
مثبت مستندسازي دقيق تصرفات غيرقانوني در سواحل 
شمالي كشور و اتخاذ تمهيدات قانوني براي رفع اين تصرفات، 
در اقدام مشابهي، تمامي اراضي س��احلي در نوار جنوبي 
كشور در ۴ استان سيستان و بلوچستان، هرمزگان، بوشهر و 
خوزستان نيز مورد بررسي و شناسايي قرار گرفته كه گزارش 
آن در روزهاي آينده نهايي و به اس��تحضار رييس محترم 
جمهوري، براي صدور دستور اقدام مشابه ارسال خواهد شد.
معاون وزير كش��ور در پايان اعلام ك��رد: معاونت حقوقي 
رياس��ت جمهوري نيز در ح��ال تدوين دو س��ند مهم » 

تصويب نامه حفاظت از حريم س��واحل دري��اي خزر« و 
»لايحه پيشنهادي ساماندهي سواحل« است كه موجب 
پيشگيري از تصرفات غيرقانوني آتي خواهد بود و تا آن زمان 
نيز به استانداران استان هاي مشمول و همچنين مسوولان 
دستگاه هاي مسوول با پيگيري هاي سازمان بازرسي كل 
كشور ابلاغ گرديده است، تا از صدور مجوز تغيير كاربري در 

اراضي ساحلي، جدا پرهيز نمايند.

      مديريت يكپارچه سواحل خزر
پرسشي كه با اين مقدمات به ذهن خطور مي كند آن است 
كه نتايج اين ساماندهي در فضاي كسب و كار و معيشت 
مردم استان هاي ساحلي چه اثراتي دارد؟ مديركل بنادر و 
دريانوردي گلستان در پاسخ به اين پرسش و در خصوص 
اهداف طرح مديريت يكپارچه س��واحل خ��زر بيان كرد: 
تعيين محدوده و مرزبندي مناطق س��احلي كشور، طرح 
كاربري مطلوب اراضي منطقه ساحلي و مديريت مطلوب 
مسائل زيست محيطي از مهم ترين اهداف اين طرح است. 
»الله يار اسعدي« ادامه داد: اقتصاد جهاني و جهاني شدن 
يكي از تجلي هاي واقعي در حوزه درياس��ت، زيرا در حوزه 
دريا پيوستگي اقتصاد ايران با تجارت جهاني كاملا لمس 
مي شود. بدون ش��ك همكاري تمام نهادها، سازمان ها و 
وزارتخانه هاي مرتبط مي تواند به توسعه بنادر و استمرار 
سيس��تم يكپارچه مديريت مناطق ساحلي كمك كند. 
مديركل بنادر و دريانوردي گلس��تان با بيان اينكه استان 
برخلاف ۲ استان ديگر شمالي سواحل بكرتري دارد ادامه 
داد: برخلاف ۲ استان مازندران و گيلان، سواحل گلستان 
همچنان بكر و دست نخورده باقي مانده كه بايد كماكان 
مراقبت براي به تاراج نرفتن آن با جديت ادامه يابد. اسعدي 
افزود: سازمان بنادر و دريانوري پيشتر اعلام كرده است كه 
آمادگي دارد در راس��تاي تفاهم نامه با سازمان جنگل ها، 
مراتع و آبخيزداري كش��ور براي تعيين حريم ساحل در 
گلستان و جلوگيري از هرگونه دست اندازي و تجاوز به آن 
با مسوولان استان همكاري كند. وي ادامه داد: اجراي ۸۰ 
درصد مصوبات سفر اخير رييس جمهوري و هيات دولت به 
گلستان در بخش بنادر و دريانوردي از جمله نصب ۲ اسكله 
در شهرهاي بندرتركمن و بندرگز آغاز شده و به ثمر نشستن 
بقيه آنها نيازمند همراهي و همكاري ديگر دستگاه هاست. 
اين مسوول گفت: همچنين كار هيدروگرافي خليج گرگان 
انجام شده و ايجاد كانال ايمن براي تردد شناور سبك از دريا 
به بندر در حال انجام است. وي بر لزوم مشخص شدن حريم 
سازه ها در دريا و ساحل مانند فنس هاي پرورش ماهي تاكيد 
كرد و افزود: نصب هرگونه سازه در دريا و ساحل بدون اطلاع 
و هماهنگي سازمان بنادر و دريانوردي غيرقانوني است و 

برخورد خواهد شد.

در شرايطي كه كارشناسان مدت هاست در خصوص اهميت 
استفاده از سامانه هاي اطلاعاتي يكپارچه صحبت مي كنند 
و از دولت ايجاد يك چنين سامانه هايي را طلب  مي كنند 
سرانجام خبر رسيد كه قرا است سامانه يكپارچه اي براي ثبت 
اطلاعات اقتصادي راه اندازي شود. دبير ستاد هوشمند سازي 
كش��اورزي وزارت جهاد كشاورزي گفت: طراحي سامانه 
يكپارچه اطلاعات كش��اورزي كشور با همكاري دانشگاه 
تهران و خواجه نصيرالدين طوس��ي در حال اجرا بوده و تا 
پايان سال نخستين بخش آن راه اندازي مي شود. حسين 
فرازمند ديروز در همايش گراميداشت هفته پژوهش در 
مركز تحقيقات و آموزش كشاورزي و منابع طبيعي سمنان 
)ش��اهرود( افزود: با توجه به نياز توسعه بخش كشاورزي 
حركت به سمت هوشمندسازي كشاورزي در سال گذشته 
آغاز ش��د و در اين راس��تا تفاهم نامه همكاري بين وزارت 
ارتباطات و فناوري اطلاعات و وزارت جهاد كشاورزي مبني 
بر توسعه و ارتقاي بخش كشاورزي از طريق هوشمند سازي 
كشاورزي امضا شد. وي با بيان اينكه ستاد هوشمندسازي 

كشاورزي كشور اواخر سال گذشته تشكيل شد، تصريح 
كرد: اين كار تاكنون دستاوردهايي از جمله طراحي سامانه 
يكپارچه اطلاعات كش��اورزي كشور داشته است. رييس 
مركز فناوري اطلاعات و اطلاع رساني كشاورزي كشور ادامه 
داد: اين سامانه با استفاده از تصاوير ماهواره اي و اطلاعاتي 
كه از پهنه هاي زميني به دس��ت م��ي آورد، رصد دقيق بر 
امور كش��اورزي سراسر كشور را ممكن مي سازد. فرازمند 
از راه اندازي اولين جست وجوگر كشاورزي و منابع طبيعي 
ايران در آبان ماه خبر داد و ابراز داشت: اين موتور جست وجو 
تمام اطلاعات كشاورزي كش��ور را قابل دسترس كرده و 
بهره برداران و متخصصان بخش كشاورزي با مراجعه به آن 
مي توانند به آخرين دستاوردها و يافته هاي كشاورزي دست 
يابند. وي همچنين از راه اندازي سامانه »كشاورزيار« تا پايان 
سال خبر داد و اظهار داشت: در اين سامانه ارتباط مستقيم 
بين كشاورزان، بهره برداران و متخصصان در هر استان به 
صورت برخط برقرار شده و آنان مي توانند آخرين اطلاعات 
كشاورزي را از متخصصان بگيرند. دبير ستاد هوشمند سازي 

كشاورزي وزارت جهاد كشاورزي افزود: استفاده از اينترنت 
اشياء در بخش كشاورزي در شرايط كنوني از مديريت آبياري 
هوشمند، گلخانه ها و مزارع و دامداري ها در حال اجراست. 
فرازمند تاكيد كرد: با مديريت آبياري هوشمند مي توان ۲۰ تا 
۳۰ درصد در مصرف آب صرفه جويي كرد و نرم افزار مربوطه 
مي تواند زمان آبياري و قطع آن را به آگاهي كشاورز  رسانده و 

از هدررفت آب جلوگيري كند.

      ركن اصلي پيشرفت
احمد دزيانيان رييس مركز تحقيقات و آموزش كشاورزي 
و منابع طبيعي استان سمنان )شاهرود( هم در اين نشست 
با بيان اينكه ركن اصلي پيشرفت جوامع از مسير تحقيق 
و پژوهش مي گذرد، افزود: امنيت غذايي و پايداري منابع 
يكي از مهم ترين وظايف وزارت جهاد كش��اورزي است، 
براي دس��تيابي به اين امر، مركز تحقيقات در توليد بذر 
و نهاده هاي مرتبط با كش��اورزي انجام وظيفه مي كند. 
دزيانيان، خاك را مادر و بستر اصلي توليدات كشاورزي 

خواند و تصريح كرد: خاك موجود زنده اي است كه بسيار 
حساس و مهم بوده و در صورت بي توجهي به آن امنيت 
غذايي تهديد مي شود. رييس مركز تحقيقات و آموزش 
كشاورزي و منابع طبيعي استان سمنان بهره برداري بيش 
از حد از زمين هاي كش��اورزي را يكي از مشكلات بخش 
كش��اورزي خواند و گفت: نگه��داري و حفاظت از خاك 

مغفول مانده، بنابراين بايد اين موضوع بيشتر مورد توجه 
قرار گيرد. وي با تاكيد بر اينكه بايد با حفظ قابليت خاك و 
افزايش مواد آلي از فرسايش آن جلوگيري كنيم، ادامه داد: 
خاك را هم بايد به عنوان يكي از منابع اصلي توليد دانست 
و در جهت حفظ، احيا و قابليت بهره برداري طولاني مدت 

براي نسل هاي آينده از آن محافظت كرد.

جزييات طرح انتقال آب درياي 
عمان به ۱۷ استان 

اصفهان|فرمانده قرارگاه 
سازندگي خاتم الانبيا)ص( 
گفت: طرحي را پيش��نهاد 
داده ايم كه در سه فاز، طرح 
انتق��ال آب از درياي عمان 
به ۱۷ اس��تان كشور انجام 
ش��ود. به گزارش سپاه نيوز 
سعيد محمد فرمانده قرارگاه سازندگي خاتم الانبيا)ص( 
در حاشيه بازديد از پروژه قطار سريع السير تهران - قم 
- اصفهان اظهار كرد: يك��ي از پروژه هاي مهم قرارگاه 
خاتم الانبيا در اصفهان، قطار سريع الس��ير تهران -قم 
-اصفه��ان به ط��ول ۴۱۷ كيلومتر و با س��رعت ۳۰۰ 
كيلومتر در ساعت است. او در پاسخ به سوال خبرنگاران 
در خصوص طرح هاي انتق��ال آب از درياي عمان بيان 
كرد: يكي از پروژه هاي مهم قرارگاه خاتم در سطح كشور 
انتقال آب از درياست. اواضافه كرد: كشور هاي حاشيه 
خليج فارس بيش از ۳۰ ميليون ليتر آب در روز برداشت و 
شيرين مي كنند؛ در حالي كه سهم ما ۵۰۰ هزار ليتر است 
و استان هاي ما از كمبود آب رنج مي برند. محمد افزود: 
طرحي را پيش��نهاد داده ايم كه در سه فاز طرح انتقال 
آب از درياي عمان به ۱۷ استان كشور انجام شود، در فاز 
نخست انتقال آب به درياي عمان به ۳ استان شرقي كشور 
يعني سيستان و بلوچستان، خراسان جنوبي و رضوي را 
خواهيم داشت، اين طرح در صورت مساعدت و تضمين 
وزارت نيرو قابليت سرمايه گذاري و اجرا خواهد داشت. 

در مديريت هرچه را 
نمي فهميم، مي گوييم نمي شود
خراسانرضوي|رييس 
س��ازمان جهاد كشاورزي 
خراس��ان رض��وي گفت: 
م��ا هرچ��ه در مديري��ت 
نمي فهمي��م، مي گويي��م 
نمي ش��ود كه اين تعارض 
ما با نخبگان و دانش بنيان 
است. محمدرضا اوراني ديروز در همايش ملي تخصصي 
امنيت غذايي و رونق توليد كه در دانشكده كشاورزي 
دانشگاه فردوسي مش��هد برگزار ش��د، اظهار كرد: بر 
اساس سرش��ماري كشاورزي س��ال ۹۳، ما در استان 
۳۳۸ هزار بهره بردار و توليدكننده داريم. در استان يك 
ميليون هكتار سطح زير كشت با توليد ۸ ميليون  تن انواع 
محصولات زراعي، باغي و دامي داريم كه ۴۳ درصد ارزش 
افزوده  و اقتصاد كشاورزي در زيربخش محصولات باغي، 
۳۵ درصد در زيربخش محصولات دام و طيور و ۲۲ درصد 
در زيربخش محصولات زراعت استان است. اوراني با بيان 
اينكه در بخش كشاورزي علي رغم اينكه ۹۶ درصد توليد 
توسط بخش خصوصي بوده، مديريت بخش كشاورزي 
۱۰۰ درصد دولتي است، عنوان كرد: اگر بخواهيم امنيت 
غذايي تحقق پيدا  كند، بايد در ابتدا وظايف تصدي گري 
در بخش كشاورزي واگذار و وظايف حاكميتي از تهران 
به استان ها تفويض اختيار شود. حجم واردات نهاده هاي 
كشاورزي ما حدود يك ميليون  تن است كه همه را از بندر 

امام در بوشهر مي آوريم .

دولت به دنبال توسعه كشور از 
طريق درآمدهاي مالياتي باشد
ينده  خوزس�تان|نما
دزف��ول در مجل��س دهم 
معتق��د اس��ت: دول��ت 
سرمايه گذاري، بازدهي و 
درآمد مردم را افزايش دهد 
تا از مح��ل بودجه مالياتي 
در مسير توسعه كشور گام 
بردارد. به گزارش مهر، عباس پاپي زاده ديروز در آيين 
اختتاميه نمايشگاه دس��تاوردهاي پژوهشي شمال 
خوزستان اظهار كرد: تفاوت كشورهاي توسعه يافته 
با كشورهاي جهان سوم در پيشرفت علمي ناشي از 
پژوهش است. وي افزود: كشورهايي همچون آلمان 
و ژاپن كه از كش��ورهاي شكست خورده جنگ هاي 
جهاني بوده اند امروزه به قدرتمندترين كش��ورهاي 
اقتصادي دنيا تبديل شده اند كه دليل اين امر توجه 
اين كشورهاي توسعه يافته به تربيت نسل فرهيخته، 
منظم، داراي وج��دان كاري و آم��اده به خدمت در 
راه پيش��رفت و توسعه كش��ور بوده است. همين امر 
موجب شده تا ارزش افزوده در اين كشورها از ثروت 
كش��ورهايي كه داراي ثروت هاي طبيعي همچون 
نفت و معادن هستند بيش��تر باشد. او گفت: همين 
كشورهاي توسعه يافته نفت را از ايران به طور متوسط 
با قيمت ۵۰ دلار خريداري مي كنند سپس همين نفت 
را با استفاده از تكنولوژي به كالا تبديل كرده و با قيمت 

۲۵۰۰ دلار به ما مي فروشند. 

حل مشكل آب هاي سطحي اهواز 
تا ۲۴ ساعت آينده

خوزستان|شهردار اهواز 
گفت: آب اكثر مناطق اهواز 
تا ۲۴ س��اعت آينده تخليه 
مي ش��ود، ولي براي برخي 
مناطق مانند بهارستان به 
زمان بيشتري نياز داريم. به 
گزارش صداوسيما، موسي 
شاعري شهردار اهواز با بيان اينكه شهرستان اهواز در 
حال حاضر دو مشكل اساسي دارد، اظهار داشت: مشكل 
اول، فاضلاب هاي فرس��وده و مشكل دوم دفع آب هاي 
سطحي است. در زمينه فاضلاب شهري استاندار پيگير 
بودجه مورد نياز شركت آب و فاضلاب است تا با صدور 
مجوز برداشت از صندوق توسعه ملي بتواند زمينه را براي 
حل مشكل مذكور فراهم كند. شاعري گفت: حداقل 
زمان مورد نياز براي حل مشكل فاضلاب هاي شهري 
پنج سال است و در زمينه دفع آب هاي سطحي بايد به 
اين مساله توجه داشت كه اهواز از ابتدا شبكه دفع آب هاي 
سطحي نداشته و از گذشته هيچ فعاليتي در اين زمينه 
صورت نگرفته است. شهردار اهواز با بيان اينكه اكنون در 
حال تكميل مطالعات در زمينه حل مشكل دفع آب هاي 
سطحي هستيم، عنوان كرد: بعد از اين مرحله به مرحله 
طراحي راهكار مي رسيم و اين قول را مي دهم كه حتما 
اين مطالعات را در شهرداري به پايان مي رسانيم و بعد 
از اين مراحل نياز به پشتيباني شوراي شهر براي تامين 

بودجه مورد نظر داريم. 

پروژه هاي نيمه تمام كشور 
اولويت بندي مي شوند

قزوين|معاون هماهنگي، 
نظارت اقتصادي و زيربنايي 
مع��اون اول رييس جمهور 
گفت: پروژه هاي نيمه تمام 
به قدري زياد است كه بايد 
اولويت بندي و طبقه بندي 
ش��وند تا زودتر ب��ه نتيجه 
برسند. سعيد شيركوند در گفت وگو با ايلنا در پاسخ به 
اين سئوال كه دولت چه برنامه اي براي پروژه هاي نيمه 
كاره و جديد دارد، اظهار كرد: به طور كلي، دولت به آغاز 
پروژه جديد معتقد نيست و پروژه هاي نيمه تمام به قدري 
زياد اس��ت كه بايد اولويت بندي و طبقه بندي شوند تا 
زودتر به نتيجه برسند. وي افزود: با پيمانكاران پروژه هاي 
مهم حتي با پيمانكاران قرارگاه خاتم الانبيا اعلام شده تا 
پروژه ها را طبق اولويت بندي به پيش ببرند به عنوان نمونه 
اگر پيشرفت فيزيكي پروژه ۳۰ درصد و پروژه ديگري ۸۵ 
درصد باشد، توان خود را روي پروژه اي با پيشرفت بالاتر 
بگذارند تا تكميل شود و دستاورد پروژه ها را مردم بهتر 
بتوانند مشاهده و لمس كنند. او در خصوص وضعيت تورم 
در سال آينده توضيح داد: شرايط كشور به گونه اي است 
كه فقط مي توانيم بگويي��م، تلاش دولت مهار افزايش 
قيمت ها در تمام زمينه ها است. برخي از افزايش قيمت ها 
به طور طبيعي زماني كه گفته مي شود، تورم وجود دارد 
رخ خواه��د داد اما اميدواريم به ه��رج و مرج قيمت ها، 
گران فروشي ها، بي نظمي ها و بي انضباطي ها منجر نشود.
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همراه اول حامي چهارمين 
يلداي كارآفرينان استارت آپي

چهارمين همايش يلداي كارآفرينان استارت آپي با 
حمايت ويژه همراه اول برگزار مي ش��ود. به گزارش 
»تع��ادل« از اداره كل ارتباطات ش��ركت ارتباطات 
س��يار ايران، چهارمين همايش يلداي كارآفرينان 
استارت آپي كش��ور امروز چهارش��نبه ۲۷ آذرماه 
با حض��ور مديران اس��تارت آپ هاي ب��زرگ ايران، 
مدي��ران صندوق هاي جس��ورانه اي��ران، مديران 
شتاب دهنده هاي مطرح و فعالان استارت آپي و دانش 
بنيان در تالار بزرگ وزارت كشور برگزار مي شود. در 
اين همايش كه با حمايت همراه اول به عنوان يكي از 
بزرگ ترين حاميان فعالان استارت آپي كشور برگزار 
مي شود، تعدادي از مديران و فعالان استارت آپي در 
قالب سخنراني و پنل تجربيات خود در اين زمينه را 
به اشتراك مي گذارند. همراه اول به عنوان بزرگ ترين 
اپراتور تلفن همراه و ركوردار سرعت اينترنت همراه در 
ايران، اخيراً با تأسيس شركت »حركت اول« گام هاي 
بلندي جهت سرمايه گذاري و حمايت از شركت هاي 
دانش بنيان و استارت آپي برداشته است.چهارمين 
همايش يلداي كارآفرينان استارت آپي از ساعت ۱۴ 
تا ۲۲ روز چهارشنبه ۲۷ آذرماه در تالار بزرگ وزارت 

كشور برگزار مي شود.

اخبارشهرستانها

جشن »شب يلدا« با محوريت 
گردشگري غذا برگزار مي شود

اردبيل|مديركل ميراث فرهنگي اردبيل از برگزاري 
جشن شب يلدا با محوريت گردشگري غذا در استان 
خبر داد. نادر فلاحي با بيان اين مطلب افزود: جشن 
شب يلدا امسال در شهرستان هاي اردبيل، خلخال، 
كوثر، مشكين ش��هر، نير، گرمي، بيله سوار برگزار 
خواهد شد. وي با اشاره به اينكه اين برنامه ها با محوريت 
گردش��گري غذا برگزار مي شود، گفت: جشن شب 
يلدا در ش��هر اردبيل ويژه بانوان و در نگارخانه ش��اه 
اسماعيل صفوي جمعه ۲۹ آذر برگزار خواهد شد. 
مديركل ميراث فرهنگي اردبيل افزود: يلدا به عنوان 
مراسمي سنتي و آييني نمادي از فرهنگ غني مردم 
ما است كه با محوريت خانواده برگزار مي شود كه در 
اين برنامه ها بر اهميت آن تاكيد خواهد شد. فلاحي 
اضافه كرد: برنامه هاي متنوعي از جمله سفره آرايي، 
برپايي كرس��ي، قصه گويي و يلدا در ادبيات تركي و 
فارسي از جمله آيتم هاي اين برنامه خواهد بود. در اين 
برنامه همچنين ثبت نام رايگان دوره هاي سفره آرايي 
جهت معرفي قابليت هاي گردشگري غذا در استان 

انجام خواهد گرفت.

احتكار در بخش فرآورده هاي 
نفتي به صفر رسيده است

كرمانش�اه|معاون فرماندار اسدآباد با بيان اينكه 
ثبت سامانه شدن انبارها از هر گونه احتكار و تخلف 
جلوگيري مي كند، گفت: در حال حاضر با توجه به 
سامانه اي كه پخش فرآورده هاي نفتي دارد، تخلف و 
هر گونه احتكار در بخش فرآورده هاي نفتي به صفر 
رسيده است. حمزه عبدكوند ديروز در جلسه سامانه 
پايش انبارهاي سطح شهرستان اسدآباد با بيان اينكه 
اين سامانه تنها محدود به انبارها نيست و شناسايي 
س��اير انبارها و ثبت آنها در سامانه پايش ادامه دارد، 
افزود: اين س��امانه علاوه بر انباره��ا همه واحدهاي 
مختلف چون سردخانه ها، كش��تارگاه، دامپروري، 
عمده فروشان، مراكز كشت و كار، مزارع، بنكداران، 
انبارهاي نفت��ي و انبارهاي عمومي س��طح بازار را 
دربرمي گيرد كه در اين راستا بايد با اداره صمت در 
رابطه با ثبت سامانه شدن واحدها هماهنگ باشند. 
وي با تأكيد ب��ر ضرورت ثبت اطلاع��ات انبارها در 
سامانه پايش خاطرنشان كرد: در حال حاضر تيرآهن، 
ميلگرد، ماكاراني، عدس، لوبيا، انواع سس و رب گوجه 
فرنگي، سيب زميني، ادويه جات، سيمان، دستمال 
كاغذي، برن��ج، جو، گندم، ذرت، ش��كرخام، روغن 
حيواني و جامد، گوسفند زنده، باتري خودرو، انواع 
گوشت، سيگار، كودشيميايي، قند و لوازم خانگي از 
موارد و اقلامي است كه در شهرستان وجود داشته و 

با شناسايي اين نوع از انبارها بايد ثبت سامانه شوند.

علت  مرگ ۴ زن در بيمارستان 
امام)ره( اهواز اعلام شد

اهواز|معاون كل وزارت بهداشت، علت مرگ ۴زن 
در بخش  آي سي يو بيمارستان امام خميني)ره( اهواز 
را تشريح كرد. به گزارش باشگاه خبرنگاران، ايرج 
حريرچي ديروز در جمع خبرنگاران با اشاره به فوت 
۴ بيمار زن در بيمارس��تان امام خميني)ره( اهواز، 
اظهارداش��ت: از اين ۴ بيمار، ۳ نفر آنها قبل از بروز 
واقعه دچار ايست قلبي تنفسي شده بودند و يكي 
از آنها خانم ۸۶ ساله اي بود كه سكته وسيع تحتاني 
قلب داشت كه اقدامات قابل  توجهي براي آنها انجام  
ش��ده بود. معاون كل وزارت بهداشت ادامه داد: در 
لحظاتي كه بارندگي ش��ديد بود يك  فاز از برق سه 
فاز بيمارستان قطع و در پي آن يكي از دستگاه هاي 
ذخيره برق و UPS بيمارس��تان در آن بخش دچار 
مشكل شد. به سبب اينكه دستگاه هاي ذخيره برق 
ديگر نيز مي توانند به ميزان محدودي كمك كنند، 
۴ نفر دچار حادثه شدند و فوت كردند كه به خانواده 

آنها تسليت مي گوييم.

چهرههاياستاني
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گزارش »تعادل« از اما و اگرهاي آب گرفتگي اهواز در گفت وگو با نماينده اين شهر در مجلس 

اهواز قرباني بي پولي و كمبود اعتبار

نياز به 100 سال  زمان براي رفع شكاف جنسيتي در جهان

ريحانه جاويدي|
شروع پاييز براي مردم اهواز به ويژه ساكنان منطقه 
محروم كوت عبدالله، مساوي است با جولان فاضلاب 
در كوچه و پس كوچه ها و خانه هايشان، بوي فاضلاب 
در اين مناطق مي پيچد و زندگي را مختل مي كند. با 
اين حال مسوولان شهر اهواز همچنان به پاسكاري 
مسووليت خود در قبال سر و سامان دادن به وضعيت 
اهواز ادامه مي دهند. شهرداري، اداره آب و فاضلاب 
را مقص��ر مي داند، اين اداره دول��ت را و نمايندگان 
مردم اهواز در مجلس ش��وراي اس��لامي همه را اما 
در ميان اين پاس��كاري هاي ميان س��ازماني آنچه 
فراموش مي شود وضع اهواز و مردمش است كه خانه 

و زندگيشان را آب مي برد.
هنوز خسارت هاي سيل نوروز امسال در خوزستان 
جبران نش��ده و خانه هاي تخريب شده در اهواز به 
حالت اول درنيامده اس��ت كه بارندگ��ي باز هم به 
اين ش��هر خسارت زد. س��ه روز از شروع بارش هاي 
شديد در اين شهر مي گذرد، آب در خيابان ها جاري 
شده و اهواز را رها نمي كند، خانه هاي مردم به ويژه 
در مناطق محروم ش��هر در آب آغش��ته به فاضلاب 
فرورفته و عم��لا زندگي را در اه��واز به هرج و مرج 
كشيده است، اين شهر يا از آلودگي هوا رنج مي برد 
يا از تبعات بارندگي اما نه هيچ برنامه اي براي س��ر و 
سامان دادن به وضع آشفته زيرساخت هاي اين شهر 
از س��وي مس��وولان وجود دارد و نه بودجه و اعتبار 
ويژه اي براي اجراي طرح هاي عمراني تخصيص داده 
مي شود. اگرچه سال 96، طرح شبكه فاضلاب اهواز 
به تصويب هيات وزيران رسيد و قرار بود تا پايان سال 
99 به اتمام برسد اما 50 درصد مناطق شهر اهواز و 
شهرستان هاي آن به شبكه فاضلاب وصل نيست و 
به دليل تامين نشدن اعتبار، اين طرح از سال گذشته 

متوقف شده است.
 نكته قابل توجه آنكه مس��ير تردد آب و فاضلاب در 
20 درص��د از مناطقي كه به ش��بكه فاضلاب وصل 
هستند هم به دليل كوتاهي شهرداري اين شهر دچار 
گرفتگي و فرسودگي است اما روان آب منتظر تامين 
بودجه و اجراي طرح هاي عمراني و زيرس��اختي با 
س��رعت اندك نمي ماند و با ش��روع فصل بارش ها، 
رد خ��ود را بر تمام نقاط ش��هر و خانه هاي مردم به 

جا گذاشت.

     كشور از منابع خوزستان آباد شد اما خودش نه
بارندگي در خوزستان از دوشنبه شروع شد، با وجود 
آنكه هواشناسي از چندي قبل هش��دار داده بود و با 
وجود اعلام آماده باش به دس��تگاه هاي مختلف ولي 

آبگرفتگي هاي شديد شهر و خانه هاي مردم را قلمرو 
خود كرد چرا كه اعلام آماده باش دستگاه هاي امدادي 
هم نمي تواند مانع حركن جريان آب باشد زماني كه 
زيرساخت هاي يك شهر براي تخليه روان آب آماده 
نباشد. علي س��اري، نماينده مردم اهواز در مجلس 
شوراي اس��لامي و عضو كميسيون اجتماعي درباره 
علت آب گرفتگي در اين ش��هر به »تع��ادل« گفت: 
آنچه كه در بارندگي در اخير سبب آب گرفتگي اهواز 
و شهرستان هاي اطراف آن شد در واقع اين است كه 
اين شهر فاقد سيس��تم جمع آوري آب  هاي سطحي 
اس��ت در نتيجه به دنبال بارش باران آب راهي براي 
تخليه ندارد يا بايد به زمين نفوذ كند يا از طريق شبكه 
فاصلاب تخليه شود ، اما تنها 55 درصد شهر اهواز به 
شبكه فاضلاب وصل است و باقي مناطق دسترسي به 
شبكه فاضلاب ندارند. از 55 درصدي هم كه سيستم 
فاضلاب دارند، نزديك به 20 درصد مس��يرها دچار 
آب گرفتگي و فرسودگي هستند كه جوابگوي ميزان 

انتقال آب سطحي نيست. 
او افزود: متولي ساماندگي به اين وضع در وهله نخست 
شهرداري اهواز است كه در سال هاي گذشته نداشتن 
بودجه را بهانه كوتاهي خود مي كردند و حالا معتقدند 
اصلا به ما ارتباطي ندارد. شهردار قديمي نبود بودجه 
را بهانه كرده ش��هردار جديد اين مش��كل را از طرف 
فاضلاب مي داند، اين موضوع بايد از طرف دولت مورد 
بررسي قرار بگيرد و دولت بايد به خوزستان و مشكلات 
آن توجه كند چرا كه اين شهر جزئي از ايران است در 
مورد تامين اعتبار آن نبايد كوتاهي كند سلامتي مردم 
اين شهر زير مديريت نادرست شهردار در خطر است.

اين وضعيت در حالي است كه پروژه شبكه فاضلاب 
اهواز در نيم س��ال دوم س��ال 96، به تصويب هيات 
وزيران رسيد و بر اس��اس آن قرار بود تا سه سال بعد 
يعني تا پايان سال 99 خاتمه يابد اما اين طرح با وجود 
آنكه ش��روع شد اما مورد بي ميلي س��ازمان برنامه و 
بودجه قرار گرفته و اعتبار مورد نياز براي اجراي آن از 
سوي اين سازمان تخصيص داده نشد تا به دليل تامين 
نشدن اعتبار، پروژه متوقف شود تا جايي كه اكنون در 
منطقه كوت عبدالله كه از مناطق محروم اهواز است 
پيمانكار براي اجراي 40 متر از طرح بودجه نداشته و 

كار روي زمين باقي مانده است.
مسوولان سازمان برنامه معتقدند اعتبار در نظر گرفته 
شده براي اجراي شبكه فاضلاب اهواز زياد است بله 
اين اظهارنظر نادرست نيس��ت چرا كه براي اجراي 
كلكتور مربوط به ش��رق اهواز رقم��ي معادل 470 
ميليارد تومان اعتبار لازم اس��ت اما مسوولان توجه 
كنند ك��ه اين آمار و ارقام در مقابل پولي كه اس��تان 

خوزس��تان به دولت تحويل مي دهد،  چيزي نيست، 
همه كش��ور از منابع نفت و گاز اين استان آباد شده 
اما خودش هر روز بدتر مي شود تا جايي كه اكنون از 
غرب تا شرق از شمال تا جنوب اهواز خانه هاي مردم 

در آب فرورفته است.
س��اري با تاكيد بر اينكه نقدينگي تم��ام طرح هاي 
زيرساختي اين استان را به حالت تعليق درآورده است 
بيان كرد: كمبود بودجه در حالي اس��ت كه آخرين 
برآوردها حكايت از آن دارد كه از بودجه 7 ماه اول سال 
98، بيش از 60 درصد آن به خزانه بازگردانده شده و 
از 40 درصد بودجه دريافتي هم بخش كوچكي از آن 
نقد بود كه آن هم ص��رف پرداخت حقوق كارمندان 

شده است. 

      آب گرفتگي اخير با سيل نوروزي تفاوت دارد
نماينده مردم اهواز در مجلس معتقد اس��ت س��يلي 
كه در نوروز امسال در اس��تان خوزستان جاري شد 
با آب گرفتگي اخير تفاوت دارد. او درباره اين موضوع 
بيان كرد: در س��يل نوروزي آب جمع شده در پشت 
سد به دليل اينكه به موقع تخليه نشده بود، در شهر 

جاري ش��د، در واقع اگر درياچه سد را به موقع خالي 
مي كردند ما در خوزستان اصلا سيلي نداشتيم. تا اين 
لحظه هم آب پشت سد شرايط آمادگي نسبي براي 
ادامه بارندگي هاي پاييزي را دارد اگرچه اقدامات در 
سيل بندها با تاخير شروع شد اما همچنان ادامه داشته 
و نگراني از بابت جاري شدن سيل از اين ناحيه با ادامه 
بارش ها وجود ندارد اما آنچه در اين روزها ش��اهدش 
هستيم جريان آب در شهر به دليل نداشتن سيستم 
دفع آب سطحي اس��ت اما بايد توجه كرد آبي كه به 
دليل نداش��تن زيرساخت در سطح شهر جاري شده 
و به فاضلاب آغشته اس��ت قابليت تصفيه و استفاده 
مجدد دارد كه متاس��فانه هدر مي رود. اين در حالي 
اس��ت كه مردم منطقه كوت عب��دالله اهواز به لحاظ 
امكانات شهري و بهداشتي در پايين ترين سطح رفاه 
هستند، در حوزه آبرساني با روشن كردن پمپ خانگي 
مي توانند از آب آشاميدني برخوردار شوند آن هم آب 

بدون تصفيه درست در اختيار آنها قرار مي گيرد.
اظه��ارات نماينده م��ردم اهواز در حالي اس��ت كه 
اس��تاندار خوزس��تان هم از وضعيت امدادرساني ها 
انتقاد داشته و معتقد است كسي به كمك خوزستان 

نيامد. غلامرضا شريعتي، روز گذشته، در جلسه ستاد 
پيش��گيري، هماهنگي و فرماندهي پاسخ به بحران 
استان خوزس��تان درباره اين موضوع بيان كرد: 20 
درصد از كاري كه در سيل ابتداي سال انجام شد در 
بارندگي اخير انجام نشد و به شدت از برخي دستگاه ها 
گله مندم. پمپ هايي كه آماده است بايد روشن شود 
بع��د از اين بحران حتم��ا تيمي ب��راي بازديد از اين 
ايستگاه ها تشكيل خواهد شد اما در برخي ايستگاه ها 

گفته مي شود حتي دستگاه پمپاژ وجود ندارد.
او افزود: نيروي خدماتي به ميزان نياز مردم در شهر 
وجود نداشت، بايد دست به دست هم دهيم چرا كه 
اكنون كار از دست يك دس��تگاه خارج شده است و 
همگان بايد براي رفع اين مش��كلات به وجود آمده 
تلاش كنيم. اكنون بحث حسابرسي يا حساب كشي 
نيس��ت بلكه بايد ه��ر مديري ب��ا فعاليت هاي خود، 
خود را ثابت كنند.بايد در فرمانداري ها ستاد بحران 
تشكيل ش��ود و شهرداري ها نيز تا رفع اين بحران در 
كنار آنها تلاش كنند. مديران كل بايد در بحران ها در 
استان حضور داشته باش��ند و خود حوزه كاري خود 

را مديريت كنند.

مديركل امور بين الملل معاونت ام��ور زنان و خانواده 
رياست جمهوري با اس��تناد بر آخرين گزارش مجمع 
جهان��ي اقتص��اد س��ال 2020 درخصوص ش��كاف 
جنسيتي بيان كرد: ۱00 سال زمان نياز است تا شكاف 
جنسيتي در س��طح جهاني رفع شود كه اين زمان در 
حوزه آموزشي به ۱2 سال، در حوزه سياست به 95 سال 
و در حوزه اقتصاد به 257 سال زمان براي رفع شكاف 

جنسيتي نياز دارد.
فلاحتي اظهار كرد: گزارش مجمع جهاني اقتصاد سال 
2020 در چهار حوزه دستاوردهاي آموزشي، بهداشت 
و سلامت، مشاركت اقتصادي و فرصت هاي اقتصادي و 

توانمندسازي سياسي دسته بندي مي شود.
او ب��ا بيان اينكه بر اس��اس آخرين گ��زارش مجمع 
جهاني اقتصاد، جهان همچنان در نابرابري به س��ر 
مي برد گفت: بيشترين نابرابري در حوزه مشاركت 
سياس��ي مشاهده مي ش��ود، به طوري كه در سطح 
جهان��ي در حوزه مش��اركت سياس��ي 75 درصد و 
در حوزه مش��اركت اقتصادي نيز 42 درصد شكاف 
وجود دارد. بنابر اظه��ارات مديركل امور بين الملل 
معاونت امور زنان و خانواده رياست جمهوري، از سال 
2006 تاكنون در حوزه اقتصاد 58 درصد و در حوزه 
سياست 25 درصد شكاف جنسيتي در سطح جهاني 

رفع شده است و اين آمارها نشان دهنده آن است كه 
در اين حوزه ها بايد منتظر تحولات اساسي باشيم تا 
كشورها بتوانند براي رفع شكاف جنسيتي پيشرفت 
بالايي تجربه كنند. اين درحالي اس��ت كه در حوزه 
آموزشي 96 درصد شكاف رفع شده و تنها 4 درصد 

تا برابري جنس��يتي باقي مانده است. همچنين در 
حوزه سلامت نيز 97 درصد شكاف رفع شده است.

    100 سال فاصله تا رفع شكاف جنسيتي 
به گفته فلاحتي، در مجموع ۱00 سال زمان نياز است 

تا شكاف جنسيتي در س��طح جهاني رفع شود كه به 
تفكيك حوزه اي، در حوزه آموزش به ۱2 سال، در حوزه 
سياست به 95 سال و در حوزه اقتصاد به 257 سال زمان 
براي رفع شكاف جنس��يتي لازم است. مديركل امور 
بين الملل معاونت امور زنان و خانواده رياست جمهوري 
به ايسنا گفت: اما به طور كلي حوزه اقتصاد و سياست از 
نظر سهم امتياز در محاسبه شاخص شكاف جنسيتي 
امتياز بالاتري دارند كه دستاوردهاي كشورها در اين 
حوزه ها منجر به افزايش رتبه آنها مي شود و بالطبع در 
حوزه سلامت و دستاوردهاي آموزشي چندان امتياز 
خاصي در نظر گرفته نمي شود، زيرا پيش بيني ها حاكي 
از آن است كه تا دهه آينده شكاف جنسيتي در حوزه 

سلامت و آموزش رفع مي شود.
او يادآور ش��د: مجمع جهاني اقتصاد سال هاست كه 
هشدار داده در حوزه اقتصاد شكاف جدي وجود دارد؛ 
به رغ��م اينكه انتظار مي رفت زن��ان در انقلاب چهارم 
صنعتي و با توسعه فناوري اطلاعات و ارتباطات كه از 
نظر جنس��يتي حوزه خنثي است، امكان رشد داشته 
باشند، اما مي بينيم كه همچنان زنان موفق نبودند در 
اين بخش از اقتصاد هم حضور پررنگي داشته باشد، لذا 
پيش بيني مي شود كه همچنان اين شكاف عميق در 

حوزه اقتصاد وجود داشته باشد.

وي در ادامه درباره وضعيت شكاف جنسيتي در ايران 
گفت: امسال ۱5۳ كشور در اين گزارش مورد بررسي 
قرار گرفتند كه در اين ميان اي��ران در رتبه ۱48 قرار 
گرفته اس��ت. از ميان ۱5۳ كش��ور، اي��ران در حوزه 
مشاركت اقتصادي رتبه ۱47 در حوزه دستاوردهاي 
آموزش��ي رتبه ۱۱8 در حوزه سلامت و بهداشت رتبه 
۱۳0 و در حوزه مشاركت سياسي رتبه ۱45 را به خود 

اختصاص داده است.
 فلاحتي تاكيد كرد: بيشترين مساله ايران در شكاف 
جنسيتي در حوزه اقتصاد و سياست مشاهده مي شود. 
معاونت امور زنان و خانواده رياست جمهوري در دولت 
يازدهم و دوازدهم تمركز جدي روي مشاركت اقتصادي 
زنان داش��ته است، زيرا جمعيت زنان حاضر در بخش 
اقتصاد غير رسمي نسبت به اقتصاد رسمي بسيار بيشتر 
است زيرا آنها به دليل ميزان بالا بودن ماليات و بالا بودن 
هزينه بيمه كردن شاغلان به حوزه اقتصاد غير رسمي 
علاقه بيش��تري دارند. از س��وي ديگر نيز شيوه هاي 
آمار گيري و گزارش گيري در حوزه مشاركت اقتصادي 
نيازمند بررسي مجددي است كه در اين زمينه معاونت، 
كميته مشتركي ميان وزارت كار، معاونت زنان و مركز 
آمار تشكيل داده اس��ت تا تمام شاخص هاي اشتغال 

مورد بازنگري جدي قرار گيرد.
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نابودي حدود ۲0 هكتار
از اراضي ني

مديركل محيط زيس��ت سيس��تان و بلوچستان 
از ناب��ودي ح��دود 20 هكت��ار از اراضي ن��ي بر اثر 
آتش سوزي تالاب هامون خبر داد. وحيد پورمردان 
درباره آتش س��وزي تالاب هامون، گفت: در بعد از 
ظهر 25 آذر ماه اين تالاب آتش گرفت و آتش سوزي 
در اطراف منطقه پورخواجه اتفاق افتاد. با كارشناسي 
آتش سوزي مش��خص شد كه آتش با اقدام عمدي 
 آغاز شده است. نيروهاي حفاظت از محيط زيست، 
سازمان منابع طبيعي، آتش نشاني و فرمانداري در 
منطقه حضور پيدا كردند و آتش مهار ش��د.  او در 
ادامه گفت: ساعت ۱0 روز بعد يعني ديروز، مطلع 
مي شويم، دوباره نيزار به آتش كشيده شده است. 
بنده از ديروز ظهر كه در زابل مستقر شدم، به كمك 
س��ازمان هاي ديگر از نزديك مهار آتش را كنترل 
مي كرديم اما آتش سوزي دوم به دليل اينكه از سه 
مختصات شروع شده بود، فراگير بود و توانايي كنترل 
آن را نداشتيم. تا ساعت 5 بعد از ظهر 90 درصد آتش 
كنترل ش��د، تا اينكه باران هم شروع شد و به ياري 
باران آتش به كل خاموش شد. پورمردان در ارتباط 
با خسارات وارد شده به تالاب بيان كرد: هنوز از حجم 
آتش برآورد دقيقي به دست نيامده است، اما طبق 
مشاهدات حدود 20 هكتار از اراضي ني را از دست 
داده ايم.  او با تاكيد بر دشوار بودن فرونشاندن آتش 
در مناطق باتلاقي به ايلنا گفت: سختي كار خاموش 
كردن آتش در تالاب هامون به اين خاطر است كه 
كف و بستر تالاب آب است و شرايط باتلاقي است 
و ني ها از قسمت بالا مي سوزند، بنابراين دسترسي 
ما به مركز آتش بسيار سخت بود. ما ماشين آلاتي 
داشتيم كه در باتلاق گير افتاده و به گل نشستند. 
به اين دليل ما نتوانس��تيم ماشين آلات ديگر را به 
نزديك آتش ببريم.  مديركل محيط زيست سيستان 
و بلوچس��تان، در ارتباط با علت آتش سوزي گفت: 
خوش بختانه آتش خاموش شد اما ما هر ساله اين 

آتش سوزي را در تالاب هامون مشاهده مي كنيم.

كاسب كاري با مجوز مدارس 
غيردولتي

رييس سازمان مدارس و مراكز غيردولتي وزارت 
آموزش و پرورش با بيان اينكه مش��كلي كه ما در 
حال حاضر داريم مشكل مدارس مسوولان نيست 
بلكه چالش جدي آنجاست كه برخي مجوز خود 
را اج��اره مي دهند و مي خواهند كار تجاري كنند 
گفت: از حدود 40 تا 50 مدرسه متخلف در سال 
جاري هيچ كدام مربوط به مسوولان نبود. مجتبي 
زيني وند درب��اره نظارت بر م��دارس غيردولتي 
منتسب به مسوولان و ش��خصيت هاي سياسي 
اظهار كرد: مش��كلي كه ما در ح��ال حاضر داريم 
مشكل مدارس مسوولان نيست بلكه چالش جدي 
آنجاست كه برخي مجوز خود را اجاره مي دهند و 
مي خواهند كار تجاري بكنن��د. او افزود: از حدود 
40 تا 50 مدرس��ه متخلف در س��ال جاري هيچ 
كدام مربوط به مس��وولان نبود. رييس س��ازمان 
مدارس و مراكز غيردولتي وزارت آموزش و پرورش 
درباره روند برخورد با متخلفان در ايام ثبت نام به 
ايسنا گفت: روزانه در ش��وراي نظارت مركزي به 
پرونده هايي رسيدگي مي كنيم كه شوراي نظارت 
استان به آن حكم داده است. معمولا در هر جلسه 
بدون اس��تثنا يكي دو مورد لغو مجوز، توبيخ و لغو 
مدير داريم. زيني وند در پاس��خ به اينكه با توجه 
به مش��كلات اقتصادي و گراني هاي��ي كه به ويژه 
در حوزه مس��كن و اجاره بها اتفاق افتاده است؛ در 
خواست بازنگري در شهريه امسال مدارس از سوي 
موسسان داشته ايد؟ گفت: مدارس به هيچ عنوان 
حق افزايش شهريه ندارند، زيرا توان مردم بيش از 
اين نيست. او ادامه داد: براي همين شهريه اي كه 
اكنون در قالب الگو اعلام شده است نيز 95 درصد 
اولياء با سختي هايي مواجهند. پنج درصد مدارس 
خاص هستند كه چندان براي اولياء مهم نيست 
شهريه 2 ميليوني چهار ميليون بشود و تعدادشان 
محدود است. همين مدارس هم تخلف مي كنند 
كه ما با آنها برخورد مي كنيم اما مابقي نه تقاضاي 
افزايش شهريه داشتند و نه ما اجازه افزايش شهريه 
داديم. ضمن آنكه بخش زيادي از شهريه ها تبديل 
به قسط ش��ده زيرا اوليا توان پرداخت شهريه را به 

صورت يكجا ندارند.

واكنش وزير علوم به مرگ 
مشكوك دانشجويان در اهواز

وزير علوم، تحقيقات و فناوري به مرگ مشكوك 
دانش��جويان در اهواز واكنش نشان داد. منصور 
غلامي درباره مرگ هاي مشكوك دانشجويان در 
اهواز به ايلنا گفت: براي پيگيري از همكارانمان 
در خوزستان خواستيم، س��وابق تحصيلي اين 
دانشجويان را در حيطه مسائل شخصي خاص 
يا مس��ائلي كه عمدت��ا مربوط به دوستانش��ان 
بوده اس��ت را مورد بررسي قرار دهند، تا ببينيم 
مساله اي كه موجب نگراني و ناراحتي شده، چه 
بوده است.  وزير علوم بيان كرد: برخي دانشجويان 
گاهي اوق��ات اقدام به خودكش��ي مي كنند كه 
خوش بختانه اتفاقي براي آنها نمي افتد و تعداد 
خيلي كمي خودكش��ي منجر به فوت بوده، اما 
موارد پيش آمده در اي��ن چند روز نگران كننده 
بوده است. او درباره شائبه هاي قتل دانشجويان 
دانشگاه شهيد چمران اهواز اظهار كرد: صحت 
اين موضوع هنوز مش��خص نشده است، چرا كه 
دانشجو ساعت ۱۱ شب شخصا خوابگاه را ترك 
كرده و ديگر بازنگش��ته و بررسي مسائل جنايي 
به عهده پليس اس��ت. وزير علوم در پاسخ به اين 
سوال كه آيا ممكن است مرگ اين دانشجويان به 
حوادث و درگيري هاي اخير اهواز مربوط باشد؟ 
گفت: خير، اين مساله و فوت دانشجويان ارتباطي 

با ناآرامي هاي اهواز ندارد.

كاهش انتقال ايدز از طريق اعتياد تزريقي آغاز درجه بندي جديد بيمارستان ها 
مديركل دفتر نظارت و اعتباربخشي وزارت بهداشت ضمن 
اعلام اجراي اعتباربخش��ي بيمارستان ها، در عين حال از 
تدوين سنجه هاي اعتباربخشي براي مراكز جراحي محدود 
نيز خبر داد و گفت: سنجه هاي اعتباربخشي مراكز جراحي 
محدود براي اولين بار در كشور تدوين و ابلاغ شد. عليرضا 
عس��گري از تدوين و ابلاغ سنجه هاي اعتباربخشي براي 
مراكز جراحي محدود براي اولين بار در كش��ور خبر داد و 
گفت: پيش از اين فقط بيمارستان ها مورد اعتبار بخشي 
قرار مي گرفتند، اما با توجه به اينكه مراكز جراحي محدود 
سهم قابل ملاحظه اي در درمان مردم دارند و از طرفي ارتقاء 
كيفيت كار در جراحي هاي محدود به صورت قابل توجهي 
با بخش عمده اي از سلامت و درمان مردم عجين شده و با 
وجود اينكه سنجه اي براي اعتباربخشي اين مراكز وجود 
نداشت، سند اعتباربخش��ي اين مراكز بر اساس الگوهاي 
بين المللي و چالش ها، نكات و استانداردهاي وزارت بهداشت 
تدوين شد. او با بيان اينكه در تدوين اين سنجه ها از جهات 
مختلف فني از انجمن هاي مرتبط كمك گرفته شد، افزود: 
در مجموع سنجه هاي اعتباربخشي مراكز جراحي محدود 
براي اولين بار در كشور تدوين و ابلاغ شد. عسگري با اشاره 
به آغاز اجراي نسل چهار اعتباربخشي بيمارستان ها كه در 
ابتداي سال جاري ابلاغ شده بود نيز گفت: به طور كلي در 
نسل چهارم اعتباربخشي بر بحث ايمني بيمار توجه زيادي 
داريم. بايد بپذيريم كه اگر بحث ايمني در درمان بيماران 
در مراكز درماني رعايت نشود، هم بيمار متحمل ضربات 

روحي و جسمي بسيار مي شود و هم ممكن است هزينه هاي 
سرسام آوري براي نظام سلامت ايجاد شود. بنابراين يكي از 
اصلي ترين موضوعات مورد تاكيدمان در اعتباربخشي نسل 
چهارم و در برنامه هاي نظارتي مان تضمين كيفيت خدمات با 
تاكيد بر ايمني بيمار است. در همين راستا سنجه هاي اعتبار 
بخشي نسل چهارم و نظام گزارش وقايع ناخواسته را تدوين، 
ابلاغ و اجرا كرديم. وي با بيان اينكه نظام وقايع ناخواسته را از 
دو سال گذشته با تحليل ريشه اي وقايع در بيمارستان هاي 
سراسر كش��ور اجرا كرديم، به ايسنا گفت: بر اين اساس به 
سمتي رفتيم كه مخاطراتي كه ممكن است در محيط هاي 
درماني به ويژه بيمارستان ها اعم از دولتي، خصوصي، عمومي 
غيردولتي و... براي بيماران به وجود ايد به حداقل برسد. يكي 
از تهديدهاي بيماران در تمام دنيا در مراكز درماني اشتباهاتي 
است كه ممكن است در حين درمان برايشان پيش آيد. در 
عين حال ممكن است انگيزه اي از سوي بيمارستان ها براي 
گزارش و حل اين اشتباهات وجود نداشته باشد؛ چراكه به 
هر حال اقرار به يك اشتباه است. عسگري ادامه داد: بر اين 
اساس از دو سال قبل بر اجراي نظام گزارش وقايع ناخواسته 
تاكيد كرديم و اين نظام وارد اعتبار بخشي شد و در عين حال 
در حوزه هاي نظارتي هم اين كار را پيگيري مي كنيم. بايد 
در نظارت هايمان هم به بحث ايمني بيمار توجه كنيم و در 
حال حاضر اين نظارت ها روي نحوه و كيفيت خدمت دهي 
و ايمني بيماران هم متمركز است. مديركل دفتر نظارت و 
اعتباربخشي وزارت بهداشت با بيان اينكه به طور كلي در 

نسل چهارم اعتباربخشي بيمارستان ها كليه بيمارستان ها 
اعم از خصوص��ي، دولتي، عمومي غيردولتي و... را كه بالغ 
بر ۱000 بيمارس��تان هس��تند، مورد اعتباربخشي قرار 
مي دهيم، گفت: اميدواريم نسل چهارم اعتباربخشي در 
سه ماهه اول سال آينده به طور كامل تمام و نتايج آن ارايه 
شود. در اين نسل از اعتباربخشي رتبه بندي بيمارستان ها 
هم شامل درجه هاي يك عالي، يك نمونه، يك، دو، سه و 
چهار است. او گفت: درجه بندي چهار درجه يك، دو، سه و 
چهار را براي بيمارستان ها در نظر گرفته ايم كه درجه يك 
خودش هم به درجه نمونه و عالي تقسيم مي شود. به طوري 
كه بيمارستان هايي كه موفق شوند سنجه هاي بيشتري را 
دريافت كنند مي توانند درجه نمونه و عالي را هم كسب كنند.  
عسگري پيش از اين هم در گفت وگو با ايسنا، اعلام كرده 
بود كه در نسخه جديد اعتباربخشي بحث ايمني بيماران 
ستاره دار شده و وزني تا دو برابر بيشتر براي اين سنجه ها در 
نظر گرفته  شده است. ويرايش چهارم اعتباربخشي به طور 
كلي داراي ٥١٤ سنجه بوده و شامل ٢١٤ سنجه سطح يك، 
٢١٤ سنجه سطح دو و ٨٦ سنجه سطح سه، در ١٩ محور 
و در قالب ١١٠ اس��تاندارد تعريف شده است. او همچنين 
درباره نتايج نسل سوم اعتباربخشي بيمارستان ها گفته بود: 
آخرين اعتباربخشي بيمارستان ها در سال ١٣٩٥ و در 880 
بيمارستان اعم از دولتي، خصوصي و عمومي غير دولتي 
انجام ش��د و براساس نتايج آن نزديك به ۱92 بيمارستان 

كشور درجه دو و سه هستند. 

معاون بهداشت وزارت بهداشت از طراحي مپينگي 
جهت شناسايي پاتوق هاي معتادان در سطح كشور 
خبر داد و گفت: اين مپينگ كمك مي كند به صورت 
هدفمند به سراغ افرادي كه در معرض خطر هستند 

برويم و آنها را شناسايي و درمان كنيم.
عليرضا رييسي در مراسم افتتاح مركز ملي مطالعات 
اعتياد گف��ت: در حوزه اي كه فعاليت مي كنيم بحث 
مواد مخدر يك پكيج است و در حوزه كاهش آسيب با 
يكديگر اتفاق مي افتد. با تصميم گيري هاي خوبي كه 
در سطح كشور انجام شد طي دهه گذشته شاهديم كه 
درصد معتادان تزريقي كاهش يافت. به همين نسبت 
انتقال اچ اي وي به افراد از بيش از 90 درصد از انتقال 

تزريقي به كمتر از 60 درصد رسيده است.
او ادامه داد: بپذيريم كه س��رنگ در اختيار افراد قرار 
دهيم؛ چراكه باعث شد هم اچ اي وي در حوزه اعتياد 
تزريقي و هم هپاتيت سي كاهش بايد. اگر اين كار را 
نمي كرديم همچنان اين وضعيت ادامه داشت. رييسي 
در ادامه بيان كرد: يكي از كارهايي كه بايد انجام شود 
بحث آموزش است. آموزش يكي از اركان اساسي در 
حوزه كاهش آس��يب است و در اين راستا اقدامي كه 
انجام شد از سال 9۳، يكهزار و 800 كارشناس سلامت 
روان در ش��بكه افتخارآميزي كه در كشور ماست به 
كار گرفته شد. معاون بهداشت وزارت بهداشت ادامه 
داد: ما در سراسر نقاط كشور شبكه اي داريم كه بسيار 

قوي عمل مي كند و در تمام نقاط كش��ور نماينده اي 
از حوزه بهداش��ت وجود دارد كه در حوزه پيشگيري 
و كاهش آسيب مي توان براساس آن اقدامات خوبي 
انج��ام داد. وي گفت: در حوزه درم��ان 9 هزار مركز 
كاهش آسيب داريم كه 7هزار مورد از آنها با مشاركت 
بخش خصوصي اس��ت. همچنين براي اولين بار در 
سطح منطقه ، مراكز كاهش آسيب را در نظام شبكه 
بهداش��ت و درمان خود ادغام مي كنيم كه به صورت 
پايلوت آغاز ش��ده اس��ت و در سيستان و بلوچستان 
۳۱ مركز راه اندازي شده كه اين مراكز كاهش آسيب 
و مراكز ترك اعتياد در حوزه ش��بكه با نظام كيس��ي 
ما ادغام ش��ده است. رييس��ي تاكيد كرد: همچنين 
بي��ش از ۱40 مركز گذري درمان اعتي��اد داريم كه 
خدمات رساني مي كنند. يكي از اقدامات فوق العاده 
كه به زودي رونمايي مي شود، مپينگي است تا همه 
پاتوق هاي معتادان در سطح كشور شناسايي شوند. 
اين مپينگ كمك مي كند به صورت هدفمند به سراغ 
افرادي كه در معرض خطر هس��تند بروي��م و آنها را 
شناس��ايي و درمان كنيم. او ادامه داد: براي اولين بار 
۱۳0 تيم سيار را به مراكز كيسي خود لينك كرديم 
كه به صورت سيار در پاتوق هاي پر خطر حضور يابند. 
وي افزود: به نظر با اقداماتي كه در حوزه كاهش آسيب 
و ترك اعتياد انجام مي شود، آينده خوبي در پيش رو 

داريم؛ البته مشكلاتي هم پيش  رو داريم.
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با گذشت يك سال و نيم از ابلاغ مصوبه، وزيرراه و شهرسازي مطرح كرد

احياي طرح نوسازي ناوگان جاده اي روي ميز دولت 
گروه راه و شهرسازي|

يك سال و نيم از ابلاغ مصوبه ش��وراي اقتصاد درباره 
»طرح جايگزيني و نوسازي ناوگان حمل و نقل درون 
شهري و برون شهري« مي گذرد و با وجود وعده هاي 
بسيار از سوي وزارت راه و شهرسازي و سازمان راهداري 
و حمل و نقل جاده اي مبني بر تسريع در اجراي آن، اما 
آن طور كه وزير راه و شهرسازي گفته، اين طرح مدتي 
مسكوت بوده است و حالا در پي آلودگي هاي مكرر هوا 
در شهرهاي مختلف كش��ور قرار است جان دوباره اي 
بگيرد و از س��وي دولت پيگيري شود تا شايد مرهمي 

شود بر درد آلودگي هوا.
اواخر خرداد سال گذشته بود كه مصوبه طرح نوسازي 
ناوگان از س��وي رييس سازمان برنامه و بودجه كشور 
ابلاغ ش��د و پس از صدور ابلاغيه در گام نخس��ت قرار 
شد، 183 هزار ۵۰۰ دستگاه انواع خودروهاي عمومي 
فرسوده برون شهري از طرح نوسازي ۲۰۲ هزار ناوگان 
فرسوده عمومي درون و برون شهري با اعتبار 1۰ ميليارد 

و ۶۶۶ ميليون دلاري نوسازي شود.
در آن زمان پيش بيني مي ش��د كه با توجه به تصويب 
اين طرح از سوي شوراي اقتصاد به همراه صدور ابلاغيه 
از جانب مع��اون اول رييس جمهوري به كليه بانك ها 
و ص��دور ابلاغيه از جانب بان��ك مركزي به بانك هاي 
عامل اين طرح با س��رعت بيشتري در دستور كار قرار 
مي گيرد، اما با گذشت زمان مشخص شد كه سازمان ها و 
ارگان هاي مسوول براي اجراي اين طرح چندان مصمم 
نيستند.براساس طرح نوس��ازي ناوگان عمومي بار و 
مسافر، قرار بود، مابه التفاوت صرفه جويي انجام گرفته 
در نوسازي خودرو از سوي وزارت نفت به ازاي اسقاط 
يك خودرو فرسوده و جايگزيني يك خودرو نو، محاسبه 

و پرداخت   شود.
در زماني كه بحث نوسازي ناوگان به اين شيوه سرزبان ها 
افتاد، رييس سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي 
كش��ور طي اظهاراتي در خصوص مكانيسم پرداخت 
حاصل از صرفه جويي گفت: پس از تحويل خودرو نو به 
خريدار، شركت ملي نفت ايران مكلف است در مقاطع 
۶ماهه پس ازآن، بسته به نوع خودرو، در سررسيدهاي 
بازپرداخت مبالغ ذكرشده در جداول محاسباتي، معادل 
صرفه جويي سوخت حاصله تا سقف كل مبلغ جدول 
مصوب، پس از تخصيص سازمان برنامه وبودجه كشور 
از محل سرجمع درآمد حاصل از صادرات مجموع نفت 
گاز يا كاهش واردات فرآورده هاي نفتي، از طريق بانك 
مركزي به حساب اعلامي از سوي خزانه داري كل كشور 

واريز كرده و به حساب بدهكار دولت منظور كند.

اما با وجود وعده و وعيد بسيار از سوي مسوولان ذيربط 
در اين زمين��ه حالا كه حدود يك س��ال و نيم از ابلاغ 
مصوبه نوسازي ناوگان حمل و نقل عمومي مي گذرد، 
وزير راه و شهرسازي از ضرورت توسعه و نوسازي ناوگان 
حمل ونقل جاده اي خبر مي دهد و مي گويد كه طرح 
نوسازي ناوگان حمل ونقل عمومي كه مدتي مسكوت 

مانده بود دوباره به جريان افتاده است.
به گزارش پايگاه خبري وزارت راه و شهرسازي، اسلامي 
مي افزاي��د: به ناوگاني نياز داريم ك��ه از لحاظ كيفي و 
راندمان از استاندارد قابل قبولي برخوردار باشد و رفاه 
راننده و ايمني مس��افر را تامين كند، از اين رو، بحث 
نوسازي كه بنا به دلايل گوناگوني در ركود قرار گرفته 
است را با رايزني ادامه مي دهيم تا چرخه نوسازي ناوگان 

را با خروج ناوگان فرسوده تكميل كنيم.
اس��لامي تاكيد مي كند: بايد كاهش مصرف انرژي و 
بهينه س��ازي آن براي حفظ محيط زيست در دستور 

كار قرار گيرد.

  مقابله با آلودگي هوا
او در پاس��خ به س��والي مبني بر اقدام��ات وزارت راه و 
شهرسازي براي مقابله با افزايش آلودگي هوا مي گويد: 
از س��رمايه آيندگان هزينه كرده ايم و نسل آينده را به 
مخاطره انداخته ايم، بنابراين وقت آن فرارس��يده كه 
به سمت مصرف بهينه سوخت و كاهش آلودگي هوا 

حركت كنيم تا كيفيت هوا به حد استاندارد برسد.
وزير راه و شهرسازي بيان مي كند: در حال توسعه شبكه 
ريلي هستيم و در نظر داريم خطوط پر ترافيك را برقي 
كنيم، همچنين بهينه سازي ناوگان عمومي جاده اي با 
اس��تاندارد يورو ۵ در دستور كار قرار دارد تا آلايندگي 

كمتري توليد شود.
اسلامي به عنوان رييس كميسيون زيربنايي، صنعت و 
محيط زيست دولت تاكيد مي كند: اجازه نمي دهم هيچ 
مصوبه اي كه براي محيط زيست مخاطره آميز باشد از 

اين كميسيون به دولت ارسال شود.
ناگفته نماند كه در طرح نوسازي ناوگان حمل و نقل 
عمومي براساس مصوبه ش��وراي اقتصاد كشور، اين 
طرح بايد از اوايل س��ال گذش��ته آغاز مي شد، ضمن 
 اينكه براس��اس اظهارات رييس جمه��وري در زمان 
آغاز دوره دوم رياست جمهوري، نوسازي ناوگان حمل 
و نقل عمومي و نوسازي بافت فرسوده دو اولويت اصلي 
دولت هستند اما با گذشت ۲ سال از شروع به كار اين 
دولت اقدام موثري درراس��تاي اي��ن دو برنامه انجام 

نشده است.

  انجام 10 ميليون تن ترانزيت دركشور
يكي ديگر از موضوعات بخش حمل و نقل كه وزيرراه و 
شهرسازي به آن اشاره مي كند، شركت ها و موسسات 
فعال در عرصه حمل ونقل است، اسلامي مي گويد: نظام 
نويني در جهت رقابتي كردن كسب و كار با استفاده از 
فناوري هاي روز و هوشمند سازي براي افزايش راندمان 
و  بهره وري نياز داريم ت��ا در بخش توليد رقابتي تر در 
اقتصاد بدرخشيم و س��رانه درآمدي كشور را افزايش 
دهيم.وزير راه و شهرسازي تصريح مي كند: اگر نتوانيم 
قدرت لجستيكي كشور را متحول كنيم و سهم خود را 
در ترانزيت به دست نياوريم، آيندگان ما را نمي بخشند، 
اكنون سالانه 1۰ ميليون تن ترانزيت در كشور انجام 
مي شود كه 8۰ درصد آن جاده اي و ۲۰ درصد آن ريلي 
اس��ت. در حالي كه ظرفيت ۵۰ ميليون تن ترانزيت را 

در اختيار داريم. 
اسلامي ادامه مي دهد: با ايجاد ظرفيت در شركت ها و 
موسسات و تعامل با همكاران منطقه اي اين حجم از بار 
ترانزيتي مي تواند توسط شركت هاي مقتدر جابه جا 

شود تا ما بتوانيم س��هم هاي از دست رفته را جبران و 
خواب  آنان كه آرزوي حذف ايران از جاده ابريش��م را 
در سر دارند، پريش��ان كنيم.او تاكيد مي كند: سامانه 
»سپهتن« در تمام اتوبوس ها نصب است، رفتار راننده را 
ثبت مي كند و جايگزين سيستم توخوگراف شده است، 
به كارگيري اين سامانه در ناوگان باري و با اولويت ناوگان 

حمل سوخت در دست اقدام قرار دارد.
وزيرراه و شهرس��ازي مي افزايد: در نظر داريم مردم با 
استفاده از اپليكيشن مربوطه بتوانند بار و مسافر خود 
در اتوبوس و كاميون را رصد كنند و آخرين اطلاعات 
مربوط به مكان و زمان رسيدن به مقصد و ساير موارد 
را به صورت برخط كس��ب كنند.اس��لامي با اشاره به 
رونمايي از نس��خه جديد سامانه س��پهتن مي گويد: 
نس��خه جديد 1۴1 كارآمدتر و دو س��ويه شده است، 
اكنون م��ردم مي توانند نكات مدنظر خود در س��طح 
جاده ها و ناوگان را ارسال كنند و آنها بتوانند به هنگام 
عكس العمل نشان دهند.او اظهار مي كند: برنامه ريزي 
كرده ايم سامانه سپهتن در ناوگان حمل و نقل بار نيز 

نصب ش��ود و تانكرهاي سوخت رسان بابت نصب اين 
سامانه در اولويت هستند.اسلامي اضافه مي كند: آنچه 
كه امروز مقدمات آن فراهم ش��ده ، اين است كه مردم 
بتوانند از طري��ق نرم افزاري كه روي تلفن همراه خود 
نصب مي كنند، كالا و مس��افر خود را رهگيري كنند؛ 
بدين ترتيب اين امكان فراهم مي ش��ود صاحب كالا، 
بار خود را                                         و خانواده مسافران، مسافر خود را                                         حين سفر 
رصد كند تا بداند در حال حاضر در كدام نقطه قرار دارد.

او ادامه مي دهد: همچنين سامانه 1۴1 مركز مديريت 
راه ها در قالب يك اپليكيشن موبايلي  قوي تر و كارآمدتر 
 و دو سويه شده است؛ قبلا اين سامانه يك سويه بود و 
فقط كاربر مي توانست از آن اطلاعات كسب كند، اما 
در سيستم به روزشده، آن كاربر مي تواند به اين سامانه 
اطلاعات نيز بدهد.وزير راه و شهرسازي بيان مي كند: 
به اين ترتيب اگر حادث��ه اي در جاده اي رخ داد، كاربر 
مي تواند اطلاعات را                                         به سامانه ir.141  ارسال كند و 
بدين ترتيب سازمان راهداري به سرعت در دستور كار 

رسيدگي قرار مي دهد.

مصايب جذب منابع مالي براي خريد واگن مترو
رييس ش��وراي اسلامي شهر تهران با اشاره به اينكه 
مي توان از فاينانس هزار ميليارد توماني براي تأمين 
واگن هاي مترو استفاده كرد، گفت: مشكل اينجاست 
كه 9 سازمان و دستگاه در مسير تبديل اين فاينانس 

به واگن دخيل هستند.
به گزارش فارس، محس��ن هاش��مي رييس شوراي 
اس��لامي ش��هر تهران در برنامه صبح بخير ايران در 
خصوص توس��عه حمل و نقل عمومي و به خصوص 
افزايش واگن هاي مترو ته��ران و ورود اتوبوس هاي 
جديد به ناوگان حمل و نقل عمومي گفت: 9 سازمان 
ب��راي آنك��ه فاينانس مرب��وط به تأمي��ن واگن ها و 

اتوبوس ها به نتيجه برسد مسووليت دارند.
او گفت: در بروكراسي موجود اولا بايد وزارت كشور و 
بخش معاونت عمراني دستورات لازم را بدهد بعد از 

آن شركت مترو بايد مشخصات مربوط به واگن ها را 
بر اساس مشخصات ايستگاه ها و خطوط مترو تعيين 
كند. پس از اين بايد مشخصات به سازندگان داخلي 
داده شود زيرا بايد ۵1 درصد از تجهيزات مترو توليد 

داخل باشد.
رييس شوراي اسلامي شهر تهران تصريح كرد: بعد از 
آن بايد به سراغ صندوق ذخيره ارزي برويم كه تأمين 
اعتبار آن را انجام دهد. در خان بعدي به بانك مركزي 
مي رسيم كه بايد مشكلات ارزي آن را حل كند و در 
مرحله بعدي بايد به سراغ س��ازمان برنامه و بودجه 
برويم ك��ه در تعامل با وزارت نف��ت اقدامات لازم را 
انجام دهد و حالا بعد از همه اينها بايد به سراغ سيستم 
بانكي برويم تا يك بانك عامل مسووليت فاينانس را 
قبول كند و پيش پرداخت توليد و واردات را بپردازد.

هاش��مي گفت: بعد از اينكه ت��ازه پيش پرداخت به 
ش��ركت هاي توليدي داده مي شود آنها بايد به بانك 
عامل تضميني براي اجراي كار بدهند.اين ها مراحل 
پيش رو براي تأمين واگن براي مترو تهران است كه 
به دليل برخي ناهماهنگي ها بين مسوولان و حتي 
مش��كلاتي كه وجود دارد نظير تحريم ها كارها كند 

پيش مي رود.
رييس شوراي اسلامي شهر تهران در پاسخ به اينكه 
آيا اين مسوولاني كه شما از آنها نام برديد تا به حال 
دور يك ميز جمع شده اند و در اين باره با هم صحبت 
مشترك كرده اند، گفت: بله، اين اتفاق افتاده است و 
به تازگي هم چنين جلسه اي برگزار شده است و البته 
اين نكته را هم بگويم كه عموما مسوولان رده يك اين 
سازمان ها دور هم جمع نمي شوند بلكه مديركل هاي 

خود را به اين جلسات مي فرس��تند.رييس شوراي 
اسلامي شهر تهران گفت: اخيرا از آقاي جهانگيري 
معاون اول رييس جمهور خواس��تيم تا جلسه ويژه 
ترتيب دهد تا همه اين افراد دور هم جمع شوند كه 
ايشان هم قبول كردند و جلسه پس از برگزاري هيات 
دولت و با حضور همه اين مسوولان برگزار شد و همه 
اين مسوولان هم در آن جلسه قول دادند كه اقدامات 

لازم را انجام دهند.
هاشمي گفت: مصوبه دولت براي تأمين اتوبوس در 
كل كش��ور به تعداد 19 هزار اتوبوس بود ولي امروز 
اين عدد به دليل نب��ود اعتبارات لازم به 3 هزار عدد 
براي تهران و 3 هزار عدد ديگر براي س��اير شهرهاي 

كشور رسيده است.
او گفت: اما باز هم س��ر همي��ن مصوبه باقي نماندند 

و چون پول ك��م آمده بود اين ع��دد را نصف كردند 
و تعداد اتوبوس هاي تهران به 1۵۰۰ عدد رس��يد و 
تعداد اتوبوس هاي سراسر كشور هم در 1۵۰۰ عدد 

متوقف شد.
رييس شوراي اسلامي شهر تهران گفت: نتيجه اين 
اقدام اين اس��ت كه ما در تهران بايد 9 هزار اتوبوس 
داشته باش��يم كه عمده آنها هم بايد برقي باشد در 
حالي كه ام��روز حدود ۶ هزار اتوبوس داريم كه عمر 
بيشتر آنها هم بين 8 تا 11 است و به سن فرسودگي 
رسيده اند و در نتيجه همين ها هم آلودگي مضاعف 

ايجاد مي كنند.
در مت��رو هم ما به هزار تا دو هزار واگن نياز داريم كه 
درمورد آن هم قول هايي داده اند براي تأمين اعتبارش 

اما هنوز قطعي نشده است.

اصرار شهرداري براي ساخت آپارتمان هاي 25 متري در پايتخت
عبدالرضا گلپايگاني، معاون شهرس��ازي و معماري 
ش��هرداري تهران با بيان اينكه براي ساخت مسكن 
اجتماعي در حال برداشتن موانع ساخت واحدهاي 
۲۵ تا ۴۰ متري هس��تيم، افزود: طبق ضوابط طرح 
تفصيلي حداقل مساحت براي ساخت 3۵ متر است 

كه آن را بايد به ۲۵ متر تقليل دهيم.
به گزارش »تعادل«، شهريور ماه سال جاري، شهردار 
تهران براساس پيشنهادي كه سازندگان مسكن براي 
ساخت واحدهاي مسكوني كوچك متراژ )3۰متري( 
به مديران ش��هري ارايه داده بودند، طرحي را تقديم 
هيات دولت كرد كه براس��اس آن ش��هرداري هاي 
كلان شهرها اقدام به ساخت واحدهاي كوچك براي 

تأمين مسكن كم درآمدها كنند.
پ��س از اراي��ه پيش��نهاد ش��هردار ته��ران، تدوين 
آيين نامه اي هم در وزارت كشور با همكاري شهرداري 
تهران در دس��تور كار قرار گرفت تا اين پيش��نهاد به 
صورت جدي مورد بررس��ي و تحلي��ل قرار گيرد كه 
اين موضوع نش��ان از اس��تقبال دولت براي ساخت 

واحدهاي كوچك متراژ در كلان شهرها دارد.
براساس طرح جامع مسكن الگوي مصرف براي خانوار 
با بعد جمعيتي متوسط در كلان شهرها 7۵ مترمربع 
و طبق نظر ش��وراي عالي شهرسازي و معماري، اين 
الگو 9۰ مترمربع اس��ت، ضمن اينكه براساس طرح 
تفصيلي تهران، ساخت واحدهاي مسكوني كمتر از 

۴۰ متر مربع هم ممنوع است.
افزايش قيمت مسكن طي س��ال هاي گذشته توان 
اقتصادي خانواره��اي ايراني و متقاضيان مصرفي را 
به ش��دت كاهش داده و همين موضوع يعني كاهش 
توان پذيري بخش تقاضا موجب شده است كه حجم 
معاملات واحدهاي مس��كوني كوچ��ك متراژ طي 
سال هاي گذشته نسبت به متوسط متراژها و بزرگ 
متراژها افزايش چشمگيري داشته باشد و متقاضيان 
مجبور به خريد و سكونت در واحدهاي كوچك باشند. 
در شرايطي كه قيمت خانه به شكل نجومي افزايش 

يافته و اكثر شهروندان قدرت خريد خود را از دست 
داده اند، به نظر مي رسد مسوولان به جاي برنامه ريزي 
براي حل مشكل به فكر راه ميان بر هستند و با ارايه 
پيش��نهاد س��اخت خانه هاي ۲۵ متري راهي پيش 
پاي شهروندان مي گذارند كه قطعا مورد پسند هيچ 
يك از متقاضيان خريد خانه نيست . به گفته برخي 
كارشناس��ان، محدودكردن حق انتخاب متقاضيان 
خريد خان��ه به قوط��ي كبريت ه��اي ۲۵ متري در 
درازمدت اثرات اجتماع��ي نامطلوبي در پي خواهد 
داشت كه در جامعه نمود پيدا مي كند. از سوي ديگر، 
خانه هاي ۲۵ متري با فرهنگ ايراني- اسلامي كه صله 
رحم در آن توصيه شده همخوان نيست و به گونه اي 
با زيادشدن اين خانه ها ارتباطات بين خانواده ها نيز 
كم كم كاهش مي يابد، زيرا جاي��ي براي پذيرايي از 
خانواده و دوستان و پذيرفتن مهمان در اين خانه ها 
وج��ود ندارد.با وج��ود اين، مس��وولان همچنان به 
ساخت خانه هاي ۲۵ متري اصرار دارند و روز گذشته 
عبدالرضا گلپايگاني معاون شهرس��ازي و معماري 

شهرداري تهران عنوان كرد كه اين موضوع نيازمند 
تصويب در كميسيون ماده ۵ است ضمن اينكه نقشه 
اين س��اختمان ها بايد به گونه اي طراحي ش��ود كه 

پاركينگ هم داشته باشد.
معاون شهرسازي و معماري شهرداري تهران در اين 
باره توضيح داد: ش��هردار تهران از ما طرحي را براي 
كمك به ساخت مس��كن اجتماعي خواست و ما نيز 
پيش��نهاد خانه هاي كوچك ان��دازه، در ابعاد ۲۵ تا 
۴۰ متر مربع را داديم و در حال برطرف كردن موانع 

اجراي آن هستيم.

  يك ضرورت نه يك انتخاب
او ب��ا بي��ان اينك��ه واحدهاي كوچ��ك مقياس يك 
ضرورت است و نه يك انتخاب، افزود: در شهر تهران 
سرمايه هاي كلاني به س��مت ركود رفته است و اگر 
س��رمايه را به س��مت جايي كه مصرف كننده توان 
خريد دارد، نبريم سرمايه هاي ملي را تلف كرده ايم. 
اكنون ۴۰۰ هزار آپارتمان با قيمت متوس��ط يك و 

نيم ميلياردي داريم كه خالي از سكنه هستند و يك 
سرمايه بزرگي خالي مانده است. 

او با بيان اينكه آپارتمان هاي كوچك اندازه تنها براي 
فقرا و افراد كم درآمد نيس��ت، گفت: در بازار تهران 
صدها هزار نفر كار مي كنند و آيا نبايد براي اين افراد 
مسكن تهيه كنيم يا دانش��گاه هاي زيادي در تهران 
وجود دارد و آيا همه اين دانشجويان بايد در خوابگاه 

زندگي كنند و نبايد به فكر مسكن آنها باشيم.
معاون شهرسازي و معماري شهرداري تهران با بيان 
اينكه اين راه حل به وزارت كش��ور ارسال شده گفت: 
قرار نيست شهرداري تهران اين خانه ها را بسازد، اما 
در راس��تاي تس��هيل گري حتما به نهادهاي متولي 

كمك مي كند.
او درب��اره پاركينگ خانه هاي كوچ��ك مقياس كه 
ش��هرداري پيش��نهاد آن را داده اس��ت، اظهار كرد: 
دقت داشته باشيد ش��هرداري تهران اين خانه ها را 
نمي سازد، بلكه تسهيلاتي به سازندگان ارايه مي كند 
و پاركينگ اين س��اختمان ها نيز بايد تأمين شود و 
مي توان نقشه هاي ساختماني را به گونه اي طراحي 

كرد كه پاركينگ هم داشته باشند.
معاون شهرسازي ش��هرداري تهران درباره احتمال 
هجوم جمعيت به تهران گفت: آمارها نشان مي دهد 
كه رش��د جمعيت تهران حدود يك درصد اس��ت، 
اما رشد جمعيت ش��هرهاي پيرامون تهران 8 تا 1۰ 

درصد است.
گلپايگاني با بيان اينكه ۲۰ سال پيش شهري به اسم 
بهارستان وجود نداشت اما حالا در فاصله نيم ساعتي 
از تهران شهرستان بهارستان با 3۰۰ هزار نفر جمعيت 
ايجاد شده اس��ت، تصريح كرد: چرا وقتي اسم طبقه 
فرودس��ت به ميان مي آيد همه نگران مي شوند، چرا 
آن موقعي كه ساخت و سازهاي بلندمرتبه در مناطق 
شمالي تهران بدون رعايت ضوابط قانوني انجام مي شد 
كسي واكنش نشان نداد و مطمئن باشيد اين طرح با 

مكان يابي درست اجرا خواهد شد.

معاون شهرسازي شهرداري تهران همچنين درباره 
تبع��ات اجتماعي راه اندازي مس��كن هاي ۲۵ تا ۴۰ 
متري نيز گفت: ايجاد اين مسكن ها رشد جمعيت را 
خيلي بالا نمي برد چراكه مثلا در منطقه 1۰ املاك 
ريزدانه زيادي وجود دارد اما ميزان استقبال و گرايش 
مردم كم اس��ت. در همين تهران خانواده هاي چهار 
نفره اي زندگي مي كنند كه هر لحظه ممكن اس��ت 
س��قف روي آنها خراب ش��ود يا زوج هاي جواني كه 
توانايي خريد مسكن ندارند اما سوال اينجا است كه 
چرا نبايد اين افراد فضاي س��كونت آبرومند داشته 
باشند.معتقديم كه بايد همه اقشار اجتماعي به شكل 
زنجيره وار در كنار يكديگر زندگي كنند و نبايد شهر 

را به حاشيه و متن تقسيم بندي كنيم.

 كاهش 1۷ درصدي آمار صدور پروانه
معاون معماري و شهرسازي شهرداري تهران گفت: 
صدور پروانه در تهران در يك سال گذشته 17 درصد 
و مس��احت زيربنا 18 درصد كاهش داش��ته است. 
رويكرد ما در مديريت شهري اين است كه مردم شهر 
عملكردمان را به صورت شفاف بتوانند رصد كنند و 
اقدامات ما براي همه مردم باشد نه يك طبقه خاص.

او با اش��اره به رويكردهاي اين معاونت در يك س��ال 
گذش��ته تصريح كرد: ارتقاي كيفي��ت محيطي در 
رويكرد تهران شهري براي همه، يكي از رويكردهاي 
بنيادين اس��ت كه م��ورد توجه معاون��ت معماري و 
شهرسازي است. بحث شفاف سازي و خانه شيشه اي، 
همچنين هوشمندس��ازي نيز به عنوان يك رويكرد 

كلي مورد توجه است.
گلپايگاني با اشاره به اينكه در يك سال گذشته حركت 
ساختمان س��ازي به سمت مهندسي س��ازي بسيار 
مورد توجه بوده است، تصريح كرد: قانون مداري در 
سال گذشته بسيار مورد توجه قرار گرفت، چرا كه نخ 
تسبيح گمشده اي بود كه كمتر به آن توجه و شيرازه 

فعاليت ها از هم گسسته شده بود. 
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كمك 10 هزار ميليارد توماني 
به شهرداري هاي كشور 

علي اكبر اس��دي مديركل دفت��ر برنامه ريزي و 
بودجه س��ازمان شهرداري ها با اشاره به تصويب 
لايحه درآمد پايدار شهرداري هاي كشور  گفت: 
در راس��تاي اجراي اين ط��رح 1۰ هزار ميليارد 

تومان به شهرداري ها كمك مي شود.
به گزارش مهر، علي اكبر اسدي ضمن بيان اينكه 
لايحه درآمد پايدار ش��هرداري ها و دهياري ها با 
همت نمايندگان مجلس و هيات دولت مصوب 
ش��د، اظهار ك��رد: اي��ن لايحه در هفت��ه آينده 
تصميم گيري نهايي مي شود و سپس به شوراي 
نگهبان ارسال مي ش��ود.او با بيان اينكه در اين 
طرح برآورد سازمان شهرداري ها كمك 1۰ هزار 
ميليارد توماني به شهرداري ها به ويژه شهرهاي 
كوچك اس��ت، افزود: اين قانون در حوزه درآمد، 
هزينه و آيين نامه استخدامي و پرداخت حقوق و 
مزاياي شهرداري ها پيش بيني شده است.مديركل 
دفتر برنامه ريزي و بودجه سازمان شهرداري ها با 
اشاره به اينكه اميدواريم در قانون بودجه سنواتي 
رفع شود، تصريح كرد: در قانون بودجه سنواتي 
س��هم دولت از اعتبارات ارزش اف��زوده كاهش 
مي يابد و به همان نسبت به شهرداري ها افزوده 
مي شود كه پيش بيني مي شود در سال هاي آتي 
اين سهم به ۵۰ درصد برسد.اسدي بابيان اينكه 
سهم شهرداري ها از اعتبارات ارزش افزوده به ۲۰ 
هزار ميليارد تومان افزايش مي يابد، خاطرنشان 
كرد: تحقق اين امر تحول عظيمي را در اعتبارات 

شهرداري ها ايجاد مي كند.

 نوبت ثبت نام مسكن ملي
به تهراني ها رسيد

با اتمام ۶ مرحله از ثبت نام مسكن ملي در بيش 
از ۲8 استان تا روز جمعه، ثبت نام هفتمين فاز از 
مسكن ملي براي مردم استان هاي تهران، قزوين 

و البرز از روز شنبه 3۰ آذر آغاز مي شود.
ب��ه گ��زارش ايرنا، م��ردم پايتخ��ت مي توانند 
 از روز ش��نبه 3۰ آذر ب��ا ورود ب��ه س��امانه

 https: //tem.mrud.ir در اين طرح ثبت نام 
كنند. سايت مسكن ملي فعلا براي مردم تهران، 
شهرهاي پرند و پرديس را به عنوان محل ساخت 
خانه هاي طرح اقدام ملي معرفي كرده است، اما 
اين احتمال وجود دارد كه در شهرهاي انديشه، 
دماوند، اسلامشهر و ش��هريار نيز مسكن ملي 
ثبت نام شود.پروژه هايي كه اكنون از متقاضيان 
خانه تحت عنوان مسكن ملي ثبت نام مي شود 
بر اس��اس فروش اقس��اطي اس��ت و با شرايط 
ايده آل واگذاري زمين به صورت اجاره 99 ساله 
از متقاضيان ثبت نام مي شود و براي دهك هاي 

متوسط است.
در ط��رح اقدام ملي مس��كن قرار اس��ت ۴۰۰ 
هزار واحد مس��كوني شامل ۲۰۰ هزار واحد در 
ش��هرهاي جديد، 1۰۰ هزار واحد در شهرهاي 
زير ۵۰ هزار نفر از سوي بنياد مسكن و 1۰۰ هزار 

واحد در بافت هاي فرسوده احداث شود.
مرحله اول ثبت نام مس��كن  ملي از روز 1۶ آذر 
آغاز شد و تا پايان همين ماه ادامه دارد و همزمان 
مرحله دوم براي اس��تان هايي ك��ه زمين هاي 
جديدي در آنها آماده س��ازي ش��ده است آغاز 
مي شود.متقاضيان ثبت نام در طرح اقدام ملي 
و افراد تحت تكفل بايد فاقد زمين مس��كوني يا 
واحد مس��كوني از روز اول فروردين ماه 8۴ به 
بعد باش��ند و پس از انقلاب اسلامي از امكانات 
نهادهاي عمومي غيردولت��ي مربوط به تأمين 
مسكن شامل زمين، واحد مسكوني يا تسهيلات 
يارانه اي خريد يا ساخت واحد مسكوني استفاده 
نكرده باش��د. به عبارتي فرم ››ج‹‹ در استعلام 
از س��امانه مربوطه بايد س��بز باشد.شرط ديگر 
متاهل يا سرپرس��ت خانوار بودن اس��ت، البته 
زنان خودسرپرست مشروط به داشتن حداقل 
3۵ سال سن مي توانند در اين طرح نام نويسي 
كنند.داش��تن حداقل پنج سال سابقه سكونت 
در پنج سال اخير در ش��هر مورد تقاضا از ديگر 

الزامات است.

 هواي شهرهاي بزرگ
 چند روز آلوده مي شود

مدير پيش بيني و هشدار سازمان هواشناسي، 
گفت: از امروز )پنجشنبه( تا اواسط هفته آينده 
در اغلب مناطق كشور جو آرام است و در شهرهاي 
صنعتي و پرجمعيت به تدريج آلاينده هاي جوي 

افزايش مي يابد.
صادق ضياييان در گفت وگو با فارس، در تشريح 
آخرين وضعيت جوي كش��ور اظهار كرد: امروز 
در استان هاي كرمان، هرمزگان، بخش هايي از 
سيستان و بلوچستان و جنوب خراسان جنوبي 

بارش پراكنده خواهيم داشت.
او افزود: از پنجش��نبه تا اواس��ط هفته آينده در 
اغلب مناطق كشور جو آرام است و در شهرهاي 
صنعتي و پرجمعيت به تدريج آلاينده هاي جوي 

افزايش مي يابد. 
ضياييان در تش��ريح وضعيت ج��وي پايتخت 
گفت: آس��مان تهران امروز ص��اف خواهد بود، 
همچنين طي ۴ روز آينده آسمان تهران صاف و 
 غبارآلود است. بيشينه و كمينه دما فردا در تهران

 11 و ۲ درجه خواهد بود.
مدير پيش بيني و هش��دار سازمان هواشناسي 
اضافه ك��رد: امروز ش��هركرد ب��ا كمينه دماي 
1۴ درجه زير صفر س��ردترين مركز اس��تان و 
بندرعباس با بيشينه دماي ۲3 درجه بالاي صفر 

گرمترين مركز استان خواهد بود. 
مدير پيش بيني و هش��دار سازمان هواشناسي 
بيان كرد: امروز در 19 استان كمينه دما صفر و 

زير صفر درجه خواهد بود.



صنعت،معدن و تجارت14

رييس اتاق تهران از مذاكره و پيگيري با معاون اول رييس جمهور خبر داد 

پيگيري براي ترخيص خودروهاي مانده در گمرك
تعادل| گروه تجارت| 

نماين�دگان دول�ت و بخ�ش خصوص�ي در 
جديدترين نشست شوراي گفت وگوي استان 
تهران، »معضلات خودروهاي معطل مانده در 
گمرك« و »بوي بد تهران«را مورد واكاوي قرار 
دادند. براساس جديدترين آمار گمرك، ۵ هزار 
دستگاه خودرو در گمرك همچنان در انتظار 
ترخيص است كه هنوز هم مشخص نيست قرار 
اس�ت، گره كور ترخيص خودروهاي محبوس 
به دست چه كسي باز ش�ود. در همين رابطه، 
رييس انجمن واردكنندگان خودرو، از اينكه با 
يك رويه اي غيررقابتي و به بهانه خروج ارز در 
كشور، حدود يك سال و نيم است كه واردات 
خودرو ممنوع ش�ده، را م�ورد انتقاد قرار داد 
و در اظهاراتي عنوان ك�رد: اين تصميم كه بر 
پايه اطلاعات غيرواقعي اتخاذ شده، 13 هزار 
نفر بيكار شده اند  و دولت ناگزير است به آنها 
حقوق بيكاري بپردازد. انجمن واردكنندگان 
خ�ودرو تاكنون 12 راهكار براي از س�ر گيري 
واردات و ترخي�ص اين خودروه�ا ارايه كرده 
كه ظاهرا مورد توجه قرار نگرفته اس�ت. پس 
از اين اظهارات، رييس اتاق تهران، از مذاكره 
با مع�اون اول رييس جمهور براي حل مس�اله 
واردكنن�دگان خودرو و رس�وب 200 كانتينر 
محصولات آرايش�ي و بهداش�تي در گمرك، 
گفت. از آن س�و، اس�تاندار تهران نيز در اين 
نشست از مهلت 10 روزه براي پيدا شدن منشأ 

بوي بد در تهران خبر داد.

     وضعيت بلوك هاي هشت گانه اقتصاد ايران
در شصت وچهارمين نشس��ت شوراي گفت وگوي 
دول��ت و بخ��ش خصوصي اس��تان ته��ران نتايج 
طرح مطالعاتي زيربخش ه��اي كليدي بلوك هاي 

هشت گانه اقتصاد ايران ارايه شد.
مهدي قائمي، مجري اين طرح با اش��اره به اينكه بر 
اساس استاندارد سازمان توسعه صنعتي ملل متحد 
)UNIDO( و تقس��يم بندي كلي استاندارد مركز 
ملي آم��ار ايران، در مجم��وع 79 زيربخش كلي در 
اقتصاد وج��ود دارد، ادامه داد: اين 79 زيربخش در 
هشت بلوك اصلي صنعت و معدن با 33 زيربخش، 
كش��اورزي با 4 زيربخ��ش، انرژي ب��ا 3 زيربخش، 
بازارهاي مالي با 3 زيربخش، سلامت با4 زيربخش، 
خدمات )بخش خدمات بازرگاني و مس��تغلات( با 
5 زيربخش، خدم��ات )بخش آموزش و پژوهش( با 
3 زيربخش، خدم��ات )زيربخش خدمات عمومي( 
ب��ا 4 زيربخش، بلوك زيرس��اخت با 11 زيربخش و 

گردشگري با 6 زيربخش قابل طبقه بندي است.
او با بيان اينك��ه، روش تحقيق MICMAC بوده 
و مقاط��ع زمان��ي 1352، 1365، 1370، 1380، 
1390 و 1396 م��ورد مطالعه ق��رار گرفته، افزود: 
اين زيربخش ها، به زيربخش هاي پيوندي، وابسته، 

مستقل و خودمختار طبقه بندي مي شوند.
او سپس در تعريف هر يك از اين زيربخش ها توضيح 
داد: بخش ه��اي پيوندي، قدرت نفوذ و وابس��تگي 
بالايي دارند. در واقع هرگونه عملي روي اين بخش ها 
منجر به تغيير س��اير بخش ها مي شود. بخش هاي 
وابسته، شامل بخشي است كه از قدرت نفوذ ضعيف 
در س��اير بخش ها برخوردار اس��ت اما آنها به شدت 
براي تولي��د و ادامه فعاليت خود وابس��تگي دارند. 
بخش هاي مستقل نيز از قدرت نفوذ بالا و وابستگي 
پاييني برخوردارند. بخش هاي خودمختار هم قدرت 

نفوذ و وابستگي ضعيفي در س��اير بخش ها دارند و 
تا حدودي از س��اير بخش ها مجزا هستند و ارتباط 

كمي با آنها دارند.
قائم��ي ب��ا اش��اره ب��ه نتاي��ج مطالع��ات در مورد 
زيربخش هاي بلوك صنعت و معدن گفت: براساس 
اين نتايج در سال 1396، تنها شش بخش از صنعت 
و معدن به عنوان بخش پيوندي شناس��ايي شده اند 
و يك بخش نيز بخش مس��تقل است و اين در حالي 
اس��ت كه 26 بخش ديگر همگي بخش خودمختار 
هستند. دلالت مهم اين نتايج بر لزوم حمايت از 26 
بخش خودمختار در راستاي افزايش روند توسعه و 

پيشرفت كشور است.
بخش هاي پيوندي در صورت بروز ش��وك ها، عدم 
حمايت ها و سياس��ت هاي اش��تباه امكان تغيير به 
بخش وابسته يا خودمختار يا مستقل را دارند و بايد 
همزمان با پرداختن به 26 بخش خودمختار، به اين 

بخش ها نيز توجه ويژه اي شود.
به گفت��ه او، تمام��ي بخش هاي 33گان��ه صنايع و 
معادن در اث��ر تغيير قيمت هاي حامل هاي انرژي با 
كاهش ارزش افزوده مواجه مي شوند و در اين ميان، 
بخش هايي نظير ساخت كك و فرآورده هاي حاصل 
از پالايش نفت، ساخت محصولات كاني هاي فلزي 
و ساخت محصولات اساس��ي آلومينيوم بيشترين 
حساسيت را نسبت ش��وك قيمت هاي حامل هاي 

انرژي دارند.
براس��اس توضيحات ارايه ش��ده، يكي از پايه هاي 
افزايش بهره وري صنايع و معادن يعني »پشتيباني و 
خدمات« از اندازه كوچكي چه به لحاظ ارزش افزوده 
و چه به لحاظ عرضه كل در تناس��ب با ساير صنايع 
33گانه برخوردار است و با توجه به بخش هايي كه 
اين بخش با آنه��ا در ارتباط اس��ت، حمايت از اين 
بخش موجب رونق بالاتر صناي��ع و معادن )به طور 
غيرمس��تقيم( و س��اير بلوك ها )به طور مستقيم( 

خواهد بود. 
او افزود: صنايع معطوف به ساخت محصولات غذايي، 
مواد و فرآورده هاي ش��يميايي، ساخت محصولات 
لاستيكي و پلاستيكي، ساخت محصولات اساسي 
آهن و فولاد، ساخت، تعمير محصولات فلزي ساخته 
شده و ساخت وسايل نقيله موتوري و ساير تجهيزات 
حمل و نقل به عن��وان زيربخش هاي اولويت دار در 
نظر گرفته ش��ده اند و استان هاي »تهران، اصفهان، 
مركزي، البرز، آذربايجان ش��رقي، فارس و گيلان« 
بيشترين حضور را در ميان بخش هاي اولويت دار به 

خود اختصاص داده اند.
قائمي در ادامه به تشريح نتايج اوليه اين مطالعه در 
مورد ساير بلوك هاي كليدي اقتصاد ايران پرداخت 
و پس از آن تعدادي از حاضران ديدگاه هاي خود را 

در مورد اين پژوهش ارايه كردند.
در ادامه اين جلس��ه، محم��ود نجفي عرب، رييس 
كميسيون اقتصاد سلامت اتاق تهران با بيان اينكه 
تخصيص ارز 4200 توماني براي فضاي كسب و كار 
سم اس��ت، افزود: براي حوزه سلامت و دارو حدود 
3.5 ميلي��ارد دلار اعتبار در نظر گرفته ش��ده كه با 
توج��ه به برآوردها از وضعي��ت درآمدهاي نفتي در 
سال آينده كه حدود 6 ميليارد دلار است، تخصيص 
نيمي از اين درآمد به بخش سلامت شدني نيست. 
بنابراين به نظر مي رسد، اين اعداد غيرواقعي است. 
او با اش��اره به اينكه كميسيون اقتصاد سلامت اتاق 
تهران، اثر واقعي سازي نرخ ارز بر دارو و تجهيزات را 
مورد ارزيابي قرار داده، گفت: يكي از درآمدهايي كه 
دولت براي اجراي طرح تحول سلامت در سال آينده 

شناس��ايي كرده، وضع حقوق و عوارض بر كالاهاي 
بهداشتي و آرايشي اس��ت. در حالي كه اين كالاها 
اكنون در گروه 4 كالايي ق��رار گرفته و ورود آنها به 

كشور ممنوع است.

  رسوب خودروهاي واردات در گمرك
در ادامه اين جلسه، مشكلات انجمن واردكنندگان 
خ��ودرو در مورد رس��وب خودروه��اي وارداتي در 
گم��رك و ممنوعيت واردات خودرو مورد بررس��ي 
قرار گرفت. محمد عيديان، قائم مقام دبير ش��وراي 
گفت وگوي اس��تان تهران با اش��اره به اينكه ميزان 
توليد خودرو از س��ال 1381 تا پايان س��ال 1391 
حدود 19 ميليون 456 هزار دس��تگاه بوده اس��ت، 
گفت: س��هم ايران خ��ودرو از اين مي��زان حدود 9 
ميليون و 456 هزار دس��تگاه و س��هم سايپا حدود 
8 ميليون و 345 هزار دس��تگاه بوده اس��ت. ميزان 
واردات خودرو، طي همين مدت، 697 هزار و 481 
دس��تگاه ب��ه ارزش 15 ميليارد دلار و ب��ا ميانگين 

قيمتي 21 هزار و 500 دلار بوده است.
او اف��زود: قيمت اين خودروها، با احتس��اب حقوق 
و عوارض گمركي به ميزاني نيس��ت كه دهك هاي 
ي��ك تا 7 درآمدي ق��ادر به خريد آن باش��ند و اين 
آمارها نش��ان مي دهد، كه واردات خودرو نمي تواند 
به بازار توليدات داخلي آسيبي وارد كند. ضمن آنكه 
توليدكنندگان داخلي نيز مساله اي با واردات خودرو 
ندارن��د و از س��رگيري واردات مي تواند قيمت هاي 

داخلي را نيز كاهش دهد.
در ادامه مه��دي دادفر كه ب��ه نمايندگي از انجمن 
واردكنندگان خودرو در اين نشست حضور يافته بود، 
گفت: در اين روزها كه زنان و كودكان و س��المندان 
به دليل آلودگي هوا در خانه زنداني مي شوند، كسي 
نيست كه مسووليت از رده خارج كردن خودروهاي 
فرسوده را بپذيرد. اما اين واردكنندگان خودرو بودند 
كه در ازاي واردات خود، 10 ميليون دستگاه خودرو 
را اس��قاط كردند. اما حدود يك سال و نيم است كه 
با رويه اي غيررقابتي و به بهانه خروج ارز در كش��ور، 

واردات خودرو ممنوع ش��ده اس��ت. به واسطه اين 
تصميم كه بر پايه اطلاعات غيرواقعي اتخاذ ش��ده، 
13 هزار نفر بيكار ش��ده اند و دولت ناگزير اس��ت به 
آنها حق��وق بيكاري بپردازد. دادف��ر عنوان كرد كه 
حدود 5 هزار دس��تگاه خودرو در گمرك در انتظار 
ترخيص است و انجمن واردكنندگان خودرو تاكنون 
12 راهكار براي از سر گيري واردات و ترخيص اين 
خودروها ارايه كرده كه مورد توجه قرار نگرفته است.

در ادامه محمد لاهوتي، رييس كميس��يون تسهيل 
تجارت و توسعه صادرات اتاق تهران گفت: تعدادي 
از واردكنندگان خودرو نيز نامه اي را به كميس��يون 
ارس��ال كرده و درخواست رس��يدگي به اين مساله 

را دارند.
ظاهرا معاون اول رييس جمهور مهلتي براي ترخيص 
اين خودرو ه��ا تعيين مي كند و حتي واردكنندگان 
اقدام به پرداخت حقوق و عوارض گمركي مي كنند 
ام��ا به دليل طولاني ش��دن تش��ريفات، اين مهلت 
قانون��ي به پاي��ان مي رس��د و باز ه��م خودروها در 

گمرك مي ماند.
مسعود خوانس��اري، رييس اتاق تهران، با اشاره به 
مذاكراتي كه با معاون اول رييس جمهور داشته است، 
گفت: اتاق بازرگاني تهران حل مساله واردكنندگان 
خودرو و رس��وب 200 كانتينر محصولات آرايشي 
و بهداش��تي در گمرك را از طري��ق مكاتبه با آقاي 

جهانگيري مورد پيگيري قرار مي دهد. 
همچنين محمدرضا نجفي منش، رييس كميسيون 
»بهبود كس��ب و كار و رفع موانع توليد« اتاق تهران 
هم گفت: در س��ال 1396 حدود 6 ميليارد دلار ارز 
براي صنعت خودرو از كشور خارج شده است و 1.5 
ميليارد دلار نيز به واردات قطعات خودرو اختصاص 
داشته است. اكنون سياس��ت دولت اين است كه با 
داخلي س��ازي از خروج اين يك و نيم ميليارد دلار 

نيز جلوگيري شود.

   منشا بوي بد تهران چيست؟
در پايان اين نشس��ت، اس��تاندار تهران در پاسخ به 

درخواست يكي از حاضران توضيحاتي در مورد منشأ 
بوي بد تهران ارايه كرد و گفت: در سال گذشته، در 
تاريخ 12 دي ماه براي نخستين بار شاهد گسترش 
بوي ب��د در مناطقي از تهران بودي��م كه 12 كانون 
براي اين بو شناسايي ش��د كه از جمله آن مي توان 
به دفع پس��ماند در آرادكوه، جم��ع آوري فاضلاب 
و كارخانجات س��يمان در شهر ري اش��اره كرد. در 
يازده آذرماه س��ال جاري نيز از ساعت 2 تا 4 اين بو 
در حوالي ميدان انقلاب بار ديگر استشمام شد و 23 
آذرماه نيز همان بو متصاعد شد. تاكنون سه نوع گاز 
ايجادكننده اين بو تشخيص داده شده كه به ترتيب 
دي اكس��يد گوگرد و سولفيد هيدروژن و با احتمال 

كمتري آمونياك است.
انوشيروان محسني بندپي گفت: رطوبت تهران نيز 
بيش از 80 درصد است و اين احتمال وجود دارد كه 
تركيب ثانويه اين گاز ها و رطوبت هوا اين بو را ايجاد 
مي كند. ضمن آنكه ممكن اس��ت، دفع روزانه 7 الي 
8 تن زباله در آرادكوه كه به صورت غيربهداش��تي 

صورت مي گيرد منشأ اين بو باشد.
او با اش��اره به جلس��اتي ك��ه با حض��ور نمايندگان 
دستگاه هاي مختلف برگزار شده است، گفت: در اين 
جلسه مقرر شد، س��يمان شهرستان ري از سوخت 
گاز استفاده كند و اس��تفاده از مازوت )نفت كوره( 

را متوقف كند.
همچنين چنانچه فش��ار گاز كم ب��ود، اين كارخانه 
بايد كار را متوقف كند. در ضمن س��ازمان حفاظت 
محيط زيست اس��تان تهران نيز بايد تمامي صنايع 
در محدوده جنوب تهران را مورد سنجش قرار دهد 
و خروج��ي آلاينده هاي آنها را پس از س��نجش در 

گزارشي ارايه كند.
ش��هرداري تهران هم مكلف به تاس��يس ايستگاه 
هواشناس��ي و نصب دس��تگاه هاي سنجش غلظت 
گازه��ا در جنوب تهران ش��د. همچنين مقرر ش��د 
فراخوان��ي ب��راي مش��اركت مراكز دانش��گاهي و 
تحقيقاتي براي بررسي منشأ بو منتشر شود و همه 

اين موارد بايد ظرف 10 روز انجام شود.
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٭   مشخصات مناقصه :
مبلغ برآورد )ريال(شماره ثبت در پايگاه ملی مناقصاتشماره تقاضا/ مناقصهنام مناقصه گزار

000ر700ر93۵ر13 ريال06/۵4623/222/9۵3-98/33شرکت ملی حفاری ايران

٭  نحوه دريافت/ تحويل اسناد مناقصه :

 
دريافت اسناد

يک روز پس از چاپ آگهی نوبت دوم از روز شنبه مورخ 98/09/30تاريخ شروع دريافت
پايان وقت اداری روز شنبه مورخ 98/10/07آخرين مهلت دريافت

نشانی : اهواز- بلوار پاسداران- بالاتر از ميدان فرودگاه- شرکت ملی حفاری ايران- ساختمان پايگاه عملياتی محل دريافت
طبقه اول - پارت A - اداره قراردادها - اتاق 108

نحوه دريافت

1-      ارائه فيش واريزی به مبلغ يکصد و نود هزار 000 /190 ريال به حساب شماره 4001114004020491 و شماره شبا 
IR۵20100004001114004020491  نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ايران )تحت عنوان تمرکز وجوه درآمد( 

شرکت ملی حفاری ايران .
2-    درخواست رسمی متقاضی )باذکر نام دقيق( مبنی بر دريافت اسناد مناقصه

تحويل اسناد
تاريخ ارائه پيشنهادات نرخ حداکثر ساعت 14 روز سه شنبه مورخ 98/10/17 و گشايش پاکات ساعت 9:30 روز آخرين مهلت

چهارشنبه مورخ 98/10/18 می باشد.

نشانی: اهواز- بلوار پاسداران بالاتر از سه راه فرودگاه - شرکت ملی حفاری ايران - ساختمان پايگاه عملياتی محل تحويل
- طبقه اول پارت B -  اتاق 107- دبيرخانه کميسيون مناقصات- شماره تماس 34148۵69 – 34148۵80

٭   ارزيابی کيفی مناقصه گران :

 ارزيابی کيفی مناقصه گران به روش ساده و بر اساس ارائه گواهينامه معتبر تعيين صلاحيت با کد فعاليت1 )حمل و نقل( و تائيد صلاحيت ايمنی پيمانکاری روش ارزيابی
از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در پاکت )ب( صورت می پذيرد و در جلسه گشايش پاکات مورد استناد ارزيابی کيفی ساده قرار خواهد گرفت.

تعادل نوبت اول 98/9/26نوبت دوم 98/9/27

٭  تضمين شرکت در مناقصه )فرآيند ارجاع کار(:
000ر000ر697 )ششصد و نود و هفت ميليون(  ريال مبلغ تضمين

انواع تضامين قابل قبول
  ضمانتنامه بانکی و يا ضمانتنامه های صادره از موسسات اعتباری غيربانکی دارای مجوز فعاليت از سوی بانک مرکزی

  اصل فيش واريز وجه نقد به حساب شماره 4001114006376636وشماره شباIR  3۵0100004001114006376636 نزد 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ايران تحت عنوان تمرکز وجوه سپرده شرکت ملی حفاری ايران .

90 روز ) برای يک بار در سقف مدت اعتبار اوليه قابل تمديد باشد(مدت اعتبار پيشنهاد/ تضمين

شركت ملي حفاري                             ايران 
سهامي خاص

آگهی مناقصه عمومی يک مرحله ای به روش ارزيابی کيفی ساده 
شركت ملي نفت                             ايران 

نوبت دوم

1398.5769 موضوع مناقصه :  تامين يکدستگاه ليفتراک 10 تن و دو دستگاه 
جراثقال 30 تن با خدمه مربوطه بصورت 24 ساعته

ابلاغ ضوابط توزيع برنج  وارداتي 
عباس قبادي، دبير كارگروه تنظيم بازار با بيان اينكه 
اختلاف ميان نرخ مصوب برنج با ب��ازار آزاد معنادار 
نيست، استان ها را مكلف كرد تا از رسيدن كالا با نرخ 
مصوب به مصرف كنندگان ش��امل خانوار، مصارف 

عمده اطمينان حاصل نمايند.
متن كامل نامه عب��اس قبادي، دبير كارگروه تنظيم 
بازار با موضوع ضوابط و دستورالعمل ترخيص و توزيع 
انواع برنج هاي وارداتي به ش��رح زير اس��ت: احتراما 
پيرو بخشنامه شماره 60/176776 مورخ 98/6/30 
كارگروه تنظيم بازار و با عنايت به تخصيص ارز 4200 
توماني به كالاي برنج وارداتي، بدينوس��يله ضوابط و 
دستورالعمل ترخيص و توزيع انواع برنج هاي وارداتي 

به شرح ذيل ابلاغ مي گردد.

    برنج پاكستاني س�وپر گرنل  و 11۲1 سفيد 
پاكستاني

با عنايت به حاش��يه بازار ايجاد ش��ده براي اين نوع 
برنج علي الخصوص در اس��تان هاي پرمصرف ضمن 
ارسال خلاصه سهميه هاي تخصيصي )تا اين تاريخ( 
به اس��تان ها در قالب جدول پيوس��ت و ب��ا توجه به 
تصميمات جلس��ه كميته رصد و پايش توزيع برنج 
وارداتي موض��وع نامه ش��ماره 60/227868 مورخ 
98/8/26 مق��رر گرديد: 1- ضواب��ط ترخيص: تمام 
صاحبان محموله هاي برنج پاكس��تاني انواع فوق تا 
تعديل نرخ حاشيه بازار اين كالا در سطح قيمت هاي 
مصوب )با مسووليت كنترل توسط دبيرخانه تنظيم 
 GTC ب��ازار( مكلف به س��پردن تعهد محض��ري به
)شركت بازرگاني دولتي ايران( و اخذ مجوز ترخيص از 
دفتر برنامه ريزي تامين، توزيع و تنظيم بازار و انتخاب 
شناسه انبارهاي مجاز از سامانه جامع انبار مي باشند.

2- ضواب��ط توزي��ع: در بند يك اين بند آمده اس��ت 
كه واردكنندگان برنج پاكس��تاني از نوع سوپركرنل 
و 1121 س��فيد پاكس��تاني موظفن��د 30 درصد از 

برنج هاي وارداتي خود را با تخصيص سهميه از سوي 
دفتر برنامه ريزي تامين، توزيع و تنظيم بازار در ازاي 
دريافت وجه به شبكه هاي معرفي شده سازمان هاي 
صنعت، معدن و تجارت اس��تان ها از جمله سازمان 
ميادين ميوه و ت��ره بار، فروش��گاه هاي زنجيره اي و 
تعاوني ها )اتكا، اسكاد، اتما، مصرف محلي، فرهنگيان( 
و صنوف منتخب به صورت كاملا كنترل شده توزيع 
و از رس��يدن اين كالا به نرخ مصوب به مصرف كننده 
اطمينان حاصل شود: تبصره يك: با توجه به وابستگي 
تامين برنج براي ماه هاي بعد به وجوه ريالي حاصل از 
فروش سهميه برنج وارداتي، استان ها مكلفند حداكثر 
ظرف 10 روز از زمان تخصيص س��هميه نس��بت به 
تعيين شبكه و صدور حواله اقدام نمايند. تبصره 2: در 
توزيع سهميه دقت شود كه هر گونه عدم كيفيت يا 
وجود آفات و حشرات احتمالي بر عهده صاحب برند 
بوده و مي بايست سريعا نس��بت به جايگزين كالاي 

مشابه بدون ايراد اقدام نمايد.
 مورد ديگر در بند دو آورده ش��ده كه در خصوص برنج 
پاكستاني تمامي واردكنندگان مجازند 70 درصد برنج 
پاكستاني از انواع فوق الذكر را با قيمت مصوب و مستقيما 
از طريق ش��بكه هاي توزيع مجاز از جمله تعاوني ها، 
فروشگاه هاي زنجيره اي، بنكداران خرده فروشي ها و... 
مطابق برنامه قبل اقدام نمايند )با توجه به سابقه توزيع 
برنج و شبكه هايي كه از گذشته در اين زمينه فعاليت 
مي نموده اند عدم تخصيص برنج به اين شبكه به مفهوم 
مراجعه بنكداران به بازار و ايجاد حاشيه بازار خواهد شد( 
منتهي در اين بخش نيز ترخيص برنج منوط به انتخاب 
شناسه انبار از سامانه جامع انبارها درزمان ترخيص و 
ثبت كليه مقادير توزيع و فروش توس��ط وارد كننده با 
ذكر نام عامل در سامانه جامع تجارت داخلي مي باشد. 
بديهي اس��ت اس��تان ها مي بايس��ت ضمن رجوع به 
س��امانه جامع تجارت داخلي نسبت به كنترل شبكه 
مجاز و حصول اطمينان از رسيدن كالا با نرخ مصوب به 

مصرف كنندگان شامل مصارف خانوار، مصارف عمده 
شامل دانشگاه ها، پادگان ها، رستوران ها و...  اطمينان 

حاصل نمايند.
در مورد انواع برنج هندي 1121، پاكس��تاني 386 و 
ساير انواع برنج نيز ضوابط ترخيص به اين شرح است: 
كليه صاحبان محموله هاي برنج از انواع فوق مكلف به 
انتخاب انبار )شناسه( در سامانه جامع انبارهاي وزارت 
صمت و با توجه به تعهد محضري اخذ شده در زمان 
ثبت سفارش نياز به سپردن مجدد تعهد محضري به 
GTC و اخذ نام��ه از دفتر برنامه ريزي تأمين، توزيع 
و تنظيم بازار نمي باش��د. ضوابط توزيع در مورد اين 
برنج ها نيز به اين شرح است: با عنايت به عدم اختلاف 
معني دار حاشيه بازار اين نوع برنج نسبت به نرخ هاي 
مصوب اعلامي س��ازمان حمايت مصرف كنندگان و 
توليد كنندگان )به طور مثال 1121 هندي با سقف 
قيمت 8000 تومان در اكثر استان ها زير اين قيمت 
عرضه مي شود( فرآيند توزيع و فروش اين نوع برنج به 

شرح ذيل مي باشد: 
وارد كنن��دگان نس��بت به توزيع برنج ه��اي هندي، 
پاكس��تاني 386 و س��اير انواع برنج با قيمت مصوب 
از طريق ش��بكه هاي توزيع مجاز از جمله تعاوني ها، 
فروشگاه هاي زنجيره اي، بنكداران خرده فروشي ها 
و ... مطاب��ق برنامه قبل اقدام نماين��د. در اين بخش 
نيز ترخي��ص برنج منوط به انتخاب شناس��ه انبار از 
س��امانه جامع انبارها در زمان ترخيص و ثبت كليه 
مقادير توزيع و فروش توس��ط وارد كننده با ذكر نام 
عامل در س��امانه جامع تجارت داخلي است. بديهي 
است اس��تان ها مي بايس��ت ضمن رجوع به سامانه 
جامع تجارت داخلي نس��بت به كنترل شبكه مجاز 
و حصول اطمينان از رس��يدن كالا با نرخ مصوب به 
مصرف كنندگان شامل مصارف خانوار، مصارف عمده 
اطمينان حاصل نمايند و موارد تخلف احتمالي را به 

سرعت پيگيري و اقدام قانوني را انجام بدهند.

گزارش

تجربه دنيا 
در درج  برچسب قيمت

رئيس مرکز مطالعات و پژوهش های بازرگانی 
با بيان اينکه اطلاع از قيمت کالاها، جزو حقوق 
شهروندی مردم است، گفت:مصرف کنندگان 
نبايد کالاهايی که برچس��ب قيمت نداش��ته 
يا ن��رخ روی آنها درج نش��ده را بخرند. مرجان 
فقيه نصي��ری در گفت و گ��و با خبرن��گار مهر 
با بي��ان اينکه در هيچ کش��ور دني��ا کالا بدون 
برچسب قيمت فروخته نمی شود، گفت: فروش 
کالای بدون برچسب قيمت به عنوان يک حق 
شهروندی، در هيچ کشوری از دنيا امکان پذير 
نيست؛ البته به لحاظ آکادميک  تجاری نيز در 
سنگاپور، امريكا و ژاپن مقرراتی وجود دارد که 
برای آن دسته از واحدهای صنفی که کالا بدون 
برچس��ب قيمت به فروش برسانند، شيوه های 
مقابله در نظر گرفته شده؛ به نحوی که اگر يک 
واحد صنفی يا توليدی، درج قيمت يا برچسب 
قيمت نداشته باشد، به چند شيوه با آن برخورد 
می شود. رئيس مرکز مطالعات و پژوهش های 
بازرگانی وزارت صنعت، معدن و تجارت با بيان 
اينکه در برخی از کش��ورها، اگر مشاهده شود 
که کالايی برچسب قيمت ندارد، مجوز فعاليت 
آن ابطال خواهد شد و فعاليت آن واحد صنفی 
متوقف می ش��ود؛ اما در برخی از کشورها، اگر 
س��ه بار تخلف عدم درج قيمت يا برچسب نرخ 
مشاهده شود، مجوز فعاليت مراکز عرضه کالا 

حذف می شود.
وی تصريح کرد: اساس��ا در س��اير کشورهای 
دنيا، اينکه عرضه کننده کالايی ريس��ک اين را 
بپذيرد که کالايی بدون درج قيمت يا برچسب 
نرخ عرضه نمايد، بس��يار بالا اس��ت و بنابراين 
ي��ک خودکنترل��ی در اين حوزه وج��ود دارد، 
ضمن اينکه خود مردم ني��ز به عنوان يک حق 
ش��هروندی، اين موضوع را مطالبه می کنند و 
به صراحت فروش��نده کالا را مورد س��وال قرار 
می دهند؛ پ��س بايد علاوه بر اينک��ه در ايران، 
موضوع برچس��ب قيمت نهادينه ش��ود، يک 
مطالبه عمومی باب��ت تقاضا برای درج قيمت و 

نصب برچسب به وجود آيد.
فقيه نصيری خاطرنشان کرد: در ايران قوانينی 
نيز در اي��ن رابطه برای الزام به درج برچس��ب 
قيمت وجود دارد که ش��امل م��اده 17 قانون 
نظ��ام صنفی، م��اده 5 قان��ون حمايت حقوق 
مصرف کنندگان و ماده 6 قانون تعزيرات است؛ 
پس ظرفيت های قانونی وجود دارد؛ اما ريسک 
عدم اجرای قانون برای فروشندگان بالا نيست. 
اين در حالی اس��ت که در کش��ور، ظرفيت ها و 
ش��رايط نظارت به صورت مکف��ی وجود ندارد 
و اگر مقررات بگذاريم، به دليل اينکه ش��رايط 
نظارت بر حس��ن اجرای آن به ص��ورت کامل 
فراهم نيس��ت، ممکن اس��ت جواب مناسب را 
نگيري��م. وی اظهار داش��ت: در اين ميان يکی 
از اقدامات موثر دنيا آن اس��ت که نهاد حمايت 
از حق��وق مصرف کنن��ده وارد عمل ش��ود و با 
قدرت کار پيگيری اي��ن موضوع را انجام داده و 
درخواس��ت برای نصب برچسب قيمت و درج 
قيمت را به ي��ک مطالبه عمومی تبديل نمايد؛ 
به اين معنا که هر شهروندی بداند که اين حق 
مسلم او است که کالايی را خريداری نمايد که 
برچسب قيمت داشته باشد. لذا گام اول آن است 
که ما به مردم بگوييم که درج برچس��ب قيمت 
و اطلاع از نرخ کالاها، حق آنها است اين حقوق 

قابل حمايت است.
فقيه نصيری معتقد است که اولين گام آن است 
که مردم به حقوق ش��هروندی خود آگاه شده 
و درج قيم��ت يا نصب برچس��ب قيمت را جزو 
حق خود دانسته و آن را مطالبه کنند؛ يعنی از 
مغازه ای که کالاهايش نرخ ندارد، خريد نکنند.



15 جهان

رييس جمهوري امريكا دموكرات ها را به تلاش براي كودتا متهم كرد

بريتانيا مجمع جهاني اقتصاد را تحريم كرد

خشم ترامپ از استيضاح 

هشدار اروپا درباره شكست توافق تجاري با بريتانيا 

گروه جهان|
 »مي توانيد باور كنيد كه من امروز توسط چپ گرايان 
افراطي و بنيادگرا استيضاح خواهم شد؟ يعني همان 
دموكرات ه��اي هيچكاره، وحش��تناك اس��ت؛ متن 
اس��تيضاح را بخوانيد؛ دعا كنيد ك��ه اين قضيه براي 
هيچ رييس جمهوري ديگري رخ ندهد.« اين بخشي 
از لفاظي ه��اي دونالد ترامپ علي��ه دموكرات ها تنها 
ساعاتي پيش از راي گيري مجلس نمايندگان درباره 

استيضاح اوست. 
به گزارش رويت��رز، رييس جمهوري اي��الات متحده 
چهارش��نبه و در آس��تانه راي گيري تاريخي مجلس 
نمايندگان امريكا درباره استيضاح، در نامه اي مفصل 
رهبري حزب دموكرات را به تلاش براي كودتا و ضربه 

زدن به دموكراسي در امريكا متهم كرد. 
ترامپ تاكيد كرده بود دموكرات ها به دنبال شكست او 
نيستند بلكه هدفشان شكست حزب جمهوري خواه 
است. اما ترامپ در اين نامه خشم خود را پنهان نكرده و 
خطاب به نانسي پلوسي رهبر ارشد دموكرات ها و ديگر 
نمايندگان حزب دموكرات نوشته بود كه تاريخ در مورد 

اقدام آنها قضاوت خواهد كرد.
اين نامه در حالي منتش��ر ش��د ك��ه اعضاي مجلس 
نمايندگان مش��غول رايزني  در مورد قوانين مربوط به 
راي گيري لايحه اس��تيضاح، يعني اتهام هاي رسمي 
مطرح شده عليه دونالد ترامپ، بودند. لايحه استيضاح 
رييس جمهوري، او را متهم به »سوءاستفاده از قدرت« 
و »ممانعت از تحقيقات كنگره« كرده است. در مجموع 
اتهام ها مربوط مي شود به اين مساله كه ترامپ اعطاي 
كمك نظامي ۳۹۱ ميليون دلاري به  اوكراين را منوط 
به تحقيقات در مورد رقباي سياسي اش، در ميان آنها 
جو بايدن، معاون رييس جمهوري پيشين كرده بود. 
دونالد ترامپ مي گويد كه هدف تعقيب مغرضانه قرار 

گرفته است. 
دونالد ترام��پ در نام��ه انتقادآميز خود، با اش��اره به 
انتخابات پيش روي رياست جمهوري در سال ۲۰۲۰ 
نوشته بود: »اين اقدامات چيزي نيست جز تلاشي حزبي 
و غيرقانوني براي انجام كودتا، ريشه دار در تمايلات و 
احساس��ات اخير، كه در صندوق هاي راي به سختي 

شكس��ت خورده اس��ت. ش��ما با ادامه روند بي ارزش 
اس��تيضاح، وظايف قانوني تعيين شده در نهاد خود را 
زير پا گذاشته، تعهدات خود به قانون اساسي را نقض 
كرده و عليه دموكراس��ي در امريكا جنگ علني اعلام 
كرده ايد.« اندكي پس از انتشار اين نامه نيز ترامپ در 
جمع خبرنگاران گفت: »اين  مسائل از همان اول كار 

چيزي جز رياكاري نبود.«
ترامپ در ادامه ب��ه يك واقعه تاريخي در قرن هفدهم 
ميلادي اش��اره كرده، زماني كه چند اتهام ناروا باعث 
به دار آويخته ش��دن چند نفر گردي��د. در اين حادثه 
تاريخي كه در سال ۱۶۹۲ رخ داده ۱۹ نفر به دار آويخته 
شدند و دونالد ترامپ در نامه خود آورده كه حقوقش 

حتي به اندازه افرادي كه اعدام شده اند نيز در نظر گرفته 
نشده است. نانسي پلوسي نامه خش��م آلود ترامپ را 

منزجركننده خوانده است. 
كميته اي در مجلس نمايندگان امريكا از سه ش��نبه 
رايزني بر سر چارچوب راي گيري استيضاح، از جمله 
زمان بيان اظه��ارات و نظرات را آغاز كرد. در اين ميان 
س��ناتور ميچ مك كانل رهبر اكثريت جمهوري خواه 
در سنا، پيشنهاد دموكرات ها براي احضار 4 شاهد به 
مجلس سنا را رد كرد. جان بولتون در ديدار با ولاديمير 
زلنس��كي رييس جمهوري اوكراين، در آگوست سال 
جاري؛ بولتون مشاور پيش��ين دونالد ترامپ در امور 

مربوط به امنيت ملي امريكا بود.

رهبر اقليت دموكرات در مجلس سناي ايالات متحده، 
خواستار آن ش��ده بود كه جان بولتون مشاور پيشين 
امنيت ملي ترامپ، ميك مولويني، سرپرست كاركنان 
كاخ سفيد، دستيار او رابرت بلير و مايكل دافي، مسوول 

بودجه اين نهاد احضار شوند.
در ش��رايطي كه نماين��دگان دموك��رات در مجلس 
نمايندگان داراي اكثريت هستند و به راحتي مي توانند 
استيضاح ترامپ را پيش ببرند، چنين امري در مجلس 
سنا دشوار است، زيرا از س��ويي در اين مجلس حزب 
جمهوري خواه داراي اكثريت اس��ت و از س��وي ديگر 
براي تصويب استيضاح رييس جمهور به آراي دوسوم 
نمايندگان نياز است. چنانچه كار به استيضاح ترامپ 

منجر شود، او س��ومين رييس جمهور ايالات متحده 
خواهد ب��ود كه از س��وي مجلس نماين��دگان مورد 

استيضاح قرار گرفته است.
ب��ا راي آوردن اس��تيضاح در مجل��س نماين��دگان، 
نمايندگان براي ارايه اس��تيضاح در صحن سنا جهت 
دادگاه��ي كردن چهل و پنجمي��ن رييس جمهوري 
امريكا، از ميان خود افرادي را انتخاب خواهند كرد كه 
به نظر، بيشتر آنها از كميته قضايي و برخي نيز از كميته 
اطلاعات مجلس نماين��دگان خواهند بود زيرا قضيه 
اس��تيضاح ترامپ را پيگيري مي كردند. اين افراد در 
جلسه دادگاه ترامپ در صحن سنا، نقش مدعي عموم 
را ايفا خواهند كرد. رويترز نوشته: »در جريان استيضاح، 
مجلس سنا به صحن يك دادگاه عليه رييس جمهوري 
امريكا بدل مي ش��ود، بدين ص��ورت كه جان رابرتس 
قاضي ارشد فدرال و رييس قوه قضاييه امريكا، به عنوان 
حكم در آن قرار خواهد گرفت و نمايندگان اعزامي از 
مجلس نمايندگان - كه استيضاح را به صحن مجلس 
س��نا آورده اند � به عنوان مدعي العموم و اعضاي سنا 
نيز در نقش هي��ات منصفه عمل خواهن��د كرد. اين 
دادگاه مي تواند با فراخواندن برخي شهود، به دادگاهي 
به فرايندي فرسايشي تبديل ش��ود كه ۶ روز هفته و 

تا ۶ هفته زمان ببرد.« 
جفري كاباس��رويس كارش��ناس سياس��ي با اشاره 
به نق��ش جمهوري خواهان در اس��تيضاح مي گويد 
جمهوري خواهان با توجه به س��نگيني و گستردگي 
ش��واهدي ك��ه از سوءاس��تفاده رييس جمهوري از 
قدرت و همچنين مانع تراشي او بر سر راه تحقيقات 
كنگره حكايت دارد راه ديگ��ري براي مقابله ندارند. 
كاباسرويس در ادامه به سخنان كارل سندبرگ شاعر 
و نويس��نده فقيد امريكايي اش��اره كرده و مي گويد: 
»اگر حقايق عليه تو هس��تند از قواني��ن ايراد بگير؛ 
اگر قوانين عليه تو ب��ود از حقايق ايراد بگير و اگر هم 
قواني��ن و هم حقايق عليه تو ب��ود آن وقت روي ميز 
بكوب و بلن��د فرياد بكش! حالا فرياد زدن و روي ميز 
كوباندن جمهوري خواهان گويا نتيجه هم داده چرا كه 
نظرس��نجي هاي جديد از كاهش حمايت عمومي از 

استيضاح خبر مي دهد.« 

گروه جهان|
 اورزلا فن درلاين رييس كميس��يون اروپا، با اشاره به 
تلاش هاي دولت بريتانيا براي تحقق خروج اين كشور 
از اتحاديه اروپا )برگزيت( گفته در صورتي كه دو طرف 
نتوانند تا پايان سال آينده ميلادي )۲۰۲۰( به توافق 
تجاري دست يابند، لندن بيشتر از اتحاديه اروپا متضرر 
خواهد ش��د. در اين ميان بالا گرفتن احتمال اجرايي 
شدن برگزيت سخت ارزش پوند را كاهش داده است. 

به گزارش رويت��رز، اورزلا فن درلاين چهارش��نبه در 
پارلمان اروپا گفته: »مهلت تعيين شده چالشي جدي 
براي اتحاديه اروپاس��ت كه دس��امبر ۲۰۲۰ به پايان 
مي رسد.« اين در حالي اس��ت كه بريتانيا اين مهلت 
را آخرين فرصت دستيابي به توافقي جديد با اتحاديه 
اروپا تعيين كرده و بسيار اميدوار است قرار دادن دوباره 
اتحاديه اروپا در ش��رايط برگزيت سخت، بروكسل را 
وادار كند تا به سرعت توافق تجاري جديد را امضا كند. 
با پيروزي محافظه كاران در انتخابات پارلماني زودهنگام 
بريتانيا، بوريس جانس��ون توانايي كامل براي خروج 

فوري از اتحاديه اروپا را با يا بدون توافق دارد.
فن درلاين در اين رابطه گفته اس��ت: »جدول زماني 
تعيين شده از سوي بريتانيا زمان اندكي را براي ما باقي 
مي گذارد. در صورتي كه نتوانيم به توافقي تا پايان سال 
۲۰۲۰ دس��ت يابيم بار ديگر با شرايط سخت مواجه 

خواهيم شد. اين مساله آشكارا به منافع ما آسيب مي زند 
اما بيشتر از ما، به منافع بريتانيا لطمه وارد خواهد كرد 
زيرا اتحادي��ه اروپا همچنان از منافع بازار مش��ترك، 
اتحاديه گمركي و ۷۰ توافق بين المللي امضا ش��ده با 

شركاي تجاري اش بهره مند خواهد بود.« 
بوريس جانس��ون نخس��ت وزير بريتانيا، در نخستين 
نطق پارلماني خود پس از كسب پيروزي در انتخابات 
سراسري اين كش��ور گفت كه توافق جنجالي درباره 
چگونگ��ي خروج اين كش��ور از اتحادي��ه اروپا جمعه 
)فردا( به رأي نمايندگان مجلس عوام گذاشته خواهد 
شد. جانسون براي خروج از بن بست برگزيت، برگزاري 
انتخابات سراس��ري زودهنگام را پيشنهاد كرد كه در 
نتيج��ه آن، حزب محافظه كار به رهب��ري او موفق به 
كسب اكثريت مطلق كرسي هاي پارلمان شد. او پس از 
اعلام پيروزي حزبش در انتخابات پارلماني تصريح كرد 
كه خروج اين كشور از اتحاديه اروپا موضوعي غيرقابل 
بحث است و دولتش با در اختيار داشتن اكثريت مطلق 
كرسي هاي پارلمان، اين كشور را در موعد ۳۱ ژانويه از 

اتحاديه اروپا خارج مي كند.
رييس كميسيون اروپا در واكنش به پيروزي جانسون 
درباره تصويب هر چه سريع تر توافق  برگزيت در پارلمان 
اين كشور ابراز اميدواري كرد تا گام بعدي براي انجام 

مذاكرات تجاري ميان دو طرف برداشته شود.

   كاهش ارزش پوند 
برخي گمانه زني ها مبني بر موضع سرس��ختانه  دولت 
بريتانيا بر س��ر چگونگي روابط تجاري، مالي، بانكي و 
گمركي با اتحاديه اروپا پس از كسب اكثريت آرا در كارزار 
انتخاباتي، بازارهاي بورس و ارز اروپايي را تحت تاثير قرار 
داده و ارزش پوند را كاهش داده است. يورونيوز گزارش 
داده، ارزش برابري پوند، واحد پول بريتانيا بيش از يك 
درصد كاهش يافته است. اين در حالي است كه پس از 
قطعي شدن نتيجه انتخابات پارلماني بريتانيا و پيروزي 
محافظه كاران به رهبري بوريس جانسون، ارزش پوند در 
برابر يورو و دلار امريكا تقويت شده بود.  بنا برگزارش ها، 
شاخص ۱۰۰ بورس اوراق بهادار فايننشيال تايمز )۱۰۰ 
FTSE( كه دوش��نبه بهترين ركورد خود در يك سال 
گذش��ته را تجربه كرده بود، با ۲ دهم درصد كاهش به 
افزايش احتمال برگزيت سخت پيش از پايان سال ۲۰۲۰ 
واكنش نشان داد. افت شاخص هاي بورس البته منحصر 
به بريتانيا نبود؛ به گ��زارش رويترز در حالي كه واكنش 
مثبت بازارهاي آسيايي به فاز اوليه توافق تجاري ميان 
ايالات متحده و چين ادامه دارد، بازارهاي فرانسه و آلمان 

روز خود را با كاهش شاخص ها آغاز كردند.
براس��اس آخرين توافق ميان بريتانيا و اتحاديه اروپا، 
دولت بريتانيا تا پايان ژانويه ۲۰۲۰ )حدود يك ماه ونيم 

ديگر( براي اجراي برگزيت فرصت دارد. 

  تحريم مجمع جهاني اقتصاد 
جانسون پس از كس��ب پيروزي قاطع در انتخابات 
هفته گذش��ته وعده داده كه دولت او، دولت مردمي 
خواهد بود و اولويت او در مقطع كنوني به س��رانجام 
رس��اندن مس��اله برگزي��ت و دادن ج��واب اعتماد 
راي دهندگاني است كه بر خلاف عادت قبلي خود در 
راي به حزب رقيب كارگر به حزب محافظه كار راي 
داده ان��د. بر همين اس��اس او در اقدامي غيرمنتظره 
اعلام كرده هيچ وزير انگليسي حق شركت در مجمع 

جهاني اقتصاد را ندارد. 
رويترز نوشته، يك منبع مطلع در دفتر نخست وزيري 
اطلاع داده جانس��ون ش��ركت وزيران اين كشور در 
اجلاس ماه آينده مجمع جهاني اقتصاد را منع كرده 

است. اين منبع آگاه به نقل از جانسون گفته: »تمركز 
ما روي عمل به وعده ها به مردم است نه خوش گذراني 

در كنار ميلياردرها.« 
بر اس��اس گفته اي��ن منابع، دول��ت انگليس اكنون 
خواهان آن است كه دوران گذار بيش از پيش تمديد 
ش��ود تا زمان بيشتري س��ر مذاكره جزييات خروج 
با اتحاديه اروپا داش��ته باش��د. پيش از انگليسي ها، 
دونالد ترامپ نيز در اقدامي مش��ابه در سال ۲۰۱۷ 
مقامات ارش��د امريكاي��ي را از ش��ركت در اجلاس 
مجم��ع جهاني اقتصاد در ش��هر داووس س��وييس 
منع كرده بود. بيس��ت ويكم تا بيست وچهارم ژانويه 
س��ال آينده اجلاس بعدي مجمع جهان��ي اقتصاد 

برگزار خواهد شد.

دريچه

كوتاه از منطقه

»آقاي بازنشستگي« جديد 
فرانسه منصوب شد

گروه جهان| يك روز پس از راهپيمايي گس��ترده و 
به اوج رسيدن اعتصاب ها در فرانسه، امانوئل ماكرون 
رييس جمهوري فرانسه، رييس جديد طرح اصلاح قانون 
بازنشستگي را منصوب كرد. به گزارش آسوشيتدپرس، 
لوران پيترازوسكي نماينده پيشين پارلمان و عضو حزب 
حاكم فرانسه با حكم جديد رييس دولت چهارشنبه در 
سمت دبير دولت و مسوول طرح بازنشستگي جانشين 
ژان پل دلووآ شد كه دو روز پيش استعفا كرده بود. كاخ 
اليزه در بيانيه اي با اعلام پذيرش استعفاي دلووآ از سوي 
رييس جمهوري فرانسه از جايگزيني قريب الوقوع او خبر 
داده بود. اين جابه جايي مديريتي در ميانه اعتراض هاي 
عمومي به طرح دولت براي اصلاح قانون بازنشستگي، 
سبب شده است تا اين پست در شرايط كنوني اهميت 
كليدي و حياتي پيدا كند. اس��تعفاي رييس پيشين 
طرح بازنشستگي به خود اين طرح ارتباط مستقيمي 
نداشت، زيرا مخالفان دولت او را به چند مورد كوتاهي 
از جمله در پيوند با تصدي چند شغل همزمان متهم 
كردند و دلووآ بالاخره زير فشار مجبور به استعفا شد. از 
لوران پيترازوسكي به عنوان فردي كه با امور اجتماعي و 
به ويژه جزييات قانون بازنشستگي آشنايي كامل دارد، 
نام برده مي شود. به نوشته رسانه هاي فرانسه، قرار است 
او براي برون رفت از بحران اعتصاب جاري، با نمايندگان 
اتحاديه ه��اي صنفي درگير اعتص��اب به طور جدي 
گفت وگو كند. اعتراض  و اعتصاب گسترده كه از دو هفته 
پيش سرتاسر فرانسه را در برگرفته در روز سه شنبه به 
اوج خود رسيد. در اين روز پليس در درگيري با هزاران 
تن از معترضان ك��ه در پاريس راهپيمايي مي كردند 

مجبور به استفاده از گاز اشك آور شد.

چهارمين غول خودروسازي 
جهان به صحنه آمد

گروه جهان| س��رانجام پس از كش وقوس هاي 
فراوان بر سر سهم طرفين، كمپاني پژو براي ادغام 
با ش��ركت » فيات كرايس��لر « راي مثب��ت داد تا 
چهارمين غول صنعت خ��ودرو جهان پا به عرصه 
رقابت بگذارد.. به گزارش فايننش��ال تايمز، شوراي 
اداري گروه خودروس��ازي پژو سيتروئن سرانجام 
بعد از چند ماه مذاكره، براي ادغام با فيات كرايسلر 
با سهم هر كدام ۵۰ درصد موافقت كرد. اين توافق 
پيش از اين در هفتم نوامبر بين طرفين انجام شده 
بود اما تعيين س��هم هر كدام در اي��ن ادغام به نظر 
ش��وراي گروه خودروسازي پژو مربوط بود تا اينكه 
نمايندگان مجموعه پژو موافقت خود را با اين معامله 
۵۰ميليارد دلاري اعلام كردند. گروه خودروسازي 
پژو )پي اس اي( و فيات كرايسلر پيش تر در بيانيه اي 
اعلام كردند: »مذاكرات ما راهي براي ايجاد يك گروه 
جديد در مقياس جهاني به وجود آورده كه ۵۰درصد 
از مالكي��ت آن با س��هام داران گروه پ��ي اس اي و 
۵۰ درصد ديگر مالكيت هم با سهام داران گروه فيات 
كرايسلر خواهد بود. “ گروه خودروسازي پي اس اِي 
- PSA برندهايي همچون پژو، اپُل و سيتروئن توليد 
مي كند. پس از آغاز به كار شركت جديد 4۰۰ هزار 
نفر در آن كار خواهند كرد كه سالانه ۸ ميليون و ۷۰۰ 
هزار خوردرو به ارزشي معادل ۱۷۰ ميليارد يورو و 
با سود ۱۱ميليارد يورويي روانه بازار مي كنند. فيات 
كرايسلر، شركت هلدينگ خودروسازي ايتاليايي و 
چند مليتي است كه پس از خريداري صد درصد از 
سهام گروه كرايسلر توسط شركت فيات در ۲۷ ژانويه 

۲۰۱4 در آمستردام هلند تاسيس شد. 

راي كنگره امريكا به تحريم 
پروژه خط لوله »نورث استريم2«
گروه جهان|كنگره امريكا با تصويب قطعنامه اي 
به تحريم پروژه خط لوله انتقال گاز روسيه به اروپا 
موسوم به »نورث استريم ۲« راي داد. واشنگتن به 
همراه دو متحد خود در اروپا يعني اوكراين و لهستان 
معتقد است كه اين پروژه سبب افزايش وابستگي 
اروپا به گاز روسيه و تقويت نفوذ مسكو درقاره سبز 
مي شود حال آنكه حاميان اين پروژه آن را براي تامين 
گاز اروپا حياتي و استراتژيك مي دانند. تحريم پروژه 
نورث  استريم ۲ كه مخالفت اتحاديه اروپا را به همراه 
دارد شركت هايي را هدف قرار مي دهد كه در ساخت 
خط لوله و ترانزيت گاز روس��يه به اروپا مش��اركت 
داشته باشند. خط لوله »نورث استريم۲« قرار است 
با دور زدن اوكراين و لهستان گاز روسيه را از طريق 
درياي بالتيك به اروپا منتقل كند. گفتني است كه 
مجلس نمايندگان امريكا هفته گذشته قطعنامه 
تحريم پروژه نورث استريم۲ را مورد تصويب قرار داده 
بود. مجلس سنا نيز با ۸۶ راي موافق در برابر ۸ راي 
مخالف آن را تصويب كرد. اين قطعنامه براي اجرايي 
شدن بايد به تاييد دونالد ترامپ برسد كه از مخالفان 
سرسخت پروژه انتقال گاز روسيه به اروپاست. خط 
لوله گازي نورث استريم۲ حدود ۸۰درصد از مراحل 
س��اخت خود را طي كرده و قرار اس��ت پايان سال 
جاري ميلادي به بهره برداري برس��د. بدين ترتيب 
امريكا با تحريم نورث اس��تريم۲ قصد دارد با ايجاد 
مانع در مراحل پاياني آن از به سرانجام رسيدن اين 
پروژه جلوگيري كند. بهره برداري از اين پروژه بزرگ 
سبب مي شود كه ميزان فروش گاز روسيه به آلمان 

تا ميزان دو برابر افزايش پيدا كند. 

سازمان ملل براي آوارگان 
كمك مالي مي خواهد 

گروه جهان| ش��مار آوارگان در جهان از زمان جنگ 
جهاني دوم تاكنون ب��ه اين اندازه بالا نبوده اس��ت: در 
سراسر جهان ۷۱ ميليون انسان از شهر و ديار خود آواره اند. 
سازمان ملل متحد به دنبال جذب حمايت هاي بيشتر 
براي غلبه بر اين بحران است. به گزارش دويچه وله، هايكو 
ماس وزير خارجه آلمان، )از حزب سوس��يال دموكرات 
اين كش��ور( در اولين مجمع جهاني آوارگان س��ازمان 
ملل، خواهان همبستگي بيشتر بين المللي با كشورهاي 
فقيري ش��د كه ميزبان مهاجران هستند و همچنين 
همبستگي بيش��تر با آوارگان و بي خانمان ها. ماس در 
ژنو گفته سنگين ترين فشارها بر كشورهايي وارد شده 
كه از نظر اقتصادي ضعيف هستند و ميزبان بيشترين 
پناهندگان ان��د. س��ازمان ملل متحد با برگ��زاري اين 
نشست دو روزه با سه هزار شركت كننده به دنبال جذب 
حمايت هاي بيشتر و ترغيب كشورها براي بهبود شرايط 
آوارگان بود. آنتونيو گوترش دبيركل سازمان ملل متحد، 
كشورهاي شركت كننده را فرا خواند تا با تعهدات شجاعانه 
و مشخص، به تغيير و بهبود سرنوشت پناهجويان كمك 
كنند. ۹ كشور از مجموع ۱۰ كشوري كه بيشترين شمار 
پناهجويان را پذيرفته اند، كشورهايي هستند كه به گفته 
وزير امور خارجه آلمان، كش��ورهايي با بنيه اقتصادي 
ضعيف يا متوسط هستند؛ كش��ورهايي مانند اوگاندا و 
پاكستان. آلمان تنها كشور صنعتي است كه در اين دسته 
جا گرفته است. تنها يك پنجم از مجموع ۱۹۳ كشوري 
كه عضو سازمان ملل متحد هستند، تاكنون نقشي قابل 
توج��ه در تأمين نيازهاي ميليون ها انس��ان آواره بازي 
كرده اند. وزيرخارجه آلمان گفته كشورش در درازمدت به 
شمار بيشتري از پناهجويان مسكن و مأوا رائه خواهد داد. 

دادگاه عالي هند تسليم 
معترضان نشد 

گروه جهان| همزم��ان با ادامه اعتراض هاي عمومي 
در هند، دادگاه عالي هند چهارشنبه دادخواست ارايه 
شده براي متوقف كردن اجراي قانون اعطاي شهروندي 
به مهاجران غيرمس��لمان را رد كرد ولي وعده داد، ماه 
آينده جلساتي را براي بررسي فراگير اين قانون برگزار 
كند. به گ��زارش يورونيوز، مطابق اع��لام دادگاه عالي 
هند اين بررسي ش��امل دادخواست هايي خواهد شد 
كه قانون جديد مهاجرت اين كش��ور را ناقض اصولي 
از قانون اساس��ي هند همچون سكولاريسم مي دانند. 
اين جلس��ه ها از ۲۲ ژانويه آغاز خواهد شد. با اين وجود 
ابعاد اعتراض هاي عمومي در هن��د همچنان در حال 
گسترش است، به طوري كه چهارشنبه پليس در بخش 
مسلمانان نشين دهلي اقدام به شليك گاز اشك آور كرد 
كه با پرتاب سنگ و بطري هاي آتش زاي معترضان مواجه 
شد. اين اعتراض ها كه تاكنون با اعلام همبستگي برخي 
هنرمندان باليوود و دانشجويان مسلمان همراه شده در 
شهرهاي بمبئي، بنگلور و ايالت آسام در يك هفته گذشته 
ادامه داشته است. در مقابل نارندرا مودي نخست وزير هند 
به عنوان مدافع سرس��خت اين قانون، آن را لازم الاجرا 
اعلام كرده اس��ت. با تصويب لايحه دولت براي اصلاح 
قانون اعطاي ش��هروندي توسط مجلس عوام و سناي 
هند، اقليت هاي مذهبي مهاجر غيرمسلمان كه پيش از 
سال ۲۰۱۵ ميلادي از ۳ كشور افغانستان، بنگلادش و 
پاكستان به هند پناه آورده اند، مي توانند شهروندي اين 
كشور را دريافت كنند. دولت مودي مي گويد قانون جديد 
به اقليت هاي مذهبي كشورهاي همسايه از جمله هندوها 
كه از آزار و اذيت ها گريخته اند، كمك مي كند تا بتوانند 

شهروندي هند را به دست آورند.
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احتمال اخراج لهستان
 از اتحاديه اروپا

 گروه جهان|ديوان عالي لهستان در مورد احتمال 
لغو عضويت اين كشور در اتحاديه اروپا به دليل اعمال 
اصلاحات قضايي دولت ملي گرا هش��دار داده است. 
به گزارش يورونيوز، تازه ترين موارد اصلاحي در نظام 
قضايي لهستان به مقام هاي اين كشور اجازه مي دهد 
تا قضاتي را كه به اين اصلاحات اعتراض دارند، از كار 
بركنار كنند. اصلاحات پيشنهادي دولت هنوز به طور 
قطعي تصويب نشده اند، اما ديوان عالي لهستان گفته 
تصويب نهايي آن احتمالا به لغو عضويت لهستان در 
اتحاديه اروپا خواهد انجاميد. در لايحه پيش��نهادي 
دولت راست گراي لهستان در اين زمينه آمده است 
قضات در صورتي كه از جايگاه رسمي خود براي »اتخاذ 
مواضعي با ماهيت سياسي« استفاده كرده يا به شيوه اي 
عمل كنند كه »در روند كار دستگاه قضايي اختلال 
ايجاد كند«، از س��مت خود عزل خواهند شد. ديوان 
عالي لهستان مي گويد هدف اين لايحه دولت، حذف 
قضاتي است كه مش��روعيت اصلاحات را زير سوال 
مي برند. در واقع دولت بر مبناي چنين طرحي قضات 
را ملزم خواهد كرد تا قوانين مورد نظرش را اجرا كنند، 
حتي اگر اين قوانين »با استانداردهاي قضايي رده هاي 
بالاتر ناهمخوان باشند. « ديوان عالي لهستان گفته اين 
رويه قضايي در تناقض با قوانين اتحاديه اروپاست و به 
احتمال زياد به جريمه اين كشور به دليل رعايت نكردن 
تعهدات اروپايي اش خواه��د انجاميد. حزب حاكم 
لهستان يعني »قانون و عدالت« از جناح راست افراطي 
به رغم انتقادهاي داخلي و خارجي همچنان بر موضع 
خود براي انجام اصلاحات قضايي در كشور اصرار دارد 
و قضات ديوان عالي گفته اند ادامه روند تصويب اين 
اصلاحات جنجالي ممكن است به اخراج اين كشور 
از اتحاديه اروپا منجر شود. بيانيه هشدار دهنده پس 
از آن منتشر ش��د كه ديوان عدالت اروپا در مورد اين 
شائبه كه مواردي از اصلاحات قضايي لهستان زير نفوذ 
سياسي پيشنهاد شده، نظر ديوان عالي اين كشور را 
جويا شد. ديوان عالي لهستان نيز چنين تشخيص داد 
كه در اصلاحات مورد نظر دولت، استقلال »شوراي 
عالي قض��ات« و »دادگاه انتظامي قضات« تضمين 
نشده است. علاوه بر اين قضات عالي لهستاني گفتند 
كه لايحه دولت مش��خصا براي آن طرح ش��ده كه 
رييس جمهوري آندژي دودا، متحد اصلي حزب حاكم 
بتواند تا پيش از انتخابات رياست جمهوري در ماه مه 
آينده، رييس جديد ديوان عالي كشور را انتخاب كند. 
كميسيون اتحاديه اروپا كه همان قوه مجريه اتحاديه 
اروپاست، تاكنون بررسي هايي را در پيوند با موضوع 

حاكميت قانون در لهستان آغاز كرده است. 

 كسري بودجه تركيه از
 16 ميليارد دلار گذشت 

در ۱۱ ماه نخست امسال ميزان مخارج دولت تركيه 
۱۵۹.۹ ميليارد دلار و ميزان درآمدهاي آن ۱4۳.۳ 
ميليارد دلار اندازه گيري ش��ده است. طبق اعلام 
وزارت دارايي و خزانه داري تركيه كسري بودجه اين 
كشور طي اين مدت ۹۲.۹4 ميليارد لير تركيه )۱۶.۶ 
ميليارد دلار( اندازه گيري ش��ده اس��ت. به گزارش 
آناتولي، مقايسه درآمدهاي دولت در ۱۱ماه ابتدايي 
سال جاري با مدت مشابه س��ال گذشته حاكي از 
افزايش ۱۶.۱درصدي درآمدها بوده است. از سوي 
ديگر اما ميزان مخارج طي همين مدت در مقايسه 

با سال قبل ۲۰.۱ درصد بيشتر شده است. 

افغانستان مرگبارترين كشور 
جهان براي كودكان

صندوق كودكان س��ازمان ملل متحد )يونيسف( 
اعلام كرده درگيري هاي 4۰ساله در افغانستان تاثير 
مخربي روي كودكان گذاش��ته، به طوري كه طبق 
جديدترين آمار  به طور متوس��ط روزانه ۹ كودك 
در اين كشور كش��ته يا دچار نقص عضو مي شوند. 
اين آم��ار افزايش ۱۱درصدي را نس��بت به مدت 
مشابه درس��ال ۲۰۱۸ نش��ان مي دهد. كودكان، 
خانواده ه��اي آنها و جوام��ع آنها، ه��ر روز عواقب 

وحشتناك درگيري ها را تحمل مي كنند.

درخواست عربستان از امارات 
براي اعمال فشار به روسيه

رويترز نوشته عربستان پيش از نشست اخير اوپك از 
امارات خواسته بود تا روسيه را براي امضاي توافق در 
جهت كاهش بيشتر توليد نفت تحت فشار بگذارد. بنا 
براين گزارش، محمد بن زايد وليعهد ابوظبي، ميزبان 
يك مذاكره بين عربستان و روسيه در ابوظبي بوده 
است تا هر سه كشور اختلافات خود را بر سر جزييات 
كاهش توليد نفت كه در يك دهه اخير كم س��ابقه 
بوده، حل كنند. از زمان ش��روع همكاري روسيه با 
اوپك براي كاهش توليد نفت در سال ۲۰۱۶، رياض 
و مسكو تصميمات خود در مورد عرضه نفت را پيش 
از نشست اوپك و بدون دخالت ديگر توليدكنندگان 

نفتي اتخاذ كردند. 

دستگيري صدها نفر به اتهام 
ارتباط با جنبش گولن

بازداشت هاي گسترده در تركيه ادامه دارد. همچون 
اغلب موارد اتهام بازداشت شدگان ارتباط با جنبش 
گولن اس��ت. ماجرا اين بار بر س��ر اس��تفاده از يك 
پيام رسان است كه گفته مي شود براي هماهنگي هاي 
مخفيانه به كار رفته است. همچون اغلب موارد اتهام 
بازداشت شدگان جديد ارتباط با جنبش گولن است. 
بيش از گذشت سه س��ال از كودتاي نافرجام، هنوز 
نهادهاي امنيتي تركيه به جس��ت وجو براي يافتن 
عاملان و همراه��ان احتمال��ي آن ادامه مي دهند. 
اردوغان گولن را مسوول تلاش براي سرنگوني دولت 

خود مي داند؛ اتهامي كه گولن آن را رد مي كند.
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عكسروز

چهرهروز

»نوشتن« خطر كردن است
قباد آذرآيين درباره جوان مرگي در ادبيات مي گويد: نوشتن خطر كردن است، بديهي است كه به استقبال خطر رفتن و تاوان خطر به جان 
خريدن در توان همه نيست. اين نويسنده در بخشي از يادداشتي كه درباره جوان مرگي در ادبيات نوشته، آورده است: نوشتن جاده همواري 
نيست كه نويسنده در آن بي هيچ دردسر و زحمتي تخت گاز براند و انتظار برخورد با هيچ مانع، سنگلاخ و كوره راه، سقوط ته دره اي دهان 
گشوده سر راهش را نداشته باشد. نوشتن خطر كردن است، بديهي است كه به استقبال خطر رفتن و تاوان خطر به جان خريدن در توان 
همه نيست. و در اين راه خطر كردن، هركسي به قدر توان و رسالت خود يار خطر مي شود. اين جاست كه همه تا پايان خط تاب نمي آورند 

و در نيمه هاي راه از پا مي افتند. با تمام اين محدوديت ها من معتقدم نويسنده، به معناي واقعي اين عنوان، مي نويسد و بايد بنويسد.

بازارهنر

تاريخنگاري

فروغي رئيس الوزرا شد 
بيست و هشتم آذر 1304، رضاخان فرمان رئيس الوزرايی را به محمدعلی فروغی 

معروف به ذكاءالملك داد. كابينه فروغی تا 15 خرداد 1305 دوام يافت. 
فروغي در به قدرت رسيدن رضاخان و تأسيس سلسله پهلوي نقش اساسي داشت. او 
در دو مقطع حساس سلسله پهلوي نقش اصلي داشت. او اولين نخست وزير رضاشاه 
بود كه در مراسم تاجگذاري، شنل آبي سلطنت را بر دوش او قرار داد. همچنين او 
آخرين نخست وزير رضاشاه نيز بود كه در لحظات ترس و دلهره »ديكتاتور« به فرياد 
او رسيد و به خاطر »خدمات بزرگش« بقاي سلطنت را در خاندان او  تضمين كرد و 
بالاخره به عنوان نخستين نخست وزير پهلوي دوم، تاج شاهي را بر سر محمدرضا 
نهاد. تاجگذاری رضاشاه، انتخابات دوره ششم مجلس، قانون نظام اجباری و الغاء 
القاب و قانون ثبت در دوران نخست وزيری او انجام يا به تصويب رسيد. فروغی در اثر 
دخالت های تيمورتاش وزير دربار تاب مقاومت نياورد و از شاه اجازه استعفا گرفت. 
ش��اه استعفای او را پذيرفت مش��روط بر اينکه کاری در کابينه قبول کند. پس از 
مذاکرات لازم، قرار شد فروغی در کابينه بعدی وزير جنگ باشد ولی کارهای وزارت 
جنگ را رضاشاه انجام بدهد. جانشين فروغی که پس از لغو القاب حسن مستوفی 
نام گرفته بود، فروغی را به عنوان وزير جنگ معرفی کرد. پس از چندی فروغی به 
اتفاق دو فرزند خود )جواد و محسن( از راه روسيه عازم اروپا شد تا ترتيب تحصيل 
فرزندان خود را تحت نظر علامه محمد قزوينی در پاريس بدهد. برخی از مورخين 
درباره اين مسافرت مطالب خلاف واقعی عنوان كرده و متذکر شده اند که انگيزه 
فروغی در اين مسافرت صرفاً برای ملاقات با سلطان احمدشاه و اخذ استعفانامه از 
وی و پرداخت مبلغی حدود هفت ميليون تومان بوده است در حالی که فروغی در 

تمام عمر نسبت به اين مطلب معترض بود و قوياً آن را تکذيب می کرد و می گفت 
اصولًا در پاريس بين او و احمدشاه ملاقاتی صورت نگرفته است.

فروغي آخرين نخس��ت وزير رضاخان نيز بود و پس از تضمين ادامه سلطنت در 
خاندان پهلوي، نخس��تين نخس��ت وزير محمدرضا پهلوي نيز بود و سپس وزير 

دربار او شد. 

ايستگاه

دخالت مثبت يك بانك ايتاليايي در غائله استراماچوني

قطبي: مربيگري در پرسپوليس سخت تر از منچستر است

بعد از ناكامي مس��وولان اس��تقلالي در 
رساندن پول به آندره آ استراماچوني، يك 
بانك ايتاليايي قرار است وارد عمل شود. 
به گزارش توتومركاتو، هر چند قرارداد جديد براي اين 
مربي تا ماه ژوئن آماده شده است ولي چراغ سبزي از 
سوي مسوولان براي اتمام اين ماجرا ديده نمي شود.  
با اين حال استراماچوني و مسوولان ايراني هنوز براي 
ادامه همكاري نااميد نيستند.  احتمال دارد به زودي 
يك بانك ايتاليايي وارد عمل شود تا بتواند به موضوع 
پرداخت حقوق اين مربي ايتاليايي ورود كرده و آن را به 
سرانجام برساند. انتظار مي رود در روزهاي آينده اتفاقات 
مثبتي در اين زمينه رخ دهد. اپراي اس��تراماچوني و 

استقلال هنوز به پايان نرسيده است.

افش��ين قطبي درباره بازي حس��اس اي��ران و امريكا 
در جام جهاني و مربيگ��ري در ليگ ايران به صحبت 
پرداخت. به گزارش گاردين، در اينكه ممكن اس��ت 
افشين قطبي موفق ترين مربي امريكايي حال حاضر 
باش��د، ترديد وجود دارد ولي با در نظر گرفتن تجارب 
مختلف مربيگري قطبي، يك احتمال وجود دارد و آن 

هم بازگشت اين مربي به امريكا براي مربيگري است.
۲1 س��ال از زماني كه او به عنوان يكي از اعضاي تيم 
ملي امريكا و كادر استيو سامپس��ون به فرانسه رفت 
مي گذرد؛ جايي كه امريكا، كشوري كه او از 13 سالگي 
در آن بوده است برابر كش��وري كه در آن به دنيا آمده 
يعني ايران با نتيجه ۲ بر يك شكست خورد.  با بالارفتن 
تحريم هاي امريكا، اكنون نيز در صورتي كه دو كشور 
برابر هم به ميدان بروند به همان اندازه سال ۹۸ ديدار 
سياسي را شاهد خواهيم بود. قطبي در حالي كه خيلي 
تمايل به گفتن نداشت به گاردين گفت: اين چشم انداز 
سياسي در زندگي روزمره ايراني ها تاثير گذاشته است. 
سياست هميشه در فوتبال بوده است. ما تلاش مي كنيم 

تا اين مساله را هميشه از ورزش كنار بگذاريم. ما درباره 
اين بازي يك روز قبل با بازيكنان صحبت كرديم. آنها 
نفهميده بودند اين ديدار تا چه اندازه مهم است. نه تنها 
براي بازيكنان بلكه براي هواداران و همه در ايران حتي 
دول��ت.   دولت در تهران هيچ وقت از فوتبال دور نبوده 
است و بعيد است آنها  ندانند كه افشين قطبي سرمربي 
ايران در سال هاي ۲00۹ تا ۲011 با سونيل گولاتي، 
رييس فدراس��يون فوتبال امريكا درب��اره يك بازي 
دوستانه با ايران صحبت كرده است. البته بعيد است 

به اين زودي ها اين اتفاق رخ دهد و شايد جام جهاني 
۲0۲۶ كه امريكاي خيلي از بازي ها را ميزباني مي كند، 
نزديك ترين فرصت براي بازي دوستانه ايران و امريكا 
باشد. قطبي مطمئن است ايران به آن جام جهاني صعود 
خواهد كرد و هواداران زيادي از ايران در كنار تيم ملي 
خواهند بود. قطبي در ادامه صحبت هاي خود گفت: 
قطعا ايراني هاي زيادي اينجا از تيم ملي فوتبال استقبال 
خواهند كرد خصوصا وقتي كه مردم امريكا بدانند مردم 

ايران به خاطر تحريم ها عذاب كشيدند.
پرسپوليس با قطبي توانس��ت در هفته آخر و دقيقه 
آخر با گلي كه سپهر حيدري وارد دروازه سپاهان كرد 
قهرمان ليگ ايران ش��ود. قطبي گف��ت: آن قهرماني 
واقعا يك اتف��اق بزرگ و جادويي ب��ود. در عين حال 
بازي هاي سياسي زيادي خارج از بازي فوتبال وجود 
داشت. در پرسپوليس يك جلسه محرمانه داشتيم و 
مفاد آن خيلي زود در رس��انه ها مي پيچيد. مربيگري 
در پرسپوليس شايد از مربيگري در منچستريونايتد 

سخت تر است.

ورزشي

 نمايشگاه ۳۶  ساعته 
از يك  نقاشي ديواري

از  دي��واري  نقاش��ي 
»بنكس��ي« � هنرمن��د 
مشهور خياباني � كه ماه 
دس��امبر س��ال گذشته 
ب��ر دي��وار پاركينگي در 
جن��وب »ولز« كش��يده 
شده بود و سپس به مكان 
ديگري منتقل شد، براي 

نخستين بار در موقعيت مكاني جديدش به نمايش 
گذاشته مي شود. به گزارش بي بي سي، اين  نقاشي 
ديواري كه با عنوان »درودِ فصل« شناخته مي شود 
س��ال گذش��ته روي ديوار پاركينگي واقع در شهر 
»پورت تالبوت« ظاهر ش��د، اما مسوولان اين شهر 
پس از مدتي تصميم گرفتند اين اثر هنري را به مكان 
ديگري منتقل كنند. اين نقاشي ديواري كودكي را به 
تصوير مي كشد كه ظاهرا برف بازي مي كند در حالي 
كه دانه هاي برف درحقيقت همان خاكس��ترهايي 
هستند كه از آتش سطل زباله به وجود آمده اند. گمان 
مي رود اين اثر در اعتراض به كارخانه فولادسازي است 
كه در ماه جولاي، خاكستر و غبار ناشي از آن خانه ها، 
ماشين ها و حيوانات را پوشانده بود.  مسوولان شهر 
»پورت تالبوت« پ��س از ماه ها برنامه ريزي بالاخره 
موفق شدند در ماه »مي« با استفاده از يك جرثقيل 
و كاميون اين اثر را جدا و با همراهي پليس به مكان 
جديدي منتقل كنند. »جان برندلر« كه يك گالري دار 
اس��ت براي خريد اين اثر هنري »بنكسي« مبلغي 
ميليوني را پرداخت كرد. حالا قرار است اين اثر هنري 
به مدت 3۶ ساعت يعني از روز چهارشنبه تا جمعه در 
ساختمان »Ty’r Orsaf« به نمايش گذاشته شود. 
مسوولان اين شهر ولزي به دليل مشكلات امنيتي 
تصميم گرفتند اين نقاشي ديواري را جابه جا كنند. 

گرين، كارگردان انيميشن 
جديد وايل اي. كايوت

فيلم زنده- انيميش��ني 
كه قرار اس��ت بر مبناي 
شخصيت كايوت محبوب 
بچه ه��ا ش��كل بگي��رد، 
كارگردان��ش را پيدا كرد. 
به گزارش ورايتي، فيلمي 
جديد از شخصيت وايل اي. 
كايوت ش��ركت برادران 

وارنر كه »كاي��وت مقابل اكمي« نام گرفته يك گام 
به رسيدن به پرده هاي بزرگ نزديك تر شده و ديويد 
گرين را به عنوان كارگردان خود انتخاب كرده است. 
گرين در پيشبرد اين پروژه كه تركيبي بين سبك هاي 
زنده و انيميشن است و در حال حاضر دنبال نويسنده 
فيلمنامه مي گردد، نقش��ي كليدي خواهد داشت. 
اين فيلم انيميشن داستان كايوت معروف كارتون 
محبوب »Looney Tunes« را تعريف مي كند كه 
هدفش نابود كردن دشمنش رود رانر است. اكمي نام 
يك شركت خيالي در اين داستان است كه به كايوتي 
س��لاح هايش را مي دهد كه خيلي از آنها شكس��ت 
مي خورند و باعث مي شوند او له بشود يا بسوزد. گرين 
اخيرا و در سال ۲01۶ فيلم »لاك پشت هاي نينجا 
نوجوان: خارج از سايه ها« را كارگرداني كرد كه توسط 
پارامونت اكران شد و توانست بيش از ۲45 ميليون 
دلار در باكس آفيس جهاني بفروشد. پيش از آن او فيلم 
انيميشن مستقل »از زمين به اكو« را كارگرداني كرده 
بود كه درباره گروهي از كودكان بود كه به نجات يك 
آدم فضايي كه به زمين آمده مي روند. وايل اي. كايوت 
يكي از شخصيت هاي مجموعه اي است كه شامل 
ديگر شخصيت هاي محبوبي از جمله باگز باني، دفي 
داك، پوركي پيگ، الم فاد، يوسمايت سم، فوگورن 
لگورن و ماروين مريخي مي شود. شخصيت كايوت 
نخستين بار در كارتوني بدون ديالوگ محصول سال 

1۹4۹ ظاهر شد .

»آخرين داستان« واجد شرايط اسكار بهترين فيلم شد
انيميش��ن ايراني »آخرين داس��تان« به عنوان يكي از 
344 فيلم واجد ش��رايط رقابت در شاخه بهترين فيلم 
نود و دومين دوره جوايز س��ينمايي اسكار معرفي شد. 
انيميشن »آخرين داستان« به كارگرداني و نويسندگي 
اشكان رهگذر، يكي از 3۲ اثر انيميشني است كه پيش تر 
بنا بر اعلام رس��مي آكادمي علوم و هنرهاي سينمايي 
اسكار، واجد شرايط رقابت در شاخه بهترين انيميشن 
اسكار ۲0۲0 شناخته شده بود و حالا واجد شرايط رقابت 
در ش��اخه بهترين فيلم اس��كار نيز معرفي شده است. 
ش��ركت Sky Entertainment 7 در كنار استوديو 
هورخش پخش جهاني انيميش��ن »آخرين داستان« 
را برعهده دارند.  در خلاصه داس��تان اين انيميشن كه 
برداش��تي آزاد از داستان »ضحاك« شاهنامه فردوسي 
است، آمده: »جمشيد رفته است و ضحاك در پي طمع 
و جاه طلبي براي محاصره جمك��رد، به نيابت از پدر بر 
تخت جمش��يد تكيه مي زند، اما افس��وس كه اهريمن 
بر وجود ضحاك س��يطره يافته و تاريكي او تمام ش��هر 
را فرامي گيرد. در اين ميان آفريدون كه كودكي اس��ت 
كش��اورز زاده، متولد مي ش��ود و براي دادخواهي خون 

پدر و مادرش پيرو كاوه آهنگر قيام مي كند.« پروس��ه 
ساخت و پيش توليد »آخرين داستان« نزديك 10 سال 
به طول انجاميده است و اكبر زنجانپور، حامد بهداد، ليلا 
حاتمي، پرويز پرستويي، اشكان خطيبي، باران كوثري، 
حسن پورشيرازي، شقايق فراهاني، مليكا شريفي نيا، 
بانيپال ش��ومون، روزبه فرخ نعمتي، بيتا فرهي، مجيد 
مظفري، زهير ياري از مجموع بازيگراني  هستند كه در 
اين انيميشن صداپيش��گي كرده اند. نامزدهاي نهايي 
 نود و دومين دوره جوايز سينمايي اسكار روز 13 ژانويه 
)۲3 دي ماه( مشخص مي شوند و مراسم اعطاي اين جوايز 

فوريه )بامداد دوشنبه ۲1 بهمن ماه( برگزار خواهد شد.

نكوداشت عرس مولانا بر مزار شمس تبريزي
آيين نكوداش��ت عرس مولانا با حضور جمعي از اهالي 
فرهنگ و هنر بر مزار مرادش شمس تبريزي، در خوي 
برگزار ش��د. پس از آنكه هنرمندان موس��يقي، شهرام 
ناظري و كيهان كلهر، امسال برپايي كنسرت هاي خود 
را در قونيه تركيه )مزار مولانا( منتفي كردند، جمعي از 
هنرمندان نيز از ش��هرهاي مختلف راهي خوي شدند 
تا روز بيس��ت و ششم آذرماه، آيين گرامي داشت مولانا 
را در س��ال روز وفاتش، در محوطه مزار مراد او و سپس 
در همايش »فصل وص��ل« گرامي بدارند. هنرمندان و 
هنردوس��تاني در قالب كاروان هاي متفاوتي از شهرها 
و اس��تان هايي چون تهران، البرز، قزوي��ن، مازندران، 
آذربايجان شرقي و آذربايجان غربي، روز سه شنبه )۲۶ 
آذرماه( در سال روز وفات مولانا )روز عرس( راهي خوي 
ش��دند تا پس از بازديد از كاروانس��راي يام و موزه شهر 
و مسجدجامع مرند، يا مقبره الش��عراء تبريز، با حضور 
در محوطه ميل ش��مس، ياد و مقام مولانا و ش��مس را 
بر س��ر مزار شمس تبريزي گرامي بدارند. در اين آيين، 
فاضل جمشيدي - خواننده -، بهزاد فراهاني - بازيگر -، 
اسفنديار قره باغي - خواننده اپرا - و سيدحبيب نبوي - 
مولاناپژوه - بر سر مزار شمس، براي حاضران سخنراني 
كردند و برخي از حاضران نيز به شعرخواني پرداختند. 
سپس كاروان يادشده با حضور در سالن آمفي تئاتر اداره 
فرهنگ و ارش��اد اسلامي خوي، در مراسم مشتركي با 
اهالي فرهنگ و هنر اين ش��هر و شهرهاي مجاور و نيز 
برخي از مس��وولان محلي و منطق��ه اي، به نام »فصل 
وصل« كه به مناس��بت روز ع��رس مولانا و با همكاري 

توليت شمس تبريزي و موسسه انديشه و فرهنگ زرياب 
ترتيب داده شده بود، حضور يافتند.  در اين مراسم كه با 
تعدادي سخنراني، اجراي موسيقي، شعرخواني، پخش 
كليپ درباره جاذبه هاي فرهنگي تاريخي خوي و آستان 
شمس تبريزي و نيز اهداي تنديس شمس تبريزي همراه 
بود، فاضل جمشيدي - خواننده و آهنگساز موسيقي 
سنتي و كلاسيك ايران - در سخناني، گفت: ما در متن 
يك رويداد فرهنگي و مس��ووليت اجتماعي مهم قرار 
گرفته ايم؛ احساس مسووليتي كه موجب شد امسال، 
كاروان فرهنگ و هنر با همت هاي فردي و هزينه شخصي، 
به جاي قونيه راهي خوي شود. هرچند با اطمينان اميد 
داريم كه سال و سال هاي آينده، با همراهي مسوولان امر 
و نيز بخش خصوصي، جمعيت پرشماري در اين روز و اين 
مناسبت راهي ديار خوي شوند. همچنين بهزاد فراهاني - 
بازيگر تئاتر، سينما و تلويزيون - در سخناني، با ذكر چند 
خاطره از دوران فعاليت هنري خود گفت: شخصا به اين 
افتخار مي كنم كه فردي عملگرا هستم. ما بايد عملگرا 

باشيم، از حرف بگذريم و به عمل برسيم. 

مردگاني كه از خاك برمي خيزند
مردگاني از خاك بر مي خيزند و تلاش مي كنند تا خانه 
متروكه اي كه در آن س��اكن هس��تند را تعمير كنند؛ 
اين قصه نمايشي به اس��م »فراكتال« است كه گزارش 
تصويري آن را مي توانيد ببيني��د. مردگاني از خاك بر 
مي خيزند و تلاش مي كنند تا خانه متروكه اي كه در آن 
ساكن هستند را تعمير كنند؛ اين قصه نمايشي به اسم 
»فراكتال« اس��ت كه گزارش تصويري آن را كه توسط 
»سهند اينانلو« تهيه ش��ده، مي توانيد در ادامه ببينيد. 
»فراكتال« نمايشي به كارگرداني و طراحي مهدي سقا 
و مجري طرح آرش فصيح است كه اين روزها در كارگاه 
دكور بنياد رودكي با بازي مژده قرباني، آرزو صيدافكن، 
امير بابا، شادي شيرمردي، پوريا خوش بين و كيا ثلاثي 
روي صحنه رفته است. نمايش��ي كه داستان مردگاني 
است كه از خاك بر مي خيزند و تلاش مي كنند تا خانه 
متروكه اي كه در آن ساكن هستند را تعمير كنند، آنها 
»برانژه« را كه تنها فرد زنده خانه متروك است نيز به مردن 
دعوت مي كنند. نمايش »فراكتال« با مضمون اجتماعي 
س��اختاري اس��ت كه هر جزو با كل آن همانند اس��ت. 

نوازندگان اين نمايش عبارتند از: بابك ميرداديان )ترومپت 
و توبا(، افش��ار حش��متيان )ترومبون(، فرشاد شيخي 
)هورن( رهام ايرانخواه )كلارينت(، عليرضا مهدي زاده 
)ساكسيفون(، سياوش عبدي )سازهاي كوبه اي شرقي(، 
فرهاد ميرمحمدصادقي )گيتار(، نيما فاتحي )پيانو( و نگين 
آقامحمدي، آناهيتا رحمانيان، مريم افراز، نويد توحيدي، 
علي اصغر مومن ثاني، نيما فاتحي )گروه كر( . »فراكتال« 
آذر و دي ساعت 30: 1۹ در كارگاه دكور تالار حافظ روي 
صحنه مي رود و بليت هاي آن در سامانه ايران نمايش به 

آدرس irannamayesh.com به فروش مي رسد.

میراثنامه

اين طرح شوش را نجات مي دهد؟
در حالي سومين طرح براي پل شوش – انديمشك رأي نهايي را گرفت كه در دو طرح 
قبلي يكي قصد داشت از روي 1۲00 متر از بافت جهاني شوش، به صورت زيرگذر عبور 
كند و دومين طرح، مسوولان ميراثي را راضي كرده بود كه حدود 300 متر از حريم بافت 
جهاني را زير بگيرد، اما طرح جديد قرار است در همان نقطه  پلِ تخريب شده  نخست، اما 

به صورت دو لوپ )نعل اسب( مسيري امن براي مردم شوش ايجاد كند.
مسوولان شهري شوش و بعضا استان خوزستان مي خواستند طرحي را جايگزين پل 
روگذر تخريب شده شوش – انديمشك كنند تا حرف شان را براي تبديل آن به زيرگذر به 
كرسي بنشانند، اما به نظر مي رسد در حال كوبيدن آب در هاوني بودند كه انتهايش هيچ 
نتيجه اي نداشت، به جز اينكه دوباره كاري كنند. با طرح دولت دهم مبني بر »تعويض پل 
روگذر شوش � انديمشك و تبديل آن به زيرگذر«، هشدارها از احتمال وارد شدن آسيب 
و تعرض به شهر باستاني و جهاني شوش آغاز شدند، هر چند آن هشدارها از سال 13۹۶ 
قوت بيشتري به خود گرفتند، اما در طول دو سال گذشته نيز با اظهارنظرها و بعضا پاسخ 
به برخي ديدگاه هاي مختلف مسوولان ميراثي و شهري به يكديگر، اين بحث در جلسات 
مكرر همچنان بين مسوولان مختلف مرتبط ادامه داشت، تا همين دو ماه گذشته كه 
سرانجام با نامه اي كه رييس پژوهشكده باستان شناسي به مديركل ميراث فرهنگي 
استان خوزستان ارسال كرد، براي نخستين بار ورق به نفع بافت جهاني شوش برگشت.

در نامه اي كه دوم مهر امسال روح الله شيرازي – رييس پژوهشكده باستان شناسي – به 
حكمت الله موس��وي – مديركل ميراث فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي استان 
خوزستان – فرستاده بود، اعلام كرد كه »در خصوص تقاطع غيرهم سطح شوش، به 
استحضار مي رساند با توجه به نتايج گمانه زني هاي انجام شده در طول برش تخريبي 
ايجادشده توسط شهرداري در عرصه ملي شوش و كشف آثار تاريخي شامل بقاياي 
معماري، تدفين ها، كف سازي فضاهاي استقراري و بقاياي فعاليت هاي صنعتي مربوط 
به دوران اشكاني- ساساني و اسلامي، مطابق با ضوابط و قوانين مترتب بر عرصه  آثار ثبتي، 
انجام هرگونه فعاليتي كه منجر به تخريب آثار شود، از جمله احداث زيرگذر، مصداق 
تجاوز و دخل و تصرف غيرقانوني در عرصه اثر ثبتي و تخريب مواريث فرهنگي است. 
لذا پژوهشكده باستان شناسي صراحتا و موكدا با اجراي طرح زيرگذر شوش )موسوم به 
تقاطع غيرهمسطح( مخالف است.« پس از آن طرح و برنامه هاي مختلف و مسيرهاي 
جايگزين براي تاييد به دست مسوولان باستان شناسي كشور و معاونت ميراث فرهنگي 
وزارتخانه رسيد. بيستم آذر امسال، بهروز عمراني - رييس پژوهشگاه ميراث فرهنگي 
و گردشگري- در نشست خبري اش با خبرنگاران اعلام كرد؛ »روگذر شوش جاي طرح 
»تعويض پل روگذر شوش � انديمشك و تبديل آن به زيرگذر« را مي گيرد و به دنبال 
آن 1۲00 متر طولي كه قرار بود به صورت زير در عرصه جهاني برود، به 300 متر شرقي 
و غربي در حريم تبديل مي شود.« اما كمتر از يك هفته بعد، هادي احمدي، مديركل 

محوطه ها و بناهاي تاريخي معاون ميراث فرهنگي، از نهايي شدن طرح جديدي براي 
مسير شوش – انديمشك خبر مي دهد كه قرار است در ابتدا و انتهاي شوش در محور 
انديمش��ك به اهواز به صورت دو لوپ برگردان ايجاد شود. او به ايسنا مي گويد: با نگاه 
فرهنگي مديران شهري و مسوولان شوش در جلسات متعددي كه برگزار شد، مشاوران 
ميراث فرهنگي و مشاوران شهرداري شوش به اين نتيجه رسيدند كه بهترين گزينه از 
نظر آسيب هايي كه مي تواند به ميراث فرهنگي وارد شود، »زيرگذر شوش انديمشك 
به اهواز« نيس��ت، از سوي ديگر در طرحِ ديگري بحث بر سر »زيرگذر دزفول شوش« 
بود كه آن نيز گزينه  مناسبي نبود. او با بيان اينكه قرار بود در طرحي كه نهايي مي شود 
»حل معضل ترافيك آن محدوده و تس��هيل آمد و شد مردم شوش« نيز مدنظر قرار 
گرفته شود، تاكيد مي كند: در گزينه نهايي كه به صورت علمي به آن رسيديم، قرار است 
هيچ زيرگذري ايجاد نش��ود، بلكه دو لوپ برگردان در ابتدا و انتهاي شهر شوش روي 
محور انديمشك به اهواز ايجاد شود. او با تاكيد بر اينكه در اين گزينه، پل روي همان پل 
روگذر قديمي كه تخريب شد، زده مي شود اظهار مي كند: اين طرح در همان نقطه اي 
كه جاده بود، اجرا مي شود و چيزي به محدوده  قبلي اضافه نمي شود، حتي گمانه هاي 
باستان شناسي كه قبلا در اين محوطه توسط باستان شناسان زده شده بود، سر جاي 

خود مي ماند و روگذر جديد نصب مي شود.
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